
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 1ο Γυµνάσιο Ξυλοκάστρου, το Γενικό Λύκειο
Αγίας Τριάδας Αργολίδος, το 6ο Γυµνάσιο Ξάνθης, το 3ο Γυ-
µνάσιο  Άργους και το 1ο Γυµνάσιο  Άνω τούµπας Θεσσαλο-
νίκης, σελ. 3622, 3625, 3630, 3636, 3651, 3655

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 3616, 3621, 3623, 3624,
3626, 3630, 3631, 3633, 3637, 3640, 3642, 3648, 3650, 3651,
3653, 3670, 3672, 3674, 3676, 3677, 3683, 3684, 3685, 3686,
3687, 3688, 3689, 3690, 3691, 3700

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών  µε αριθµό από 606 έως 715, σελ.

3581 – 3608                      
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών  , σελ.

3609 - 3614
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά

µε την αξιοποίηση του Ολυµπιακού Σκοπευτηρίου στο Μαρ-
κόπουλο Αττικής, σελ. 3615

β) Προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης:
i. σχετικά µε την ολοκλήρωση των εργασιών αποκατάστα-

σης του Καπετανάκειου Σχολείου στο Ηράκλειο Κρήτης, σελ.
3616

ii. σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την πάταξη του λαθρεµ-
πορίου καυσίµων στα πρατήρια, σελ. 3618

iii. σχετικά µε την ένταξη του έργου β’ φάσης της επέκτα-
σης  δικτύου διανοµής τηλεθέρµανσης στη Μεγαλόπολη Αρ-
καδίας, σελ. 3619

iv. σχετικά µε την προστασία των καταναλωτών από υπερ-
βολικές χρεώσεις στις ηλεκτρονικές διατραπεζικές συναλλα-
γές και στη χρήση πιστωτικών και χρεωστικών καρτών, σελ.
3626

v. σχετικά µε το πάγωµα όλων των δηµόσιων έργων λόγω
του ν.4412/2016 για τις δηµόσιες συµβάσεις, σελ. 3627

γ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. σχετικά µε την ολοκλήρωση των εξατοµικευµένων εκτι-

µήσεων του ΕΛΓΑ στους θεοµηνιόπληκτους της Ηλείας, σελ.
3620

ii. σχετικά µε την υλοποίηση των προγραµµάτων καταρροϊ-
κού και µελιταίου πυρετού στη Λέσβο και τη λειτουργία της
Διεύθυνσης Κτηνιατρικής, σελ. 3622

δ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών:
i. σχετικά µε την «προστασία των πολιτών από το ενδεχό-

µενο απάτης και διασποράς ψευδών ειδήσεων από τον Αρ-
τέµη Σώρρα», σελ. 3623

ii. σχετικά µε την άµεση έκδοση της απόφασης για την επι-
δότηση πετρελαίου θέρµανσης της περιόδου 2016-2017,
σελ. 3624

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Συζήτηση και ψήφιση των άρθρων και των τροπολογιών

στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων: «Πτωχευτικός Κώ-
δικας, Διοικητική Δικαιοσύνη, Τέλη-Παράβολα, Οικειοθελής
αποκάλυψη αδήλωτων εισοδηµάτων, Ηλεκτρονικές συναλλα-
γές, Τροποποιήσεις του ν. 4270/2014 και λοιπές διατάξεις»,
σελ. 3630 - 3702

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 3672 - 3702
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 3630 - 3640
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 3640 - 3672
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ.3581 - 3630

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 3640, 3648                                                                        
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ.  , σελ. 3687
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 3674, 3676, 3677, 3683, 

3684, 3685, 3686, 3687, 
3688, 3689, 3691, 3700                                                                                          

ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ  Α.  , σελ. 3651, 3700
ΓΑΚΗΣ Δ. , σελ. 3687, 3691
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 3623                                                                                
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 3691
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 3631
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 3637                                                   
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ  Χ. , σελ. 3685
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 3691
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 3651, 3677, 3686                                                     
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ  Γ . , σελ. 3686
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 3630, 3631, 3633
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 3640, 3651
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 3650, 3677, 3684
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 3690
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 3642, 3648, 3650, 3653, 

3670, 3672
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 3650
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 3691
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 3650
ΤΣΙΡΚΑΣ Β. , σελ. 3650
ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ Χ. , σελ. 3687
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 3616, 3621, 3623, 3624, 
3626, 3629

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 3621, 3622, 3623
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε. , σελ. 3627, 3628
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 3615
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 3623, 3624
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 3624, 3625, 3626
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 3619
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 3618, 3619
ΠΑΛΛΗΣ Γ. , σελ. 3622
ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ Δ. , σελ. 3626, 3627, 3628, 3629
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 3623, 3624, 3625
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 3615
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 3616, 3617
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 3620, 3621

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’

Δευτέρα 19 Δεκεµβρίου 2016



ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 3613, 3617, 3618, 3619, 
3620

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων:

ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 3638, 3639, 3640, 3648
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 3687, 3688
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Χ. , σελ. 3654, 3688
ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ Ε. , σελ. 3666
ΒΑΚΗ Φ. , σελ. 3680, 3682
ΒΑΡΔΑΛΗΣ Α. , σελ. 3636, 3637, 3684
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 3652
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 3632, 3687, 3700
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 3641, 3642
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 3641, 3667
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 3648
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 3671
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ Δ. , σελ. 3689
ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ Ι. , σελ. 3652, 3653
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 3631, 3682, 3683
ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ Δ. , σελ. 3640
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ Η. , σελ. 3672
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 3637
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 3665
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ  Ά. , σελ. 3657
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 3690
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 3684
ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ Π. , 

σελ. 3650
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ.  3645, 3648, 3677, 3678, 

3683, 3686
ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ  Έ. , σελ. 3648
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 3635, 3658, 3686, 3691
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 3656
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 3641, 3651, 3677
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 3635, 3676, 3683, 3684
ΛΑΓΟΣ Ι. , σελ. 3674, 3675
ΛΑΠΠΑΣ Σ. , σελ. 3684
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 3653, 3654
ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ Α. , σελ. 3655
ΜΟΥΖΑΛΑΣ Γ. , σελ. 3670
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 3654
ΠΑΛΛΗΣ Γ. , σελ. 3675
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 3633
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 3673, 3674
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 3668, 3670, 3678, 3691
ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ Ν. , σελ. 3670
ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ Ι. , σελ. 3689
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 3686, 3687
ΤΑΣΣΟΣ Σ. , σελ. 3681
ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ Χ. , σελ. 3688
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 3655, 3658, 3665
ΤΣΙΡΚΑΣ Β. , σελ. 3630, 3639
ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ Θ. , σελ. 3676
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 3680

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΓΑΚΗΣ Δ. , σελ. 3681, 3682
ΘΕΩΝΑΣ Ι. , σελ. 3640
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 3670, 3687                                                    
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 3624
ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ Γ. , σελ. 3667



Αθήνα, σήµερα στις 19 Δεκεµβρίου 2016, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 15.03’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΣ ΧΡΙΣΤΟ-
ΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-

φορές προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα κ. Μάριο

Κάτση, Βουλευτή Θεσπρωτίας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’

Δευτέρα 19 Δεκεµβρίου 2016



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

3582 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3583



3584 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3585



3586 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3587



3588 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3589



3590 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3591



3592 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3593



3594 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3595



3596 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3597



3598 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3599



3600 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3601



3602 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3603



3604 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3605



3606 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3607



3608 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓ ΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3609



3610 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3611



3612 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3613



3614 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Σήµερα θα συζητηθούν δέκα ερωτήσεις. Θα συζητηθεί η
πρώτη µε αριθµό 289/13-12-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου προς την Υπουρ-
γό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την αξιοποίηση του
Ολυµπιακού Σκοπευτηρίου στο Μαρκόπουλο Αττικής.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού κ. Γεώργιος Βασιλειάδης. 

Κύριε Σκουρολιάκο, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Κύριε Υπουργέ, το

2008 η εταιρεία «Ολυµπιακά Ακίνητα Ανώνυµος Εταιρεία» παρα-
χώρησε στο Υπουργείο Εσωτερικών την αποκλειστική χρήση του
«Ολυµπιακού Κέντρου Σκοποβολής Μαρκοπούλου», δηλαδή το
κτηριακό συγκρότηµα µαζί µε τον περιβάλλοντα χώρο, συνολικής
έκτασης τριακοσίων πέντε στρεµµάτων, για χρονική διάρκεια
τριάντα ετών. 

Ειδικότερα, σύµφωνα µε τη σύµβαση, στις υφιστάµενες κτη-
ριακές εγκαταστάσεις, οι οποίες καταλαµβάνουν τριάντα εννιά
χιλιάδες τ.µ., θα εγκατασταθούν η Διεύθυνση Αστυνοµικών Επι-
χειρήσεων Αττικής, η Κατασταλτική Αντιτροµοκρατική Μονάδα
και το Τµήµα Εξουδετέρωσης Εκρηκτικών Μηχανισµών της Δι-
εύθυνσης Ασφάλειας Αττικής. 

Επίσης, προβλεπόταν η κατασκευή νέου κτηρίου, για να στε-
γαστεί η Διεύθυνση Διαβατηρίων. 

Από τη συγκεκριµένη απόφαση παραχώρησης του συγκεκρι-
µένου χώρου, αποκλείστηκε οποιαδήποτε άλλη χρήση και ειδι-
κότερα το άθληµα της σκοποβολής. Μετά την τεράστια επιτυχία
της Άννας Κορακάκη στους πρόσφατους Ολυµπιακούς Αγώνες
και την κατάκτηση δύο ολυµπιακών µεταλλίων, πρέπει η πολιτεία
να δώσει έµφαση και κίνητρα για την ανάδειξη και του συγκεκρι-
µένου αθλήµατος. 

Με βάση τα παραπάνω, λοιπόν, ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί
Πολιτισµού και Αθλητισµού, ποιες οι προθέσεις του αρµόδιου
Υπουργείου, ώστε µέσα στον χώρο του Σκοπευτηρίου, µαζί µε
τις υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας, να συστεγαστεί και
προπονητικό κέντρο σκοποβολής, ώστε οι αθλητές του συγκε-
κριµένου αθλήµατος να προπονούνται κάτω από τις καλύτερες
δυνατές συνθήκες. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Βασιλειάδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Έχω την αίσθηση ότι η µοίρα του Σκοπευτηρίου
του Μαρκόπουλου ακολουθεί τη µοίρα όλων των ολυµπιακών εγ-
καταστάσεων του 2004. Δεν υπάρχει κανένας σχεδιασµός και
καµµία προοπτική για την ένταξή του µέσα στον αθλητικό χάρτη
της χώρας. 

Όπως σωστά επισηµαίνετε, από το 2008 οι εγκαταστάσεις
έχουν παραχωρηθεί στην Ελληνική Αστυνοµία και εκεί αυτή τη
στιγµή κατά βάση είναι το Κέντρο Εκπαίδευσης των ΕΚΑΜ και
των Ειδικών Μονάδων και κάποιες άλλες λειτουργίες της Αστυ-
νοµίας, όπως το Τµήµα Εξουδετέρωσης Εκρηκτικών Μηχανισµών
κ.λπ.. 

Εγκλωβισµένος στον χώρο είναι και ο εξοπλισµός, αξίας κά-
ποιων εκατοµµυρίων ευρώ, που είναι αχρησιµοποίητος και σε µια
κατάσταση µη συντήρησης από τον Σεπτέµβριο του 2004.

Ως προς την ουσία της ερωτήσεως και το εάν σκοπεύουµε να
τον αξιοποιήσουµε για το άθληµα αυτό καθαυτό, η δική µας πο-
λιτική ξεκινά, πρώτα απ’ όλα, µε το τι θέλουν οι ίδιες οι Οµοσπον-
δίες και τα Σωµατεία, για να µπορέσουν να λειτουργήσουν. 

Δεν υπήρξε κάποιο αίτηµα τουλάχιστον τώρα –δεν µπορούµε
να ξέρουµε ή δεν έχει και σηµασία πλέον, τι γινόταν το 2004, το
2006 και το 2008- µετεγκατάστασης στο Μαρκόπουλο. Το αίτηµα
των οµοσπονδιών είναι να πάρουµε τουλάχιστον τον εξοπλισµό
και να τον δώσουµε στους συλλόγους. Αυτό από µόνο του είναι
ένα πολύ µεγάλο κόστος, το οποίο εξετάζουµε, γιατί δεν είναι

µόνο το κόστος µεταφοράς –που είναι αρκετά δαπανηρό- είναι
και το κόστος συντήρησης. Σκεφθείτε ότι είναι µηχανισµοί που
σκουριάζουν εδώ και δώδεκα χρόνια. Βέβαια, τότε ήταν τελευ-
ταίας τεχνολογίας, αλλά δεν ξέρουµε σε τι κατάσταση βρίσκον-
ται σήµερα.

Με αυτά τα δεδοµένα και µε δεδοµένο ότι πλέον δεν έχει και
καµµία σχέση η Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού και το Υπουργείο
µας µε αυτό, καθ’ ότι ανήκε στα Ολυµπιακά Ακίνητα και πέρασε
στην ΕΤΑΔ, θεωρούµε ότι είναι πολύ δύσκολο να γίνει οποιαδή-
ποτε αλλαγή της χρήσης της εγκατάστασης του Μαρκόπουλου. 

Παρ’ όλα αυτά, εφόσον υπάρξει κάποιο αίτηµα από τις οικείες
οµοσπονδίες, θα µπορούσαµε να το εξετάσουµε. 

Νοµίζω, όµως, ότι αυτήν τη στιγµή θα πρέπει να δώσουµε
βάρος στον Βύρωνα, όπου έχουν εγκατασταθεί πάλι χωρίς κα-
νέναν σχεδιασµό, µε πολύ µεγάλα προβλήµατα και µε κάποιες
αυθαιρεσίες στον χώρο της εγκατάστασης. Πρέπει να δούµε και
µε αυτή την ευκαιρία των ολυµπιακών µεταλλίων –που κακώς, βέ-
βαια, ασχολούµαστε µόνο επ’ ευκαιρία των µεταλλίων µε αυτά
τα αθλήµατα- αν µπορούµε να βοηθήσουµε στην αξιοποίηση και
στην περαιτέρω αρωγή της πολιτείας προς αυτά τα σωµατεία. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Σκουρολιάκο, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η σκοποβολία είναι ένα από τα πρώτα αθλή-

µατα που συµπεριελήφθησαν στους πρώτους Ολυµπιακούς Αγώ-
νες τους σύγχρονους. Έχει φέρει αρκετά µετάλλια στη χώρα
µας, δώδεκα τον αριθµό. Τα τέσσερα είναι χρυσά. Τα τρία πρώτα
ήταν το 1896 και εκατόν είκοσι χρόνια µετά είχαµε το τελευταίο
χρυσό. 

Θέλω να πω ότι αυτές οι εγκαταστάσεις είναι ένα πολύ σπου-
δαίο κεφάλαιο. Είναι κτήµα του ελληνικού λαού, έχουν γίνει από
το υστέρηµά του. Έχουν γίνει από εκείνα τα χρήµατα που πλη-
ρώνουµε τώρα και χρωστάµε, για να δηµιουργηθεί το «αφήγηµα»
και η πραγµατικότητα των Ολυµπιακών Αγώνων του 2004. 

Με όλο τον σεβασµό για τη δουλειά που έχει να κάνει εκεί η
Ελληνική Αστυνοµία, νοµίζω ότι εφόσον έχουµε µια τόσο οργα-
νωµένη κατάσταση, όσον αφορά αυτό το άθληµα, δεν πρέπει να
την αφήσουµε να πάει χαµένη ή ίσως πρέπει να µεταφερθεί
κάπου αλλού η περιουσία του. 

Το Ολυµπιακό Σκοπευτήριο του Μαρκοπούλου καλύπτει, λοι-
πόν, τις σύγχρονες ανάγκες. Είναι προσβάσιµο µε το τέλος της
Αττικής Οδού. Γύρω γύρω υπάρχουν µικρές πόλεις, το Μαρκό-
πουλο, ο Δήµος Σαρωνικού, το Κορωπί που έχουν αρκετές υπο-
δοµές, ώστε να µπορέσει να λειτουργήσει. 

Νοµίζω ότι αν στεγαστεί εκεί πέρα η Οµοσπονδία και οι αθλη-
τές, αυτό θα κάνει καλό και στο άθληµα, αλλά θα συντελέσει
στην εν γένει ανάπτυξη της περιοχής των Μεσογείων. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Πραγµατικά, εφόσον οι οµοσπονδίες µάς ζητή-
σουν να επανεξετάσουµε το θέµα, προφανώς και θα έρθουµε σε
συνεννόηση µε το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, για να
δούµε εάν είναι εφικτή η µετεγκατάσταση, µε δεδοµένο ότι εκεί
πέρα είναι ένα πεδίο πλέον άσκησης των µάχιµων µονάδων της
Ελληνικής Αστυνοµίας. Άρα, δεν ξέρω και πόσο ασφαλές θα είναι
για αυτούς που θέλουν να αθληθούν ή να προπονηθούν εκεί
πέρα. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, είναι κάτι το οποίο προφανώς µπο-
ρούµε να το συζητήσουµε και προφανώς –είναι αυτό που σας
είπα και στην αρχή- εντάσσεται στον όλο παραλογισµό της ανυ-
παρξίας σχεδιασµού και πριν από τους Ολυµπιακούς Αγώνες και
µετά τους Ολυµπιακούς Αγώνες. Έχει χαθεί όλη η περιουσία του
ελληνικού λαού µε όλα όσα ζήσαµε. 

Θα σας πω, επίσης, ότι ακόµα και σήµερα µας έρχονται κάθε
µήνα και καινούργιες δικαστικές αποφάσεις και πρέπει να πλη-
ρώνουµε εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ για αυτό το µεγάλο πάρτι,
που, ενώ θα µπορούσε να είναι µια αναπτυξιακή ευκαιρία για τη
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χώρα, έγινε ένα µεγάλο φαγοπότι από τους εργολάβους και από
τις ανίκανες, δυστυχώς, πολιτικές ηγεσίες. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε και εµείς και για την ακρίβεια του χρόνου.
Περνάµε τώρα στις ερωτήσεις, που θα απαντήσει ο Αναπλη-

ρωτής Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης, κ. Αλέξανδρος Χα-
ρίτσης.

Πρώτη απ’ αυτές θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 294/13-
12-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ
Συντυχάκη προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, σχε-
τικά µε την ολοκλήρωση των εργασιών αποκατάστασης του Κα-
πετανάκειου Σχολείου στο Ηράκλειο Κρήτης.

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για να ανα-
πτύξετε την επίκαιρη ερώτηση.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Αναπληρωτά Υπουργέ, το 2008 διαπιστώθηκε ότι το Κα-

πετανάκειο, ένα από τα πιο ιστορικά και πνευµατικά κτήρια της
πόλης του Ηρακλείου, που σήµερα στεγάζει το 1ο Γυµνάσιο, το
1ο Λύκειο και το Εσπερινό, έχρηζε στατικής ενίσχυσης. Το έργο
εντάχθηκε στο προηγούµενο ΕΣΠΑ και το 2010 ξεκίνησαν οι ερ-
γασίες, µε πάρα πολλά, βέβαια, νοµικά εµπόδια, για την ενίσχυση
και ανακατασκευή του. 

Η πρώτη φάση ολοκληρώθηκε το 2014. Με τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»
και τη µεταφορά αρµοδιοτήτων σχολικής στέγης στους δήµους
οι εργασίες σταµάτησαν. Από τότε µέχρι και σήµερα όλες οι κυ-
βερνήσεις, περιφέρεια και δήµος αλληλοκατηγορούνται για το
ποιος έχει την ευθύνη συνέχισης και ολοκλήρωσης της δεύτερης
φάσης. 

Το κτήριο, όµως, παραµένει γιαπί. Οι µαθητές κάνουν µάθηµα
σε κοντέινερ, που βρίσκονται στις ακρώρειες του Τείχους του
Χάνδακα. Τα µαθήµατα γίνονται κάτω από απαράδεκτες συνθή-
κες, ενώ κινδυνεύει και ασφάλεια µαθητών και εκπαιδευτικών. 

Με τη λήξη του προηγούµενου ΕΣΠΑ το έργο εντάχθηκε στο
νέο ΠΕΠ Κρήτης 2014 -2020 και ενώ οι υποσχέσεις έδιναν κι
έπαιρναν, εµφανίστηκαν επιπλέον νέα κωλύµατα και γραφει-
οκρατικά εµπόδια στην επανέναρξη των εργασιών. 

Εµείς µάλιστα, ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, είχαµε κα-
ταθέσει κατά καιρούς σχετικά ερωτήµατα στους Υπουργούς Παι-
δείας, Εσωτερικών, Υποδοµών και οι Υπουργοί δήλωναν αναρµό-
διοι για το θέµα. Τον τελευταίο µήνα ξεκαθαρίστηκε κάπως ότι
την ευθύνη την έχει το Υπουργείο Οικονοµίας και Ανάπτυξης. Το
ειδικό πρόβληµα, που αφορά όχι µόνο το Καπετανάκειο, αλλά
όλα τα συγχρηµατοδοτούµενα έργα ΕΣΠΑ 2014 -2020, είναι ότι
το Υπουργείο Οικονοµίας και Ανάπτυξης δεν έχει δώσει την εν-
τολή, τις λίστες ελέγχου δηλαδή, µε γραπτές οδηγίες στη δια-
χειριστική αρχή της περιφέρειας, παρά τις αλλεπάλληλες προ-
φορικές και γραπτές αναφορές της προς το Υπουργείο σας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αν όντως έτσι είναι τα πράγµατα, γιατί δεν δίνετε αυτήν την
εντολή και σήµερα, αφού αυτό και µόνο θα επιτρέψει την προ-
έγκριση των τευχών δηµοπράτησης, που έχει ήδη ετοιµάσει ο
Δήµος Ηρακλείου και έχει αποστείλει στη Διαχειριστική Αρχή της
Περιφέρειας Κρήτης. Όσο καθυστερεί η διαδικασία αυτή από µέ-
ρους σας, τόσο θα υπάρχει νέα πρόσθετη καθυστέρηση στις δη-
µοπρατήσεις έργων και ιδίως έργων που αφορούν λαϊκές ανά-
γκες, που έχουν ανασταλεί από τον προηγούµενο Αύγουστο που
ψηφίστηκε ο µνηµονιακός νόµος 4412/2016 για τις δηµόσιες
συµβάσεις, που προβλέπει, εκτός όλων των άλλων, νέα πρότυπα
τεύχη δηµοπράτησης. Είναι ένα ερώτηµα γιατί µετά από πέντε
µήνες δεν έχουν εκδοθεί αυτά τα πρότυπα τεύχη δηµοπράτησης.

Αντίθετα, παρακολουθούµε το τελευταίο διάστηµα ότι η συγ-
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ έχει ως προτεραιότητα τη fast track
εξυπηρέτηση έργων του µεγάλου κεφαλαίου, όπως το Ελληνικό,
για παράδειγµα, στο όνοµα της «δίκαιης ανάπτυξης» και του «ευ-
νοϊκού επενδυτικού περιβάλλοντος», όπως άλλωστε έκαναν και
προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Κύριε Υπουργέ, σας ρωτάµε: 
Πότε θα προβείτε, µε βάση τις υποσχέσεις που έχουν δώσει

δύο Υπουργοί, ο κ. Παπαδηµητρίου και ο κ. Σπίρτζης, εδώ στην
Αίθουσα της Ολοµέλειας, πρόσφατα, σε αναγκαίες κατεπείγου-
σες ενέργειες για την άρση των όποιων εµποδίων δηµοπράτησης
του έργου; Ή να το πω διαφορετικά –και να κλείσω, κυρία Πρό-
εδρε-, αφού, όπως έχουν δηλώσει οι συναρµόδιοι Υπουργοί ότι
δεν υπάρχει θεσµική εµπλοκή ή κώλυµα, απλώς ήταν ένα θέµα
ασυνεννοησίας µεταξύ των δύο Υπουργείων, γιατί δεν έχετε
δώσει ακόµα την εντολή στη Διαχειριστική Αρχή της Περιφέ-
ρειας, προκειµένου να δοθεί η άδεια δηµοπράτησης, να ολοκλη-
ρωθεί αυτή η διαγωνιστική διαδικασία του έργου, να ξεκινήσουν
οι εργασίες και να παραδοθεί επιτέλους αυτό το ιστορικό σχο-
λείο στους µαθητές και στους εκπαιδευτικούς;

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Χαρίτση, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µίας και Ανάπτυξης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Συντυχάκη, ως προς την ουσία της υπόθεσης θα πω µε

πάσα ειλικρίνεια ότι έχετε δίκιο, µε την έννοια ότι είναι πραγµα-
τικά απαράδεκτο, όπως αναφέρετε και στην ερώτησή σας, µετά
από τόσα χρόνια, µετά από οκτώ χρόνια, οι µαθητές και οι δά-
σκαλοί τους, βεβαίως, να καλούνται να λειτουργήσουν το σχο-
λείο σε αυτές τις αντίξοες, σε αυτές τις πολύ δύσκολες συνθή-
κες. 

Είναι λοιπόν, επιτακτική η ανάγκη να αρχίσει το συντοµότερο
δυνατόν η δεύτερη φάση των εργασιών, ώστε να ολοκληρωθεί
και να παραδοθεί το σχολείο όσο πιο σύντοµα γίνεται. 

Επί της διαχείρισης του έργου, όµως, θα µου επιτρέψετε να
σας πω τα εξής, για να ξεκαθαρίσουµε λίγο τα πράγµατα, γιατί
καταλαβαίνω και από την τοποθέτησή σας ότι ενδεχοµένως να
υπάρχει και µια σύγχυση σε σχέση µε τις διαχειριστικές αρµο-
διότητες. 

Είπατε και εσείς από µόνος σας ότι το έργο έχει ενταχθεί στο
Περιφερειακό Επιχειρησιακό Πρόγραµµα της Κρήτης, στο ΠΕΠ
Κρήτης. Άρα, αρµόδια διαχειριστική αρχή για το συγκεκριµένο
έργο είναι η διαχειριστική αρχή της περιφέρειας και όχι οι υπη-
ρεσίες του Υπουργείου µας. 

Όµως, βεβαίως το Υπουργείο –και σε αυτό έχετε δίκιο- έχει
αναλάβει συγκεκριµένες αρµοδιότητες. Θα αναφερθώ σε αυτές
µε αφορµή πρόσφατη σχετική τοποθέτηση του Υπουργού Οικο-
νοµίας κ. Παπαδηµητρίου, σε αντίστοιχη ερώτηση που έγινε από
το συνάδελφό σας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης κ. Κεγκέ-
ρογλου για το ίδιο θέµα πριν από λίγες µέρες. 

Εκεί λοιπόν, εξηγήθηκε από τον Υπουργό Οικονοµίας ότι το
συγκεκριµένο έργο µπορεί να δηµοπρατηθεί µε την προϋπόθεση
ότι τα τεύχη δηµοπράτησης έχουν προσαρµοστεί στις διατάξεις
του νέου νόµου, του ν.4412/2016. Στον νόµο προβλέπεται ότι
µέχρι την έκδοση των νέων προτύπων τευχών δηµοπράτησης οι
διαγωνισµοί πραγµατοποιούνται µε τα ήδη υπάρχοντα τεύχη της
προηγούµενης νοµοθεσίας, προσαρµοσµένα στη νέα νοµοθεσία. 

Μάλιστα, ειδικά για αυτή τη µεταβατική περίοδο, µέχρι την έκ-
δοση των νέων τευχών, η αρµόδια Ενιαία Ανεξάρτητη Αρχή Δη-
µοσίων Συµβάσεων, η ΕΑΑΔΗΣΥ έχει αναρτήσει στην ιστοσελίδα
της υποδείγµατα, ώστε να καθοδηγήσει και τις διαχειριστικές
αρχές στη διαδικασία δηµοπράτησης χρησιµοποιώντας τα πρό-
τυπα τεύχη. Ήδη µάλιστα αντίστοιχες διαδικασίες δηµοπράτη-
σης έχουν προχωρήσει και µάλιστα για σηµαντικά έργα και σε
άλλες περιφέρειες της χώρας. 

Το θέσατε στην ερώτησή σας, σωστά και το είχε επισηµάνει
και ο κ. Παπαδηµητρίου το εξής. Έχουµε δεσµευθεί ως Υπουρ-
γείο πως η αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου µας, η Ειδική Υπη-
ρεσία Θεσµικής Υποστήριξης, η ΕΥΘΥ θα στείλει προς τη διαχει-
ριστική αρχή του συγκεκριµένου έργου, που είναι η Διαχειριστική
Αρχή του Περιφερειακού Επιχειρησιακού Προγράµµατος της
Κρήτης, λίστα ελέγχου για τον έλεγχο του σχεδίου της διακήρυ-
ξης για την έκδοση σχετικής προέγκρισης. 

Σας πληροφορώ λοιπόν, ότι αυτή η λίστα ελέγχου στάλθηκε
αυτές τις µέρες και µάλιστα µέσα από διαδικασίες, όπως αντι-
λαµβάνεστε, πολύ δύσκολες γιατί βρισκόµαστε στο τέλος της
χρονιάς και πάντα το τέλος της χρονιάς για τις ειδικές υπηρεσίες
του ΕΣΠΑ είναι µια πάρα πολύ δύσκολη περίοδος µε πολλή δου-
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λειά, ώστε να κλείσουν τα προγράµµατα. Η λίστα αυτή έχει στα-
λεί λοιπόν, οπότε η Διαχειριστική Αρχή του ΠΕΠ Κρήτης µπορεί
να ξεκινήσει άµεσα τον έλεγχο του σχεδίου της διακήρυξης.
Αυτό που έπρεπε να κάνει το Υπουργείο µας, το έχει πράξει. 

Θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν µας απασχολούν µόνο τα µε-
γάλα έργα. Υπάρχουν πάρα πολλά, εκατοντάδες µικρά και µε-
σαίου µεγέθους έργα µε πολύ σηµαντικό κοινωνικό αποτύπωµα,
τα οποία υλοποιούνται και ολοκληρώνονται αυτή την περίοδο
µέχρι το τέλος του 2016. 

Είµαστε, λοιπόν, στη διάθεση της Διαχειριστικής Αρχής της
Περιφέρειας της Κρήτης, εφόσον χρειαστεί να συνδράµουµε και
για την ολοκλήρωση αυτού του πράγµατι πολύ σηµαντικού έρ-
γου για την περιοχή του Ηρακλείου και της Κρήτης γενικότερα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερολογία
σας. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Αναπληρωτά Υπουργέ,
έχουµε δίκιο και εµείς και οι µαθητές και οι γονείς και οι εκπαι-
δευτικοί, αλλά πού θα το βρουν; Το ιστορικό που αναφέρατε το
γνωρίζουµε και εµείς, το γνωρίζουν οι πάντες. Το γνωρίζουν οι
γονείς, οι εκπαιδευτικοί, η περιφέρεια, ο δήµος. Όλοι γνωρίζουν
αυτές τις διαδικασίες. 

Ή εσείς δεν λέτε αλήθεια ή είστε κακά πληροφορηµένος. Γιατί
το λέω αυτό; Διότι µόλις την προηγούµενη Παρασκευή, στη συ-
νεδρίαση του Περιφερειακού Συµβουλίου Κρήτης, µε παρουσία
γονέων, εκπαιδευτικών, µαθητών και δική µου, ο περιφερειάρχης
ανακοίνωσε ότι ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου σας θα
έστελνε µέχρι το βράδυ της προηγούµενης Παρασκευής την εν-
τολή για την έγκριση των τευχών δηµοπράτησης. Μέχρι αυτή την
ώρα δεν έχει σταλεί απολύτως τίποτα. Άρα, λοιπόν, ποιος λέει
αλήθεια; Εσείς; Ή η Περιφέρεια Κρήτης λέει ψέµατα; 

Το ζήτηµα είναι ότι ο εµπαιγµός –ειλικρινά σας µιλάω- πάει
σύννεφο. Και ενδιαφερόµαστε να λυθεί το θέµα, γιατί έχει ταλαι-
πωρήσει αφάνταστα την κοινωνία του Ηρακλείου. Και κινητοποι-
ούνται. Έχουν κάνει αποχές από το σχολείο και την Παρασκευή
ήταν στο περιφερειακό συµβούλιο, όπου πήραν τον λόγο και δια-
µαρτύρονταν.

Αφού, λοιπόν, το κράτος –προσέξτε να δείτε πόσο έχουν δυ-
σκολέψει τα πράγµατα- µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» –και όλες οι κυ-
βερνήσεις, βέβαια, και σε συνέχεια, η δική σας- ξεφόρτωσε αρ-
µοδιότητες στους δήµους, όπως η σχολική στέγη, αφού έκοψε
τα κονδύλια για τη σχολική στέγη και την αντισεισµική θωράκιση
των σχολείων, έχετε κλείσει την κάνουλα του Προγράµµατος Δη-
µοσίων Επενδύσεων. 

Και σας αναφέρω ότι 216 εκατοµµύρια, µε βάση τον προϋπο-
λογισµό του 2017, προβλέπονται για τους δήµους από το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Γιατί λέτε ότι ενδιαφέρεστε! Με
αυτά τα 216 εκατοµµύρια να κάνουν τι; Να λύσουν τι; Να λύσουν
το θέµα της αντισεισµικής προστασίας των δηµοσίων κτηρίων
και των σχολείων; Να χτίσουν σχολεία; Τι απ’ όλα θα κάνουν µε
αυτή τη χρηµατοδότηση; 

Και το κυριότερο, καταργήσατε –κατήργησαν οι προηγούµε-
νες κυβερνήσεις, για να είµαστε ειλικρινείς, και το συνεχίζετε κι
εσείς- τον Οργανισµό Σχολικών Κτηρίων που είχε και την τεχνο-
γνωσία και το προσωπικό και αναλάµβανε, µε πολύ γρήγορες
διαδικασίες, τη µελέτη, την κατασκευή και την παράδοση σχολι-
κών κτηρίων. Άρα, λοιπόν, η δική σας «ευαισθησία» δεν νοµίζω
ότι απέχει πάρα πολύ από την «ευαισθησία» των προηγούµενων
κυβερνήσεων, οι οποίες οδήγησαν εκεί τα πράγµατα. 

Αυτές οι χρηµατοδοτήσεις µέσω ΕΣΠΑ δεν είναι απλά µόνο
επισφαλείς, αφού τα χρήµατα του ΕΣΠΑ, όπως και των άλλων
κοινοτικών πακέτων, πηγαίνουν για την ενίσχυση της ανταγωνι-
στικότητας και της κερδοφορίας των µονοπωλιακών οµίλων,
αλλά και τα έργα υποδοµής που έχουν να κάνουν µε την ίδια τη
ζωή των εργατικών λαϊκών οικογενειών, όπως είναι η σχολική
στέγη και η αντισεισµική θωράκιση, κρίνονται ως µη επιλέξιµα
και όσα κρίνονται είναι και υπό αίρεση, ενώ τα µεγάλα έργα,
όπως σας είπα προηγουµένως, µε fast track διαδικασίες, µε
απλοποίηση των διαδικασιών -όπως άλλωστε προβλέπεται και
από τον µνηµονιακό νόµο που σας ανέφερα και που ψηφίστηκε

τον Αύγουστο κι εµείς καταψηφίσαµε, τον ν.4412-  έχουν µπλο-
κάρει, ενώ την ίδια στιγµή αίρει κάθε γραφειοκρατική και διοικη-
τική διαδικασία για τους επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Εγώ επαναφέρω το ζήτηµα, κύριε Αναπληρωτά Υπουργέ. Θέ-
λουµε να µας δώσετε µια σαφή και ξεκάθαρη απάντηση τώρα.
Θα πάνε αύριο το πρωί οι εντολές στη διαχειριστική αρχή της
περιφέρειας ή θα προχωρήσει και ένας νέος εµπαιγµός; Και σας
το λέω διότι εκτίθεστε κι εσείς, εκτίθεται και η Κυβέρνηση στη
συνείδηση εκατοντάδων οικογενειών, γονέων, µαθητών και εκ-
παιδευτικών. Εδώ και τώρα, λοιπόν, πρέπει να µας δώσετε σαφή
απάντηση για να λυθεί τώρα το πρόβληµα. Δεν µπορεί να περι-
µένει άλλα οκτώ χρόνια. 

Ένας σεισµός να γίνει στο Ηράκλειο τελείωσε. Είναι από τις
πιο σεισµογενείς περιοχές. Αν δείτε δύο φωτογραφίες, µία από
τα κτήρια στο Χαλέπι και µία από τα κτήρια στο Καπετανάκειο,
θα αναρωτηθείτε πού είναι το Καπετανάκειο, αν είναι στην Ελ-
λάδα ή στο Χαλέπι της Συρίας. Αυτή είναι η κατάσταση που
υπάρχει. Δώστε, λοιπόν, λύση εδώ και τώρα.

Στην πραγµατικότητα, όµως, για να ολοκληρώσω, κυρία Πρό-
εδρε -και είναι και πάγια θέση του κόµµατός µας- η σχολική
στέγη, όπως και όλα τα έργα, η χρηµατοδότηση, η κατασκευή, η
συντήρηση, η στατική ενίσχυση, η αντισεισµική προστασία των
σχολικών µονάδων, πρέπει να είναι στην αποκλειστική ευθύνη
του κράτους. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Χαρίτση, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µίας και Ανάπτυξης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Συντυχάκη, αυτό το οποίο είπα προηγουµένως ήταν

απολύτως ακριβές. Θα το επαναλάβω και θα επιβεβαιώσω και
αυτό το οποίο σας µεταφέρθηκε από τον Γενικό Γραµµατέα. 

Πράγµατι, την Παρασκευή το βράδυ στάλθηκε αυτή η λίστα
ελέγχου, η οποία αύριο θα βρίσκεται στη διαχειριστική αρχή και
τυπικά, για να µην υπάρχει καµµιά παρερµηνεία. Δεν υπάρχει κα-
νένας εµπαιγµός και καµµιά συνοµωσία κατά του έργου ή της
διαχειριστικής αρχής ή οποιουδήποτε άλλου. Αύριο θα βρίσκεται
στη διαχειριστική αρχή και τυπικά η συγκεκριµένη λίστα ελέγχου,
ώστε να µπορέσει να ξεκινήσει άµεσα ο έλεγχος του σχεδίου της
διακήρυξης.

Θα µου επιτρέψετε ένα σχόλιο ακόµα και θα κλείσω µε αυτό.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Τώρα µιλάτε στα όρθια. Άλλο

είπατε στην πρωτολογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µίας και Ανάπτυξης): Νοµίζω δεν µπορώ να γίνω πιο σαφής από
αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,
τώρα. Μην παρεµβάλλεστε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Σας επαναλαµβάνω. Έχει σταλεί προφο-
ρικά για να προχωρήσουν οι διαδικασίες, και αύριο και τυπικά θα
έχει παραληφθεί –όχι θα έχει αποσταλεί, γιατί έχει ήδη αποστα-
λεί- από τη Διαχειριστική Αρχή του ΠΕΠ της Κρήτης. Εδώ είµα-
στε. Αύριο αν δεν συµβεί αυτό, βγείτε να µε διαψεύσετε.

Όµως, επιτρέψτε µου να πω, επειδή θέσατε το ζήτηµα του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων -και εδώ νοµίζω ότι ήσα-
σταν άδικος, σε σχέση µε την πολιτική της Κυβέρνησης-, ότι για
πρώτη φορά το 2017, µετά από µία ολόκληρη δεκαετία σταδια-
κής και συνεχούς υποβάθµισης και αποµείωσης του εθνικού σκέ-
λους του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, προχωράµε σε
µια πολύ σηµαντική, πολύ γενναία αύξηση των πόρων από το
εθνικό σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, από
τα 750 εκατοµµύρια ευρώ στο 1 δισεκατοµµύριο ευρώ, ακριβώς
για να µπορέσουµε να υλοποιήσουµε έργα τα οποία δεν είναι επι-
λέξιµα από τα συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα, όπως είναι
τα έργα στα οποία αναφέρεστε και εσείς.

Μιλάµε για έργα τα οποία έχουν πολύ σηµαντικό, αν θέλετε,
κοινωνικό περιεχόµενο, έργα τα οποία υλοποιούνται κυρίως σε
τοπικό και περιφερειακό επίπεδο. Δεν µιλάµε για έργα µεγαθήρια
µε αυτά τα χρήµατα. Αυτά τα λεφτά, αυτοί οι πόροι θα δοθούν
στις περιφέρειες και τους δήµους για να µπορέσουν να υλοποι-
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ήσουν έργα όπως αυτό το οποίο συζητάµε σήµερα.
Άρα, είναι δεκτή η κριτική. Όµως, και θα µου επιτρέψετε να

πω ότι όταν µιλάµε για ένα έργο το οποίο αντιµετωπίζει αυτά τα
προβλήµατα από το 2008 µέχρι σήµερα, και εµείς τις ενέργειες
οι οποίες είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου µας τις ολοκληρώ-
σαµε σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα, νοµίζω ότι είναι άδικο
να το τσουβαλιάζουµε. 

Όµως, πέρα από αυτό, επειδή έχει σηµασία αυτός ο προβλη-
µατισµός, σε σχέση µε το τι κάνουµε από εδώ και πέρα µε έργα
τα οποία πρέπει να υλοποιηθούν µε αυτά τα χαρακτηριστικά το
επόµενο διάστηµα, προχωρήσαµε σε αυτή την τόσο σηµαντική
ρύθµιση.

Όπως γνωρίζετε και εσείς, όπως γνωρίζουν όλοι, οι δυνατότη-
τες του κρατικού προϋπολογισµού είναι πάρα πολύ περιορισµέ-
νες. Παρ’ όλα αυτά, αυξάνουµε το εθνικό σκέλος του Προγράµ-
µατος Δηµοσίων Επενδύσεων για να µπορέσουµε να υλοποι-
ήσουµε το επόµενο διάστηµα έργα τα οποία είναι πάρα πολύ ση-
µαντικά για τις τοπικές κοινωνίες, όπως, βεβαίως, είναι και το
συγκεκριµένο σχολείο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε. 
Τώρα θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 146/27-10-2016 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Ανδρέα Λο-
βέρδου προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, σχετικά
µε τη λήψη µέτρων για την πάταξη του λαθρεµπορίου καυσίµων
στα πρατήρια.

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για να αναπτύ-
ξετε την επίκαιρη ερώτηση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, την ερώτηση αυτή την κατέθεσα όταν ήταν

ακόµα η κ. Τζάκρη στο Υπουργείο και µετά από πολλές αναβολές
φτάνει να τη συζητήσουµε σήµερα. 

Είχε νόηµα δυο φορές η συζήτηση µε την κ. Τζάκρη, µια φορά
µαζί σας. Γιατί λέω δυο φορές µε την κ. Τζάκρη; Το λέω γιατί την
κατέθεσα δύο-τρεις µήνες µετά, αφότου είχαµε ως Δηµοκρατική
Συµπαράταξη ψηφίσει µια δική της τροπολογία, σχετικά µε την
πάταξη του λαθρεµπορίου στα καύσιµα, µια τροπολογία η οποία
αύξανε πάρα πολύ το αξιόποινο. 

Η Υφυπουργός τότε µε ισχυρή δόση αυτοπεποίθησης είχε πει
ότι µε αυτή την τροπολογία που αυξάνει το αξιόποινο θα συρρι-
κνωθεί η λαθρεµπορία.

Είχα αγορεύσει και της είχα πει: Εντάξει, να το ψηφίσουµε,
αλλά µόνη η αύξηση του αξιοποίνου κανένα πρόβληµα ποτέ δεν
έλυσε. Και όχι µόνο κανένα πρόβληµα δεν έλυσε, αλλά πολλές
φορές δηµαγωγούν οι κυβερνήσεις µε την αύξηση του αξιοποί-
νου, δείχνοντας ένα δήθεν ενδιαφέρον για τα θέµατα. 

Της είχα πει: Τι θα κάνετε µε τους ελέγχους; Τι θα κάνετε µε
άλλα µέτρα που σχετίζονται µε τις πτυχές που έχει το λαθρεµ-
πόριο στα καύσιµα, τον τόπο, τον χρόνο, τις εισροές, τις εκροές,
την ποιότητα; Τι θα κάνετε; Μόνη, ξεκρέµαστη η αύξηση του
αξιοποίνου σας δίνει τον λόγο εδώ στη Βουλή, αλλά στο πεδίο
της πράξης αποτελέσµατα δεν έχει. Το δείχνουν αυτό οι δεκαε-
τίες εµπειρίας και στην Ελλάδα και αλλού.

Τώρα, η πρόκληση µιας δηµόσιας συζήτησης µε στοιχεία ότι
αυξήθηκε το λαθρεµπόριο στα καύσιµα, τον Οκτώβριο, στις
αρχές Νοεµβρίου, προκάλεσε την ερώτησή µου. Έφυγε η κ. Τζά-
κρη, τώρα είστε εσείς. 

Σας παρακαλώ πάρα πολύ, κύριε Υπουργέ, επειδή και Βουλευ-
τές της Πλειοψηφίας στα µέσα ενηµέρωσης µιλούν για την αύ-
ξηση των εσόδων του δηµοσίου από την πάταξη του λαθρεµπο-
ρίου στα καύσιµα, πείτε µας τι έχετε κάνει στο προκείµενο και
ποια είναι τα αποτελέσµατα. 

Στη δευτερολογία µου θα πω περισσότερα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε, κύριε Λοβέρδο.
Τον λόγο έχει ο κ. Χαρίτσης για τρία λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µίας και Ανάπτυξης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ξεκινώ, λέγοντας το εξής. Η τροπολογία στην οποία αναφέρε-

στε, το άρθρο 82 του ν.4413/2016, νοµίζω ότι συµφωνούµε ότι
ανταποκρίθηκε σε µια επιτακτική ανάγκη, την αντιµετώπιση δη-
λαδή και τη βελτίωση ενός συστήµατος εφαρµογής κανόνων, οι
οποίοι ίσχυαν, αλλά δεν ήταν καθόλου ικανοποιητικοί στην εφαρ-
µογή τους. 

Μέσω του µέχρι τότε θεσµικού πλαισίου δεν προστατεύονταν,
κατά τη γνώµη µας, ούτε το δηµόσιο συµφέρον αλλά ούτε και οι
καταναλωτές.

Έπρεπε, λοιπόν, να αρθούν τα θεσµικά κενά, τα οποία υπήρ-
χαν τότε και, βεβαίως, να τιµωρηθούν οι πραγµατικοί υπεύθυνοι
για τα σχετικά αδικήµατα και όχι, όπως συνέβαινε πολλές φορές
-το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά- οι αχυράνθρωποι, που εµφανί-
ζονταν πλασµατικά ως υπεύθυνοι, αλλά οι πραγµατικοί υπαίτιοι
µπορούσαν να ξεφεύγουν της σχετικής διαδικασίας δίωξης.

Εδώ θα µου επιτρέψετε να πω ότι στο επιχείρηµά σας νοµίζω
ότι υπάρχει ένα µεθοδολογικό σφάλµα µε την εξής έννοια: Η
συγκεκριµένη διάταξη δεν αφορά µόνο στην αυστηροποίηση του
ήδη υφιστάµενου πλαισίου, αλλά βάζει και νέες διατάξεις, οι
οποίες διευρύνουν το πεδίο των κυρώσεων γι’ αυτού του τύπου
τα αδικήµατα. Και αναφέροµαι συγκεκριµένα: «Με τη διάταξη ει-
σάγεται η έννοια της επιχειρησιακής εκµετάλλευσης, ακριβώς
ώστε να εντοπίζονται οι πραγµατικοί ένοχοι των συγκεκριµένων
αδικηµάτων».

Βεβαίως, αυστηροποιούνται και οι κυρώσεις, αλλά δεν περιο-
ριζόµαστε µόνο σ’ αυτό. Θα σας φέρω άλλο ένα παράδειγµα: Για
µεγάλες αποκλίσεις στις µετρήσεις, αντί για αφαίρεση της ά-
δειας για τη συγκεκριµένη εγκατάσταση, όπως συνέβαινε µέχρι
τότε, πλέον µε τη συγκεκριµένη διάταξη απαγορεύεται η έκδοση
και νέας άδειας για την επόµενη δεκαετία οπουδήποτε στην επι-
κράτεια, για να µην επαναληφθεί το φαινόµενο όπου ο επιχειρη-
µατίας απλώς άλλαζε έδρα  και συνέχιζε την ίδια λογική.

Μάλιστα, αυστηρές κυρώσεις πλέον, για να καλυφθεί ολό-
κληρη, αν θέλετε, η αλυσίδα, προβλέπονται και για όσους κατα-
σκευάζουν εξαρχής προβληµατικές αντλίες. Δεν πρόκειται,
λοιπόν, µόνο για αυστηροποίηση του υφιστάµενου καθεστώτος,
αλλά για ουσιαστικές αλλαγές στη λογική που διέπει την αντιµε-
τώπιση του λαθρεµπορίου.

Θέτετε, όµως, ένα ερώτηµα κι εγώ θα απαντήσω σ’ αυτό ειλι-
κρινώς: Αρκεί η συγκεκριµένη µεταρρύθµιση, η συγκεκριµένη
διάταξη για να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα;

Βεβαίως, η διάταξη αυτή, κατά τη γνώµη µας, όπως και για
εσάς φαντάζοµαι, εφόσον κι εσείς την υπερψηφίσατε, είναι ση-
µαντική. Όµως, βεβαίως, δεν αρκεί. Συµφωνούµε σ’ αυτό ότι δεν
αρκεί. Γι’ αυτό το Υπουργείο το τελευταίο διάστηµα έχει προχω-
ρήσει στην εντατικοποίηση των ελέγχων, έτσι ώστε να αντιµετω-
πιστεί ριζικά το φαινόµενο του λαθρεµπορίου των καυσίµων.

Μέσα στο 2016 και ειδικά το τελευταίο διάστηµα µετά από σχε-
τική εγκύκλιο, η οποία εκδόθηκε από τη Γενική Γραµµατεία Βιο-
µηχανίας εν όψει µάλιστα και της χειµερινής περιόδου, της
διακίνησης και διανοµής δηλαδή, του πετρελαίου θέρµανσης,
έχουν εντατικοποιηθεί συστηµατικά οι έλεγχοι και έχει αυξηθεί
και το ποσοστό των παραβάσεων που έχουν καταγραφεί.

Πέρα, όµως, από τη διαδικασία των ελέγχων, η αρµόδια υπη-
ρεσία της Γενικής Γραµµατείας Βιοµηχανίας προχωράει και στην
ενίσχυση του συνόλου των υπηρεσιών, οι οποίες εµπλέκονται
στη διαδικασία αυτή του ελέγχου, στου συνόλου, λοιπόν, των
ελεγκτικών αρχών, όπως, για παράδειγµα, µε την υποστήριξη και
την παροχή εκπαίδευσης στις περιφερειακές υπηρεσίες και στην
Οικονοµική Αστυνοµία.

Πέρα, όµως, απ’ αυτές τις ενέργειες και πέρα από τους ελέγ-
χους, βασική προτεραιότητα –κι αυτό είναι κάτι, το οποίο άλλω-
στε προβλέπεται και από σχετική νοµοθετική παρέµβαση, που
έγινε από το Υπουργείο Οικονοµικών το τελευταίο διάστηµα-
είναι η δηµιουργία ενός κοινού πληροφοριακού συστήµατος και
ενός ολοκληρωµένου συστήµατος παρακολούθησης της διακί-
νησης και της διάθεσης των καυσίµων, γιατί, βεβαίως, έχει πολύ
µεγάλη σηµασία ο έλεγχος, αλλά το ζητούµενο είναι πώς µετά
τον έλεγχο καταγράφουµε και αξιοποιούµε τα στοιχεία που προ-
κύπτουν από τον έλεγχο αυτόν.

Έχει συσταθεί, λοιπόν, διυπουργική επιτροπή και µέσα στις
αρχές του 2017 θα εξαγγελθούν τα βήµατα για το χρονοδιά-
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γραµµα υλοποίησης αυτού του σηµαντικού ολοκληρωµένου πλη-
ροφοριακού συστήµατος.

Υπάρχει, λοιπόν, ένα ολόκληρο πλέγµα παρεµβάσεων, το
οποίο για εµάς είναι πάρα πολύ σηµαντικό πέρα από τα ζητή-
µατα, τα οποία αντιµετωπίζονται µε τη συγκεκριµένη διάταξη. 

Βεβαίως, η διάταξη βρίσκεται σε ισχύ λίγους µήνες µόνο. Θε-
ωρούµε ότι είναι πολύ πρόωρο να καταλήξουµε σε ασφαλή συµ-
περάσµατα για την αποτελεσµατικότητα και για την ανάγκη
ενίσχυσής της. Είµαστε, βεβαίως, ανοιχτοί σε προτάσεις και θα
δούµε σε εύλογο χρονικό διάστηµα πώς θα προχωρήσουµε, εφό-
σον αυτό χρειάζεται, και σε νέες νοµοθετικές παρεµβάσεις, έτσι
ώστε να αντιµετωπιστούν τα πολλαπλά και σύνθετα προβλήµατα,
που σχετίζονται µε το ζήτηµα της λαθρεµπορίας των καυσίµων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Απαν-
τήσατε µάλλον και για τη δεύτερη φάση, κύριε Χαρίτση.

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Διαπιστώνουµε ότι υπάρχει ένα πρό-

βληµα συντονισµού στην Κυβέρνηση. Αυτό διαπιστώνεται σε κο-
ρυφαία θέµατα, όπως αυτά που είπε ο κ. Τσίπρας για το επίδοµα
(«Δεν χρειάζεται να ρωτάµε κανέναν τι θα κάνουµε µε το υπερ-
πλεόνασµα») και αυτά που είπε και ο κ. Τσακαλώτος ότι έπρεπε
να ρωτήσουµε και να έχουµε συνεννοηθεί ή αυτά που είπε ο
Πρωθυπουργός για την ανεργία («22,5% έχει πέσει») και αυτά
που λέει η Υπουργός Εργασίας ότι πάνω από εκατόν είκοσι πέντε
χιλιάδες θέσεις εργασίας αµείβονται µε 100 ευρώ το µήνα, 4%
του οικονοµικώς ενεργού πληθυσµού. Τις ζούµε αυτές τις αντι-
φάσεις. 

Αλλά και εδώ, κύριε Υπουργέ, δεν έχει κανένα νόηµα, µε το
Υπουργείο Μεταφορών λόγου χάρη ή και µε τις δικές σας υπη-
ρεσίες, να µη συντονίζεστε. Θα σας πω γιατί. Δεν το λέω αδίκως
αυτό. Συµφωνώ κατ’αρχάς µαζί σας ότι η τροπολογία της κ. Τζά-
κρη αύξησε το αξιόποινο και το επεξέτεινε. Δίκιο έχετε. Ναι, αµέ,
επέκταση και αύξηση του αξιοποίνου. Επί αυτής της δέσµης των
ρυθµίσεων που εισήγαγε η τροπολογία είπα ότι, εάν τις ξεκρε-
µάσεις, αποτελέσµατα δεν έχεις. 

Και έρχεται η υπόλοιπη πράξη να σου δώσει την ευκαιρία να
συµπεράνεις: Μπορώ να έχω αποτελέσµατα ή δεν µπορώ να έχω
αποτελέσµατα; Λόγου χάριν, στην ποιότητα: Στην ποιότητα, εάν
δεν κάνεις επιτόπιο έλεγχο, δεν µπορείς να ελέγξεις τι είναι το
καύσιµο που βάζει µέσα στο πρατήριό του ή στο φορτηγό του,
στο βυτίο του ο οποιοσδήποτε ή ακόµη και στο πλεούµενό του.
Επιτόπιους όµως, ελέγχους -µας ενηµερώνουν τα συνδικαλιστικά
όργανα των πρατηριούχων- δεν κάνετε. Και οι αριθµοί που βγή-
καν για το 2016 είναι εκκωφαντικά λιγότεροι έλεγχοι από ό,τι το
2015 που ήσασταν εσείς κυβέρνηση, που ήταν λιγότεροι από ό,τι
το 2014. Ένα το κρατούµενο. 

Δεύτερο το κρατούµενο. Λέει το Υπουργείο Μεταφορών –αυτά
τα άκουγα το πρωί στην τηλεόραση από σύµπτωση-, η Γενική του
Γραµµατέας: «Ναι, δεν κάνουµε, γιατί κάνουµε στοχευµένους
ελέγχους και ψηφιοποιηµένους ελέγχους. Τους κάνουµε καλύ-
τερα». 

Και ρωτώντας πάλι τους αρµοδίους, µου είπαν ότι το σύστηµα
στη Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων για εισροή-
εκροή δεν ελέγχεται. Διότι δεν έχει υπάρξει µέχρι στιγµής µία
αντίδραση από την πλευρά των στοιχείων που πηγαίνουν. Γιατί
πηγαίνουν αυτόµατα. Με το που γίνεται η πλήρωση µίας δεξα-
µενής, αυτοµάτως οι ποσότητες στέλνονται ως µήνυµα στη Γε-
νική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων. Ούτε και εκεί έχει
υπάρξει κάποια αντίδραση. «Δεν υπάρχει», λέει, «σε πλήρη λει-
τουργία το συγκεκριµένο σύστηµα». Την εξήγηση που µου έδω-
σαν -δεν την συγκράτησα- τεχνική και ουσιώδης, αλλά πάντως
δεν υπάρχουν αυτές οι αµφίδροµες σχέσεις. Δίνονται στοιχεία
χωρίς αυτά να τυγχάνουν της οποιασδήποτε επεξεργασίας. 

Και ακόµα, έχετε ως Υπουργείο στοιχεία ή δεν έχετε και πη-
γαίνετε στα τυφλά; Γιατί εάν δεν έχετε, πώς δικαιολογείται, από
την πλευρά των Βουλευτών σας τουλάχιστον, ο ισχυρισµός πως
σε ό,τι αφορά το λαθρεµπόριο καυσίµων αυξήθηκαν τα έσοδα
του δηµοσίου από τον έλεγχο; Ή έχετε στοιχεία και έχετε να µας
πείτε αν πράγµατι αυξήθηκαν ή αν µειώθηκαν, ή δεν έχετε στοι-
χεία και γίνεται διακίνηση όχι έγκυρων πληροφοριών και από
τους Βουλευτές σας, κάτι το οποίο δεν τους τιµά, αλλά και για

το οποίο δεν είναι και υπεύθυνοι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µίας και Ανάπτυξης) : Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Θα µιλήσω
πολύ σύντοµα. 

Πρώτα απ’ όλα, εν σχέσει µε τα στοιχεία, νοµίζω έχουν δοθεί
στην δηµοσιότητα τα στοιχεία από το αρµόδιο Υπουργείο Οικο-
νοµικών. Έχουν δοθεί τα σχετικά στοιχεία. Δεν χρειάζεται εγώ
να πω κάτι περισσότερο σε αυτό. Το Υπουργείο Οικονοµικών
είναι αυτό το οποίο καταγράφει τα στοιχεία σε σχέση µε τα πρό-
στιµα τα οποία τίθενται για τα ζητήµατα του λαθρεµπορίου. Και
νοµίζω ότι έχετε δει την αύξηση, η οποία έχει καταγραφεί, έχει
αποτυπωθεί σε αυτά τα στοιχεία.

Σε σχέση µε τους ελέγχους, βεβαίως και οι έλεγχοι έχουν αυ-
ξηθεί σηµαντικά το 2016 και µάλιστα έχουν αυξηθεί όχι µόνο µε
συµβατικό τρόπο, αλλά και µε τη χρήση κρυφών οχηµάτων, κάτι
που δεν είχε γίνει το 2015, έτσι ώστε οι έλεγχοι να ανταποκρί-
νονται περισσότερο στην πραγµατικότητα. Και έχουν επιβληθεί
οι σχετικές κυρώσεις, που προβλέπει το νέο θεσµικό πλαίσιο.

Νοµίζω όµως ότι είναι σαφές -και από τη δική σας παρέµβαση
και από αυτά που είπα και εγώ πριν- ότι το συγκεκριµένο ζήτηµα
απαιτεί ολοκληρωµένες παρεµβάσεις. Γι’ αυτό εγώ µίλησα για
την ανάγκη συµπλήρωσης των προβλεπόµενων στην διάταξη µε
πρωτοβουλίες, όπως αυτή την οποία ανέφερα στην πρωτολογία
µου σε σχέση µε το ολοκληρωµένο πληροφοριακό σύστηµα, το
οποίο αφ’ ενός δίνει τη δυνατότητα για να υπάρξει αυτός ο συν-
τονισµός µεταξύ των υπηρεσιών -τον οποίο και εσείς αναφέρατε-
και αφ’ ετέρου, καταγράφει και παρακολουθεί όλο το σύστηµα
διακίνησης και διάθεσης των καυσίµων. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Θα συζητηθεί τώρα η τελευταία ερώτηση προς τον κύριο Ανα-

πληρωτή Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, η ένατη µε αριθµό
277/9-12-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό Οι-
κονοµίας και Ανάπτυξης, σχετικά µε την ένταξη του έργου β’
φάσης της επέκτασης δικτύου διανοµής τηλεθέρµανσης στη Με-
γαλόπολη Αρκαδίας.

Κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για να
αναπτύξετε την επίκαιρη ερώτηση.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, το έργο β’ φάσης επέκτασης δικτύου διανο-
µής τηλεθέρµανσης στη Μεγαλόπολη Αρκαδίας έχει ιδιαίτερο
ενδιαφέρον. Και νοµίζω ότι αυτό που ενδιαφέρει κι εσάς και
όλους µας, είναι ότι το επόµενο χρονικό διάστηµα θα αρχίσει η
µεταλιγντική εποχή και αυτό το έργο θα βοηθούσε πάρα πολύ
την τοπική περιοχή και περιβαλλοντολογικά -αν θέλετε την
άποψή µου- και οικονοµικά και αναπτυξιακά, γιατί θα µπορούσαν
να υπάρχουν δράσεις οι οποίες θα κάλυπταν και θέµατα ανερ-
γίας και θέµατα οικονοµικής ανάπτυξης, το κλείσιµο των πολλών
µονάδων, που θα γίνει, όπως ανακοίνωσε η Κυβέρνησή σας, και
είναι µέσα στο πλαίσιο των λιγνιτικών µονάδων σε όλη την Ελ-
λάδα και στην Αρκαδία.

Μέσα στο πλαίσιο αυτό -όπως ακριβώς απαντάτε στο έγγραφό
σας- εντάχθηκε το 2014 στο εθνικό σκέλος ΠΔΕ (ΣΑΕ075), ως
πράξη δυνητική προς ένταξη επιχειρησιακού προγράµµατος του
ΕΣΠΑ 2014-2020, µε στόχο την ωρίµανση του έργου, υπό την
προϋπόθεση ότι δεν θα ολοκληρωθεί η διαγωνιστική διαδικασία
πριν την ένταξη στο επιχειρησιακό πρόγραµµα του 2020.

Δυστυχώς, το 2015 µε απόφαση της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ -βάσει αυτού που απαντάει ο κ. Κορκολής, ο δικός σας ο
Γενικός Γραµµατέας- απεντάχθηκε από το ΠΔΕ. Αυτό έγινε το
2015. Το 2016 -επανέρχοµαι στον κ. Σταθάκη- σε έγγραφο που
µου έστειλε ο κ. Μαµαλούκας -ήταν ο ίδιος που έκανε την ένταξη
στην πρώτη φάση- λέει ότι την παρούσα χρονική περίοδο δεν
έχει υπάρξει κάποια διαφοροποίηση της ισχύουσας εξειδίκευσης
του επιχειρησιακού προγράµµατος. 
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Σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ, αν στο πρόγραµµα «Υποδοµές µε-
ταφορών, περιβάλλον και αειφόρος ανάπτυξη» και στη συγκεκρι-
µένη δράση έχετε την πρόθεση να εντάξετε αυτό το έργο.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε, κύριε Κωνσταντινόπουλε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µίας και Ανάπτυξης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Κωνσταντινόπουλε, αναφέρεστε σε ένα έργο το οποίο

πράγµατι εντάχθηκε στο εθνικό σκέλος του Προγράµµατος Δη-
µοσίων Επενδύσεων του 2014, όπως και χιλιάδες άλλα. Και λέω
χιλιάδες άλλα, γιατί θα πρέπει να είναι σαφές προς όλους -αναγ-
κάστηκα και εγώ να καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής τα σχε-
τικά στοιχεία- ότι τα προγράµµατα που εµείς κληρονοµήσαµε
στις αρχές του 2015, είχαν µια υπερδέσµευση της τάξης των 6
δισεκατοµµυρίων ευρώ. Ειδικά το συγκεκριµένο πρόγραµµα, στο
οποίο αναφερόµαστε σήµερα, για το συγκεκριµένο έργο -το πρό-
γραµµα του ΥΜΕΠΕΡΑΑ, δηλαδή του Υποδοµών, Μεταφορών,
Περιβάλλοντος για την περίοδο 2014-2020- πριν ακόµα ξεκινήσει
η υλοποίηση του προγράµµατος είχε υπερδέσµευση, δηλαδή εν-
τάξεις στο πρόγραµµα χωρίς να έχουν διασφαλιστεί οι σχετικές
πιστώσεις, η οποία ξεπερνούσε το 260%. Δηλαδή, για 100 δια-
θέσιµα ευρώ οι εντάξεις στο πρόγραµµα αντιστοιχούσαν σε 260
ευρώ. Αν αυτό θεωρείται σοβαρός σχεδιασµός για έργα τα οποία
πράγµατι πρέπει να υλοποιηθούν, νοµίζω ότι ο καθένας βγάζει
τα συµπεράσµατά του.

Τώρα επί της ουσίας του έργου, συµφωνώ µαζί σας ότι προ-
φανώς πρόκειται για ένα πολύ σηµαντικό έργο, ένα έργο το
οποίο πρέπει να υλοποιηθεί, γιατί σχετίζεται, βεβαίως, και µε την
αλλαγή του ενεργειακού προτύπου, του ενεργειακού µείγµατος
της χώρας και µε τις ευρύτερες αναπτυξιακές προοπτικές, αλλά
και µε την καλή ποιότητα ζωής των πολιτών της περιοχής της Με-
γαλόπολης και της Αρκαδίας συνολικότερα. Βεβαίως, αυτό δεν
θα µπορούσε να γίνει χωρίς να προηγηθεί µια σοβαρή διαδικασία
ωρίµανσης του έργου και κυρίως, εξεύρεσης των απαραίτητων
πόρων, για να µπορέσει αυτό το έργο να υλοποιηθεί.

Συγκεκριµένα και επειδή αναφερόµαστε στο επιχειρησιακό
πρόγραµµα του ΥΜΕΠΕΡΑΑ της περιόδου 2014-2020, πράγµατι
προβλέπεται η χρηµατοδότηση από αυτό το επιχειρησιακό πρό-
γραµµα για την υλοποίηση δράσεων εξοικονόµησης ενέργειας,
µέσω του Άξονα Προτεραιότητας 10 και του Θεµατικού Στόχου
4, ειδικά της Επενδυτικής Προτεραιότητας 4g, που αφορά στην
προώθηση της χρήσης - συµπαραγωγής θερµότητας και ηλε-
κτρισµού µε υψηλή απόδοση βάσει της ζήτησης για χρήσιµη θερ-
µότητα. 

Σε αυτήν την επενδυτική προτεραιότητα εντάχθηκαν, σε προ-
ηγούµενες εξειδικεύσεις του προγράµµατος, τα έργα της Περι-
φέρειας Δυτικής Μακεδονίας. Και αναφέροµαι στα έργα στην
Κοζάνη, τη Φλώρινα και το Αµύνταιο. Βεβαίως, το συγκεκριµένο
έργο θα µπορούσε και αυτό να έχει ήδη ενταχθεί, εφόσον δεν
υπήρχαν υπερδεσµεύσεις, τις οποίες ανέφερα προηγουµένως. 

Παρ’ όλα αυτά, επειδή το έργο αυτό είναι πραγµατικά πολύ
σηµαντικό και είναι ένα έργο το οποίο πρέπει να υλοποιηθεί από
το συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα, έχει αναπτυχθεί όλο το
προηγούµενο διάστηµα από τις υπηρεσίες µας, σε συνεργασία
µε τη δηµοτική αρχή, µια προσπάθεια ολοκλήρωσης των διαδι-
κασιών για την ωρίµανση του έργου. Το έργο πλέον βρίσκεται σε
πολύ καλό επίπεδο ωρίµανσης. Στην επόµενη εξειδίκευση, η
οποία θα γίνει µέσα στις αρχές του 2017, θα υπάρξει -βάσει και
της ιεράρχησης πλέον των αναγκών µε έναν σοβαρό σχεδιασµό-
ανακατανοµή και των διαθέσιµων πόρων του προγράµµατος ανά
επενδυτική προτεραιότητα. 

Η απάντηση, λοιπόν, είναι καταφατική, ότι ναι, θα µπορέσουµε
να εξειδικεύσουµε και να εντάξουµε το έργο στο συγκεκριµένο
επιχειρησιακό πρόγραµµα, µε πιστώσεις όµως, ώστε το έργο
πραγµατικά να µπορέσει τα επόµενα χρόνια να υλοποιηθεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, αυτό

που θα κρατήσω από εσάς -γιατί αυτό έχει ενδιαφέρον σήµερα-
, είναι ότι θα προχωρήσετε στις αρχές του 2017 στην ένταξη
αυτού του προγράµµατος. Για µένα αυτό είναι το σηµαντικό, το
ότι προχωράει η ωρίµανση του έργου. Ουσιαστικά αυτό γίνεται
µε την ένταξη στο ΠΔΕ. Αυτό αναφέρεται πολύ καθαρά -το λέτε
και εσείς αυτό που έγινε στην προηγούµενη φάση- ότι, δηλαδή,
δεν θα ολοκληρωθεί η διαγωνιστική διαδικασία πριν την ένταξή
του στο Επιχειρησιακό Πρόγραµµα. Αυτό σηµαίνει ότι δεν θα είχε
πρόσθετα από το ΠΔΕ. Το ξεχνώ αυτό. Εγώ µένω στη δική σας
δέσµευση και αυτό είναι νοµίζω το πιο σηµαντικό. Το σηµαντικό
είναι ότι στις αρχές του 2017, τους πρώτους µήνες, θα επανέλ-
θουµε, ότι αυτό το έργο θα ωριµάσει, θα το έχετε ήδη ωριµάσει
µαζί µε το Δήµο της Μεγαλόπολης. Χαίροµαι, λοιπόν, πάρα πολύ
που συνεχίζεται αυτή τη διαδικασία. 

Θέλω να σας επισηµάνω, όµως, κάτι γιατί είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό. Έχω δει τον κατάλογο των έργων στην Κοζάνη, την
Φλώρινα και το Αµύνταιο, στη δράση 4g, που είπατε. Εκτιµώ ότι
θα κάνετε όλες τις προσαρµογές, όπως δεσµευτήκατε, και θα
µπορέσει αυτό το πρόγραµµα, ας υποθέσουµε τον Μάρτιο ή στα
µέσα του 2017, να ενταχθεί στη διαδικασία. Αυτό νοµίζω ενδια-
φέρει όλους και εγώ θέλω να µείνω σε αυτό.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µίας και Ανάπτυξης): Κυρία Πρόεδρε, δεν χρειάζεται να προ-
σθέσω κάτι.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε και για την οικονοµία χρόνου.
Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 281/12-12-2016 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηλείας της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Τζαβάρα προς τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την ολοκλήρωση των
εξατοµικευµένων εκτιµήσεων του ΕΛΓΑ στους θεοµηνιόπληκτους
της Ηλείας.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Τζαβάρα θα απαντήσει ο Υπουρ-
γός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ευάγγελος Αποστό-
λου.

Κύριε Τζαβάρα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για να αναπτύ-
ξετε την επίκαιρη ερώτηση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ως γνωστόν το Σεπτέµβριο η Ηλεία -και µάλι-

στα, µια περιοχή η οποία είναι υψηλής παραγωγικότητας στον
πρωτογενή τοµέα- επλήγη ανεπανόρθωτα σε καλλιέργειες πολύ
µεγάλης και σπουδαίας ανταγωνιστικότητας, σε υποδοµές, όπως
θερµοκήπια κ.λπ.. Και ενώ όλοι περιµέναµε να έλθει, επιτέλους,
η ώρα της διαδικασίας της εξατοµίκευσης των ζηµιών, µέχρι σή-
µερα, δυστυχώς, δεν έχει γίνει τίποτα.

Το µεγάλο πρόβληµα είναι ότι ενώ και ο Πρόεδρος του ΕΛΓΑ
είχε πει και είχε δεσµευθεί ότι µέχρι το τέλος Νοεµβρίου θα
έχουν τελειώσει οι εξατοµικεύσεις των ζηµιών, δυστυχώς µέχρι
σήµερα που µιλάµε δεν έχει συµβεί το παραµικρό, µε αποτέλε-
σµα οι παραγωγοί να είναι σε απόγνωση και κυρίως να µην είναι
σε θέση αυτήν τη στιγµή να συνεχίσουν την οποιαδήποτε καλ-
λιεργητική φροντίδα της περιουσίας τους και όλοι να βρίσκονται
σε αυτήν τη δεινή θέση και µάλιστα, εν µέσω οικονοµικής κρί-
σης.

Θα πρέπει οπωσδήποτε να λάβετε µια πρωτοβουλία και να µας
πείτε πώς και πότε -συγκεκριµένα- αυτή η διαδικασία θα φτάσει
στο τέλος της, πέραν του ότι, όπως πολύ καλά ξέρετε, αυτή συν-
δέεται µε µια εµπλοκή που έχει σηµειωθεί λόγω της συνδικαλι-
στικής κινητοποίησης που υπάρχει από την πλευρά των εκτιµη-
τών του ΕΛΓΑ, οι οποίοι αντιδρούν στην αλλαγή του θεσµικού
πλαισίου για την αµοιβή τους.

Μάλιστα και εδώ θα πρέπει να τονισθεί, ότι οι αγρότες είναι
εκείνοι οι οποίοι πληρώνουν από το τέλος της εκτίµησης που κα-
ταβάλλουν στον ΕΛΓΑ την αµοιβή αυτή. Και εδώ υπάρχει πάλι
ένα ερώτηµα, στο οποίο πιστεύω ότι θα πρέπει να απαντήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.
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Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε για τρία λεπτά τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, η ερώτησή σας έχει δύο σκέ-
λη. Δεν µου επιτρέπει ο χρόνος στην πρωτολογία µου να ανα-
φερθώ και στα δύο. Ξεκινώ από το πρώτο που αφορά τις ζηµιές
που πραγµατικά υπέστη η περιοχή. 

Μόνο όποιος µπόρεσε να δει από κοντά -γι’ αυτό πήγα, εξάλ-
λου, στην περιοχή- συγκλονίστηκε από την εικόνα των τεράστιων
καταστροφών, πόσω µάλλον όταν πρόκειται για µια περιοχή που
έχει µια οργανωµένη και καινοτόµο γεωργία, δηλαδή ουσιαστικά
έχει µια κατεύθυνση η γεωργία την οποία επιζητούµε όλοι, και
εσείς και εµείς.

Κάνουµε µεγάλη προσπάθεια για να εκτιµήσουµε τις ζηµιές και
να αποζηµιώσουµε όσο γίνεται πιο γρήγορα τους παραγωγούς,
βεβαίως και τον εξοπλισµό και όλες τις υποδοµές. Οι απαραίτη-
τες επισηµάνσεις έχουν ήδη γίνει. Υποβλήθηκαν δηλώσεις για χί-
λιες εξακόσιες ενενήντα τέσσερις ζηµιές. Το έργο των εξατοµι-
κευµένων εκτιµήσεων, παρά τα προβλήµατα -τα οποία θα σας
πω στη δευτερολογία µου- που µας δηµιούργησε η αποχή των
εκτιµητών, έχει ολοκληρωθεί για τις περισσότερες καλλιέργειες.
Στο ζωικό κεφάλαιο έχουµε τριακόσια πενήντα αιγοπρόβατα, δύο
χιλιάδες µελισσοσµήνη και συνεχίζεται για τις πατάτες και ετε-
ροκαλλιέργειες, όπου αναµένεται σύντοµα η ολοκλήρωσή τους.

Στη συνέχεια, αυτά τα πορίσµατα θα κοινοποιηθούν και θα
ακολουθήσει η καταβολή των αποζηµιώσεων στους δικαιούχους
παραγωγούς. Υπάρχει, βεβαίως, η εξής προϋπόθεση: Θα πρέπει
αυτοί να είναι τουλάχιστον µέχρι το τέλος του χρόνου ασφαλι-
στικά ενήµεροι, γιατί είχαµε και τέτοιου είδους προβλήµατα.

Όµως, ζηµιές είχαµε και σε στάβλους, είχαµε και σε αποθήκες,
είχαµε κυρίως -και µας πόνεσε πάρα πολύ- σε µεγάλες θερµο-
κηπιακές µονάδες. Αναφέροµαι ιδιαίτερα στις θερµοκηπιακές µο-
νάδες, διότι τις άλλες ζηµιές µπορούµε µέσω ΠΣΕΑ να τις
αντιµετωπίσουµε, συντάσσοντας τον σχετικό φάκελο και αφού
εγκριθεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, όπου πάντα εγκρίνεται,
αρκεί να υποβληθεί. Όµως, τις ζηµιές στις θερµοκηπιακές µονά-
δες, επειδή είναι µεγάλες, όπως αντιλαµβάνεστε δεν µπορούµε
να τις αντιµετωπίσουµε, γιατί το πλαφόν είναι συγκεκριµένο,
γύρω στα 15 εκατοµµύρια. Και είναι ευτύχηµα το ότι έχουµε το
µέτρο 5.2 του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης, που µας
δίνει τη δυνατότητα -και εκεί θα είναι η βασική µας κατεύθυνση
για τις θερµοκηπιακές µονάδες- να καλύψουµε µέχρι και το 100%
των δαπανών αποκατάστασης. Είναι ένα µέτρο το οποίο, ξεκι-
νώντας ο νέος χρόνος, θα προκηρύξουµε. Και θέλουµε να πι-
στεύουµε ότι θα µας βοηθήσει ουσιαστικά προς αυτήν την
κατεύθυνση.

Βεβαίως, ζηµιές είχαµε και αργότερα. Η περιοχή έχει πληγεί
φέτος πολύ άσχηµα. Είχαµε τον Οκτώβρη και τον Νοέµβρη
άλλες οκτακόσιες δηλώσεις για ζηµιές από πληµµύρες. Και
αυτές είναι προς την πορεία. Περίπου το 50% έχει εκτιµηθεί. Θα
συνεχίσουµε και πιστεύουµε ότι µέχρι το τέλος του 2017 τουλά-
χιστον η εκτίµηση θα ολοκληρωθεί. Στη δευτερολογία µου θα
σας για τους εκτιµητές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχαρι-
στώ.

Κύριε Τζαβάρα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μέχρι το 2017; Μήπως µέσα

στο 2016;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα

θα έχουµε αργίες, κύριε Τζαβάρα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όχι, είπε µέχρι το τέλος του

2017, δηλαδή σε έναν χρόνο από τώρα που µιλάµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το 2016

είναι όλο αργίες. Γι’ αυτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Η ολοκλήρωση του θα είναι µέχρι το τέλος 2017. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εγώ, πάντως, πράγµατι από την

απάντησή σας παίρνω πολύ χρήσιµα και σηµαντικά στοιχεία για
να ξεκινήσω από το δεύτερο. 

Η πρωτοβουλία που παίρνετε προς την κατεύθυνση του να εν-
τάξετε στο συγκεκριµένο πρόγραµµα που αναφέρατε την απο-
ζηµίωση στο 100% των υποδοµών οι οποίες βλάπτονται από

θεοµηνίες και από ακραία καιρικά φαινόµενα, είναι κάτι το οποίο
θα δώσει µια διέξοδο ενόψει και του γεγονότος –το έχω πει µε
την ευκαιρία και άλλων ερωτήσεων που έχω κάνει- ότι κάθε
χρόνο φαίνεται πως τι η περιοχή αυτή συγκεντρώνει όλη τη δυ-
ναµική των θεοµηνιών, των ακραίων φαινοµένων της φύσης,
αφού πλέον η κατάσταση αυτή δικαιολογείται από την κλιµατική
αλλαγή. Άλλωστε, και πέρυσι το ίδιο έγινε και πρόπερσι το ίδιο
έγινε. Θα ήµασταν, πράγµατι, σε µια πιο συµβατή µε τα δεδοµένα
συµπεριφορά εάν παίρναµε την πρωτοβουλία να ιδρύσουµε ένα
ταµείο αλληλεγγύης και αποκατάστασης αυτού του τύπου των
ζηµιών. Είναι ζηµιές οι οποίες οφείλονται σε ακραία φαινόµενα.
Και ακριβώς όπως και τα άλλα φαινόµενα της φύσης που δηµι-
ουργούν ζηµιογόνες συνέπειες -όπως οι σεισµοί, οι πληµµύρες
κ.λπ.- θα πρέπει και αυτού του τύπου οι ζηµιές να ενταχθούν σε
αυτήν τη συγκεκριµένη γραµµή πλεύσης ως προς την αντιµετώ-
πιση τους. 

Όµως, θεωρώ ότι για τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τις
εξατοµικεύσεις των ζηµιών και κυρίως την καταβολή των αποζη-
µιώσεων εκείνων οι οποίοι δικαιούνται, θα πρέπει τουλάχιστον να
εξαντλήσετε όλα τα περιθώρια που σας προσφέρονται, κύριε
Υπουργέ, γιατί η κατάσταση εν όψει και των συνθηκών της οικο-
νοµικής κρίσης, δηµιουργεί ασφυκτικές συνθήκες ζωής σε όλους
τους παραγωγούς. Και αυτό συµβαίνει κυρίως -όπως ορθά το
επισηµάνατε και εσείς- γιατί πρόκειται για καλλιέργειες που
έχουν να κάνουν µε προϊόντα τα οπoία έχουν αποδεδειγµένη και
εγνωσµένη αξία ως προς την ανταγωνιστικότητά τους. Είναι προ-
ϊόντα της αγροτικής γης της Ηλείας που εξάγονται. Έχουν
υψηλή πιστότητα και ποιότητα. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι κινδυνεύει να χαθεί µια καλλιερ-
γητική περίοδος εάν όλοι δεν βοηθήσουµε προς την κατεύθυνση
της επούλωσης των ζηµιών που έχουν δηµιουργήσει οι θεοµηνίες
αυτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει ο κύριος Υπουργός. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Σχετικά µε το 2017 που σας είπα: Η ολοκλήρωση
θα γίνει τέλος του Γενάρη του 2017 και οι πληρωµές θα φτάσουν
µέχρι τέλος του 2017, γιατί ακολουθούνται διαδικασίες, πορί-
σµατα, περνάνε από τον ΟΠΕΚΕΠΕ, αλλά κυρίως επειδή η χρο-
νιά αυτή ήταν πάρα πολύ δύσκολη και µε βάση τους προϋπο-
λογισµούς που έχουµε, ενδέχεται να φτάσουν µέχρι τέλος του
2017. 

Βάλατε ένα ζήτηµα που αφορά τις επιπτώσεις από την κλιµα-
τική αλλαγή. Όντως αυτήν την ώρα η Ευρωπαϊκή Επιτροπή διαρ-
κώς συζητάει αυτό το θέµα. Όµως, οι διαδικασίες εκεί είναι τόσο
αργές, που ενώ αυτήν την ώρα έχουµε φτάσει στη διαπίστωση
ότι όντως ο αγροτικός χώρος έχει επιπτώσεις από την κλιµατική
αλλαγή, έχουµε ακόµα για να φτάσουµε στη δυνατότητα κάλυ-
ψης των ζηµιών αυτών. Εµείς επιµένουµε και το βάζουµε διαρκώς
και πιστεύουµε ότι κάποια στιγµή θα φτάσουµε προς τα εκεί. 

Το δεύτερο κοµµάτι αφορά την εκτίµηση των ζηµιών από τους
εκτιµητές: Θέλω να σας πω ότι ήταν αίτηµα των γεωτεχνικών και
η αύξηση του αριθµού των ηµερών εκτός έδρας, κάτι το οποίο
το κάναµε τον Ιούλιο του 2016. Ταυτόχρονα, θελήσαµε να επα-
ναφέρουµε τη χιλιοµετρική αποζηµίωση σε αυτήν που υπήρχε
πριν από τον ν.4336/2015, πριν το γνωστό τρίτο µνηµόνιο. Μαζί
το ψηφίσαµε αυτό.

Εµείς πιστεύουµε ότι το αίτηµα των συγκεκριµένων υπαλλή-
λων µπορεί να ικανοποιηθεί, γιατί δεν πρόκειται για παροχή, αλλά
για αποζηµίωση και καταβάλλεται από τον ΕΛΓΑ, έναν ΕΛΓΑ ο
οποίος λειτουργεί σήµερα αποκλειστικά στη λογική της ανταπο-
δοτικότητας. Άρα, έχει το δικό του προϋπολογισµό και µπορεί
να καλύψει τις συγκεκριµένες δαπάνες. 

Ωστόσο, το Υπουργείο Οικονοµικών ισχυρίζεται ότι είναι θέµα
Γενικής Κυβέρνησης και δεν µπορεί να ικανοποιηθεί. 

Αυτό που εγώ θέλω να µεταφέρω στους αγρότες -και το ξέ-
ρουν οι ίδιοι- είναι ότι δεν πρόκειται να χάσουν ούτε ένα ευρώ
από τις αποζηµιώσεις, που δικαιούνται και µάλιστα θα τις πλη-
ρωθούν και παραπάνω. Δεν µπορώ να πω περισσότερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν προχωρήσουµε στη συζή-
τηση της επόµενης επίκαιρης ερώτησης, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, σαράντα µαθητές και µαθήτριες και
τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Ξυλο-
κάστρου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Είναι λίγοι σήµερα οι Βουλευτές, γιατί έχουµε διαδικασία Κοι-
νοβουλευτικού Ελέγχου. Οι Βουλευτές ρωτάνε τους Υπουργούς
για διάφορα ζητήµατα του ενδιαφέροντός τους, οπότε κάθε Βου-
λευτής µένει στην Αίθουσα, ρωτάει µε τη σειρά του και οι Υπουρ-
γοί απαντούν. 

Μπορείτε, λοιπόν, να παρακολουθήσετε τη διαδικασία, να δεί-
τε και την Αίθουσα κ.λπ..

Τώρα, θα συζητηθεί η όγδοη, µε αριθµό 287/13-12-2016, επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λέσβου του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γεωργίου Πάλλη προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την
υλοποίηση των προγραµµάτων καταρροϊκού και µελιταίου πυρε-
τού στη Λέσβο και τη λειτουργία της Διεύθυνσης Κτηνιατρικής.

Κύριε Πάλλη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, η Λέσβος από το 2009

βρίσκεται σε καραντίνα καταρροϊκού πυρετού. Από τότε έχουν
περάσει επτά ολόκληρα χρόνια, χωρίς να βγει από την επιτή-
ρηση, γιατί το πρόγραµµα επιτήρησης καταρροϊκού πυρετού, επί
της ουσίας, δεν υλοποιείται. Αποτέλεσµα της µη εφαρµογής του
προγράµµατος είναι, οι κτηνοτρόφοι να µην µπορούν να πουλή-
σουν τα ζώα τους ζωντανά για παραγωγή και να τα οδηγούν υπο-
χρεωτικά σε σφαγή, µε αποτέλεσµα να υφίστανται µεγάλη
οικονοµική ζηµία, ενώ εξαιτίας της καραντίνας, έχει στηθεί και
δίκτυο παράνοµου εµπορίου ζώων και ελληνοποιήσεων. 

Από την καραντίνα, λοιπόν, κερδίζουν έµποροι, κτηνίατροι, µε-
ταφορείς, ιδιοκτήτες σφαγείων, εις βάρος των κτηνοτρόφων και
του κράτους. Επίσης, οι κτηνοτρόφοι του νησιού καταγγέλλουν
ότι το πρόγραµµα εξυγίανσης ζωικού κεφαλαίου από τον µελι-
ταίο πυρετό, που εφαρµόζει εδώ και χρόνια η Διεύθυνση Κτηνια-
τρικής, δεν έχει αποτελέσµατα, παρά την υλοποίηση των σχε-
τικών δαπανών, πολλές από τις οποίες φαίνεται να αφορούν σε
εικονικές δράσεις. 

Τέλος, από καταγγελίες, αλλά και διασταύρωση στοιχείων από
τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», εγείρονται ερωτηµατικά γύρω από τις µετακινή-
σεις κτηνιάτρων σε σφαγεία, για υγειονοµικό έλεγχο κατά τη
διάρκεια Σαββατοκύριακων και αργιών, κατά τις οποίες δεν ει-
σπράττονται τα προβλεπόµενα τέλη από το δηµόσιο, άρα πιθα-
νόν να υποκρύπτουν εικονικές σφαγές και περιπτώσεις παράνο-
µης διακίνησης ζώων και ελληνοποιήσεων. 

Ειδικότερα, για το σφαγείο Ερεσού Λέσβου καταγγέλλεται
πως δεν δηλώνονται στον ΕΛΟΓΑΚ οι σφαγές Σαββάτου αρκετών
χρόνων τώρα.

Εποµένως, κύριε Υπουργέ, σας ερωτώ τα εξής: Εκτελούνται
κανονικά από τη Διεύθυνση Κτηνιατρικής Λέσβου τα προγράµ-
µατα επιτήρησης καταρροϊκού πυρετού και εξυγίανσης µελι-
ταίου πυρετού; Αντιστοιχούν οι δαπάνες που πραγµατοποιούνται
σε υλοποιήσιµες δράσεις; Επίσης, τι µέτρα θα λάβει το Υπουρ-
γείο ώστε να αρθεί η καραντίνα αιγοπροβάτων από τη Λέσβο.

Ακόµα, ερωτάσθε, αν δηλώνονται όλες οι σφαγές στον ΕΛΟ-
ΓΑΚ από το σφαγείο Ερεσού και αν καταβάλλονται τα πρόσθετα
υγειονοµικά τέλη από τις σφαγές όλων των σφαγείων της Λέ-
σβου τα Σάββατα, τις Κυριακές και τις αργίες και αν οι µεταφο-
ρές ζωντανών ζώων, εκτός Λέσβου γίνονται σύµφωνα µε την
ισχύουσα νοµοθεσία, µε την επίβλεψη κτηνιάτρων, µε την έκδοση
υγειονοµικών πιστοποιητικών και µε την καταβολή των αντίστοι-
χων τελών υπέρ δηµοσίου.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αγαπητέ συνάδελφε, βάλατε πολλά ζητήµατα.

Δίκιο έχετε για τα περισσότερα. Να πούµε, όµως, ότι η Λέσβος
µετά την επιζωοτία του καταρροϊκού πυρετού του προβάτου, που
ενέσκηψε στην Ελλάδα το 2014, έχει ενταχθεί στις απαγορευµέ-
νες ζώνες και για τον ορότυπο 4, όπως και το σύνολο της Επι-
κράτειας. 

Βέβαια, είχε ενταχθεί από το 2009, όπως αναφέρεται στις απα-
γορευµένες ζώνες, και για άλλους ορότυπους του ιού που είχαν
εντοπιστεί στο παρελθόν.

Τώρα, σχετικά µε τον αποχαρακτηρισµό σύµφωνα µε τον Κα-
νονισµό 12/66/ 2007 της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, για να αποχα-
ρακτηριστεί µια περιοχή από απαγορευµένη ζώνη, για κάθε
ορότυπο του ιού πρέπει ξεχωριστά το κράτος - µέλος να κατα-
θέσει στην επιτροπή τεκµηριωµένα στοιχεία από την εφαρµογή
των προγραµµάτων παρακολούθησης και επιτήρησης. Και δεύ-
τερον, να υποβάλει τα ιστορικά επιδηµιολογικά στοιχεία για τα
εφαρµοζόµενα προγράµµατα παρακολούθησης και επιτήρησης
και τα ετήσια αποτελέσµατα αυτών για την τελευταία διετία ή
τριετία. 

Κατά συνέπεια, για την ελεύθερη διακίνηση ζώων ευαίσθητων
στον καταρροϊκό πυρετό από την Λέσβο και προς άλλες περιο-
χές πρέπει να τεκµηριωθεί η απαλλαγή από τους ορότυπους,
που εµφανίστηκαν στο παρελθόν. Σε αυτήν την φάση βρισκόµα-
στε τώρα. Έχουµε επαφή µε την αρµόδια Επιτροπή Υγείας. Προ-
χθές στο Συµβούλιο Υπουργών συναντήθηκα µε τον αρµόδιο Επί-
τροπο Υγείας, τον κ. Αντριουκάιτους, του θέσαµε το ζήτηµα και
είµαστε σε αναµονή της απάντησής του.

Σχετικά µε τις σφαγές ζώων, όπως γνωρίζετε, σε όλη την
χώρα, µέσω ηλεκτρονικής πλατφόρµας «ARTEMIS», συγκεντρώ-
νονται όλα τα στοιχεία για την παραγωγή, την εισαγωγή και την
εµπορία του κρέατος. Τα σφαγεία είναι υποχρεωµένα να κρα-
τούν, να καταχωρούν ηλεκτρονικά και σε ηµερήσια βάση τις σφα-
γές, αναγράφοντας και τη χώρα καταγωγής-προέλευσης του
υπό σφαγή ζώου.

Να τονίσω -πριν αναφερθώ στο σφαγείο Ιερισσού Λέσβου, στο
σφαγείο Μανταµάδου, είχαµε πάει µαζί- ότι ήδη σήµερα ήρθη η
απαγόρευση λειτουργίας που είχε επιβληθεί, γιατί υπήρχαν ελ-
λείψεις, οι οποίες δροµολογήθηκαν και το σφαγείο άρχισε να λει-
τουργεί.

Όσον αφορά το σφαγείο Ιερισσού - Λέσβου, το οποίο λειτουρ-
γεί µε την επωνυµία «Κοινωνία Κληρονόµων Ιωάννου Αµερικά-
νου» έχει πραγµατοποιήσει από την 1-1-2016 µέχρι τις
16/12/2016, δηλαδή ουσιαστικά µια χρονιά, σφαγές τεσσάρων
βοοειδών, είκοσι έξι χιλιάδων τετρακοσίων τριάντα προβάτων και
χιλίων διακοσίων εξήντα οκτώ αιγών σε σαράντα εννέα ηµέρες,
ενώ, όπως προκύπτει από την ηλεκτρονική πλατφόρµα «ARTE-
MIS», σφαγές πραγµατοποιήθηκαν και τα σαββατοκύριακα. Εν-
δεικτικά αναφέρουµε ότι τους µήνες Νοέµβριο, Δεκέµβριο, ηµε-
ροµηνίες 19, 26 και 27 Νοεβρίου, 10 Δεκεµβρίου, που δηλώθηκαν
ως µέρες σφαγής αφορούσαν Σαββατοκύριακα.

Όσον αφορά την διακίνηση των ζώων, εφαρµόζεται ένας συγ-
κεκριµένος κανονισµός, ο Κανονισµός 1 του 2005 και βεβαίως, η
εθνική νοµοθεσία, η οποία υποχρεώνει να υπάρχουν τα απαραί-
τητα πιστοποιητικά, να υπάρχουν όλες αυτές οι διαδικασίες, που
δεν δηµιουργούν πρόσθετα προβλήµατα. 

Όπως αντιλαµβάνεστε, είναι θέµα ελέγχου, έναν έλεγχο στον
οποίο προσπαθούµε µε τις δυνατότητες που έχουµε και βεβαίως,
µε την συµπαράσταση υπηρεσιών άλλων Υπουργείων, όσον το
δυνατόν, να ανταποκριθούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει ο κ. Πάλλης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, πάρα ταύτα µετά από
επτά χρόνια καραντίνα στην Λέσβο, όπως αντιλαµβάνεστε, έχει
δηµιουργηθεί µια ιδιότυπη οικονοµία, σε µια Λέσβο που η κτηνο-
τροφία πλέον έχει υπερκεράσει την ελαιοπαραγωγή, είναι ο βα-
σικός πυλώνας της παραγωγικής ανασυγκρότησης για τον τόπο
και οι κτηνοτρόφοι αναγκάζονται, µε συρρικνωµένες τις τιµές σε
όλα τα επίπεδα, µε την αυξηµένη παραγωγή γάλακτος, µε την
αύξηση των κοπαδιών, ούτως ώστε να µην συρρικνωθεί άλλο το
εισόδηµά τους, να έχουν φαινόµενα µεγάλου κόστους για την
παραγωγή τους. 

Εδώ θα ήθελα να επισηµάνω το εξής .Όπως αντιλαµβάνοµαι,
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αν τηρηθεί από τη αρµόδια υπηρεσία, σωστά η διαδικασία και
παρθούν σωστά τα δείγµατα –παρ’όλο που εδώ πρέπει να πω ότι
για τα νησιά οι εκτροφές βοοειδών είναι περιορισµένες και θα
πρέπει, ιδιαίτερα για τη νησιωτικότητα, να εξεταστεί µια πιο ελα-
στική, προσαρµοσµένη στα ίδια τα νησιά, διαδικασία για τη λήψη
των δειγµάτων- σύµφωνα µε την ευρωπαϊκή οδηγία, µπορεί,
έστω και περιορισµένα, να εξετάσουµε το ενδεχόµενο άρσης της
καραντίνας.

Τι θέλω να πω; Πρόκειται για µια διαδικασία που προβλέπεται
από τον Κοινοτικό Κανονισµό και µπορεί µε τη λήψη αίµατος από
ζώα, που πρόκειται να εξαχθούν κι όταν διαπιστωθεί ότι δεν νο-
σούν από τον καταρροϊκό πυρετό, να δίνεται η έγκριση για την
εξαγωγή τους. Επίσης, θα µπορούσε να επιτραπεί η εξαγωγή
ζωντανών ζώων τους µήνες, που είναι βέβαιο ότι δεν κυκλοφο-
ρούν τα κουνούπια, τα οποία είναι οι ξενιστές της νόσου. 

Με την έννοια αυτή, µια παρέµβαση που πρέπει να σκεφτεί το
Υπουργείο και πρέπει να βρούµε µια λύση είναι το κατά πόσο,
έστω και για περιορισµένους µήνες, θα επανέλθει αυτό το κοµ-
µάτι στήριξης των παραγωγών µιας ιδιαίτερης ράτσας προβά-
των, ανθεκτικής και περιζήτητης, οι οποίοι αναγκάζονται να που-
λάνε µε 1 ευρώ το βάρος τα παραγωγικά ζώα στα σφαγεία για
σφαγή. Και πιθανότατα και διασταυρωµένα πολλές φορές αυτά
τα ζώα πωλούνται µε πολύ µεγαλύτερη τιµή, µε απώλεια εσόδων
και για το δηµόσιο και για τους κτηνοτρόφους σε άλλες περιο-
χές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Αποστόλου, έχετε τον λόγο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Είναι απαραίτητο, µε τα στοιχεία που δίνουµε
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και δείχνουν την εφαρµογή του προ-
γράµµατος να είµαστε ακριβείς και συνεπείς. Ιδιαίτερα στα θέ-
µατα υγείας η Ευρωπαϊκή Επιτροπή είναι πάρα πολύ αυστηρή. 

Εµείς, λοιπόν, αυτό που θέλουµε από τους κτηνοτρόφους
αυτή την ώρα είναι σε αυτή τη διαδικασία του εµβολιασµού και
των µαρτύρων που χρειαζόµαστε να υπάρξει µία συνεργασία.
Από τη δική µας πλευρά ξέρουµε ότι ειδικά για το νησί της Λέ-
σβου η αιγοπροβατοτροφία, η κτηνοτροφία είναι µία πάρα πολύ
σηµαντική παράµετρος, παράλληλα µε αυτή που έχει σχέση µε
τον τουρισµό. 

Άρα, λοιπόν, το είδατε κι εσείς, το είδε και η τοπική κοινωνία,
προχθές, µε τις πληµµύρες και τη ζηµιά που έγινε στην κτηνο-
τροφία, υπήρξε µία άµεση ανταπόκριση από την Κυβέρνηση, σε
σηµείο που 1,7 εκατοµµύρια ευρώ την ίδια ώρα να διατεθούν σε
όλους τους κτηνοτρόφους, ιδιαίτερα των ορεινών περιοχών, για
να µπορέσουµε να τους κρατήσουµε όρθιους. 

Εµείς, λοιπόν, προς αυτή την προσπάθεια θα ολοκληρώσουµε
όσο γίνεται καλύτερα το πρόγραµµα που αφορά τον καταρροϊκό
πυρετό και την εκρίζωση της βουκέλωσης. Και σε αυτή διαδικα-
σία πιστεύουµε ότι µε τις συνεχείς οχλήσεις προς την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή θα πάρουµε το ζητούµενο που είναι να σταµατήσει να
βρίσκεται σε καραντίνα το νησί.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε. 

Τώρα περνάµε στις ερωτήσεις που θα απαντήσει η Υφυπουρ-
γός Οικονοµικών κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου. 

Πρώτα θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 282/12-12-2016 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυρίδωνος-Αδώνιδος Γεωργιάδη προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την «προστασία των πολι-
τών από το ενδεχόµενο απάτης και διασποράς ψευδών ειδήσεων
από τον Αρτέµη Σώρρα».

Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας ευ-

χαριστώ. Να παρακαλέσω µόνο ή Σπυρίδωνος-Αδώνιδος Γεωρ-
γιάδου ή Σπύρου-Άδωνι Γεωργιάδη. Το Σπυρίδωνος-Αδώνιδος
Γεωργιάδη µε ενοχλεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Είναι
πολύ αυτοκρατορικό. Η Υπηρεσία το γράφει, εγώ απλώς αναγι-
γνώσκω. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Για λόγους γλωσσικής συ-
νέπειας και ορθότητας το είπα. 

Κυρία Υπουργέ, κανονικά θα έπρεπε αυτό το θέµα να απασχο-
λεί την ελληνική κοινωνία µόνο για να γελάµε. Έρχεται ένας κύ-
ριος και λέει «Πούλησα στον Πρόεδρο Οµπάµα τη διαστηµική
τεχνολογία του θεού Απόλλωνα, για να ταξιδεύουν τα αερο-
σκάφη του στο σύµπαν. Με πλήρωσε 3 τρισεκατοµµύρια δολάρια
και έβαλα 600 δισεκατοµµύρια δολάρια σε έναν λογαριασµό
υπέρ του ελληνικού χρέους, που θα τα πάρουν οι Έλληνες όταν
εκπληρωθούν κάποιες προϋποθέσεις». Σε οποιοδήποτε κράτος
του κόσµου, τον άνθρωπο που θα ισχυριζόταν αυτά θα τον είχαν
πάει σε έναν ψυχίατρο, να τον εξετάσει. 

Στην Ελλάδα, όµως, που µπορεί ο καθένας να λέει ό,τι θέλει,
όχι µόνο ο κύριος αυτός κυκλοφορεί ελεύθερος, αλλά υπήρξε
και δικαστήριο και συγκεκριµένα το Η’ Μονοµελές Πληµµελειοδι-
κείο Αθηνών, που µε απόφασή του έκρινε ότι πράγµατι απεδείχθη
ότι ο κύριος αυτός έχει 600 δισεκατοµµύρια ευρώ! 

Κυρία Πρόεδρε, τα 600 δισεκατοµµύρια ευρώ είναι τρεις
φορές και κάτι παραπάνω το ΑΕΠ της Ελλάδας. Ο πλουσιότερος
άνδρας του πλανήτη, o Μπιλ Γκέιτς, έχει 100 δισεκατοµµύρια δο-
λάρια. Και έχουµε εµείς στην Ελλάδα έναν κύριο που ισχυρίζεται
ότι έχει 600 δισεκατοµµύρια ευρώ και το δικαστήριο κρίνει ότι
απεδείχθη κιόλας! Για να καταλάβουµε τι συµβαίνει στο κράτος
µας.

Προσπερνάω το θέµα της δίκης και πάω στα δικά σας, κυρία
Υπουργέ. Εάν το κράτος µας δεν δράσει γρήγορα, σας διαβε-
βαιώ, θα είµαστε όλοι συνυπεύθυνοι και ίσως περισσότερο η Κυ-
βέρνηση, για την οµαδική εξαπάτηση των πολιτών, για το χάσιµο
των χρηµάτων τους από έναν απατεώνα, αλλά και για προβλή-
µατα που θα προκύψουν σίγουρα σε διάφορες πόλεις µε όλο τον
εξαγριωµένο κόσµο.

Ο κ. Σώρρας ισχυρίζεται ότι µπορεί κάποιος µε ορισµένα ευρώ
–µε 28 ευρώ, εάν θυµάµαι καλά, µου είπαν- να του εκχωρήσει τα
χρέη του στην εφορία, στο ΙΚΑ και στις τράπεζες και να αναλάβει
ο κ. Σώρρας να του τα πληρώνει, από το καταπίστευµα των 600
δισεκατοµµυρίων ευρώ, που έχει από τον Πρόεδρο Οµπάµα και
τον θεό Απόλλωνα.

Όσο εµείς, όµως, αυτό το λέµε ως αστείο, ο κ. Σώρρας έχει
ανοίξει γραφεία σχεδόν σε κάθε πόλη της Ελλάδος, µαζεύει χρή-
µατα από Έλληνες πολίτες, τους υπόσχεται ότι θα τους πληρώ-
νει τα χρέη. Απελπισµένοι συµπολίτες µας, προφανώς από
αφέλεια, πηγαίνουν και του εκχωρούν τα χρέη τους µε εξώδικα
και αµελούν τις υποχρεώσεις τους, γιατί περιµένουν κάποτε να
τα πληρώσει ο κ. Σώρρας. Γίνονται σιγά-σιγά επεισόδια σε διά-
φορες πόλεις και η ελληνική πολιτεία κάθεται και κοιτάζει.

Ρωτάω, λοιπόν: Πρώτον, έχει πάει η εφορία σε κάποιο απ’
αυτά τα γραφεία να ελέγξει πόσα λεφτά εισπράττει ο κ. Σώρρας,
µε τι παραστατικά τα εισπράττει ο κ. Σώρρας και τι κάνει τα
λεφτά ο κ. Σώρρας; Δεύτερον, υπάρχει κάποιος συµπολίτης µας,
του οποίου τα χρέη στην εφορία ή στο ΙΚΑ τα έχει πληρώσει ο κ.
Σώρρας στα αλήθεια –δηλαδή κάποιος είχε χρέος και το πλή-
ρωσε ο κ. Σώρρας- ή είναι όλα παραµύθια; Τρίτον, τι σκοπεύει
να κάνει το κράτος µε τις ελεγκτικές του υπηρεσίες, για να προ-
στατεύσει χιλιάδες συµπολίτες µας, που πέφτουν θύµα αυτής
της απάτης; 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο έχει η κυρία Υφυπουργός για τρία λεπτά.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Σχετικά µε το θέµα της ερώτησής σας, το Υπουργείο Δικαιοσύ-
νης ήδη έχει απαντήσει σε σχετική αναφορά του Βουλευτή κ.
Σπύρου Δανέλλη. Και συγκεκριµένα την 7/9/2016 από την εισαγ-
γελία του Αρείου Πάγου διαβιβάστηκαν στην Εισαγγελία Πρωτο-
δικών Αθηνών έγγραφα σχετικά µε τον Αρτέµη Σώρρα. Σχη-
µατίστηκε αυτεπαγγέλτως η µε αριθµό ΑΒΜΒ2016/2035 ποινική
δικογραφία κατά παντός υπευθύνου, η οποία την 9-9-2016 χρε-
ώθηκε σε εισαγγελέα προς επεξεργασία και την 12-10-2016 δια-
βιβάστηκε στη Διεύθυνση Οικονοµικής Αστυνοµίας για διενέρ-
γεια προκαταρκτικής εξέτασης, όπου και αναµένονται και τα
αποτελέσµατα.

Επίσης, στις 23-9-2016 από τη Διεύθυνση Αστυνόµευσης Αε-
ρολιµένα Αττικής διαβιβάστηκε στην Εισαγγελία Πρωτοδικών
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Αθηνών αναφορά µε θέµα την υπόθεση «Ελλήνων Συνέλευσις-
Αρτέµης Σώρρας» για τα χρέη Ελλήνων πολιτών. Σχηµατίστηκε
αυτεπαγγέλτως η ΑΒΜΩ2016/151 ποινική δικογραφία κατά παν-
τός υπευθύνου, η οποία την 6-10-2016 χρεώθηκε σε εισαγγελέα
προς επεξεργασία και την 7-10-2016 διαβιβάστηκε στον Πταισµα-
τοδίκη Αχαρνών για διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης και
αναµένονται τα αποτελέσµατα.

Καταθέτω τα αντίστοιχα έγγραφα του Υπουργείου Δικαιοσύ-
νης στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό  η Υφυπουργός κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από πλευράς τώρα του Υπουργείου Οικονοµικών, η Υπηρεσία
Ελέγχου Διασφάλισης Δηµοσίων Εσόδων διενήργησε προκαταρ-
κτική εξέταση, στα πλαίσια εισαγγελικής παραγγελίας και τα
αποτελέσµατα διαβιβάστηκαν στις αρµόδιες εισαγγελικές αρχές
για περαιτέρω ενέργειες και ως εκ τούτου, καλύπτονται από το
απόρρητο της ποινικής προδικασίας. 

Επίσης, η Διεύθυνση Εισπράξεων του Υπουργείου Οικονοµι-
κών απέστειλε προς τις ΔΟΥ εγκύκλιο, µε την οποία παρείχε οδη-
γίες για τον τρόπο χειρισµού των εξώδικων δηλώσεων που κατα-
θέτουν οι οφειλέτες, που ζητούν τη διαγραφή των οφειλών τους
επικαλούµενοι τα κεφάλαια του Αρτέµη Σώρρα, σύµφωνα µε σχε-
τικά έγγραφα του νοµικού συµβουλίου του Υπουργείου Οικονο-
µικών.

Νοµίζω ότι έχουν γίνει όλες οι απαραίτητες ενέργειες. Κατα-
θέτω επίσης το υπηρεσιακό σηµείωµα για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει ο κ. Γεωργιάδης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, µε απλά ελληνικά, για να µας ακούσει ο κό-
σµος, κάποιος συµπολίτης µας πάει και κάνει εξώδικο και λέει
«τα χρέη µου θα τα πληρώσει ο κ. Σώρρας», υπάρχει έστω µία
περίπτωση στην Ελλάδα, που έχουν εξοφληθεί αυτά τα χρέη
στην εφορία από τα 600 δισεκατοµµύρια του κ. Σώρρα; Πείτε το
για να ακουστεί. Γιατί πάρα πολλοί άνθρωποι εµπιστεύονται τον
κ. Σώρρα, αφήνουν τα χρέη τους ανεξόφλητα, µπαίνουν οι τόκοι
και θα βρεθούν µπλεγµένοι και κατεστραµµένοι και θα έχει ευ-
θύνη το κράτος, αν δεν έχει αντιδράσει.

Δεύτερον, έχετε εσείς, ως Υπουργείο Οικονοµικών, τη γνώση
ότι έχουµε Έλληνα φορολογούµενο πολίτη, που έχει καταθέσεις
600 δισεκατοµµύρια δολάρια υπό οποιαδήποτε µορφή σε οποι-
αδήποτε τράπεζα; Έχετε ρωτήσει; Έχει ο κ. Σώρρας αυτά τα 600
δισεκατοµµύρια δολάρια; 

Εγώ καταλαβαίνω ότι δεν τα έχει, αλλά πρέπει να το πει και το
κράτος ότι δεν τα έχει, µήπως και το καταλάβει και ο δικαστής,
όταν δικάσει, ότι δεν τα έχει και δεν έχουµε πάλι τα ίδια µε την
προηγούµενη απόφαση, όπου βρέθηκε δικαστής που έκρινε ότι
όντως υπάρχουν. 

Διότι αν δεν καταφέρουµε εµείς ως κράτος, κυρία Υπουργέ,
να προστατεύσουµε τους συµπολίτες µας από µία τόσο εξό-
φθαλµη απάτη, ε, µε συγχωρείτε, αλλά είµαστε άξιοι της µοίρας
µας. 

Πείτε, λοιπόν: Κάποιος συµπολίτης µας, που έχει χρέη και
κάνει το εξώδικο στην ελληνική πολιτεία και λέει «θα τα πληρώσει
αντ’ εµού ο Σώρρας από τα 600 δισεκατοµµύρια», έχει πιθανό-
τητα να πληρωθούν απ’ αυτά τα 600 δισεκατοµµύρια τα χρέη του
ή τον κοροϊδεύουν, για να τον προστατεύσουµε και να καταλάβει;
Αυτό θέλω να µου πείτε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρία
Παπανάτσιου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε Γεωργιάδη, οι αρµόδιοι υπάλληλοι παραλαµβάνουν, ως

έχουν υποχρέωση, τις εξώδικες δηλώσεις, αλλά ενηµερώνουν
τους πολίτες ότι αυτό δεν τους απαλλάσσει από τις φορολογικές
τους υποχρεώσεις. Αυτήν την έννοια έχει και το έγγραφο που
κατέθεσα ήδη στα Πρακτικά, που µπορείτε να το πάρετε και να
το αναρτήσετε, αν θέλετε, και στη σελίδα σας.

Από εκεί και πέρα, κατόπιν αυτών που ανέφερα και στην πρω-
τολογία µου, προκύπτει ότι από τα δύο αρµόδια Υπουργεία
έχουν γίνει όλες οι προβλεπόµενες ενέργειες. Η συγκεκριµένη
υπόθεση βρίσκεται στο στάδιο της προδικασίας, η οποία διεξά-
γεται χωρίς δηµοσιότητα, και ως εκ τούτου, τα αποτελέσµατα
τής µέχρι τώρα έρευνας, καθώς και οι υπόλοιπες πληροφορίες,
που έχουν προκύψει από το συλλεγέν υλικό, δεν είναι ανακοινώ-
σιµα. Οτιδήποτε άλλο, θα αποτελούσε ανεπίτρεπτη παρέµβαση
στο έργο της δικαιοσύνης. Περιµένουµε τα αποτελέσµατα της
δικαιοσύνης.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Είναι απατεώνας ή δεν είναι;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Εγώ να το ξέρω; Αυτό θα το αποφασίσει η δικαιοσύνη. Δεν µπο-
ρώ να ανακοινώσω κάτι εγώ. Η δικαιοσύνη θα απαντήσει.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Το Υπουργείο Οικονοµι-
κών έχει κάνει έλεγχο στα λεφτά;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Το Υπουργείο Οικονοµικών έχει κάνει τις ανάλογες ενέργειες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν
µπορεί να ανακοινώσει τώρα η Υπουργός. Το καταλαβαίνετε, κω-
λύεται. Αλλά αισθανόµαστε ήσυχοι ότι έχει κάνει τα πάντα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Άµα συζητάµε, κυρία Πρό-
εδρε, αν είναι απατεώνας κάποιος που λέει 600 δισεκατοµµύρια
δολάρια, δεν υπάρχει σωτηρία, είµαστε άξιοι της µοίρας µας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Άµα τα
είχε στην τράπεζα, οι τράπεζες θα έκαναν γλέντι τώρα.

Εισερχόµαστε στην πρώτη µε αριθµό 938/3-11-2016 ερώτηση
του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, σχετικά µε την άµεση έκδοση της απόφασης για
την επιδότηση πετρελαίου θέρµανσης της περιόδου 2016-2017. 

Νοµίζω δηµοσιεύτηκε σήµερα, κύριε Κεγκέρογλου. Έχετε τον
λόγο παρά ταύτα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα µας το πει η κυρία Υπουργός,
αλλά πριν θα ήθελα σε συνέχεια αυτών που έχουν ακουστεί. 

Κατ’ αρχάς, να πω ότι έχω υποβάλει στο Υπουργείο Δικαιοσύ-
νης, στις 13 Οκτωβρίου, αναφορά, όχι πολίτη, αλλά του Δικηγο-
ρικού Συλλόγου Ηρακλείου. Η απάντηση που πήρα από τον
Υπουργό κ. Παρασκευόπουλο είναι εντελώς απαράδεκτη. Λέει
«Όποιος έχει στοιχεία και δη δικηγόροι, να τα πάνε στον Εισαγ-
γελέα». Αυτός είναι ο κ. Παρασκευόπουλος. Το καταθέτω στα
Πρακτικά. Αυτή είναι η απάντηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και περιµένεις από το Υπουργείο Δικαιοσύνης να ερευνήσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Οι Ει-

σαγγελείς ερευνούν, κύριε Κεγκέρογλου. Δεν βγαίνουν οι Υπουρ-
γοί στις επαρχίες να ερευνήσουν.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Λέτε, τελικά, ο Απόλλων
να έδωσε τα λεφτά; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα πρέπει πράγµατι να το δει και
το Υπουργείο Οικονοµικών και το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι όφε-
λος έχει ο κ. Παρασκευόπουλος; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Λοιπόν, προχωρώ στο θέµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα

µην παραλογιζόµαστε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Αυτό ήταν προς ενηµέρωση και

για να κατατεθεί στα Πρακτικά, ώστε να δει το Υπουργείο Οικο-
νοµικών, εάν κρίνει ότι υπάρχει θέµα. 

Για το θέµα της επιδότησης πετρελαίου, να πούµε ότι είναι ένα
µέτρο, που πραγµατικά µπορεί να στηρίξει τους πλέον αδύνα-
µους, ούτως ώστε να υπάρξει ελάφρυνση του οικογενειακού
προϋπολογισµού και συγκεκριµένα, στα έξοδα που αφορούν τη
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θέρµανση της κατοικίας. 
Το πρόγραµµα, βεβαίως, ισχύει εδώ και πολλά χρόνια. Όµως,

θα πρέπει να θυµίσω, για να κάνω µια σύγκριση, ότι το 2014 στις
25 Νοεµβρίου είχε κατατεθεί το πρώτο ποσό στους λογαρια-
σµούς. Έχουµε καθυστερήσει χαρακτηριστικά, κυρία Υπουργέ.
Έχετε καθυστερήσει, όχι εσείς προσωπικά, γιατί αναλάβατε το
τελευταίο διάστηµα. Έχουµε καθυστερήσει φέτος. Αυτό είναι το
ένα θέµα.   

Το δεύτερο είναι ότι µε το ποσό, το οποίο προβλέπεται, δεν
στηρίζονται όλοι όσοι έχουν ανάγκη. 

Το τρίτο που θέλω να σας πω είναι ότι ενώ υπήρχε το αίτηµα
να συγχωνευθούν η τρίτη µε την τέταρτη ζώνη, αυτό δεν έγινε
κατορθωτό. Βεβαίως, προχωρήσατε στην ένταξη στην αµέσως
προηγούµενη ζώνη, άρα στο υψηλότερο ποσό και το αντίστοιχο
που αφορά τα τετραγωνικά και την περίοδο –και αυτό είναι θε-
τικό– των ορεινών δήµων. Όµως, οι ορεινοί δήµοι, σύµφωνα µε
τον ν. 3852, χαρακτηρίζονται διοικητικά. Αυτό που θέλω να σας
επισηµάνω είναι ότι υπάρχουν πρώην Καποδιστριακοί δήµοι, οι
οποίοι δεν έχουν χαρακτηριστεί ορεινοί, ενώ έχουν µεγαλύτερο
υψόµετρο και χαµηλότερες θερµοκρασίες από τους ορεινούς.
Είναι ένα πρόβληµα, το οποίο δεν έχει επιλυθεί. 

Τέλος, να επισηµάνω ότι δεν προβλέπεται ενίσχυση –δεν προ-
βλεπόταν παλιότερα, αλλά ούτε και τώρα– για ορισµένες δηµό-
σιες πιστοποιηµένες µονάδες κοινωνικής φροντίδας, που
περιθάλπουν αδυνάµους ανθρώπους, όπως είναι παραδείγµατος
χάριν τα γηροκοµεία ή τα ιδρύµατα χρονίων παθήσεων. 

Θα ήθελα να ξέρω, µε βάση βεβαίως και την απόφαση η οποία
υπεγράφη από εσάς αυτές τις µέρες, πότε θα γίνει η πρώτη κα-
ταβολή και αν ισχύει αυτό το οποίο διαβάσαµε σε δηµοσιεύµατα,
ότι αυτοί που θα προµηθευτούν το πετρέλαιο µέχρι 31-12-2016
θα πάρουν εξ ολοκλήρου το ποσό, ενώ αυτοί που θα το προµη-
θευτούν µετά, πιθανόν να πάρουν µειωµένο ποσό. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ. Ως προς το θέµα της ερώτησης του κ. Κεγκέρογλου,
κατ’ αρχάς θα θέλαµε το µέτρο να είναι πολύ πιο αναλογικό για
πάρα πολλές περιπτώσεις, πραγµατικά ορεινών χωριών ή και πε-
δινών, που έχουν πολύ χαµηλή θερµοκρασία. Γι’ αυτό τον λόγο,
από τον προκάτοχό µου, είχε γίνει κάποιο αίτηµα προς τις Υπη-
ρεσίες, προκειµένου να δοθούν στοιχεία µε τις θερµοκρασίες
από την Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία. Αυτό δεν κατέστη δυ-
νατό.

Από εκεί και µετά, επειδή θέλαµε να δώσουµε τουλάχιστον ό,τι
πιο αναλογικό µπορούσαµε, φέραµε την απόφαση τη συγκεκρι-
µένη. Σύµφωνα, λοιπόν, µε την απόφαση, για αιτήσεις που υπο-
βάλλονται µέχρι 31 Δεκεµβρίου 2016 το επίδοµα θα καταβληθεί
έως τις 31 Ιανουαρίου του 2017 και για αιτήσεις που θα υποβλη-
θούν από την 1η Ιανουαρίου του 2017 έως τις 31 Μαΐου του 2017
το επίδοµα θα καταβληθεί µέχρι τις 30 Ιουνίου του 2017. 

Επίσης, σε περίπτωση απόρριψης της αίτησης, ο αιτούµενος
έχει δικαίωµα υποβολής αίτησης επανεξέτασης µέχρι τις 31 Ιου-
λίου του 2017. Αφού προηγηθεί έλεγχος και εφόσον διαπιστωθεί
ότι ο αιτών είναι δικαιούχος, το επίδοµα καταβάλλεται µέχρι τις
13 Οκτωβρίου του 2017. 

Έχει προβλεφθεί στην απόφαση να αφαιρεθεί προϋπολογι-
σθέν ποσό από τη δεύτερη δόση, για να ικανοποιηθούν και οι εν-
στάσεις. Το συνολικό κονδύλι, που έχει εγγραφεί στον προϋπο-
λογισµό εξόδων του Υπουργείου Οικονοµικών για το επίδοµα
θέρµανσης είναι 105 εκατοµµύρια ευρώ. 

Δεδοµένου, όµως, ότι το ύψος της συνολικής δαπάνης εξαρ-
τάται από πραγµατικά γεγονότα, δικαιούχους και κατανάλωση
πετρελαίου, τυχόν επιπλέον δαπάνη µπορεί να καλυφθεί µε µε-
ταφορά πιστώσεων στον προβλεπόµενο ΚΑΕ 2732 του προϋπο-
λογισµού. Φαίνεται κι αυτό µέσα στην απόφαση.

Όσον αφορά τα κριτήρια, ό,τι ίσχυε πέρυσι δεν έχει αλλάξει,
εισοδηµατικά, ακίνητη περιουσία, προσόντα κ.λπ.. Η διαδικασία
παραµένει ίδια. Η σηµαντική αλλαγή είναι ότι Έβρος πήγε στην
Α’ ζώνη και το σηµαντικότερο ότι οι δήµοι που σύµφωνα µε τον
νόµο του Καλλικράτη, όπως αναφέρατε κι εσείς, ορίζονται σαν

ορεινοί, εντάσσονται στην αµέσως ανώτερη ζώνη, από αυτή στην
οποία εντάσσεται ο νοµός στον οποίο ανήκουν.

Ως εκ τούτου, ο Δήµος Βιάννου του Νοµού Ηρακλείου, ο Δή-
µος Οροπεδίου Λασιθίου του Νοµού Λασιθίου, οι Δήµοι Αµαρίου,
Αγίου Βασιλείου και Ανωγείων του Νοµού Ρεθύµνης, οι Δήµοι
Σφακίων και Καντάνου Σελίνου του Νοµού Χανίων, καθώς χαρα-
κτηρίζονται ορεινοί, µεταφέρονται στη Γ’ Ζώνη. 

Αρκετοί ορεινοί δήµοι της Κρήτης, κύριε Κεγκέρογλου -µιας
και είστε από την Κρήτη- πηγαίνουν στη Γ’ Ζώνη. Πιστεύουµε την
επόµενη χρονιά να µπορούµε να είµαστε πιο αναλογικοί στην κα-
τανοµή του πετρελαίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρία Υπουργέ, ελπίζουµε ότι
την επόµενη χρονιά θα συνεχίσει να υπάρχει το επίδοµα, γιατί
συζητούνται κάποια πράγµατα, προτάσεις της Παγκόσµιας Τρά-
πεζας, µέσα στα οποία έχει ενταχθεί και η πρόταση να καταργη-
θεί το επίδοµα πετρελαίου, προκειµένου να εξοικονοµηθούν
πόροι για άλλες πολιτικές.

Έχω την άποψη ότι µπορούν και φέτος να διορθωθούν, από
τη στιγµή που υπάρχει ανάγκη. Θα πρέπει βεβαίως, πριν, να µας
πείτε τι σηµαίνει η φράση «αφού αφαιρεθεί το ποσό που απαι-
τείται». Αυτό σηµαίνει ότι δύο διαφορετικοί δικαιούχοι, µε τις
ίδιες προϋποθέσεις, όταν θα βάλει ο ένας πετρέλαιο τον Δεκέµ-
βρη και ο άλλος θα βάλει τον Γενάρη, θα πάρουν διαφορετικό
ποσό; Αυτό να το ξεκαθαρίσουµε. 

Θεωρώ ότι φέτος µπορείτε να κάνετε τη βελτίωση αυτή, για
την οποία ζητήσατε στοιχεία από την Εθνική Μετεωρολογική
Υπηρεσία, µπορούµε να πάρουµε τα στοιχεία και από άλλες
πηγές, από την ΕΛΣΤΑΤ, µπορούµε να πάρουµε και µε βάση τα
υψόµετρα, γιατί αναφερθήκατε σωστά στους ορεινούς, τους δι-
οικητικά ορισµένους, που έχουν οριστεί µε βάση τον νόµο του
Καλλικράτη. Αλλά θα σας πω ότι ο πρώην Δήµος Αγίας Βαρβά-
ρας έχει τις ίδιες συνθήκες µε τον Δήµο Ανωγείων, ή ο Δήµος
Κρουσώνα κ.λπ.. Υπάρχει χωριό δίπλα στα Ανώγεια, συγκεκρι-
µένα οι Γωνιές Μαλεβιζίου, που δεν παίρνει, λόγω του ότι είναι
σε άλλη διοικητική διεύθυνση. 

Μπορεί να γίνει αυτό, κατά την άποψή µου, µε βάση τους αν-
θρώπους που θα καταθέσουν τις αιτήσεις και στο τέλος, µε την
εκκαθάριση, να µπορεί να τους καταβληθεί η διαφορά στους λο-
γαριασµούς. Εξετάστε το µήπως µέσα στο 2017 µπορείτε να το
κάνετε. Έχετε τρεις µήνες περιθώριο να το κάνετε. Δεν είναι δύ-
σκολο να γίνει.

Αυτό, όµως, που πρέπει να εξετάσετε τώρα, θεωρώ ότι είναι η
δυνατότητα να πάρουν κάποιοι άνθρωποι σηµαντική προκατα-
βολή, µε βάση την αίτηση που θα κάνουν, προκειµένου να αγο-
ράσουν το πετρέλαιο. Είναι δύσκολο για πολλούς ανθρώπους να
βρουν τα χρήµατα να αγοράσουν το πετρέλαιο και να περιµένουν
να πάρουν το επίδοµα. Θεωρώ ότι, εφόσον είναι δικαιούχος και
µπορεί να το κάνει, η προκαταβολή θα ήταν µια πράξη που θα
έλυνε το πρόβληµα για πολλές χιλιάδες οικογένειες. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε κι εµείς.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Πραγµατικά, αυτό που πρότεινε ο κ. Κεγκέρολγου το εντοπίζω
κι εγώ, γιατί και στη δικιά µου περιοχή υπάρχουν δύο ορεινοί
όγκοι και το ίδιο το χιονοδροµικό κέντρο της περιοχής µου είναι
στον Δήµο Βόλου, δεν είναι µέσα στις περιοχές. Αλλά ήταν αδύ-
νατο να γίνει κάτι τέτοιο και προκειµένου να µην χάσουν και οι
υπόλοιποι ορεινοί δήµοι της Ελλάδος, που τουλάχιστον είναι χα-
ρακτηρισµένοι από τον «Καλλικράτη», θεωρήσαµε σωστό να το
πάρουν τουλάχιστον οι συγκεκριµένοι δήµοι. 

Η απόφαση ήταν ειληµµένη. Γνωρίζαµε τι θέλαµε να κάνουµε
για να αρθούν οποιεσδήποτε αδικίες υπήρχαν. Δοθήκανε και
πολύ νωρίς οι οδηγίες. Και µε την ΕΛΣΤΑΤ υπήρχε συνεργασία
και µε τη ΔΕΗ µε τους ταχυδροµικούς κώδικες. 

Αυτήν τη στιγµή θεωρούµε ότι υπάρχουν όλα τα απαραίτητα
στοιχεία -ήδη το ΦΕΚ έρχεται σήµερα- για να προχωρήσουµε στο
να ανοίξει η εφαρµογή.
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Όσον αφορά τις προτάσεις του κυρίου Κεγκέρογλου, έχουµε
τον χρόνο µπροστά µας να τις εξετάσουµε. Δεν µπορώ, όµως,
αυτήν τη στιγµή να υποσχεθώ κάτι άλλο εκτός από την απόφαση
που υπάρχει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, δεκαέξι µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτι-
κοί συνοδοί τους από το Γενικό Λύκειο Αγίας Τριάδας Αργολίδος. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παιδιά, είναι λίγοι Βουλευτές εδώ, γιατί είναι µια διαδικασία
όπου έρχονται οι Βουλευτές και ρωτάνε τους Υπουργούς, αφού
έχει προηγηθεί η ερώτησή τους γραπτή, γύρω από ζητήµατα που
τους απασχολούν. Γι’ αυτό είναι τόσο λίγοι. Έρχεται ο Βουλευ-
τής, ρωτάει τον Υπουργό και απαντάει ο Υπουργός. Στις 18.00’
η ώρα θα αρχίσει η Ολοµέλεια, όπου θα είναι πολύς κόσµος, γιατί
θα συζητηθεί το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστούµε που ήρθατε στην Βουλή.
Νοµίζω ότι πρέπει να συνεχίσουµε µε τον κ. Κεγκέρογλου, για

να έχει τη ροή του, όπως γίνεται και µε τους Υπουργούς, και να
εγκλιµατιστεί λίγο και ο κ. Αυγενάκης.

Θα συζητηθεί, λοιπόν, η έβδοµη µε αριθµό 285/13-12-2016 επί-
καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγ-
κέρογλου προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, σχετικά
µε την προστασία των καταναλωτών από υπερβολικές χρεώσεις
στις ηλεκτρονικές διατραπεζικές συναλλαγές και στη χρήση πι-
στωτικών και χρεωστικών καρτών.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, αυτές τις µέρες συζητάει η

Βουλή το νοµοσχέδιο για την προώθηση των ηλεκτρονικών συ-
ναλλαγών, ούτως ώστε αυτές να γίνουν, αν όχι υποχρεωτικές στο
σύνολό τους, υποχρεωτικές για µεγάλη κατηγορία των συναλλα-
γών.

Από καιρό έχω καταθέσει ερώτηση στον κ. Σταθάκη, µε βάση
την οποία ρωτώ αν το Υπουργείο προτίθεται να κάνει κάτι για να
αντιµετωπιστούν οι υπερβολικές χρεώσεις ορισµένων τραπεζών
για ηλεκτρονικές συναλλαγές, διατραπεζικές κυρίως, που αφο-
ρούν µεταφορά ποσών από µια τράπεζα σε µια άλλη σε λογα-
ριασµούς δύο διαφορετικών προσώπων, και, βεβαίως, για να
εφαρµοστεί ο Κανονισµός 751/2015, που προβλέπει ανώτερο
πλαφόν στις συναλλαγές µε χρεωστικές και πιστωτικές κάρτες.

Η απάντηση του κυρίου Υπουργού ήταν τότε αρχικά ότι θα
ιδρυθεί παρατηρητήριο, το οποίο θα εντοπίσει το φαινόµενο των
υπερβολικών χρεώσεων, την έκτασή του και κατόπιν θα ληφθούν
µέτρα.

Με βάση και την απάντηση που πήρα τότε, αλλά και µε βάση
την απάντηση που έχω πάρει από τον κ. Τσακαλώτο, ο οποίος
φαίνεται να είναι κατεξοχήν αρµόδιος για την εφαρµογή του Κα-
νονισµού 751, σήµερα σας ρωτάω αν έχει ιδρυθεί το παρατηρη-
τήριο, για το οποίο µίλησε ο κ. Σταθάκης, εάν έχουµε στοιχεία
για το ύψος των χρεώσεων -των υπερχρεώσεων, όπως τις χαρα-
κτηρίζω εγώ- για τις διατραπεζικές συναλλαγές και τις συναλλα-
γές µε χρεωστικές ή πιστωτικές κάρτες και αν έχετε κάποια
ειδοποίηση από τον Υπουργό Οικονοµικών, τον κ. Τσακαλώτο,
ότι προτίθεται και µε ποιον τρόπο να εφαρµόσει τον Κανονισµό
751/2015, ο οποίος ήταν υποχρεωτικός για την ελληνική πολιτεία
από τις 9 Δεκεµβρίου του 2015 –τονίζω ξανά- και µέχρι τώρα δεν
έχει γίνει κάτι, ούτως ώστε να προστατευθούν οι συναλλασσό-
µενοι µε τις τράπεζες, απ’ αυτές τις υπερβολικές χρεώσεις.

Βεβαίως, τώρα µε το νοµοσχέδιο που θα αυξήσει την υποχρε-
ωτικότητα των συναλλαγών, αυτό το φαινόµενο θα είναι εντονό-
τερο και τα προβλήµατα µε τις χρεώσεις θα επιβαρύνουν
φτωχούς ανθρώπους. Αυτό νοµίζω ότι δεν πρέπει να αφήσουµε
να συνεχιστεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΔΗMΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

Στην ελληνική έννοµη τάξη έχει εισαχθεί γενική απαγόρευση
στον δικαιούχο να επιβάλει επιβαρύνσεις στον πληρωτή για τη
χρήση του µέσου πληρωµών. 

Συγκεκριµένα, πρώτον µε την ενσωµάτωση της υπ’ αριθµόν
64/2007 οδηγίας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για τις υπηρε-
σίες πληρωµών στην αγορά, ο Έλληνας νοµοθέτης, κάνοντας
χρήση και της διακριτικής ευχέρειας που είχε από την εν λόγω
οδηγία, στο άρθρο 49 παρ. 3 του ν.3862/2010 προέβλεψε ρητά
ότι ο δικαιούχος δεν δικαιούται να επιβάλει επιβαρύνσεις στον
πωλητή για την χρήση του συγκεκριµένου µέσου πληρωµών.

Επίσης, µε το άρθρο 4γ’ του ν.2251/1994 για την προστασία
των καταναλωτών, που τροποποιήθηκε πρόσφατα ως ακολού-
θως: «Ο προµηθευτής δεν δικαιούται να επιβάλει επιβαρύνσεις
στους καταναλωτές για τη χρήση ενός συγκεκριµένου µέσου
πληρωµής. Το άρθρο αυτό εφαρµόζεται, τόσο σε συµβάσεις πώ-
λησης όσο και σε συµβάσεις παροχής υπηρεσιών νερού, φυσι-
κού αερίου κ.λπ..» 

Αναφορικά µε τον Κανονισµό µε αριθµό 2751/2015 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου, που αφορά σε τετραµερή συστήµατα πλη-
ρωµών, ο οποίος είναι δεσµευτικός, έχει γενική ισχύ και δεν
χρήζει µεταφοράς στο εθνικό δίκαιο, αυτός περιλαµβάνει διά-
ταξη που ορίζει ρητά ότι οι διατραπεζικές συναλλαγές, οι οποίες
αποτελούν µόνο ένα µέρος της συνολικής προµήθειας για την
οποία επιβαρύνεται ο προµηθευτής δεν θα µπορούν να υπερβαί-
νουν το 0,3% της αξίας της συναλλαγής, όταν αυτή πραγµατο-
ποιείται µε πιστωτική κάρτα, ενώ προβλέπονται και συγκεκρι-
µένοι περιορισµοί, όταν η πληρωµή πραγµατοποιείται µε χρεω-
στική κάρτα. 

Τα όρια αυτά εφαρµόζονται ήδη από τις 9-12-2015 και αρµόδια
για τα εκτελεστικά µέτρα είναι, όπως είπατε, η Διεύθυνση Χρη-
µατοοικονοµικής Πολιτικής του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Επιπλέον, είναι γνωστό ότι οι συλλογικοί φορείς της αγοράς
έχουν συνάψει συµφωνίες µε πιστωτικά ιδρύµατα, οι οποίες προ-
βλέπουν συνολική προµήθεια αισθητά χαµηλότερη του 1%. 

Τέλος, σύµφωνα µε την υπ’ αριθµόν 92/2014 οδηγία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για τη συγκρισιµότητα των τελών που συνδέ-
ονται µε λογαριασµούς πληρωµών, η ενσωµάτωση της οποίας
στην ελληνική έννοµη τάξη βρίσκεται σε τελικό στάδιο, εισάγον-
ται κανόνες διαφάνειας και συγκρισιµότητας των τελών λογαρια-
σµών πληρωµών. Συγκεκριµένα, µεταξύ άλλων, παρέχεται το
δικαίωµα στον καταναλωτή να έχει δωρεάν πρόσβαση σε πίνακα
σύγκρισης των τελών, που χρεώνουν οι πάροχοι πληρωµών για
τις πιο αντιπροσωπευτικές υπηρεσίες τους. 

Ωστόσο, θα πρέπει στο σηµείο αυτό να σηµειωθεί ότι η τιµο-
λογιακή πολιτική των τραπεζών διαµορφώνεται σύµφωνα µε τις
αρχές του ελεύθερου ανταγωνισµού, εντός των ορίων που προ-
βλέπει το κοινοτικό κεκτηµένο. Στα πλαίσια αυτά, η Γενική Γραµ-
µατεία Εµπορίου µελετά τη δηµιουργία παρατηρητηρίου τραπε-
ζικών χρεώσεων για τις βασικές τραπεζικές υπηρεσίες προς τους
καταναλωτές, προκειµένου να διασφαλίζονται τα δικαιώµατα
αυτών, να αποτρέπονται  καταχρηστικές συµπεριφορές και να
συµβάλει από κοινού και µε τους λοιπούς αρµόδιους φορείς
στην εύρυθµη λειτουργία του τραπεζικού συστήµατος, µε γνώ-
µονα τη διασφάλιση των δικαιωµάτων των καταναλωτών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, τα υπόλοιπα θα τα πείτε στη δευτερολογία σας.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Απορώ, γατί ο κ. Σταθάκης επί ένα χρόνο δεν δηµιούργησε το

παρατηρητήριο, για το οποίο είχε δεσµευτεί και σήµερα µας
απαντάτε ότι συνεχίζει να υπάρχει η σκέψη να δηµιουργηθεί το
παρατηρητήριο, που θα παρατηρήσει τις υπερχρεώσεις των τρα-
πεζών. Θα έλεγα ότι «όποιος δεν θέλει να ζυµώσει, δέκα µέρες
κοσκινίζει»!

Για να το επιβεβαιώσω αυτό, θα σας καταθέσω στα Πρακτικά
την κατάργηση οκτώ καταχρηστικών όρων, που χρησιµοποιού-
σαν οι τράπεζες και χρέωναν τους πολίτες ή τους έβαζαν σε δι-
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καστικές περιπέτειες, µε δικές µου υπουργικές αποφάσεις το
2011.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αρκεί µια υπουργική απόφαση, κύριε Υπουργέ, για να καταρ-
γήσει µια καταχρηστική πρακτική της τράπεζας. Εγώ, ως Υφυ-
πουργός Εργασίας, αρµόδιος για τη Γενική Γραµµατεία Κατα-
ναλωτή και την Προστασία των Καταναλωτών, υπέγραψα αυτές
τις αποφάσεις. Γιατί σήµερα δεν γίνεται το αντίστοιχο; 

Δεύτερον, µιλήσατε για ελεύθερη διαµόρφωση τιµολογιακής
πολιτικής των τραπεζών στις χρεώσεις για τις ηλεκτρονικές συ-
ναλλαγές. Δεν µας τα λέτε καλά. Αυτά ισχύουν όταν υπάρχει
πλαίσιο υγιούς ανταγωνισµού. Ξεχνάτε ότι έχετε επιβάλει capital
controls; Ξεχνάτε ότι δεν µπορεί να ανοίξει έναν λογαριασµό
όπου θέλει οποιοσδήποτε συναλλασσόµενος; 

Εγώ, δηλαδή, προσωπικά έτυχε να έχω λογαριασµό στην
Εθνική και το παιδί µου που σπουδάζει έτυχε να έχει λογαριασµό
στην Eurobank. Γιατί κάθε φορά που του µεταφέρω 120 ευρώ να
χρειάζεται να πληρώνω 7 ευρώ και να µην µπορώ να κάνω δια-
φορετικά; Αυτό είναι ελεύθερη επιλογή; Όχι! 

Από τη στιγµή που υπάρχει καταναγκασµός και σε σχέση µε
τους τραπεζικούς λογαριασµούς και σε σχέση µε τη διακίνηση
του χρήµατος και υπάρχει ουσιαστικά δέσµευση των χρηµάτων
όλων των καταθετών και πρέπει υποχρεωτικά να κινηθούν µέσα
από αυτές τις συναλλαγές, θα πρέπει να επιβληθεί και ανώτερο
πλαφόν. Για όσο καιρό ισχύουν τα capital controls, πρέπει να
υπάρχει ανώτερο πλαφόν στις διατραπεζικές συναλλαγές. Δεν
είναι δυνατόν για το ένα να υπάρχει ελεύθερη επιλογή και ελεύ-
θερη δυνατότητα της τράπεζας και για το άλλο, για να δηµιουρ-
γήσει κανείς λογαριασµό σε άλλη τράπεζα, να µην υπάρχει, διότι
αν µπορούσα να ανοίξω εγώ έναν λογαριασµό στην Εθνική, στην
ίδια τράπεζα, τότε η χρέωση θα ήταν µηδενική. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι δεν µπορείτε να επικαλείστε την
ελευθεριότητα που υπάρχει σε ευρωπαϊκό επίπεδο για τη δια-
µόρφωση της τιµολογιακής πολιτικής.

Τώρα έρχοµαι στον Κανονισµό 751. Δεν νοµίζω ότι µου δώσατε
την απάντηση που έπρεπε. Θα καταθέσω εδώ ένα έγγραφο της
Τράπεζας της Ελλάδος, η οποία φρόντισε –για να αποφύγει τις
κακοτοπιές και να µην εκθέσει τη χώρα, υποθέτω- να το υπογρά-
ψει, µε ηµεροµηνία 8 Δεκεµβρίου. Ενώ η ερώτηση ήταν αργό-
τερα, το έγγραφο το υπέγραψε στις 8 Δεκεµβρίου. Γιατί; Από 9
Δεκεµβρίου 2015, όπως και εσείς είπατε, έπρεπε να εφαρµόζεται
ο κανονισµός και δεν εφαρµόζεται. Ο κανονισµός, όµως, είναι
υποχρεωτικός. Δεν χρειάζεται να ενσωµατωθεί στο ελληνικό δί-
καιο. Είναι υποχρεωτικός και όποιος δεν τον εφαρµόζει κάνει πα-
ράβαση καθήκοντος. Και αυτός που είναι, βεβαίως, αρµόδιος για
να τον εφαρµόσει είναι η Κυβέρνηση και πιο συγκεκριµένα, ο
Υπουργός Οικονοµικών και πιο συγκεκριµένα, µια συγκεκριµένη
διεύθυνση. 

Καταθέτω, λοιπόν, αυτή την επιστολή της Τράπεζας της Ελλά-
δος, που έχει ηµεροµηνία 8 Δεκεµβρίου, δεν εκθέτει εγγράφως,
αλλά µε τις απαντήσεις που πήραµε νοµίζω ότι η χώρα είναι εκτε-
θειµένη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν µπορεί ένας κανονισµός, που είναι επ’ ωφελεία του δι-
καίου, των πολιτών να µην εφαρµόζεται, ενώ αντίστοιχα έχουµε,
δυστυχώς, την ίδια µέρα εφαρµογή άλλων διατάξεων, που είναι
εις βάρος των πολιτών. 

Θα ζητούσα, λοιπόν, από εσάς, επειδή είστε ο αρµόδιος Υ-
πουργός που εποπτεύετε τη Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή, την
αρµόδια δηλαδή για την προστασία των συναλλασσοµένων µε
τις τράπεζες –για την προστασία των τραπεζών είναι ο κ. Τσακα-
λώτος, εσείς είστε για την προστασία των πολιτών που συναλ-
λάσσονται- πρέπει άµεσα να δείτε ως αρµόδιος Υπουργός πώς
θα τεθεί πλαφόν στις χρεώσεις για τις ηλεκτρονικές διατραπεζι-
κές συναλλαγές –και είναι ευκαιρία το νοµοσχέδιο που συζητάµε

σήµερα να έχει µια τέτοια διάταξη- όσο καιρό τουλάχιστον κρα-
τούν τα capital controls. 

Και βεβαίως, πρέπει να δείτε µε έγγραφο ερώτηµά σας γιατί
δεν εφαρµόζεται ο Κανονισµός 751 από τις τράπεζες και χρεώ-
νουν παραπάνω. Αυτό είναι δεδοµένο. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορί-

στε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, γιατί ο χρό-
νος είναι περιορισµένος. 

ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Κύριε Κεγκέρογλου, δεν µπορώ να σας πω τι είχατε πει
στον κ. Σταθάκη. Αυτό που µπορώ να σας πω είναι ότι άκουσα
αυτά που είπατε. Οι αρµοδιότητες είναι του κ. Τσακαλώτου, ό-
πως ξέρετε, για το Υπουργείο Οικονοµικών. Θα κοιτάξω αυτό
που µου είπατε, επειδή είµαι υπεύθυνος για τους καταναλωτές,
αλλά δεν µπορώ να σας πω ότι µπορώ να κάνω κάτι µε τις τρά-
πεζες. Αυτό θα το διευθετήσω µε τον κ. Τσακαλώτο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνεχί-
ζουµε µε την τελευταία ερώτησή µας, την έκτη, µε αριθµό
193/11-11-2016 επίκαιρη ερώτηση του δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή Ηρακλείου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελευθερίου Αυ-
γενάκη προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, σχετικά
µε το πάγωµα όλων των δηµόσιων έργων λόγω του ν.4412/2016
για τις δηµόσιες συµβάσεις. 

Κύριε Αυγενάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Χαίροµαι που επιτέλους συζη-

τάµε µία επίκαιρη ερώτηση, που καταθέσαµε πριν από ενάµιση
µήνα, στις αρχές Νοεµβρίου. Για την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ
έχει χαθεί και ο χαρακτήρας του επίκαιρου θέµατος. Ξέρετε,
όταν πλέον «καταδέχεσθε» να απαντήσετε σε ένα επίκαιρο ερώ-
τηµα, συνήθως οι εξελίξεις µάς έχουν ξεπεράσει και έχει χαθεί η
έννοια του επίκαιρου. Γι’ αυτό έχει ευθύνη και η Έδρα. Αυτό συµ-
βαίνει και σήµερα µε το ερώτηµα για τα δηµόσια έργα και τις δη-
µόσιες συµβάσεις.

Κύριε Υπουργέ, η εφαρµογή του ν.4412/2016 αποτελεί ένα
ακόµα δείγµα γραφής της προχειρότητας και της απουσίας προ-
γραµµατισµού, µε την οποία νοµοθετεί και ασκεί διοίκηση η Κυ-
βέρνησή σας. 

Θέσατε σε ισχύ τον νόµο –όχι εσείς προσωπικά- δίχως να έχε-
τε φροντίσει για τις προϋποθέσεις εφαρµογής του. Η εφαρµογή,
ή πιο σωστά, για να ακριβολογώ, η µη εφαρµογή µέχρι τώρα του
ν.4412 για τις δηµόσιες συµβάσεις, έργων, προµηθειών και υπη-
ρεσιών, που ψηφίστηκε στις αρχές του Αυγούστου, έχει δηµιουρ-
γήσει τεράστια προβλήµατα. 

Και εξηγώ: Με τον ν.4412/2016 θέσατε νέους κανόνες σύνα-
ψης, ανάθεσης και εκτέλεσης δηµοσίων συµβάσεων έργων, προ-
µηθειών και υπηρεσιών. Προκειµένου, όµως, να ενεργοποιηθεί ο
νόµος αυτός απαιτείται, κύριε Υπουργέ, να εκδοθεί µία σειρά πα-
ράγωγων νοµοθετηµάτων –προεδρικά διατάγµατα, υπουργικές
αποφάσεις- τα περισσότερα εκ των οποίων σηµειώνω ότι βρί-
σκονται ακόµα σε εκκρεµότητα, τεσσερισήµισι µήνες µετά. 

Παράλληλα, είναι απαραίτητη προϋπόθεση από τον ίδιο νόµο
η δηµιουργία των προβλεποµένων ψηφιακών υποδοµών, όπως,
για παράδειγµα, η προτυποποίηση των τευχών δηµοπράτησης
και σχεδίων συµβάσεων, διαλειτουργικότητα µε τις ιστοσελίδες
των αναθετουσών αρχών, σύσταση συστήµατος ηλεκτρονικών
κληρώσεων στο ΥΠΟΜΕΔΙ, ώστε να µπορεί δηλαδή να προκη-
ρυχθεί και να δηµοπρατηθεί ένα δηµόσιο έργο.

Περαιτέρω, δεν έχουν ακόµα ετοιµαστεί τα πρότυπα τεύχη
διακήρυξης για προµήθειες και υπηρεσίες, µε αποτέλεσµα να κα-
θίσταται, κύριε Υπουργέ, αδύνατη η πραγµατοποίηση οποιασδή-
ποτε σύµβασης, από την πιο απλή, όπως η προµήθεια, για παρά-
δειγµα, γραφικής ύλης, µέχρι την πιο σύνθετη, όπως η κατα-
σκευή ενός σηµαντικού έργου υποδοµής. Πρόσφατα µάλιστα,
ανακοινώθηκαν τα υποδείγµατα διακηρύξεων, ενώ ακόµα αναµέ-
νεται η έκδοση των προτύπων τευχών. 

Δεδοµένου ότι τα απαιτούµενα αυτά δεν έχουν εκπληρωθεί ή
έχουν εκπληρωθεί εν µέρει, για να ακριβολογώ, καθίσταται αδύ-
νατη η εφαρµογή του νόµου, παρά το γεγονός ότι βρίσκεται σε
ισχύ από τη δηµοσίευσή του στις 8 Αυγούστου 2016. 

Αποτέλεσµα αυτής της προχειρότητας είναι να µην µπορεί να
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προχωρήσει η δηµοπράτηση οποιουδήποτε έργου. Οι δυσµενείς
συνέπειες για την έναρξη ή τη συνέχιση έργων που υλοποιούνται
σταδιακά και έχουν ενταχθεί στο ΕΣΠΑ, προκαλούν εντονότατη
ανησυχία, αλλά και προβληµατισµό σε όλους µας. 

Η κατάσταση περιπλέκεται ακόµη περισσότερο, κύριε Υπουρ-
γέ. Η Ενιαία Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων αδυνατεί
να δώσει συγκεκριµένες οδηγίες στους φορείς, ΟΤΑ πρώτου και
δευτέρου βαθµού. Έτσι, τους συµβουλεύει –κρατήστε το αυτό-
να πράξουν κατά το δοκούν, όσον αφορά τις διακηρύξεις τους
και να τις τρέξουν σύµφωνα µε τον ν.4412/2016. 

Στη συνέχεια, όµως, συνέβη το εξής τραγικό: Ο έλεγχος νοµι-
µότητας των δηµοσίων συµβάσεων, που ασκεί η αποκεντρωµένη
διοίκηση, κρίνει άκυρες τις σχετικές µε τις διακηρύξεις αποφά-
σεις. Ενδεικτικά, σας αναφέρω ένα παράδειγµα: Μόνο για τον
Δήµο Ηρακλείου, πάνω από τριάντα αποφάσεις έχουν κριθεί άκυ-
ρες από την Αποκεντρωµένη Διοίκηση Κρήτης, διότι ακολούθη-
σαν αυτό που εσείς τους είπατε.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι αντιλαµβάνεστε πως η δυσµενής
αυτή εξέλιξη πρακτικά σηµαίνει πολύµηνες καθυστερήσεις στην
προκήρυξη και δηµοπράτηση δηµοσίων έργων. Φαντάζοµαι ότι
αντιλαµβάνεστε τις καταστροφικές συνέπειες, τόσο για την εξέ-
λιξη των έργων, όσο και για την τοπική οικονοµία, την κίνηση χρη-
µάτων στην τοπική αγορά και τη δηµιουργία θέσεων εργασίας.

Το ειρωνικό στην όλη ιστορία είναι ότι το πρόβληµα δεν θα
είχε καν δηµιουργηθεί, εάν είχατε µεριµνήσει, κύριε Υπουργέ,
ώστε να υπάρχουν µεταβατικές διατάξεις, που να ορίζουν τι µπο-
ρεί να εφαρµόζεται µέχρι την ολοκλήρωση των διαδικασιών που
απαιτεί ο νόµος.

Σας ερωτώ, λοιπόν, πρώτον, σε ποιες ενέργειες προτίθεστε να
προβείτε για την άµεση επίλυση του προβλήµατος, που έχει δη-
µιουργηθεί από την εφαρµογή του ν.4412/2016 και, δεύτερον,
για ποιο λόγο δεν υπήρξαν µεταβατικές διατάξεις στον ως άνω
νόµο, ώστε να ρυθµίζονται τα θέµατα αυτά και να γίνονται απρό-
σκοπτα οι δηµόσιες συµβάσεις υπηρεσιών, προµηθειών και
έργων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Ο ν.4412/2016, που ψηφίστηκε και τέθηκε σε εφαρµογή τον

Αύγουστο του 2016, είναι αµέσου εφαρµογής και συνιστά προ-
σαρµογή της εθνικής νοµοθεσίας σε δύο κοινοτικές οδηγίες:
Πρώτον, την οδηγία 2014/24 ΕΕ, που αφορά τη διαδικασία σύ-
ναψης δηµοσίων συµβάσεων και, δεύτερον, την Οδηγία 2014/25
ΕΕ, που καλύπτει τις προµήθειες φορέων στους τοµείς ύδατος,
ενέργειας, µεταφορών και ταχυδροµικών υπηρεσιών. 

Με γνώµονα τις αρχές της διαφάνειας και της αµεροληψίας,
διά του ως άνω κανονιστικού πλαισίου, οµογενοποιούνται οι δια-
δικασίες που αφορούν την εκτέλεση των δηµοσίων έργων, αλλά
και στην έννοµη προστασία κατά την άφεσή τους. Ο νόµος τέ-
θηκε σε άµεση ισχύ, γιατί οι σχετικές ρυθµίσεις αποτελούσαν
εδώ και χρόνια σχετική µνηµονιακή υποχρέωση της χώρας, αλλά
και αιρεσιµότητα για το ΕΣΠΑ. 

Ήταν, δηλαδή, υποχρέωση µε προθεσµία, η άτοκη παρέλευση
της οποίας µπορεί να οδηγήσει σε αναστολή πληρωµών ΕΣΠΑ
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, προκαλώντας έτσι πρόβληµα ρευ-
στότητας και απορρόφησης πόρων και, άρα, πάγωµα δηµοσίων
έργων.

Επιπλέον, ο ν.4412/2016, αφ’ ενός κωδικοποίησε τα µέχρι τότε
πολλά διάσπαρτα νοµοθετήµατα, καθώς υπήρχε άλλο για έργα,
άλλο για υπηρεσίες, άλλο για µελέτες, άλλο για τη δικαστική
προστασία, άλλο για την τεχνική βοήθεια και πολλοί κανονισµοί
προµηθειών µε διαφορετικούς όρους. Αφ’ ετέρου, ρύθµισε διά-
φορα θέµατα, που κατά καιρούς είχαν αποδεχθεί από εθνικά και
ευρωπαϊκά δικαστήρια ή όργανα ελέγχου. 

Απορρίπτοντας τις στρεβλώσεις του παρελθόντος, µε τον νέο
νόµο καταργούνται όλες οι ειδικές διατάξεις ανάθεσης και εκτέ-
λεσης δηµοσίων έργων, οι ειδικοί κανονισµοί των οργανισµών και
των εταιρειών του δηµοσίου, ΔΕΗ, ΕΡΓΟΣΕ, ΕΥΑΘ κ.λπ., καθώς
και κάθε άλλη αντίθετη γενική ή ειδική διάταξη.

Με άλλα λόγια, ο ν.4412/2016 εισάγει τις µεταρρυθµίσεις εκεί-
νες που οι υγιείς δυνάµεις της επιχειρηµατικότητας της χώρας
επιζητούσαν επανειληµµένα επί δεκαετίες. Εποµένως, πρόκειται
για ένα νόµο, που τελικά θα διευκολύνει τους χρήστες. 

Είναι ευνόητο ότι το κύρος, τόσο των ουσιαστικών αλλαγών,
που επέφερε, όσο και των αλλαγών στη διάθεση της σχετικής
νοµοθεσίας, προκαλεί εύλογο και υγιές άγχος στους εµπλεκό-
µενους, όπως κάθε νοµοθετική αλλαγή και τοµή. Ωστόσο, πρέπει
να ληφθεί υπ’ όψιν ότι ο νόµος είναι ήδη σε ισχύ εδώ και τέσσερις
µήνες. Ήταν σε δηµόσια διαβούλευση επί µακρό χρονικό διά-
στηµα. Οι οδηγίες αυτές ήταν γνωστές σε όλους τους εµπλεκό-
µενους, µε αναθέσεις από τον Απρίλιο του 2014.

Πρέπει να τονιστεί πως υπό το νέο κανονιστικό πλαίσιο του ν.
4412/2016, προφανώς και υφίστανται µεταβατικές διατάξεις για
την εύρυθµη λειτουργία της διοίκησης, ενώ είναι απολύτως
σαφές ότι ο παρών νόµος δεν ανατρέπει διαδικασίες σύναψης
δηµοσίων συµβάσεων, που έχουν εκκινήσει προ της ενάρξεως
της ισχύος του νόµου. Προφανέστερα δε, και ο νόµος έχει ήδη
ενεργοποιηθεί, ενώ η διεκπεραίωση των δηµοσίων έργων, σα-
φώς και δεν παρεµποδίζεται. 

Στο σηµείο αυτό και προς άρση κάθε αµφιβολίας, υπογραµ-
µίζω ότι οι διατάξεις του ν.4412/2016, όσον αφορά στις δηµόσιες
συµβάσεις προµηθειών και παροχής γενικών υπηρεσιών, είναι
αµέσου εφαρµογής και η ισχύς τους δεν εξαρτάται από την έκ-
δοση δευτερογενούς δικαίου. 

Τυχόν προβλεπόµενες, µε εξουσιοδοτικές διατάξεις, πράξεις
δευτερογενούς δικαίου δεν εµποδίζουν ή αναστέλλουν την
εφαρµογή των κανόνων ανάθεσης και εκτέλεσης των δηµοσίων
συµβάσεων, προµηθειών και παροχής γενικών υπηρεσιών. 

Συνεπώς, πρέπει να είναι σε όλους ευκρινές ότι οπωσδήποτε
µεταβατικό, προσωρινό, ειδικό ή έκτακτο καθεστώς για τις δη-
µόσιες συµβάσεις δεν εξυπηρετεί το δηµόσιο συµφέρον ούτε βα-
σίζεται σε υπαρκτές διοικητικές ανάγκες. Τουναντίον, ανάλογες
νοµοθετικές πρωτοβουλίες θα αναβίωναν τις χειρότερες πρακτι-
κές δηµόσιας κακοδιαχείρισης, οι οποίες θα κατασπαταλούσαν
οικονοµικούς πόρους του ελληνικού λαού.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Αυγενάκη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά αναρωτιέµαι αν ζείτε στην ελλη-

νική πραγµατικότητα. Θα µπορούσατε πολύ απλά, να έχετε προ-
βλέψει τις µεταβατικές διατάξεις και να µην υπάρξει κανένα πρό-
βληµα στην αγορά ούτε στη λειτουργία των ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθ-
µού. Γι’ αυτό, σας παρακαλώ, είτε εσείς είτε οι συνεργάτες σας,
να κάνετε µία επικοινωνία, για να επιβεβαιώσετε πως όλα αυτά
που µας περιγράψατε ισχύουν, αλλά κάπου αλλού, όχι στην Ελ-
λάδα. 

Έχουν µπει στον πάγο όλες οι προµήθειες του δηµοσίου και
όλα τα δηµόσια έργα -παρακαλώ κρατήστε το- λόγω της παντε-
λούς απουσίας κοινής λογικής και στοιχειώδους διοικητικής αν-
τίληψης της Κυβέρνησης. 

Δυστυχώς, για την ελληνική κοινωνία και τη χώρα µας, αυτό
δεν αποτελεί έκπληξη. Η επικίνδυνη κατηφόρα της Κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ συνεχίζεται σε όλους τους τοµείς του δηµοσίου
βίου. Δεν µας εκπλήσσει πάντως, η απάντησή σας, κύριε Υπουρ-
γέ. Σχεδόν την περίµενα. Ακολουθείτε τον πεπατηµένο δρόµο,
δηλαδή υποκρισία και περιγραφή µιας άλλης κατάστασης, που
δεν έχει σχέση µε την πραγµατικότητα. 

Το πιο πρόσφατο παράδειγµα της λαϊκίστικης σάτιρας που πα-
ρακολουθούµε από τον Ιανουάριο του 2015 είναι το διάγγελµα
του κ. Τσίπρα, µε το οποίο κοροϊδεύει αναίσχυντα τους συνταξι-
ούχους. Τάζει φύκια για µεταξωτές κορδέλες και παρουσιάζει
µία εφάπαξ παροχή ως δέκατη τρίτη σύνταξη, παρακαλώ. 

Την ίδια ώρα, εξαιτίας αυτής της κίνησης, παγώνει τη διαπραγ-
µάτευση για τη λήξη της αξιολόγησης. Μια διαπραγµάτευση,
κύριε Υπουργέ, που ο κ. Τσακαλώτος και το υπόλοιπο οικονοµικό
επιτελείο µάς έλεγαν ότι τελειώνει από τον Οκτώβριο -το θυµά-
στε- και ότι οποιαδήποτε παράταση της αναµονής θα είναι βλα-
πτική για την ελληνική οικονοµία. 

Θα περίµενε κανείς, η Κυβέρνηση να έδειχνε ένα ελάχιστο
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ίχνος σεβασµού σε µια ευαίσθητη κοινωνική οµάδα, αυτή των
συνταξιούχων. Όµως, όχι. Η Κυβέρνηση χρησιµοποιεί τους χα-
µηλοσυνταξιούχους ως επικοινωνιακή ασπίδα, εκβιάζοντας κοι-
νωνικές οµάδες, πολιτικά κόµµατα και ευρωπαϊκές κυβερνήσεις.
Το ίδιο έκανε και πριν από λίγο καιρό µε τους δηµοσίους υπαλ-
λήλους, µοιράζοντας δώρα και υποσχέσεις ότι ο κόφτης δεν
τους ακουµπά. Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, στις εκλογές της ΑΔΕΔΥ
πρώτη δύναµη αναδείχθηκε η ΔΑΚΕ.

Κι ενώ στην Ελλάδα πουλάτε πολιτική µαγκιά, στο Βερολίνο ο
κ. Τσίπρας συναντιέται µε την κ. Μέρκελ, για να λήξει την παρε-
ξήγηση, ενώ ο κ. Τσακαλώτος, σας θυµίζω, παραδέχεται πως
ήταν λάθος που δεν ενηµερώσατε για τη δέκατη τρίτη σύνταξη. 

Μόνο που πλέον, οι Έλληνες, κύριε Υπουργέ, θα σας θυµούν-
ται ως τις κυβερνήσεις ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, που πάγωσαν δηµόσια
έργα, έκοψαν το ΕΚΑΣ, που ο κοµµουνιστής κ. Κατρούγκαλος
έκοψε τις συντάξεις, που ο κ. Φίλης κατήργησε την αριστεία, την
αξιοκρατία και την αξιολόγηση στην παιδεία, που ο κ. Σκουρλέ-
της εµπόδισε κάθε µεταρρύθµιση στην ενέργεια. 

Σήµερα, οι Έλληνες ξέρουν ότι ο µοναδικός δρόµος για να
βγούµε, επιτέλους, από την πολυετή κρίση είναι αυτός της ευ-
θύνης και της αλήθειας, που µόνο η Νέα Δηµοκρατία και ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης µπορούν να εγγυηθούν. 

Κύριε Υπουργέ, επί τη ευκαιρία, από αυτό εδώ το Βήµα να κα-
λωσορίσω τον Πρωθυπουργό της χώρας και Βουλευτή Ηρα-
κλείου αύριο στο Ηράκλειο, στη Μεσσαρά. Ο κ. Τσίπρας έχει να
φανεί στην Κρήτη και ως τοπικός Βουλευτής µόλις δύο χρόνια,
δηλαδή λίγο πριν από τις προηγούµενες εκλογές. Λέτε να σηµαί-
νει κάτι αυτό; Και µάλιστα, βγάζει και ανακοίνωση ότι θα εξετάσει
από κοντά και θα επιλύσει µάλιστα περιφερειακά προβλήµατα
και ζητήµατα των αγροτών. 

Σας διαβεβαιώ, κύριε Υπουργέ, πως οι αγρότες είναι πολύ πιο
πίσω από εκεί που τους αφήσαµε πριν από δύο χρόνια, όταν πα-
ραλάβατε την διακυβέρνηση του τόπου. Όλα τα µεγάλα έργα,
όπως ο δρόµος Ηρακλείου-Μεσσαράς παραµένει στάσιµος,
όπως τον παραλάβατε, δυστυχώς, αλλά µε µια δηµοπρασία που
ήταν σε εξέλιξη. Τώρα ο δρόµος στο Καστέλι είναι στο ίδιο ση-
µείο, στάσιµος και βαλτωµένος. Και όλα τα ζητήµατα βρίσκονται
δύο και τρία χρόνια πιο πίσω απ’ ό,τι θα έπρεπε να είναι.

Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, η αγορά έχει διαλυθεί, οι τράπεζες
παραµένουν κλειστές και ο Πρωθυπουργός εµφανίζεται πλέον
ως Κρητικός Βουλευτής να δει, αλήθεια, τι; Παρ’ όλα αυτά, εµείς
τον καλωσορίζουµε και να είστε έτοιµοι να δεχθείτε την κριτική
µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, φαντάζοµαι ότι δεν θα απαντήσετε σε όλα όσα δεν σας
αφορούν.

ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Έχω να κάνω µια διευκρίνιση. Δεν ξέρω τι σχέση έχουν
αυτά που είπε ο κ. Αυγενάκης για το νοµοσχέδιο, αλλά τα είπε.

Εγώ θα ήθελα να προσθέσω προς διευκρίνιση, ειδικότερα ανα-
φορικά µε την έκθεση παράγωγης νοµοθεσίας, ότι έχουν ήδη
αναρτηθεί στην ιστοσελίδα της ΕΑΑΔΗΣΥ υποδείγµατα διακηρύ-
ξεων δηµοσίων συµβάσεων. Ενώ ως προς τη χρήση ψηφιακών
υποδοµών και δη τη λειτουργία του ηλεκτρονικού συστήµατος
κληρώσεων, η ΠΟΜΕΔΥ διευκρινίζει ότι µε κανέναν τρόπο δεν
αναστέλλεται εκ των ανωτέρω η υλοποίηση δηµοσίων έργων, κα-
θότι η αναθέτουσες αρχές µπορούν να προχωρούν απρόσκοπτα
σε δηµόσιες συµβάσεις, ακολουθώντας την προβλεπόµενη δια-
δικασία του άρθρου 117 του ν.4412/2016, τον συνοπτικό διαγω-
νισµό, ενώ σε περιπτώσεις κατεπείγουσας ανάγκης µε απρόβλε-
πτο χαρακτήρα, παραδείγµατος χάριν φυσικές καταστροφές,
είναι δυνατή η εφαρµογή του άρθρου 32 του ν.4412/2016 «Προ-
σφυγή στη διαδικασία µε διαπραγµάτευση, χωρίς προηγούµενη
δηµοσίευση».

Συνολικά, για την αντιµετώπιση πρακτικών προβληµάτων, σκο-
πός του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης είναι η σύσταση
οµάδας εργασίας, µε τη συµµετοχή εκπροσώπων συναρµόδιων
φορέων και υπηρεσιών, ώστε να γίνεται ορθολογικά η κατα-

γραφή των τυχόν ζητηµάτων, που ανακύπτουν κατά την εφαρ-
µογή του νέου νοµικού πλαισίου, να διευκολύνεται ο συντονι-
σµός των διαφόρων εµπλεκόµενων υπηρεσιών και συντεταγµένα
να δίδονται οι δέουσες λύσεις.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε και εµείς.
Θα σας αναγνώσω τώρα τις επίκαιρες ερωτήσεις που δεν θα

συζητηθούν σήµερα, λόγω κωλύµατος των αρµοδίων Υπουργών.
Υπάρχει και το σχετικό έγγραφο της Γενικής Γραµµατείας της
Κυβέρνησης.

Η δεύτερη µε αριθµό 8/3-10-2016 ερώτηση του Ανεξάρτητου
Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Ευσταθίου Παναγούλη προς τον Υπουρ-
γό Εσωτερικών, σχετικά µε «ξυλοδαρµούς και χηµικά που διδά-
σκει η Κυβέρνηση τι σηµαίνει Δηµοκρατία», δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του Αναπληρωτή Υπουργού Εσωτερικών κ. Νι-
κολάου Τόσκα. Αιτία: ανειληµµένες υποχρεώσεις.

Επίσης, η τρίτη µε αριθµό 91/5-10-2016 ερώτηση του Δ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Νικήτα Κακλαµάνη προς τον Υπουργό Μεταναστευτι-
κής Πολιτικής, σχετικά µε το πρόγραµµα ενοικίασης διαµερισµά-
των σε πρόσφυγες από την Εταιρεία Ανάπτυξης και Τουριστικής
Προβολής Αθηνών (ΕΑΤΑ), δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος
του Υπουργού Μεταναστευτικής Πολιτικής κ. Ιωάννου Μουζάλα.
Αιτία: έλλειψη στοιχείων από τον Δήµο Αθηναίων.

Η πέµπτη µε αριθµό 283/12-12-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεν-
τρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής, σχετικά µε την έγκριση µεσοπρόθεσµου επιχει-
ρηµατικού σχεδίου για τον Οργανισµό Λιµένος Θεσσαλονίκης
(ΟΛΘ.), δεν θα συζητηθεί, επίσης, λόγω κωλύµατος του Υπουρ-
γού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Παναγιώτη Κουρουµ-
πλή. Αιτία: ανειληµµένες υποχρεώσεις.

Η τρίτη µε αριθµό 275/7-12-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ– ΔΗΜΑΡ κ. Θεόδωρου Παπαθεοδώρου προς τον
Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρω-
σης, σχετικά µε τη «χρηµατοδότηση των δηµοσιογράφων και των
ιστοσελίδων», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου
Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρω-
σης. Αιτία: ανειληµµένες υποχρεώσεις.

Επίσης, για τον ίδιο λόγο δεν θα συζητηθεί και η τέταρτη µε
αριθµό 293/13-12-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ.
Ιωάννη Γκιόκα προς τον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπι-
κοινωνιών και Ενηµέρωσης, σχετικά µε την καθυστέρηση στην
καταβολή των δεδουλευµένων στους πρώην συµβασιούχους της
ΕΡΤ.

Επίσης, η τρίτη µε αριθµό 274/7-12-2016 επίκαιρη ερώτηση
δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης ΠΑΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ κ. Μιχαήλ Τζελέπη προς τον Υπουρ-
γό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε την αξιοποίηση των στρατοπέδων
«Εµµανουήλ Παππά» και «Παπαλουκά» του Νοµού Σερρών, δεν
θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού Άµυνας κ. Πάνου
Καµµένου. Αιτία: επίσηµη επίσκεψη του Υπουργού Εθνικής Άµυ-
νας της Αρµενίας.

Τέλος, η πρώτη µε αριθµό 288/13-12-2016 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου της Βουλευτού Κέρκυρας του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Φωτεινής Βάκη προς την Υπουργό
Τουρισµού, σχετικά µε τη δηµόσια τουριστική εκπαίδευση στην
Κέρκυρα, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της Υπουργού Του-
ρισµού κ. Έλενας Κουντουρά. Αιτία: ανειληµµένες υποχρεώσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων. Στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε για τις
18.00’, οπότε και θα ξεκινήσει η ηµερήσια διάταξη της νοµοθετι-
κής εργασίας.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων: «Πτωχευτικός Κώδικας,
Διοικητική Δικαιοσύνη, Τέλη-Παράβολα, Οικειοθελής αποκάλυψη
αδήλωτων εισοδηµάτων, Ηλεκτρονικές συναλλαγές, Τροποποι-
ήσεις του ν.4270/2014 και λοιπές διατάξεις».

Στη συνεδρίαση της Παρασκευής 16 Δεκεµβρίου 2016 συζη-
τήθηκε και ψηφίστηκε το νοµοσχέδιο επί της αρχής. Στη σηµε-
ρινή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα άρθρα και οι τροπολογίες
του νοµοσχεδίου ως µία ενότητα. 

Η διαδικασία θα έχει ως εξής: θα µιλήσουν πρώτα οι εισηγητές
και οι ειδικοί αγορητές επί των άρθρων και των τροπολογιών, κα-
τόπιν οι εναποµείναντες οµιλητές επί της αρχής, οι οποίοι θα µι-
λήσουν και επί των άρθρων και των τροπολογιών, και στη συνέ-
χεια θα πάρουν τον λόγο όσοι τυχόν εγγραφούν επί των άρθρων
και των τροπολογιών σήµερα.

Το Σώµα συµφωνεί;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το Σώµα

συνεφώνησε.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας

παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµέ-
νως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕ-
ΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα  ένας
µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από
το 6ο Γυµνάσιο Ξάνθης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Βασίλειος Τσίρκας
για οκτώ λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µετά την έγ-

κριση µε ευρεία πλειοψηφία από την Ολοµέλεια της Βουλής για
τη δέκατη τρίτη σύνταξη στους χαµηλοσυνταξιούχους και την
ηχηρή απουσία της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης από αυτή την
ευεργετική νοµοθετική πρωτοβουλία, είναι πλέον ξεκάθαρο στα
µάτια του ελληνικού λαού τίνος συµφέροντα και επιδιώξεις εξυ-
πηρετεί ο καθένας εδώ µέσα. Όσοι επέλεξαν αυτή τη στάση, έθε-
σαν τον εαυτό τους στη σκληρή κρίση των πολιτών, στους
οποίους είναι όχι απλώς έκθετοι αλλά και υπόλογοι. 

Έφτασαν µάλιστα στο σηµείο να κατηγορούν τον Πρωθυπουρ-
γό για αυτήν την εφάπαξ, έµµεση δέκατη τρίτη σύνταξη για ένα
εκατοµµύριο εξακόσιες χιλιάδες χαµηλοσυνταξιούχους. Δηλώ-
σατε απόντες στην προσπάθεια στήριξης των φτωχών και οικο-
νοµικά αδύνατων συµπολιτών µας. 

Σήµερα καλούµαστε να ψηφίσουµε την αναστολή αύξησης του
ΦΠΑ στα νησιά που δέχονται το βάρος της προσφυγικής κρίσης
ολόκληρης της Ευρώπης. Η  απόφαση αυτή, να ανασταλεί η αύ-
ξηση του ΦΠΑ για τα νησιά που δέχονται τις προσφυγικές ροές,
κρίθηκε και κρίνεται αναγκαία, προκειµένου να ανακουφιστούν
οι κάτοικοί τους, καθώς από την 1η Ιανουαρίου θα αυξάνονταν
αυτόµατα ο ΦΠΑ. Παγώνει, λοιπόν, ο ΦΠΑ στα νησιά που σηκώ-
νουν καθηµερινά το βάρος της µεταναστευτικής κρίσης της Ευ-
ρώπης.

Μετά τις οξύτατες κοινωνικές αντιδράσεις που προκάλεσε η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση µη ψηφίζοντας το κοινωνικό επίδοµα,
λένε σήµερα ότι θα ψηφίσουν την τροπολογία αυτή. Είναι ευ-
πρόσδεκτοι. Να είστε σίγουροι, όµως, ότι οι πολίτες ακούν, βλέ-
πουν και καταλαβαίνουν. Δυστυχώς, αντί να ζητάτε τόσα και άλ-
λα τόσα µέτρα για τους χαµηλοσυνταξιούχους, που εσείς φτω-
χοποιήσατε µε τις πολιτικές σας, δεσµεύεστε να ψηφίσετε τόσα
και άλλα τόσα από αυτά που ζητάει ο κ. Σόιµπλε.

Νοµοθετούµε σε ένα δύσκολο οικονοµικό περιβάλλον και ναρ-

κοθετηµένο πολλές φορές από τις καταστροφικές επιλογές της
πενταετίας 2010-2014. Συνεχίζουµε, όπως αποδεικνύεται, και µε
αυτό το πολυνοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα στη Βουλή, στην
Ολοµέλεια να φέρνουµε νοµοθετικές πρωτοβουλίες που είναι
προς όφελος των ασθενέστερων και ανοίγουν τον δρόµο για
ακόµη περισσότερες ευεργετικές παρεµβάσεις για όσους το
έχουν ανάγκη.

Και σήµερα οι ριζικές τοµές που καλούµαστε να ψηφίσουµε,
τόσο στον ευαίσθητο τοµέα της δικαιοσύνης, όσο και σε θέµατα
σχετικά µε την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής, επιβεβαιώ-
νουν την δική µας πολιτική βούληση για θεσµικές αλλαγές και
µεταρρυθµίσεις, για να µην διαιωνίζεται το καθεστώς της αδια-
φάνειας, της απώλειας δηµόσιων εσόδων, της διόγκωσης της
φοροδιαφυγής και του µαύρου χρήµατος.

Με την αναµόρφωση του Πτωχευτικού Κώδικα, στο πρώτο
µέρος του νοµοσχεδίου, παρέχεται η δυνατότητα επαναδραστη-
ριοποίησης των επιχειρήσεων και καθίσταται δυνατή η παροχή
δεύτερης ευκαιρίας σε οφειλέτες, φυσικά πρόσωπα που πτώχευ-
σαν, αλλά και απαλλαγής τους από οφειλές. Καθίσταται, λοιπόν,
επιβεβληµένη η αναζήτηση ισχυρών θεσµικών αναχωµάτων για
να υπάρχει µία δίκαιη εξισορρόπηση συµφερόντων, προστασία
των αδυνάτων και αποκατάσταση της κοινωνικής ειρήνης. Δίνεται
η δυνατότητα µίας δεύτερης ευκαιρίας στον οφειλέτη, ο οποίος
κρίθηκε από τη δικαιοσύνη ότι δεν προέβη σε δόλια χρεωκοπία,
ενώ ενισχύεται η αποτελεσµατικότητα, συντέµνονται οι προθε-
σµίες εξέλιξης της πτωχευτικής διαδικασίας και ενισχύεται συ-
νολικά η εξυγιαντική λειτουργία του Πτωχευτικού Δικαίου.

Στο δεύτερο µέρος του παρόντος νοµοσχεδίου, θεσπίζονται
µέτρα επιτάχυνσης και εξορθολογισµού της διοικητικής δίκης,
τόσο στο Συµβούλιο της Επικρατείας, όσο και στα τακτικά διοι-
κητικά δικαστήρια. Η εισαγωγή και στο Σ.τ.Ε. του ένδικου µέσου
αίτησης επανάληψης της διαδικασίας, µετά και από καταδικα-
στική απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων, η εισαγωγή του θεσµού της ενδοδικαστικής συµβιβα-
στικής επίλυσης των διαφορών από αγωγές για απαιτήσεις από
διοικητικές συµβάσεις, η εισαγωγή του θεσµού του εισηγητή δι-
καστή στις διοικητικές διαφορές ουσίας εκτός των αγωγών, η
άµβλυνση των προϋποθέσεων για την άσκηση έφεσης και αναί-
ρεσης ενώπιον του Συµβουλίου της Επικρατείας, η δέσµευση
πλέον των διοικητικών δικαστηρίων και από τις αµετάκλητες
αθωωτικές αποφάσεις των ποινικών δικαστηρίων, αποτελούν ση-
µαντικές παρεµβάσεις στην κατεύθυνση του εξορθολογισµού και
της επιτάχυνσης της διοικητικής δίκης. 

Στο τρίτο µέρος το νοµοσχεδίου, περιλαµβάνονται ρυθµίσεις
για τη µείωση των δικαστικών τελών και παραβόλων. Είναι ση-
µαντικό να βρεθεί ένα σηµείο ισορροπίας ανάµεσα στην άσκηση
καταχρηστικών και εντελώς αβάσιµων ενδίκων µέσων, χωρίς να
παρεµποδίζεται ουσιωδώς το δικαίωµα παροχής δικαστικής προ-
στασίας για τον πολίτη, ως βασική συνταγµατική αρχή, όπως ορί-
ζει και το άρθρο 20 του Συντάγµατος. Και είναι γεγονός αδιαµ-
φισβήτητο ότι, εξαιτίας της οικονοµικής κρίσης, µεγάλη µερίδα
των πολιτών δυσκολεύεται να καταβάλει παράβολα και δικαστικά
τέλη, που τίθενται ως προϋποθέσεις για την άσκηση τέτοιων
µέσων ή βοηθηµάτων. 

Ο εξορθολογισµός, λοιπόν, και η µείωση των δικαστικών τελών
και παραβόλων, διασφαλίζει το δικαίωµα των πολιτών στη δικα-
στική προστασία και καθιστά ευχερέστερη την πρόσβασή τους
στη δικαιοσύνη. Καταργείται το δικαστικό ένσηµο στις αναγνω-
ριστικές αγωγές και η ρύθµιση αυτή αποκαθιστά την έννοια της
διαφοροποίησης µεταξύ καταψηφιστικών και αναγνωριστικών
αγωγών. 

Ανέφερα και στην πρώτη οµιλία µου στην Ολοµέλεια ότι αξιο-
ποιήθηκε ιδιαιτέρως προς αυτή την κατεύθυνση και η µελέτη του
ζητήµατος από την επιτροπή γερµανικών αποζηµιώσεων σε
σχέση µε την καταβολή δικαστικού ενσήµου στις αναγνωριστικές
αγωγές αποζηµίωσης θυµάτων των κατοχικών δυνάµεων. Μει-
ώνονται τα παράβολα. Πολλά από τα παράβολα στον Κώδικα
Ποινικής Διαδικασίας, τροποποιούνται προς όφελος των πολιτών
και του δικαιώµατος δικαστικής προστασίας. Και πέρα από την
υφιστάµενη απαλλαγή από την υποχρέωση καταβολής δικαστι-
κού ενσήµου για εργατικές υποθέσεις, αυτό µειώνεται στο µισό
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και για όλες τις υπόλοιπες καταψηφιστικές αγωγές των εργατι-
κών διαφορών. Και κρίνεται παρούσα η αναγκαία ρύθµιση καθώς
επιτρέπει στους εργαζόµενους να διεκδικήσουν πιο αποτελεσµα-
τικά, δικαστικά τις αξιώσεις τους, που σε άλλη περίπτωση δεν θα
µπορούσαν, λόγω της δυσχερούς οικονοµικής θέσης που έχουν
περιέλθει.

Θεσµοθετείται ελάχιστο παράβολο για αίτηµα αναβολής της
δίκης, τα έσοδα από το οποίο κατευθύνονται στον θεσµό της νο-
µικής βοήθειας, για όσους το έχουν ανάγκη.

Με το άρθρο 52, θεσπίζεται η συµµετοχή των δικηγόρων ως
δικαστικών αντιπροσώπων σε αρχαιρεσίες συλλογικών οργάνων,
γεγονός που ικανοποιεί πάγιο αίτηµα του δικηγορικού κόσµου.
Εξάλλου, η ιδιότητα αυτή καθαυτή των δικηγόρων ως άµισθων
δηµόσιων λειτουργών και πυλώνων των παραγόντων της δικαιο-
σύνης, περιβάλλει εξίσου αποτελεσµατικά τη διαδικασία ως προς
τη διαφύλαξη του σχετικού δηµόσιου συµφέροντος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πηγαίνοντας στις διατάξεις του Υπουργείου Οικονοµικών -
κύριε Πρόεδρε θα χρησιµοποιήσω και τον χρόνο της δευτερο-
λογίας µου, ευχαριστώ- πρέπει να επισηµάνουµε ότι αποτελούσε
δέσµευσή µας η νοµοθετική πρωτοβουλία και για την οικειοθελή
αποκάλυψη καταθέσεων και την επέκταση της χρήσης πλαστικού
και ηλεκτρονικού χρήµατος. Τίθεται σε εφαρµογή, λοιπόν, το
πρόγραµµα οικειοθελούς γνωστοποίησης του πραγµατικού ει-
σοδήµατος για κάθε φορολογούµενο και αποτελεί το πρόγραµµα
αυτό ένα χρήσιµο εργαλείο για την αντιµετώπιση της φοροδια-
φυγής, που θα συµβάλει στην αύξηση των δηµοσίων εσόδων,
ενώ θα δώσει τη δυνατότητα στους φορολογούµενους να συµ-
περιλάβουν τα πραγµατικά εισοδήµατά τους στη δήλωση περι-
ουσολογίου.

Στο ίδιο µήκος κύµατος κινούνται και τα µέτρα για την επέ-
κταση της χρήσης πλαστικού και ηλεκτρονικού χρήµατος, τα
οποία βασίζονται στη λογική παροχής κινήτρων προς τους πολί-
τες για την υιοθέτηση ηλεκτρονικών πληρωµών, ώστε να δηµι-
ουργηθεί ένα συµπαγές κανονιστικό πλαίσιο που θα µπορεί να
εφαρµοστεί σε µακροχρόνια βάση. Με βάση αυτό το πλαίσιο, θε-
σπίζονται και συγκεκριµένα ευεργετικά µέτρα και κίνητρα για την
έκπτωση του φόρου εισοδήµατος, χτίσιµο του αφορολόγητου
µέσω της χρήσης ηλεκτρονικών συναλλαγών, που µπορεί να
αποτελέσει ένα ακόµα εργαλείο ενίσχυσης των δηµόσιων εσό-
δων αλλά και ενίσχυσης του κοινωνικού προϋπολογισµού, προ-
κειµένου να στηριχθούν οι πιο αδύναµοι οικονοµικά.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το οικονοµικό έτος 2016 κλείνει
µε θετικούς οικονοµικούς δείκτες. Αποδείξαµε ότι η υπεραπό-
δοση εσόδων θα καταλήγει στους οικονοµικά ασθενέστερους.
Με τον τρόπο αυτό αναδιανέµουµε τον πλούτο προς όφελος των
ασθενέστερων στρωµάτων. Καταφέραµε και πετύχαµε τους δη-
µοσιονοµικούς στόχους, κρατώντας όρθια την κοινωνία και ανοί-
γουµε τον δρόµο, ώστε το 2017, για το οποίο προβλέπονται και
θετικοί ρυθµοί ανάπτυξης, να πετύχουµε και µεγαλύτερη υπερα-
πόδοση κρατικών εσόδων. Και τα αποτελέσµατα αυτά οφείλονται
στην αποφασιστικότητά µας να βάλουµε τέλος στα θαλασσοδά-
νεια που έπαιρναν κάποιοι µε αέρα, να δώσουµε µάχη µε τη φο-
ροδιαφυγή και φοροαποφυγή, το λαθρεµπόριο καπνικών και
καυσίµων.

Βούλησή µας είναι η καταπολέµηση της φοροδιαφυγής και η
απόδοση δικαιοσύνης για όλους. Χρειάζεται συστηµατική και επί-
µονη προσπάθεια και το επόµενο έτος για να πετύχουµε εκ νέου
υπεραπόδοση εσόδων. Εµείς δεσµευόµαστε ότι όποιο πλεόνα-
σµα θα επιστρέφει στους πολίτες για να ευεργετηθούν και σε
άλλες κοινωνικές κατηγορίες που το έχουν ανάγκη, εκτός από
αυτές που ήδη ευεργετήθηκαν µε τις αποφάσεις που έχουµε
πάρει, όπως κάναµε χθες µε τους χαµηλοσυνταξιούχους, όπως
θα κάνουµε σήµερα µε τους νησιώτες.

Για αυτό εξάλλου και διαπραγµατευτήκαµε σκληρά και συνε-
χίζουµε και σήµερα να διαπραγµατευόµαστε σκληρά, για να µει-
ώσουµε τους στόχους των πρωτογενών πλεονασµάτων. Το κά-
ναµε για το 2016, το 2017 και το 2018, όταν οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις είχαν συµφωνήσει εξοντωτικά πρωτογενή πλεονά-
σµατα της τάξης του 4,5%. Είµαστε αποφασισµένοι να υπερασπι-

στούµε τα δικαιώµατα του ελληνικού λαού και ειδικά των φτω-
χών, των ανέργων και των ανθρώπων µε χαµηλά εισοδήµατα.

Για τον λόγο αυτό, δεν πρόκειται ποτέ να παραδώσουµε τον
ελληνικό λαό βορά στους καλοθελητές της λιτότητας και της
ύφεσης. Ο λαός δεν ξεχνά ότι έχετε δώσει δείγµατα γραφής για
το πώς θα αντιµετωπίζατε εσείς, κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης, τις παράλογες απαιτήσεις Σόιµπλε και των σκληρών
δανειστών για πρόσθετα µέτρα, πρόσθετες διασφαλίσεις και κα-
τάργηση της όποιας κατάκτησης έχει µείνει όρθια. Θα αντιστε-
κόσασταν ή θα λέγατε «ναι» στις ορέξεις του Βερολίνου; Η στάση
σας µέχρι σήµερα, αποδεικνύει ότι είστε πρόθυµοι να υποστηρί-
ξετε πειθήνια τις πιο σκληρές αντιλαϊκές πολιτικές.

Ευτυχώς για τη χώρα και τον λαό της, οι εκλογές θα γίνουν το
2019, οπότε και η χώρα θα βγει από τα µνηµόνια και τη σκληρή
επιτροπεία και τότε θα κριθούµε όλοι για τις επιλογές µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, για ένα

θέµα διαδικασίας µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Για πόσο;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Για δύο λεπτά. Είναι θέµα

διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, έχετε τον

λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτή η κα-

τάσταση µε τον αριθµό των τροπολογιών -και το λέω γιατί µόλις
τώρα, καθώς µιλάµε, κατατέθηκαν άλλες δύο τροπολογίες κατά
τη διάρκεια µάλιστα της οµιλίας του εισηγητή- δεν µπορεί να συ-
νεχιστεί. Η Κυβέρνηση αυτό το οποίο δείχνει σε αυτό το θέµα,
είναι µια συµπεριφορά στον τρόπο νοµοθέτησης που δεν τιµά το
ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Έχουµε δέκα υπουργικές τροπολογίες, εκ των οποίων οι τρεις
κατατέθηκαν την τελευταία ώρα. Από αυτές τις τρεις, λοιπόν, η
µία µιλάει µέσα για ζητήµατα πολύ σοβαρά, όπως είναι αυτό που
αφορά το Υπουργείο Τουρισµού και προχωρά σε απευθείας ανα-
θέσεις στον ΕΟΤ.

Μιλάω για τις τελευταίες µόνο. Η άλλη τροπολογία η οποία κα-
τατέθηκε, αφορά την εµπορία πετρελαιοειδών. Πρόκειται για µια
µεγάλη τροπολογία, που αλλάζει το σύστηµα στην εµπορία πε-
τρελαιοειδών, αυτά τα θέµατα, όπως καταλαβαίνετε, δεν µπο-
ρούν να συζητηθούν µε αυτόν τον τρόπο. Πριν από λίγο, κατατέ-
θηκε επίσης µια τροπολογία, που αφορά στις µετακινήσεις του
Υπουργού Μεταναστευτικής Πολιτικής. Ας πάει όπου θέλει ο
Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτικής, αλλά το πρόβληµα είναι
τι αποτέλεσµα φέρνει. Δεν µπορούµε να ελέγξουµε αυτές τις δια-
δικασίες µε αυτόν τον τρόπο. 

Χθες είχαµε τροπολογία για τη συγκρότηση Ολοµέλειας της
Ελληνικής Ολυµπιακής Επιτροπής, που αποσύρθηκε µετά τις έν-
τονες διαµαρτυρίες µας για τα θέµατα τα οποία είχε. Ουσιαστικά,
«Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει». Έτσι την χαρακτηρίσαµε. 

Καταλαβαίνετε ότι µε αυτόν τον τρόπο δεν γίνεται να νοµοθε-
τήσει το Σώµα. Δεν δικαιολογείται αυτή η κατάσταση. Δεν µπο-
ρούµε να κατανοήσουµε τι συµβαίνει. Πέφτετε αύριο και έχουµε
εκλογές; Έχετε αποφασίσει να πάµε σε εκλογικές διαδικασίες
και έχουµε αυτόν τον τρόπο νοµοθέτησης; Αύριο έχουµε νοµο-
σχέδιο, κύριε Πρόεδρε. Δύο µέρες. Ξεκινάει η συζήτηση αύριο
το πρωί και ολοκληρώνεται µεθαύριο το βράδυ. Παρακαλώ, του-
λάχιστον ορισµένες από αυτές να αποσυρθούν από αυτήν τη δια-
δικασία και να µπουν -αν δεν γίνεται µε τον φυσιολογικό τρόπο-,
εν πάση περιπτώσει, αύριο στη διαδικασία συζήτησης. Δεν γίνε-
ται η Βουλή να µπορεί να κρίνει µε αυτόν τον τρόπο τόσο σηµαν-
τικές τροπολογίες. Και σε κάθε περίπτωση δεν είναι εδώ οι
Υπουργοί, στους οποίους αναφέρονται αυτές οι τροπολογίες,
ούτε καν για να τις παρουσιάσουν. Δεν γίνεται αυτός ο τρόπος.
Παρακαλώ να επιληφθεί αυτήν τη στιγµή και το Προεδρείο και η
Κυβέρνηση στο να σταµατήσει αυτή η διαδικασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Βεβαίως, οι Υπουργοί θα έλθουν, όσον αφορά το σκέλος αυτό.
Προχωρούµε µε τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Από-

στολο Βεσυρόπουλο.
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ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του νοµοσχεδίου

διεξάγεται µέσα σε ένα ζοφερό κλίµα που πυροδοτείται από
αστάθεια και αβεβαιότητα. Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ επιχειρεί
να µετατρέψει τα πολιτικά της αδιέξοδα σε αδιέξοδα για τη
χώρα. Όλοι γνωρίζουµε ότι η καθυστέρηση στο κλείσιµο της
αξιολόγησης έχει συνέπειες. Μένει να δούµε ποιες είναι αυτές
οι συνέπειες και ας ελπίσουµε να µην είναι ανάλογες των συνε-
πειών της περήφανης διαπραγµάτευσης, που κάνατε το πρώτο
επτάµηνο του 2015, η οποία χρέωσε τη χώρα µε 100 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, έφερε ένα νέο και πιο επώδυνο µνηµόνιο και διέλυσε
το τραπεζικό σύστηµα. Η Κυβέρνηση, αν δεν µπορεί να κυβερ-
νήσει, µπορεί να κάνει εκλογές και να απέλθει. Γιατί αυτό θα είναι
το αποτέλεσµα των εκλογών, όποτε κι αν γίνουν. Δεν έχει όµως
το δικαίωµα να παίζει τη χώρα στα ζάρια και να στέλνει µετά τον
λογαριασµό να πληρωθεί από τους Έλληνες πολίτες. 

Υπάρχουν κάποιοι, που νοµίζουν ότι βρίσκονται ακόµα στην
εποχή που καταργούσαν τα µνηµόνια, συµπεριφέρονται σαν να
µην έχει συµβεί τίποτα από τον Ιανουάριο 2015 έως σήµερα. Θα
τους θυµίσω, λοιπόν, ότι ο κ. Σόιµπλε και η τρόικα, ζητούσαν
πάντα την κατάργηση των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα
νησιά. Η Νέα Δηµοκρατία ποτέ δεν είχε υποκύψει σε αυτήν την
απαίτηση. Εσείς ικανοποιήσατε αυτήν την απαίτηση. Ο κ. Σόιµπλε
και η τρόικα ζητούσαν πάντα το υπερταµείο και την εκχώρηση
σε αυτό όλης της δηµόσιας περιουσίας. Η Νέα Δηµοκρατία δεν
δεχόταν ούτε να το συζητήσει. Εσείς, τα δώσατε όλα. Εκχωρή-
σατε τη δηµόσια περιουσία στο υπερταµείο για εκατό χρόνια και
υπό ξένο έλεγχο, λες και η χώρα είχε χάσει κανέναν πόλεµο και
ήταν υποχρεωµένη να καταβάλει πολεµικές αποζηµιώσεις. Ο κ.
Σόιµπλε είναι δεδοµένο ότι είχε βάλει το ζήτηµα της εξόδου της
χώρας από το ευρώ. Αν υπάρχει µια Κυβέρνηση που εξυπηρετεί
αυτό το σχέδιο, αυτή είναι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. 

Σταµατήστε, λοιπόν, να υποτιµάτε τη νοηµοσύνη των Ελλήνων
πολιτών, που όλοι γνωρίζουν ποιοι είναι αυτοί που είναι έτοιµοι
να υπογράψουν και να τα δεχτούν όλα, για να παραµείνουν έστω
και για µια ηµέρα παραπάνω στην εξουσία. Ο Ευρωβουλευτής
του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Χρυσόγονος, σας είπε ότι έπρεπε να είχατε συ-
ζητήσει µε τους εταίρους το θέµα του επιδόµατος και να είχατε
ενηµερώσει. Το ίδιο ανέφερε, µασηµένα βέβαια, και ο κ. Τσακα-
λώτος. 

Θα ήθελα να σας θυµίσω πώς έγινε η µείωση του ΦΠΑ στην
εστίαση από το 23% στο 13% από την κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας. Και τότε υπήρχαν ενστάσεις από τους εταίρους µας.
Επιµείναµε όµως, έχοντας να παρουσιάσουµε αποτελέσµατα,
έχοντας επιχειρήµατα. Η µείωση του ΦΠΑ στην εστίαση έγινε
χωρίς αναταράξεις.

Ήρθατε βέβαια εσείς µετά και αυξήσατε το ΦΠΑ στην εστίαση
από το 13% στο 24%. Η διακυβέρνηση της χώρας χρειάζεται αί-
σθηση ευθύνης απέναντι στην κοινωνία και τους πολίτες. Για την
Κυβέρνηση αυτήν, όµως, προτεραιότητα είναι οι µικροκοµµατι-
κές σκοπιµότητες, ο εκµαυλισµός. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ζητήσω και τον χρόνο της
δευτερολογίας µου σε ό,τι αφορά την οµιλία επί των άρθρων του
νοµοσχεδίου. Ξεκινώ µε τις διατάξεις του πτωχευτικού κώδικα. 

Ποια θα έπρεπε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ήταν η στό-
χευση αυτού του νοµοσχεδίου; Έπρεπε να είναι η απλοποίηση
της πτωχευτικής διαδικασίας σε όλα τα στάδια και προς όλες τις
κατευθύνσεις. Αυτή άλλωστε ήταν και η πρώτη ύλη στην οποία
στηρίχθηκε και η πρόταση που είχε καταθέσει η Νέα Δηµοκρατία
για την αναµόρφωση του Πτωχευτικού Κώδικα. 

Οι διατάξεις που φέρατε δεν συνιστούν λύση στο πρόβληµα,
παρά το γεγονός ότι υπάρχουν και θετικές ρυθµίσεις. Η νοµοθε-
τική αυτή προσπάθεια είναι αποσπασµατική και άτολµη. Θα
έπρεπε να υπάρχει µια συνολική θεσµική παρέµβαση που θα
αποτελούσε εγγύηση για την ολοκλήρωση της διαδικασίας ρευ-
στοποίησης της πτωχευτικής περιουσίας και την εξόφληση των
πιστωτών εντός είκοσι τεσσάρων µηνών. Δεν υπάρχει όµως. 

Είναι δεδοµένες οι ενστάσεις που έχουµε για το άρθρο 11,
σύµφωνα µε το οποίο για τη µείωση του χρόνου απαλλαγής του
οφειλέτη από τα χρέη, προβλέπεται αίτηση του οφειλέτη και δι-
καστική απόφαση. Γιατί διαφωνούµε; Γιατί µε τη συγκεκριµένη

διατύπωση θα υπάρχει καθυστέρηση της εκδίκασης της υπόθε-
σης, µια παράπλευρη απώλεια στην καθυστέρηση επιστροφής
του οφειλέτη, στην οικονοµική δραστηριότητα και στην κανονι-
κότητα. Δεν αντιµετωπίζεται µια παθογένεια της διαδικασίας που
ήταν η µεγάλη χρονική καθυστέρηση απεµπλοκής του οφειλέτη
η οποία ήταν και ετεροβαρής εις βάρος του, αφού µετέφερε το
βάρος της απόδειξης στην πλευρά του οφειλέτη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι παρατηρήσεις και οι θέσεις
της Νέας Δηµοκρατίας σε ό,τι αφορά τις διατάξεις για τη διοι-
κητική δίκη έχουν ως εξής: Πιστεύουµε ότι υπάρχουν διατάξεις
που κινούνται προς τη σωστή κατεύθυνση για την απλοποίηση
των διαδικασιών και την ταχύτερη απονοµή της δικαιοσύνης. Θα
αναφερθώ ενδεικτικά στα άρθρα 19, 22, 23, 28 και 30 τα οποία
θεωρούµε ότι κινούνται προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Εµείς πιστεύουµε πως είναι προς τη σωστή κατεύθυνση η µεί-
ωση στο 20% αντί του 50% της προκαταβολής της οφειλής µε
βάση την πρωτόδικη απόφαση φόρου, η οποία µέχρι σήµερα
ήταν προϋπόθεση για να έχει ισχύ και να γίνει παραδεκτή η έφε-
ση. Το ίδιο ισχύει και για τη µείωση σε 1% αντί του 2% του ανα-
λογικού παράβολου επί φορολογικών διαφορών χρηµατικού αν-
τικειµένου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρώ στις ρυθµίσεις και τις
αρµοδιότητες του Υπουργείου Οικονοµικών. Το νοµοσχέδιο για
την οικειοθελή αποκάλυψη και φορολόγηση αδήλωτων εισοδη-
µάτων και το νοµοσχέδιο για το πλαστικό χρήµα, θα µπορούσαν
να συνδεθούν µε ευεργετικά αποτελέσµατα όχι µόνο για τα
έσοδα αλλά και για το σύνολο της οικονοµικής δραστηριότητας. 

Η Κυβέρνηση εδώ και ενάµιση χρόνο κωλυσιεργούσε. Τελικά
αυτά τα οποία έφεραν, συνιστούν ένα πρόχειρο γονατογράφηµα,
άτολµο και αναποτελεσµατικό. Οι ρυθµίσεις που περιλαµβάνον-
ται στο νοµοσχέδιο για την οικειοθελή αποκάλυψη φορολογη-
τέας ύλης δεν πρόκειται να αποδώσουν. Υπάρχουν υψηλοί
φορολογικοί συντελεστές οι οποίοι αποτελούν το πιο ισχυρό αν-
τικίνητρο που υπάρχει. Κανείς δεν πρόκειται να αποκαλύψει αδή-
λωτα εισοδήµατα µε φορολογικούς συντελεστές που υπερβαί-
νουν το 60%. 

Επίσης, είναι δεδοµένο ότι η προχειρότητα και η έλλειψη ρεα-
λισµού που επισήµανα, αποτυπώνονται στο άρθρο 57. Το επισή-
µανα και στην επιτροπή αλλά απάντηση δεν πήρα ούτε βλέπω
διάθεση από την πλευρά του Υπουργείου Οικονοµικών να δει τα
αυτονόητα. Θα ήθελα να µου πείτε µε ποια λογική κάποιος που
θα µπει στη ρύθµιση τον Μάρτιο θα πληρώνει πρόσθετο φόρο
8%, ενώ κάποιος που θα µπει δύο µήνες µετά, θα πληρώνει 10%.
Ποιο είναι το κριτήριο; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές οι ρυθµίσεις θα πρέπει
να συνιστούν κίνητρο και όχι αντικίνητρο. Υπάρχει ζήτηµα και µε
το άρθρο 61, το οποίο πιστεύουµε ότι κινείται σε εντελώς λάθος
κατεύθυνση. Σύµφωνα µε το άρθρο 61 εάν κάποιος δεν καταβά-
λει δόσεις και χάσει τη ρύθµιση, αυτό σηµαίνει αυτοµάτως ότι
χάνει και όλες τις άλλες ευεργετικές διατάξεις. Με αυτό το
άρθρο ουσιαστικά αναιρείται όποιο κίνητρο µπορεί να υπάρξει.

Σε ό,τι αφορά τις διατάξεις για το πλαστικό χρήµα, σας είπα
και πριν ότι η Νέα Δηµοκρατία αλλά και όλοι οι θεσµικοί φορείς
της αγοράς και της οικονοµίας, αντιµετώπιζαν τη δηµιουργία
ενός νέου θεσµικού πλαισίου για την επέκταση της χρήσης πλα-
στικού χρήµατος ως µεταρρυθµιστική προσπάθεια µε πολλαπλα-
σιαστικά οφέλη για τις επιχειρήσεις, τους πολίτες και την οικο-
νοµία. Εσείς τι κάνατε; Πέραν του ότι φέρατε ένα νοµοσχέδιο µε
σηµαντική καθυστέρηση και χωρίς κίνητρα για όλους τους Έλ-
ληνες πολίτες, δώσατε σε αυτό ένα τιµωρητικό χαρακτήρα. 

Η ανεπάρκεια και η προχειρότητα είναι εµφανής στις περισ-
σότερες διατάξεις αυτού του νοµοσχεδίου, πέρα από τη λανθα-
σµένη φιλοσοφία από την οποία διέπεται. Προβλέπεται ότι η
προθεσµία για την εγκατάσταση ηλεκτρονικών συσκευών για τις
συναλλαγές µε πλαστικό χρήµα θα οριστεί µε υπουργική από-
φαση, ενώ µε υπουργική απόφαση θα καθοριστούν και οι κυρώ-
σεις, όπως προβλέπει το άρθρο 65. 

Για ποιον λόγο; Δεν θα έπρεπε όλα αυτά να προσδιορίζονται
στο νοµοσχέδιο; Υπάρχει µεγαλύτερη απόδειξη προχειρότητας
και αδυναµίας προετοιµασίας και ορθολογικού σχεδιασµού από
τις διατάξεις του άρθρου 68, που δίνουν τη δυνατότητα στον

3632 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Υπουργό να καθορίζει τις εξαιρέσεις από τις διατάξεις για τη
χρήση πλαστικού χρήµατος; Τι είναι αυτό που σας εµπόδισε και
σας εµποδίζει να προσδιοριστούν αυτές οι εξαιρέσεις στο νοµο-
σχέδιο; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω και τον χρόνο της δευτερολογίας
µου. 

Είναι τόσο δύσκολο να υπάρχει πρόβλεψη για τους υπερήλι-
κες, τους κατοίκους των µικρών νησιών, των ορεινών και δυσπρό-
σιτων περιοχών, για τα ΑΜΕΑ, για τα ανήλικα µε ορφανική σύντα-
ξη, για να αναφερθώ και σε µια περίπτωση που πολλοί αγνοούν;
Είναι τόσο δύσκολο; 

Εδώ και δύο χρόνια ασχολείστε µε τις συγκεκριµένες διατάξεις
του νοµοσχεδίου και ούτε αυτά τα απλά και αυτονόητα δεν µπο-
ρείτε να ρυθµίσετε.

Η µεγαλύτερη αδυναµία αυτού του νοµοσχεδίου είναι το γε-
γονός ότι ουσιαστικά περιορίζει τα κίνητρα για την επέκταση της
χρήσης πλαστικού χρήµατος στη συλλογή αποδείξεων για το
αφορολόγητο. Δεν χρειάζεται να υπενθυµίσω ότι η Νέα Δηµο-
κρατία κατέθεσε συνολική και ολοκληρωµένη πρόταση για την
επέκταση της χρήσης πλαστικού χρήµατος µε συγκεκριµένους
στόχους, που αναδεικνύουν όχι µόνο τα κίνητρα αλλά και τα πολ-
λαπλασιαστικά οφέλη για την οικονοµία, τα δηµόσια έσοδα, τους
επαγγελµατίες και τους πολίτες. 

Στις διατάξεις για την επέκταση του πλαστικού χρήµατος δεν
υπάρχει ακατάσχετος επαγγελµατικός λογαριασµός και καλώ
την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών να σταµατήσει
να παραπλανά και κυρίως να σταµατήσει να υποτιµά τη νοηµο-
σύνη µας. Θα µπορούσε να υπάρχει ειδικός ακατάσχετος επαγ-
γελµατικός λογαριασµός, από τον οποίο, όµως, θα πραγµατο-
ποιούνταν δεσµευτικά όλες οι δαπάνες µισθοδοσίας, καταβολής
ασφαλιστικών και φορολογικών υποχρεώσεων και δαπανών για
προµηθευτές. 

Δυστυχώς -και λυπάµαι που το λέω- οι διατάξεις του νοµοσχε-
δίου για το πλαστικό χρήµα συνιστούν µια χαµένη ευκαιρία, προ-
κειµένου να υπάρξει µια σηµαντική µεταρρύθµιση στην πραγµα-
τική οικονοµία.

Μια αναφορά στο τρίτο κεφάλαιο του τελευταίου αυτού µέ-
ρους του νοµοσχεδίου για το δηµοσιονοµικό έλεγχο και τις πλη-
ρωµές του δηµοσίου: Ο έλεγχος δαπανών θα γίνεται πλέον από
τις οικονοµικές υπηρεσίες των Υπουργείων, αφού µετά την κα-
τάργηση των υπηρεσιών δηµοσιονοµικού ελέγχου από την 1η Ια-
νουαρίου, ο έλεγχος των δαπανών, αλλά και η έκδοση των χρη-
µατικών ενταλµάτων θα πραγµατοποιείται από τις Γενικές Διευ-
θύνσεις Οικονοµικών Υπηρεσιών των Υπουργείων. 

Τα συγκεκριµένα άρθρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της κυ-
βερνητικής Πλειοψηφίας, που θα ψηφίσετε σήµερα, είναι η φυ-
σική συνέχεια και η εξέλιξη του ν.4270/2014 που είχε φέρει η
κυβέρνηση Σαµαρά και εσείς καταψηφίσατε. 

Η συνέπεια και η αλήθεια δεν έχουν καταφέρει ποτέ να συναν-
τηθούν µε αυτήν την Κυβέρνηση. Αντίθετα, η Κυβέρνηση είναι
συνεπέστατη κάθε φορά στο ραντεβού της µε το ψέµα και τον
λαϊκισµό. 

Μία ακόµη ένσταση: Θα ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο 79 και
την παράγραφο 3 του άρθρου 82, αφού από αυτά τα δύο άρθρα
προκύπτει ότι µόνο τα εντάλµατα που δεν εξοφλούνται µέσω της
Ενιαίας Αρχής Πληρωµών θα αποστέλλονται στο Ελεγκτικό Συ-
νέδριο για κατασταλτικό έλεγχο. Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι
καταργείται ο προληπτικός έλεγχος από το Ελεγκτικό Συνέδριο. 

Υπάρχει, επίσης, µείζον ζήτηµα µε το άρθρο 94, στο οποίο
υπάρχει µεταβατική διάταξη που προβλέπει ότι οι δαπάνες που
διενεργήθηκαν το 2016 από το Υπουργείο Οικονοµικών, θεω-
ρούνται νόµιµες κατά παρέκκλιση των διατάξεων περί αναλή-
ψεων υποχρεώσεων και κάθε άλλης γενικής ή ειδικής διάταξης,
που θα µπορούν να καταβάλλονται από τις πιστώσεις του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών του τρέχοντος και του επόµενου έτους. 

Αυτό, όµως, δηµιουργεί τον κίνδυνο να υπάρξουν δαπάνες που
θα επιβαρύνουν τον Προϋπολογισµό του 2017, τις οποίες δεν
γνωρίζαµε όταν ψηφίστηκε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σεβαστείτε τους δηµοσιονοµι-

κούς κανόνες, σεβαστείτε το δηµόσιο χρήµα. Σταµατήστε να
χρησιµοποιείτε τη Βουλή ως πλυντήριο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι απαράδεκτη και εξόχως
αντικοινοβουλευτική διαδικασία η κατάθεση τριών υπουργικών
τροπολογιών πριν από λίγο. 

Θα αναφερθώ στην τροπολογία για την αναστολή κατά ένα
έτος της κατάργησης των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα
νησιά, που αντιµετωπίζουν τις αρνητικές συνέπειες του µετανα-
στευτικού. Η Νέα Δηµοκρατία θα ψηφίσει υπέρ. Εσείς, όµως,
είστε αυτοί που πουλήσατε κυριολεκτικά και µεταφορικά τους
µειωµένους συντελεστές ΦΠΑ στα νησιά. Ήδη υπάρχουν, µε
αυτό τον τρόπο, νησιά δύο ταχυτήτων. 

Να σας υπενθυµίσω, επίσης, ότι το µεταναστευτικό, τα hot
spots, εσείς τα φορτώσατε σε αυτά τα νησιά. Εσείς είστε αυτοί
που διαλύσατε τον τουρισµό τους. Και αυτήν τη στιγµή δεν αρκεί
η αναστολή κατάργησης των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ για
να αντιµετωπιστούν οι συνέπειες των καταστροφικών επιλογών
σας σε αυτά τα νησιά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η Κυβέρνηση οδηγεί τη

χώρα σε νέα µέτρα και σε νέα αδιέξοδα. Με αυτήν την Κυβέρ-
νηση η χώρα θα κινείται διαρκώς σε ένα εκκρεµές αστάθειας και
αβεβαιότητας. Γι’ αυτό και η λύση και η κάθαρση, µε την αρχαι-
οελληνική έννοια του όρου, µπορούν να προκύψουν µόνο µέσα
από εκλογές, εκλογές που θα έχουν ως αποτέλεσµα την πολιτική
αλλαγή, µια νέα κυβέρνηση µε συνεκτικό και ρεαλιστικό πρό-
γραµµα, µια µεταρρυθµιστική κυβέρνηση που θα δώσει ελπίδα
και προοπτική. Αυτή θα είναι η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ. 

Θα ήθελα να πω προς το Σώµα, ότι υπάρχουν ήδη σαράντα
ένας εγγεγραµµένοι οµιλητές. Συνολικά, µε όσους είχαν αποµεί-
νει από την Παρασκευή, είναι σαράντα έξι οι οµιλητές. Αντιλαµ-
βάνεστε ότι είναι αδύνατον να πάµε µέχρι το πρωί. Εκείνο, λοι-
πόν, το οποίο θα γίνει είναι να σεβαστούµε κατ’ αρχάς τον χρόνο.
Ήδη οι δυο εισηγητές έχουν µιλήσει και έχουν πάρει και τη δευ-
τερολογία τους. Καλό είναι να µείνουµε στην πρωτολογία, να σε-
βαστούµε τους χρόνους κι ανάλογα µε την εξέλιξη της βραδιάς,
να δούµε τι θα κάνουµε µετά τις πρώτες οµιλίες. Αυτό το λέω για
να µην έχουµε παράταση από υπερβολικό ζήλο των οµιλητών. 

Ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής, ο κ. Παναγιώταρος,
έχει τον λόγο για οκτώ λεπτά. 

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω τα του νοµοσχεδίου, να κάνω µια µικρή ανα-

φορά: Πριν από λίγο ο Αρχηγός της Χρυσής Αυγής έκανε µια οµι-
λία στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της Χρυσής Αυγής, στην
Αίθουσα της Γερουσίας, µία οµιλία η οποία δεν µεταδόθηκε από
την ΕΡΤ, διότι κάποιοι θολοκουλτουριάρηδες σύντροφοι και συν-
τρόφισσες αποφάσισαν αυτό το αναφαίρετο δικαίωµα της τρίτης
πολιτικής δύναµης να το σαµποτάρουν. Αυτοί οι κουλτουριάρη-
δες, που παλαιότερα ήταν θιασώτες των αµπεχόνων, των ταγα-
ριών, των αξύριστων µασχαλών και αξύριστων ποδιών, µας λένε
τώρα τι θα γίνει. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Συνεχίζετε και τώρα µε αξύριστες µασχάλες. Εντάξει, συντρό-

φισσες. Εντάξει, περαστικά σας. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Ό,τι και να κάνετε, σύντροφοι και συντρόφισσες, η Χρυσή
Αυγή ανεβαίνει. Και όσο και να την φιµώνετε, αυτή θα ανεβαίνει
περισσότερο. Πάρτε το χαµπάρι. Ήσασταν ανακόλουθοι µέχρις
εσχάτων σε όλα όσα λέγατε πριν από λίγο καιρό και τώρα θα
πληρώνετε το τίµηµα. Όσο και να µας φιµώνετε, υποτίθεται, δεν
πρόκειται να κάνετε τίποτα. 

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο: Ο κύριος Υπουργός είπε ότι δεν
θα έρθουν τροπολογίες. Και ξαφνικά σήµερα βοµβαρδιστήκαµε
από τροπολογίες, κύριε Υπουργέ, διαφόρων τύπων και ειδών.
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Τροπολογίες που αφορούν, όπως µάθαµε, τις µετακινήσεις του
κ. Μουζάλα, την πολύ επιτυχηµένη θητεία του εν λόγω Υπουρ-
γού. Αλήθεια, ενδεχοµένως να θέλει περισσότερα κονδύλια για
µετακινήσεις. Να πάει στο Τυµπάκι να δει τις εκκλησίες τις οποίες
οι λαθροµετανάστες, οι τζιχαντιστές έχουν ισοπεδώσει. Μήπως
να ξαναπάει στη Μόρια να δει τι γίνεται εκεί µε τους Αλγερινούς
και όλους αυτούς τους τύπους, οι οποίοι ουδεµία σχέση µε πρό-
σφυγες και τον πόλεµο στη Συρία ή το Ιράκ και αλλού, οι οποίοι
καταληστεύουν τους καταστηµατάρχες και τους πολίτες της πε-
ριοχής; Ενδεχοµένως να χρειάζεται όντως περισσότερα κονδύ-
λια ο κ. Μουζάλας, για να πάει να δει το χάλι στο οποίο έχει φέρει
τη χώρα αυτός και η Κυβέρνησή του. 

Είδαµε, επίσης, ότι κατατέθηκαν τροπολογίες, οι οποίες από
µόνες τους είναι νοµοσχέδια ολόκληρα και θα έπρεπε να έρθουν
ξεχωριστά για να µπορέσουν να συζητηθούν κανονικά, όχι να έρ-
χονται έτσι. Και δεν ξέρουµε και πόσες ακόµα θα φέρετε µέχρι
τη λήξη της αποψινής συνεδρίασης.

Χαιρόµαστε, γιατί µαθαίνουµε -και ελπίζουµε να συµβάλλαµε
κι εµείς θετικά- ότι θα αποσυρθεί το άρθρο 56Α, αυτό το οποίο
έβγαζε ουσιαστικά λάδι διάφορους οι οποίοι εµπλέκονταν στο
«Αθήνα ‘97» και ενδεχοµένως και σε άλλα, όπως στους Ολυµπια-
κούς Αγώνες του 2004. 

Αν θέλετε πραγµατικά να αφήσετε ένα θετικό στίγµα, κύριε
Υπουργέ, κάντε τα δέοντα για τις µεγάλες υποθέσεις που εκκρε-
µούν, να προχωρήσουν στην δικαιοσύνη µε γοργούς ρυθµούς
και όχι ακούσια να δίνετε το δικαίωµα της απαλλαγής σε όλους
αυτούς οι οποίοι κατέφαγαν, στα µπλε και στα πράσινα τρωκτικά,
δεκαετίες τώρα. 

Είναι ένα άλλο άρθρο, κύριε Υπουργέ, το άρθρο 71, που έχει
να κάνει µε την πληρωµή των λογαριασµών ΔΕΚΟ και άλλων λο-
γαριασµών από τα πρακτορεία ΟΠΑΠ. Πλέον δεν θα έχουν αυτή
τη δυνατότητα. Και λες, εντάξει, δεν θα είναι πολύ µεγάλο το
κακό, δεν τους επηρεάζει. Οι άνθρωποι των πρακτορείων, το σω-
µατείο τους εξήγησε και είπε: Είµαστε οι πιο καθαροί απ’ όλους.
Το χρήµα που διακινείται και ο τρόπος που διακινείται µέσω των
πρακτορείων είναι απολύτως καθαρός και πασιφανές. Μήπως
αυτή η τροπολογία σας, η οποία δεν φαντάζει τόσο σπουδαία,
έχει να κάνει µε ένα χατιράκι µικρό προς κάποιον άλλο; Γιατί όταν
δεν θα πληρώνονται οι λογαριασµοί µέσω των πρακτορείων του
ΟΠΑΠ, µάλλον θα πληρώνονται µε άλλους τρόπους, όπως µέσω
του νέου συστήµατος VIVA, το οποίο όλως τυχαίως είναι ιδιοκτη-
σία του κ. Λάτση. Μια µικρή χάρη εκεί, γιατί η µεγάλη χάρη είναι
πιο κάτω, στα άρθρα 110, 111. 

Στο άρθρο 106, όπως προείπαµε, είναι µια τροπολογία, είναι
µια φωτογραφική διάταξη για κάποιον δικηγόρο. Βάλτε το όνοµά
του δικηγόρου, ώστε τουλάχιστον να µην παίζουµε την κολοκυ-
θιά και να µην κοροϊδευόµαστε µεταξύ µας.

Θα ήθελα να µείνω στα δύο άρθρα, στο 110 και στο 111, που
αφορούν τα δύο καζίνο. Το ένα είναι το καζίνο που υφίσταται εδώ
και δεκαετίες στην Πάρνηθα, το Mont Parnes, ένα καζίνο κό-
σµηµα, που ειδικότερα µετά τον σεισµό του 1999 έχουν µπει διά-
φοροι λυτοί και δεµένοι να το σαµποτάρουν. Και καταλαβαίνουµε
τον λόγο, γιατί µε το άλλο άρθρο βλέπουµε τις διευκολύνσεις και
την άδεια που δίνεται για την δηµιουργία καζίνο στον χώρο του
Ελληνικού, στον κ. Λάτση δηλαδή. Εδώ είναι η µεγάλη εξυπηρέ-
τηση. Η µικρή ήταν µε το άρθρο 71. 

Και ενώ όλοι γνωρίζουν πώς θα έπρεπε να γίνει αυτό το deal
από την στιγµή που είναι να δηµιουργηθεί δεύτερο καζίνο εντός
του Νοµού Αττικής -γιατί ο νόµος επέτρεπε ένα- θα έπρεπε το
καζίνο που είναι στην Πάρνηθα -έτσι έλεγε η συµφωνία από τις
αρχές της δεκαετίας του ‘70 κιόλας- να µπορέσει να κατέβει
κάτω, εντός του αστικού ιστού, για να είναι ανταγωνιστικό µε το
άλλο. 

Το οξύµωρο είναι, ότι το καζίνο της Πάρνηθας µέχρι στιγµής
είναι εν µέρει κρατικό και αποδίδει µεγάλα έσοδα. Είναι τράπεζα
στην κυριολεξία. Όταν οι τράπεζες δεν έχουν φράγκο, το καζίνο
έχει πολλά λεφτά. Ξέρουµε τους λόγους. Αυτό είναι ένα άλλο
θέµα. Και εσείς το σαµποτάρετε και δεν καταλαβαίνουµε τον ου-
σιαστικό λόγο ή µάλλον τον καταλαβαίνουµε. Βλέπετε, η πίεση
που ασκείται από την µεριά του Ελληνικού, αλλά ενδεχοµένως
και από αλλού, είναι τεράστια και η «πρώτη φορά αριστερά» υπο-

κύπτει σε αυτούς οι οποίοι παρουσιάζονται ως επενδυτές, αλλά
τα θέλουν όλα. 

Πήραν το Ελληνικό τζάµπα, για ένα κοµµάτι ψωµί στην κυριο-
λεξία, µε πάρα πολλές δόσεις. Όµως δεν τους φτάνει αυτό. Θέ-
λουν και την αδειοδότηση του καζίνο και δεν θέλουν να υπάρχει
και ανταγωνιστής. Και το καζίνο που υπάρχει εδώ και δεκαετίες
και είναι εκατοντάδες οι εργαζόµενοι εκεί που ζουν και εργάζον-
ται για πάρα πολλά χρόνια, βλέπουν ένα αβέβαιο µέλλον από µια
πολύ σίγουρη επιχειρηµατική δραστηριότητα, όπως είναι το κα-
ζίνο στην Πάρνηθα.

Η Χρυσή Αυγή θα καταθέσει -θα αναφερθεί ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος- τροπολογία σχετικά µε τη διασφάλιση των θέ-
σεων εργασίας σε αυτήν την άκρως επιτυχηµένη επιχείρηση η
οποία αποφέρει λεφτά, χρήµατα για το κράτος. Δεν είναι ούτε
προβληµατική, ούτε τίποτε άλλο.

Στο άρθρο 116, που έχει να κάνει σχετικά µε την λειτουργία
των καταστηµάτων τις Κυριακές, αλλά και τις περιόδους εκπτώ-
σεων, η θέση της Χρυσής Αυγής είναι πάγια. Κανένα κατάστηµα
να µην λειτουργεί τις Κυριακές. Οι Κυριακές είναι για την οικο-
γένεια, είναι για την άσκηση των θρησκευτικών µας καθηκόντων
- όσοι θέλουν και επιθυµούν- είναι η µέρα όπου πρέπει να µπο-
ρούν να βρίσκονται οι οικογένειες, οι φίλοι µεταξύ τους και όχι
να παλεύουν. Ούτως ή άλλως παλεύουν έξι µέρες την εβδοµάδα,
ας υπάρχει και µια µέρα για ξεκούραση.

Αυτό το άρθρο εξυπηρετεί για µια ακόµα φορά τα πολύ µε-
γάλα mall, τις πολυεθνικές που δραστηριοποιούνται στην πα-
τρίδα µας και επ’ ουδενί δεν εξυπηρετεί τον µικροµεσαίο Έλλη-
να, αυτόν που έχει το µαγαζάκι της γειτονιάς, το κατάστηµα ή
κάποια άλλη µικρή ή µικροµεσαία δραστηριότητα που σίγουρα
δεν µπορεί να ανταγωνιστεί τις τεράστιες πολυεθνικές, µε τα τε-
ράστια κονδύλια, που δεν έχουν και capital controls και µπορούν
να φέρνουν χρήµα ατελείωτο από το εξωτερικό, όπου έχουν ερ-
γαζόµενους οι οποίοι δουλεύουν για ελάχιστες ώρες την ηµέρα
ή για 100, 200, 300 ευρώ το µήνα. Άρα αυτό δεν εξυπηρετεί επ’
ουδενί την εθνική οικονοµία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να χρησιµοποιήσω και εγώ δύο
λεπτά από την δευτερολογία µου.

Η τροπολογία για το ΦΠΑ στα µικρά νησιά θα υπερψηφιστεί
από την Χρυσή Αυγή. Βέβαια, η Χρυσή Αυγή κατέθεσε και αυτή
µε την σειρά της µια τροπολογία, ώστε να υπάρξουν αυτά τα
ωφελήµατα για όλα τα νησιά του Ανατολικού Αιγαίου, για όλα τα
νησιά του Αιγαίου τα οποία είχαν ένα όφελος από το ΦΠΑ λόγω
της νησιωτικότητας και που εσείς τους διαλύετε στην κυριολε-
ξία.

Βέβαια, αυτή η τροπολογία δεν πρόκειται να έρθει. Είναι συ-
νήθης τακτική του ΣΥΡΙΖΑ. Καµµία τροπολογία της Χρυσής
Αυγής δεν έχει περάσει ποτέ στην Ολοµέλεια έστω και για συζή-
τηση προς έγκριση ή µη.

Κατά τα λοιπά, για τα άρθρα του Πτωχευτικού Κώδικα τοπο-
θετηθήκαµε στην πρώτη µας εισήγηση. Σαφώς είµαστε κατά.
Βοηθάτε αυτούς οι οποίοι θέλουν να υφαρπάξουν και εταιρείες
οι οποίες δεν έχουν τελειώσει και παλεύουν να συντηρηθούν και
να διατηρηθούν στη ζωή. Κι αντί να βοηθήσετε αυτές τις εται-
ρείες, εσείς δίνετε το δικαίωµα στους όποιους δανειστές, τρά-
πεζες ή άλλους, να υφαρπάξουν κάποιες εταιρείες που θεωρούν
ότι µπορούν να έχουν µέλλον. 

Στα άρθρα που έχουν να κάνουν µε τη διοικητική δικαιοσύνη
και τα παράβολα, όπου υπάρχουν µειώσεις παραβόλων, επ’ ωφε-
λεία των Ελλήνων πολιτών, θα ψηφίσουµε θετικά. 

Επίσης, για τα άρθρα λοιπές διατάξεις υπάρχουν κάποια θε-
τικά και κάποια όχι.   

Τελειώνοντας, θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο για τις φορολο-
γικές διατάξεις οικειοθελούς αποκάλυψης αδήλωτων εισοδηµά-
των. Εδώ, όπως σας είπαµε, γελάει και το παρδαλό κατσίκι, διότι
πολύ απλά δεν πρόκειται κανένας που έχει αδήλωτα εισοδήµατα,
νόµιµα ή µη, να σας τα δηλώσει, όταν είναι να του πάρετε το
60%, 70% και 80%, πόσω δε σε περιόδους κρίσεως, όπου δεν
υπάρχουν δουλειές, δεν υπάρχει τζίρος, δεν υπάρχει κίνηση, µε
τα capital controls. Δηλαδή, θα κάνετε, µε πολύ απλά λόγια, µια
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τρύπα στο νερό. 
Για τα άρθρα, στο σύνολο, θα τοποθετηθούµε στο τέλος, κατ’

άρθρον, για το αν θα ψηφίσουµε «ναι» ή «όχι» ή αν θα δηλώσουµε
«παρών». 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να ευχηθώ καλά ελληνορθόδοξα Χρι-
στούγεννα σε όλους τους Έλληνες πολίτες. Το 2017 θα είναι µια
πολύ δύσκολη χρονιά. Εύχοµαι πολύ κουράγιο, πολλή δύναµη,
να αντιµετωπίσουµε αυτό που έρχεται. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εγώ ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης

ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ, ο κ. Κουτσούκος. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν

µπω στις διατάξεις του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να αναφερθώ σε
αυτό που έθιξε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Θεο-
χαρόπουλος, µιας και απουσίαζε εκείνη την ώρα από την Αί-
θουσα ο κ. Κοντονής, ο οποίος µε επέπληξε στην επιτροπή όταν
έθεσα το θέµα του νοµοθετείν, πώς, δηλαδή, αυτή η Κυβέρνηση
νοµοθετεί. 

Δεν χρησιµοποίησα τις φράσεις του κ. Παπαδηµούλη, ούτε
του ίδιου, που µιλούσε για πραξικοπήµατα και τόσα άλλα κάθε
φορά. Είπα ότι δεν γίνεται να έρχεται το 90% των νοµοσχεδίων
ως επείγοντα και κατεπείγοντα και πάνω σε αυτά τα επείγοντα
και κατεπείγοντα, στο και πέντε, την ώρα δηλαδή που µιλάνε οι
εισηγητές, να κατατίθενται σοβαρές τροπολογίες, τις οποίες πι-
στεύω ότι κανένας συνάδελφος δεν προλαβαίνει ούτε να τις δια-
βάσει. Πολύ δε περισσότερο όταν µερικές από αυτές έχουν και
υποκρυπτόµενα συµφέροντα, όπως οι άδειες στα πετρέλαια, οι
συµβάσεις στον ΕΟΤ κ.λπ.. 

Κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, είναι δυνατόν να πιστεύει κα-
νένας ότι µπορεί η Ολοµέλεια µέσα σε λίγες ώρες να τοποθετη-
θεί επί της ουσίας αυτών των τροπολογιών; Προφανώς όχι. Σας
ρώτησε ο κ. Θεοχαρόπουλος το εξής: «Τι γίνεται; Πέφτει η Κυ-
βέρνηση;». Εγώ λέω ότι δεν πέφτει σήµερα, πέφτει σιγά-σιγά.
Δεν πιάσει ακόµα πάτο. Μόνο στις περιπτώσεις που η κυβερνή-
σεις απέδραµον, είχαµε αυτού του τύπου τη νοµοθετική διαδι-
κασία. 

Θέλω, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να θίξω κι ένα άλλο
θέµα. Το προηγούµενο νοµοσχέδιο, που αφορούσε τα «βαφτί-
σια» που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ στο Ελάχιστο Εγγυηµένο Εισόδηµα και
το ονόµασε Κοινωνικό Εισόδηµα Αλληλεγγύης, η συζήτηση φορ-
τίστηκε γύρω από τους τακτικισµούς των κοµµάτων σχετικά µε
το βοήθηµα στους συνταξιούχους. Άκουσα και σήµερα τον ειση-
γητή της Πλειοψηφίας να µας µιλάει περί αναδιανοµής, ότι τα δί-
νουµε, δηλαδή, σε αυτούς που τα πήραµε. 

Κύριε συνάδελφε, δεν διαβάσατε το δελτίο υλοποίησης του
Προϋπολογισµού της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Εσόδων
που λέει ότι το ενδεκάµηνο το πλεόνασµα είναι 7,5 δισεκατοµ-
µύρια, δηλαδή 6,5 δισεκατοµµύρια παραπάνω από το σχέδιο του
προϋπολογισµού; Η αφαίµαξη είναι 6,5 δισεκατοµµύρια. Από
αυτά, µπορούσατε να διανείµετε το 40%. Κάντε τον λογαριασµό,
να δείτε πόσο κλέβετε σε µόνιµη και σταθερή βάση τα µόνιµα
υποζύγια. Και τα κλέβετε µε αφαίρεση έµµεσων και άµεσων φό-
ρων, µε αύξηση των ασφαλιστικών εισφορών. 

Και ενώ προχθές είχατε τον ηρωισµό, για να στριµώξετε,
δήθεν, την Αντιπολίτευση, να κάνετε ονοµαστική ψηφοφορία στο
όνοµα των τακτικισµών σας, σήµερα που ήρθαν και τα άλλα παι-
διά -καλώς τα, τα παιδιά- δεν κάνετε ονοµαστική ψηφοφορία για
να δούµε αν θα µείνουν µέχρι τέλους. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Θα κάνουµε εµείς.                
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Διότι η διαφορά, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, είναι η ίδια. Δηλαδή ούτε για αυτό που θα ψηφίσου-
µε σήµερα έχει πάρει έγκριση η Κυβέρνηση -το κάνει σύµφωνα
µε το µνηµόνιο που έχουµε υπογράψει, ότι έχει δυνατότητα να
διανείµει το πλεόνασµα- ούτε, πολύ περισσότερο, αλλάζουν τα
δηµοσιονοµικά µε τα 50 εκατοµµύρια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να είµαστε σοβαροί. Και το ανα-
φέρω αυτό, διότι λοιδορήθηκε προχθές από ορισµένους η πα-
ράταξή µας για σύµπλευση µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Είπαµε στην τοποθέ-
τησή µας, ούτε Τσίπρας ούτε Σόιµπλε. Έχουµε δική µας γραµµή.

Και δικαιώνεται και θα δικαιώνεται καθηµερινά. Και θα δικαιωθεί
σήµερα που θα ψηφίσει η Νέα Δηµοκρατία το ΦΠΑ και θα δικαιω-
θεί αύριο που θα κάνετε τον επώδυνο συµβιβασµό και θα τα
βρείτε µε τους τροϊκανούς και θα φέρετε τα µέτρα που θα δια-
σφαλίζουν το 3,5% πλεόνασµα και µετά το 2018. Αυτή είναι η
αλήθεια.

Εµείς, όµως, δεν επηρεαζόµαστε απ’ αυτές τις εφήµερες τα-
κτικές κινήσεις και κριτικές και θα έχουµε µια σταθερή γραµµή,
που πιστεύουµε ότι θα δικαιωθεί µε αλλαγή συσχετισµών, µε
ανάδειξη της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης σαν τον κρίσιµο πόλο
της κεντροαριστεράς, χρήσιµο για την πορεία της χώρας. 

Έρχοµαι τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να επαναλάβω
αυτό που είπα και προχθές. Εµείς δεν έχουµε καµία αντίρρηση
µε τις διατάξεις του Πτωχευτικού Κώδικα που κάνουν πιο σύντο-
µες τις διαδικασίες. Αλλά, Πτωχευτικός Κώδικας και από την
άλλη µεριά ρύθµιση των κόκκινων στεγαστικών χωρίς να είναι
µέσα οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις και οι ελεύθεροι επαγγελµα-
τίες, θα είναι µια τρύπα στο νερό. Δεν θα δώσει τη δυνατότητα,
δηλαδή, σε κάποιον να ξαναµπεί στην αγορά, έναν έντιµο επιχει-
ρηµατία που τον έβγαλε έξω η κρίση. 

Είπα, επίσης, ότι σε σχέση µε τις ηλεκτρονικές συναλλαγές η
κριτική που κάνουµε είναι ότι δεν επεκτείνονται όπως θα έπρεπε,
δηλαδή, σύνδεση των ταµειακών µηχανών µε τα πληροφοριακά
συστήµατα, ηλεκτρονικά τιµολόγια κ.ο.κ.. Πολύ περισσότερο δε
που δεν έχει ένα σύστηµα κινήτρων και αντικινήτρων για όλους
τους φορολογούµενους και δεν έχει τον ακατάσχετο λογαριασµό
για τους µικροµεσαίους επαγγελµατίες, ώστε να µην µπαίνει το
µακρύ χέρι της τράπεζας και της εφορίας στις εισπράξεις της
ηµέρας, για να µπορούν την άλλη µέρα να πληρώσουν εργαζό-
µενους, υποχρεώσεις, να αγοράσουν πρώτες ύλες, να συνεχιστεί
ο κύκλος εργασίας.

Και σε ό,τι αφορά τις διατάξεις για τα αδήλωτα εισοδήµατα,
και εµείς θα συµφωνούσαµε να είναι πιο γενναίες, να οδηγήσουν
σε εκκαθάριση εκκρεµών υποθέσεων. Όµως όχι µόνο δεν είναι
πιο γενναίες, αλλά είναι φτιαγµένες µε έναν τέτοιο τρόπο που τε-
λικά θα τις εκµεταλλευτούν αυτοί για τους οποίους έχει εκδοθεί
φύλλο ελέγχου, όχι εκείνοι οι οποίοι αµφισβητούν το οικονοµικό
κλίµα και τη σταθερότητα του φορολογικού συστήµατος και άρα
ποτέ δεν θα βγάλουν στην επιφάνεια τα χρήµατά τους, που είναι
τόσο σηµαντικά για την ελληνική οικονοµία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είπα στην επιτροπή -έρχοµαι
στα άρθρα- ότι τις διατάξεις του Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας
που αυξάνουν τις δαπάνες, όπως είναι τα άρθρα 14 και 15, σε
σχέση µε τον όγκο του δικογράφου, εµείς δεν τις θεωρούµε λο-
γικές και δεν µπορούµε να τις ψηφίσουµε. Είπα ότι δεν θα ψηφί-
σουµε διατάξεις που ξηλώνουν άρθρα δικών µας παρεµβάσεων
και θα κάνουν πιο δύσκολη την απονοµή της δικαιοσύνης, διότι
αντί να αποφασίζει το µονοµελές όργανο, το ξαναγυρίζουµε στα
πολυµελή. Αυτά είναι τα άρθρα 18 έως 20.

Είπα ότι κάνετε χονδροειδείς, χειρουργικού χαρακτήρα, αυξή-
σεις παραβόλων -αυτές που προβλέπονται στα άρθρα 35 έως 39-
µε αποτέλεσµα ένας φτωχός άνθρωπος να µην µπορεί να ανα-
βάλει την υπόθεσή του εάν κάτι του έτυχε, όπως για παράδειγµα
ένα ατύχηµα στο δρόµο. Πρέπει να πληρώσει. Δεν κατανοούµε
–σας το είπαν και άλλες πτέρυγες- γιατί το κάνετε αυτό.

Άρα αυξάνετε παράβολα, αυξάνετε δικαστικά ένσηµα, αυξά-
νετε το µεγαρόσηµο. Και αυτά τα κάνετε εσείς, που µας κάνατε
κριτική για όποια προσπάθεια κάναµε εµείς για να σταθεί στα
πόδια της η δικαιοσύνη.

Σε ό,τι αφορά τις διατάξεις του Υπουργείου Οικονοµικών πέρα
από τη γενική µου τοποθέτηση, έχω ρωτήσει την κ. Παπανάτσιου
να µου πει, γιατί νοµιµοποιούµε αναδροµικά δαπάνες του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών όπως αυτές που περιλαµβάνονται στο άρθρο
94. Ποιοι είναι αυτοί που κρύβονται πίσω από τη διάταξη του άρ-
θρου 103, που απαλλάσσουν ορισµένες επιχειρήσεις από την ει-
δική φορολογία στα ακίνητα; Και απάντηση δεν έχω πάρει. Είναι
προφανώς κάποιες εταιρείες που χαρακτηρίζονται ως εξωχώ-
ριες, αλλά εµείς προσπαθούµε να βρούµε µία φόρµα να τις νο-
µιµοποιήσουµε.

Εµείς κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε ότι έχουµε κατα-
θέσει την τροπολογία για τη µείωση των συντελεστών του ΦΠΑ
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όπως τον καθιέρωσε το ΠΑΣΟΚ επί Ανδρέα Παπανδρέου. Και
έλεγε και ο κ. Καµµένος ότι εάν µία τέτοια ρύθµιση έρθει στη
Βουλή, θα ρίξει την Κυβέρνηση. Όχι πια δεν ρίχνει την Κυβέρ-
νηση, αλλά κάποιοι Βουλευτές του δίνουν και ορισµένα νησιά.
Εκεί έχουµε φτάσει.

Εµείς, λοιπόν, σε αυτήν την τροπολογία, που εσείς καταθέτετε
και λέτε «αναστέλλουµε το φόρο µέχρι να τελειώσει η προσφυ-
γική κρίση» και το κάνετε για έναν χρόνο, λέω ότι θα την ψηφί-
σουµε, αλλά η πρότασή µας είναι διαφορετική. Και αν έχετε
τσαγανό και τσαµπουκά να πάτε να διαπραγµατευτείτε µε τους
Σόιµπλε και τους τροϊκανούς, διαπραγµατευτείτε τη µείωση των
συντελεστών στα νησιά, µια κι έχουµε πρωτογενές πλεόνασµα
εξαπλάσιο από το κανονικό. 

Εµείς επαναφέρουµε και έχουµε καταθέσει την τροπολογία -
και είναι πρόκληση αυτό στην Πλειοψηφία- για πρόσβαση των
ΑΜΕΑ στις ηλεκτρονικές συναλλαγές. Δεν µπορεί να αποκλεί-
ουµε ολόκληρες κοινωνικές οµάδες. 

Εµείς έχουµε καταθέσει την τροπολογία για το ακατάσχετο
στους µικροµεσαίους και δεν ακούµε να τοποθετούνται. Αφαιρέ-
θηκε η δυνατότητα αυτή, λέει, επειδή το απαγόρευσε η τρόικα.
Μα, µε συγχωρείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι υπερήφανη
διαπραγµάτευση είναι αυτή, όταν κάνεις µεταρρυθµίσεις οι ο-
ποίες θα καταστούν ατελέσφορες, επειδή λογικά πράγµατα δεν
σου τα επιτρέπει η τρόικα; 

Κύριε Πρόεδρε, είναι βέβαιο ότι όταν θα έρθει η ώρα των τρο-
πολογιών, επειδή δεν προλάβαµε να τις µελετήσουµε µε αυτόν
τον τρόπο που κατατέθηκαν, είστε υποχρεωµένοι να µας δώσετε
επ’ ολίγον τον λόγο. Διότι µπορεί να ψηφίσουµε ή να καταψηφί-
σουµε, αλλά τουλάχιστον την άποψή µας δεν µπορείτε, για λό-
γους που συνδέονται µε τον τρόπο που συζητάει η Βουλή, να
µας την απαγορεύσετε. 

Προς το παρόν χαιρετίζουµε την απόσυρση της τροπολογίας
του κ. Κοντονή για την Ολυµπιακή Επιτροπή. Τώρα τελευταία
πολλές κολεγιές έχει κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ µε εκείνους που κατήγγειλε
για τους Ολυµπιακούς του 2004. Αποτέλεσµα αυτών είναι και η
τροπολογία, τώρα την παίρνει πίσω, να δούµε πώς θα την ξανα-
φέρει, αλλά οι αγάπες δεν κρύβονται. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ σας ευχα-

ριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα ένα µαθητές και µαθήτριες και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο Γυµνάσιο Άργους.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Βαρδαλής. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, πράγµατι αυτή η κατάσταση µε τις τροπολο-

γίες είναι απαράδεκτη. Πρόκειται για τροπολογίες που δεν έχουν
καµµία σχέση µε το νοµοσχέδιο, που κατατίθενται τελευταία
στιγµή και, εν πάση περιπτώσει, σε κάθε περίπτωση νοµίζουµε
ότι πρέπει να αποσυρθούν για να µπορούν να συζητηθούν επί
της ουσίας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, Κυβέρνηση και κουαρτέτο µε
αυτό το πολυνοµοσχέδιο προσπαθούν να ικανοποιήσουν τις
απαιτήσεις του κεφαλαίου, τόσο µε τις αλλαγές στο πτωχευτικό
δίκαιο, τα µέτρα επιτάχυνσης της διοικητικής δίκης, όσο και µε
το πλαστικό χρήµα και τη νοµιµοποίηση αδήλωτων κεφαλαίων. 

Σκοπός σας είναι να βγάλετε από τη µέση όσους δεν είναι αν-
ταγωνιστικοί, να ρυθµίσετε µε το Πτωχευτικό Δίκαιο τις συνέ-
πειες από την καταστροφή-απαξίωση τµήµατος του κεφαλαίου
-και βέβαια τις ρυθµίζετε και πάλι υπέρ του κεφαλαίου-, να βοη-
θήσετε παραπέρα στη συσσώρευση-συγκέντρωση κεφαλαίου.
Υλοποιείτε τον στόχο του µνηµονίου, που είναι και στόχος του

κεφαλαίου, για επιτάχυνση της δικαιοσύνης, χορηγείτε φορολο-
γική αµνηστία µε τη νοµιµοποίηση αδήλωτων κεφαλαίων ακόµη
και για αδικήµατα όπως ξέπλυµα χρήµατος, φοροδιαφυγή, λα-
θρεµπόριο και άλλα. 

Με την καθιέρωση του πλαστικού χρήµατος θα οδηγήσετε
στην όξυνση του ανταγωνισµού σε βάρος των αυτοαπασχολού-
µενων και την ενίσχυση των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων,
που αυτοί, βεβαίως, φοροδιαφεύγουν νόµιµα, µε χίλιους τρό-
πους, µέσω των φοροαπαλλαγών που καθιερώσατε. 

Πώς επιβεβαιώνονται όλα αυτά από τα άρθρα του πολυνοµο-
σχεδίου; Δείτε, για παράδειγµα, τι συµβαίνει µε το άρθρο 23. Ει-
σάγει την ενδοδικαστική συµβιβαστική επίλυση διαφορών επί
αγωγών για απαιτήσεις από διοικητικές συµβάσεις. 

Εµείς τι υποστηρίζουµε; Το είπαµε και στην επιτροπή και στη
συνεδρίαση της Ολοµέλειας την Παρασκευή. Πρώτον, η συµµε-
τοχή δικαστών είναι προβληµατική σε διαδικασίες διαπραγµα-
τεύσεων, πολύ περισσότερο όταν πρόκειται για απαιτήσεις από
εκτέλεση διοικητικών συµβάσεων. 

Γιατί; Γιατί ο δικαστής εµπλέκεται σε µια διαδικασία, όπου κα-
λείται να συµβιβάσει διαφορές ανάµεσα σε εργολάβους και το
κράτος, ενώ η αρµοδιότητά του είναι να επιλύει αυτές τις διαφο-
ρές. 

Δεύτερον, τι µπορεί να συµβεί σε αυτές τις περιπτώσεις; Ο ερ-
γολάβος, από τη µία, να κερδίσει χρόνο µέσα από τις διαπραγ-
µατεύσεις και, από την άλλη, να ενισχύσει τη θέση του µέσα από
αυτή τη δυνατότητα που του δίνεται για συµβιβασµό. 

Τι µας είπε ο κύριος Υπουργός, απαντώντας στις αιτιάσεις του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος; Πως οι ισχυρισµοί µας είναι παντε-
λώς αβάσιµοι, αναπόδεικτοι και αστήρικτοι. Δείτε, όµως, για πα-
ράδειγµα το µετρό της Θεσσαλονίκης, που το γνωρίζω και πολύ
καλά, για να δείτε αν είναι βάσιµη η κριτική του ΚΚΕ. 

Πριν ένα χρόνο περίπου, πέρυσι τον Οκτώβρη, η εταιρία που
είχε το έργο, η ΑΕΓΕΚ, είχε απαιτήσεις από το δηµόσιο γύρω στα
570 εκατοµµύρια ευρώ. Σταµάτησε την εκτέλεση του έργου, απέ-
λυσε τους εργαζόµενους και προσέφυγε στα δικαστήρια, να
διεκδικήσει αυτά που πίστευε πως της χρωστά το κράτος. Από
τα 570 εκατοµµύρια ευρώ εκδικάστηκαν µόνο τα 96 εκατοµµύρια
ευρώ. Αυτά αναγνώρισε το δικαστήριο ως πραγµατικά. 

Τότε, βεβαίως, δεν υπήρχε η δυνατότητα για ενδοδικαστική
επίλυση της διαφοράς. Τι θα γινόταν, όµως, αν υπήρχε; Θα γινό-
ταν µια προσπάθεια να υπάρξει ένας έντιµος συµβιβασµός, για
να αποφευχθεί η εκδίκαση της υπόθεσης. Αυτός είναι ένας όρος
που έχετε βάλει για καλά στην καθηµερινότητά µας, στη ζωή
µας, και ξέρουµε τώρα ακριβώς τι σηµαίνει. Μιλώ για τον έντιµο
συµβιβασµό σας. Θα τα βρίσκατε, δηλαδή, κάπου στη µέση ή
λίγο πάνω ή λίγο κάτω. 

Σε αυτή την περίπτωση, ο συγκεκριµένος επιχειρηµατικός όµι-
λος θα έπαιρνε, δηλαδή, 250 εκατοµµύρια ευρώ πάνω–κάτω, αντί
για 90 εκατοµµύρια ευρώ, που πήρε µε την εκδίκαση της υπόθε-
σης. Να, γιατί λέµε ότι ενδεχόµενα µπορεί να ωφεληθούν οι ερ-
γολάβοι. 

Τέλος, στην πέµπτη παράγραφο του ίδιου άρθρου, του άρ-
θρου 23, συµπεριλαµβάνονται και οι εκκρεµείς υποθέσεις. Ποιες
είναι αυτές, κύριε Υπουργέ; Ποιους εθνικούς εργολάβους αφο-
ρά; Γι’ αυτούς τους λόγους στην επιτροπή µιλήσαµε για διάταξη
που µυρίζει διαπλοκή. 

Τα δικαστικά ένσηµα και τέλη είναι ουσιαστικά µία ή η άλλη,
να µην πω ότι σε µερικές περιπτώσεις είναι και χειρότερα, αυξά-
νονται δηλαδή σε βάρος αυτών που προσφεύγουν στη δικαιο-
σύνη για να βρουν το δίκιο τους. 

Με το άρθρο 34, µειώνεται στο µισό το δικαστικό ένσηµο για
τις εργατικές διαφορές –ρύθµιση που είναι σε θετική κατεύθυν-
ση. Όµως εµείς υποστηρίζουµε πως θα πρέπει να καταργηθεί
πλήρως το δικαστικό ένσηµο για τις εργατικές διαφορές. 

Στο άρθρο 35, επιβάλλεται για πρώτη φορά παράβολο για τις
αναβολές των υποθέσεων. Είναι απαράδεκτο, γιατί επιβαρύνει
άδικα τους διαδίκους. 

Στο άρθρο 40, επιβάλλεται απαράδεκτα για πρώτη φορά πα-
ράβολο 50 ευρώ για την υποβολή αίτησης εξαίρεσης δικαστών
στα ποινικά δικαστήρια. 

Στο άρθρο 42, αυξάνονται σηµαντικά τα ποσά µε τα οποία επι-
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βαρύνονται οι διάδικοι που προσφεύγουν στα δικαστήρια υπέρ
του Ταµείου Χρηµατοδότησης Δικαστικών Κτηρίων µέσω του δι-
καστικού ενσήµου αλλά και του µεγαρόσηµου. 

Στο άρθρο 115 –τώρα 114, γιατί έχει αποσυρθεί το 111– ευνο-
ούνται οι µεγάλες εµπορικές επιχειρήσεις λιπασµάτων, αφού θα
πρέπει να ελέγχονται κάθε πέντε, αντί για τρία χρόνια, που ήταν
µέχρι σήµερα. 

Το άρθρο 116, αποτελεί άλλη µια νοµοθέτηση που ενισχύει
τους επιχειρηµατικούς οµίλους στο εµπόριο. Δηµιουργεί ακόµη
πιο ασφυκτικές συνθήκες για τους αυτοαπασχολούµενους στο
λιανεµπόριο και επιδεινώνει τις σχέσεις εργασίας των υπαλλήλων
στον κλάδο. Με την τροποποίηση αυτή, οι ενδιάµεσες εκπτωτικές
περίοδοι θα διαρκούν συνολικά τριάντα µέρες, από είκοσι που
ίσχυε µε τον προηγούµενο νόµο, ενώ καθορίζονται σε τουλάχι-
στον δύο οι Κυριακές κατά τις οποίες τα καταστήµατα θα µπο-
ρούν να παραµένουν ανοιχτά. Άρα κάνετε ένα βήµα παραπέρα,
µειώνοντας τις Κυριακές που είναι αργίες, ως µέτρο συµβολής
στην οικονοµική ανάπτυξη του τοµέα του εµπορίου και των επι-
χειρήσεών του. Αυτό θα βοηθήσει όλους, όπως ισχυρίζεται η Κυ-
βέρνηση; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Λίγη ησυχία, κύριοι συ-
νάδελφοι! Κύριε Πρόεδρε, εδώ έχουν κάνει πηγαδάκια παντού.
Έλεος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Η αλήθεια είναι πως πρόκειται για
ένα ακόµη µέτρο όξυνσης του ανταγωνισµού σε βάρος των αυ-
τοαπασχολούµενων. Όχι µόνο δεν θα υπάρξει όφελος για τους
αυτοαπασχολούµενους, αλλά µε την όξυνση του ανταγωνισµού,
αυτό που θα γίνεται είναι να εκτοπίζονται όλοι και περισσότεροι.
Η Κυβέρνηση, εποµένως, δεν νοιάζεται για όλους αλλά για τους
µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους και µόνο. 

Απ’ όλα αυτά προκύπτει ότι το συµφέρον των αυτοαπασχολού-
µενων και των µικρών εµπόρων είναι να αγωνιστούν από κοινού
µε τους εµποροϋπαλλήλους και τους άλλους κλάδους των ερ-
γαζοµένων που σήµερα διεκδικούν και παλεύουν για την κατο-
χύρωση της Κυριακής αργίας, για την κατάργηση όλων των
νόµων που απελευθερώνουν το ωράριο, για σταθερό, ηµερήσιο
εργάσιµο χρόνο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε µισό λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά την τροπολογία για τη µείωση του ΦΠΑ σε ορι-

σµένα νησιά του Αιγαίου, κατ’ αρχάς ο ΦΠΑ είναι ο πιο αντιλαϊκός
φόρος, που µειώνει δραστικά το λαϊκό εισόδηµα. Η µείωση του
ΦΠΑ στα νησιά, αποτελεί ένα εν µέρει αντιστάθµισµα των προ-
βληµάτων και παραγόντων που κάνουν τη ζωή στα νησιά πιο
ακριβή, πιο δύσκολη και επικίνδυνη, αυτό που λέµε νησιωτικό-
τητα. 

Τι κάνει τώρα ο ΣΥΡΙΖΑ; Αφού κατάργησε τον µειωµένο ΦΠΑ
στα νησιά, έρχεται τώρα και σε ορισµένα µόνο νησιά του Αιγαίου
νοµοθετεί για έναν µόνο χρόνο -εποµένως, πρόκειται για προσω-
ρινό µέτρο– τους µειωµένους συντελεστές. Κάνει µάλιστα έναν
απαράδεκτο συσχετισµό συνδέοντας την αναστολή του ΦΠΑ στα
νησιά που πλήττονται από την προσφυγική κρίση. Επί της ου-
σίας, δηλαδή, πρόκειται για κυβερνητικό εκβιασµό για να γίνουν
τα νησιά χώρος εγκλωβισµού χιλιάδων προσφύγων µεταναστών
που είναι θύµατα των ιµπεριαλιστικών επεµβάσεων και των πο-
λέµων. 

Εµείς θα το ψηφίσουµε, όµως καλούµε τον λαό των νησιών να
διεκδικήσουν την κατάργηση του ΦΠΑ στα είδη πλατιάς λαϊκής
κατανάλωσης. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εγώ ευχαριστώ.
Προχωρούµε µε τον κ. Καµµένο, ειδικό αγορητή των ΑΝΕΛ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, έχουµε συζητήσει επί µακρόν και µε

πολύ µεγάλη λεπτοµέρεια το εν λόγω νοµοσχέδιο, όσον αφορά
και το Υπουργείο Δικαιοσύνης, πόσω µάλλον το Υπουργείο Οι-
κονοµικών σε σχέση µε τη χρήση και το αφορολόγητο και την
πάταξη της φοροδιαφυγής, αλλά και το ξέπλυµα, όπως λέει και
η αιτιολογική έκθεση, σε σχέση µε τη χρήση του πλαστικού χρή-
µατος.

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες είχαµε µια δηµιουργική, νοµίζω, ει-
σήγηση όλες αυτές τις µέρες. Χαιρετίζουµε τις όποιες διορθώ-
σεις και τις όποιες καλυτερεύσεις του νοµοθετήµατος αυτού σε
ορισµένα άρθρα τα οποία και δεν χρειάζεται να αναφέρω. 

Θα ξεκινήσω την αναφορά µου στις σηµερινές τροπολογίες,
τις οποίες κρίνω εξαιρετικά θετικές από µεριάς του Υπουργείου
Αθλητισµού. Θα πρέπει εδώ να πούµε ότι είχα και διαβούλευση
µε τον αξιότιµο Υπουργό, τον κ. Βασιλειάδη. Μια εβδοµάδα πριν
κάναµε µια µεγάλη συζήτηση. Μου ανέλυσε όλα τα ζητήµατα
όπως τα παρέλαβε κι αυτός από τον κ. Κοντονή και στην κοινή
διακυβέρνηση αποφασίσαµε, για τους λόγους οι οποίους εξη-
γούνται βέβαια και στις τροπολογίες, ότι πρέπει να γίνουν τώρα
αυτές οι αλλαγές χωρίς να έχουµε κάποια πίεση. Δεν είναι κακό
που έρχονται τώρα, διότι είναι κάποιες αλλαγές µέσα στο Υπουρ-
γείο Αθλητισµού οι οποίες πρέπει να γίνουν άµεσα για ευνόητους
λόγους, οπότε τις στηρίζουµε όλες. 

Όσον αφορά τη βασική τροπολογία, η οποία ήταν και ένα κοµ-
µάτι πολιτικής έριδος τις τελευταίες ηµέρες για το ΦΠΑ στα
νησιά και τις παροχές που κάνει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων, είναι κάτι το οποίο κρίνουµε απολύτως θετικό. 

Νοµίζω ότι φαίνεται η οριζόντια οµόνοια πλέον σε όλους τους
συναδέλφους, σε όλες τις πτέρυγες της Βουλής, ότι πρέπει να
στηρίξουµε οµόφωνα αυτήν την απόφαση, διότι το κίνητρο που
δίνεται αυτή τη στιγµή στην Κυβέρνηση και από την Κυβέρνηση
περνάει στους κατοίκους των νησιών, οι οποίοι φιλοξενούν χωρίς
δική τους ευθύνη, αλλά διαχειρίζονται µια τεράστια κρίση τα τε-
λευταία δυο χρόνια. Είναι ευθύνη του Κοινοβουλίου και πόσω
µάλλον της ελληνικής Κυβέρνησης να απαλύνει τα λειτουργικά
έξοδα των ανθρώπων που ζουν και λειτουργούν από και προς
αυτά τα νησιά, να φθηνύνει ή να µην αυξηθεί τουλάχιστον το κό-
στος διαβίωσης, το νοικοκυριό να έχει χρήµατα για τη διαβίωσή
του και για την εξυπηρέτηση των αναγκών του, αλλά και για
όποια άλλη δραστηριότητα χρειαστεί, οπότε νοµίζω ότι είναι
πάρα πολύ θετικό.

Νοµίζω ότι το µήνυµα που περνάµε αυτήν τη στιγµή είναι πολύ
θετικό, όχι µόνο προς τον ελληνικό λαό, αλλά είναι ένα εξαιρετικά
θετικό µήνυµα οµόνοιας και λογικής, το οποίο περνάµε και στους
δανειστές και στους θεσµούς, οι οποίοι έτρεξαν εσπευσµένα να
καταδικάσουν την κίνηση της ελληνικής Κυβέρνησης. Η στάση
τους,  βέβαια, δύο ηµέρες µετά, µετατράπηκε σε κάτι το «ναι µεν
είχατε το δικαίωµα, αλλά…». Χωρίστηκε στα δύο και η Ευρώπη
σε σχέση µε την απόφαση της Κυβέρνησης να δώσει το επίδοµα
στους συνταξιούχους και να µην αυξηθεί, να µειωθεί στην ουσία
ο ΦΠΑ στα ακριτικά νησιά που δέχονται τους µετανάστες. 

Οπότε, πιστεύω ότι το «ναι» από όλους είναι εξαιρετικά σηµαν-
τικό και δίνει ένα πολύ σηµαντικό µήνυµα και στο εσωτερικό και
στο εξωτερικό. Το µήνυµα αυτό ας το κρατήσουµε και για τα
υπόλοιπα, τα οποία θα έρθουν τις επόµενες ηµέρες µε το τέλος
της αξιολόγησης και από εκεί και πέρα µε το γύρισµα, µε το
καλό, της ελληνικής οικονοµίας. 

Θα ήθελα να πω κάτι που διάβασα τις τελευταίες ηµέρες. Θα
το πω γιατί αφορά κάποια µέτρα που έχουν να κάνουν αυτή τη
στιγµή µε την οικονοµία, αλλά και επειδή τρέχει αυτές τις ηµέρες
και η διαπραγµάτευση για την αξιολόγηση. Τα νέα της ηµέρας,
λοιπόν, είναι ότι η κ. Λαγκάρντ, όπως έχω πει σε πολλές άλλες
οµιλίες µου, καταδικάσθηκε για αµέλεια ως Υπουργός Οικονοµι-
κών, διότι δεν έκανε έφεση και δεν παρέστη το γαλλικό δηµόσιο
κατά της διαιτησίας που είχε µε τον κ. Μπερνάρντ Ταπί για 285
εκατοµµύρια ευρώ και αυτό επέφερε απώλεια για το γαλλικό δη-
µόσιο ύψους 285 εκατοµµυρίων. 

Η αµέλεια της κ. Λαγκάρντ είναι για µένα πολύ σηµαντικό να
σηµειωθεί πολιτικά. Και επειδή θα συνεδριάσει –να το ξέρετε
όλοι- αυτές τις ηµέρες το διοικητικό συµβούλιο του Διεθνούς Νο-
µισµατικού Ταµείου, όπως έχω πει και άλλες φορές, είναι πιθανόν
να µην είναι η κ. Λαγκάρντ ή να µην συνεχίσει να είναι διευθύ-
νουσα σύµβουλος του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου. Αυτό θα
αλλάξει πιθανόν και τις ισορροπίες, προς το θετικό ή προς το αρ-
νητικό, θα το δούµε αυτό και θα κρίνουµε από τα καινούρια πρό-
σωπα. 

Απλώς, εµείς εδώ πρέπει να είµαστε συγκρατηµένοι. Και µε-
ταξύ µας µπορεί να λέµε ό,τι θέλουµε, αλλά προς τα έξω πρέπει
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να βγαίνουµε µε µια φωνή, διότι δεν θα ξέρουµε ποιον θα έχουµε
να αντιµετωπίσουµε στις διαπραγµατεύσεις και στο κλείσιµο της
αξιολόγησης και τον ρόλο του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου
την επόµενη ηµέρα, εάν δεν είναι η κ. Λαγκάρντ, την οποία -
καλώς ή κακώς- την γνωρίζουµε πολύ καλά και ξέρουµε µε ποιον
διαπραγµατευόµαστε. Ενώ ένα νέο πρόσωπο θα είναι απρόβλε-
πτο και θα πρέπει όλοι να δείξουµε προσοχή στο τι λέµε και το
τι σκεφτόµαστε, µέχρι να δούµε εάν γίνει αυτό το οποίο λέω. 

Από εκεί και πέρα, όλο το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικο-
νοµικών και οι τροπολογίες είναι θετικές. Τα υπερψηφίζουµε και
εξήγησα τον λόγο. Θα πρέπει να δώσουµε µια ιδιαίτερη σηµασία
στο ότι η ελληνική αγορά δεν είναι έτοιµη οριζόντια και το γνω-
ρίζουµε –και ευχαριστώ την κυρία Υπουργό που µου το διευκρί-
νισε- ενώ φέρνουµε παντού το πλαστικό χρήµα, για να αποφύ-
γουµε τη φοροδιαφυγή, να εισπράττουµε τον ΦΠΑ. 

Κάνω εδώ µια µικρή παρένθεση: Νοµίζω ότι είδατε τα νού-
µερα, ότι οι εισπράξεις του ΦΠΑ αυξήθηκαν κατά 1 δισεκατοµ-
µύριο ευρώ, λόγω της χρήσης του πλαστικού χρήµατος, διότι
πλέον γίνεται και απόδοση του ΦΠΑ. Να θυµίσω ότι χάνουµε πε-
ρίπου 6 δισεκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο από ΦΠΑ και µε τη
χρήση του πλαστικού χρήµατος ευελπιστούµε να πάρουµε ένα
µεγάλο κοµµάτι αυτού, σίγουρα όχι όλο, έτσι ώστε να βοηθή-
σουµε τα παράλληλα έσοδά µας για τον προϋπολογισµό του
2018.

Όµως εδώ υπάρχουν δύο ζητήµατα, τα οποία θα θέσω άλλη
µια φορά στην Ολοµέλεια και σε αυτήν µου την οµιλία. Το ένα
είναι ότι µε το άρθρο 69 επιβάλλουµε σε όλες τις επιχειρήσεις
το βράδυ να στέλνουν τα στοιχεία στη Γενική Γραµµατεία Πλη-
ροφοριακών Συστηµάτων, µε το κλείσιµο του µαγαζιού τους, του
ταµείου τους ή των ηλεκτρονικών συστηµάτων. Επειδή στην
αγορά αυτή τη στιγµή δεν υπάρχουν ηλεκτρονικά συστήµατα,
ταµειακές µηχανές και υπολογιστές ταµειακοί που να διαχειρί-
ζονται τα ταµεία για στέλνουν on line τα στοιχεία, σχεδόν εκατό
χιλιάδες µηχανές ή σχεδόν το 40% δεν έχει αυτή τη δυνατότητα,
οπότε θα αναγκαστούν να το κάνουν χειρόγραφα, µπαίνοντας σε
µια φόρµα στη Γενική Γραµµατεία. 

Αυτό είναι δύσκολο να το κάνει ο κάθε καταστηµατάρχης το
βράδυ. Φαντάζοµαι όλοι θα απευθυνθούν στους λογιστές τους,
αλλά φανταστείτε και τους λογιστές κάθε βράδυ να χρειάζεται
να κάνουν δέκα, είκοσι, πενήντα, εκατό, πεντακόσιες, χίλιες εγ-
γραφές, ανάλογα µε τα πόσα καταστήµατα έχει ο κάθε λογιστής
κάθε βράδυ επί τριακόσιες εξήντα πέντε ηµέρες τον χρόνο. Θα
φέρει έναν τεράστιο φόρτο εργασίας στους λογιστές. 

Και εκεί θα πρέπει να προσέξουµε εάν γίνει λάθος ή αµέλεια ή
εάν ξεχαστεί να περαστεί ένα µαγαζί, αυτό θα φέρει ευθύνη προς
µη εκπλήρωση υποχρέωσης προς το δηµόσιο. Άρα θα πρέπει να
προσέξουµε να µην τιµωρήσουµε κάποιον τη στιγµή που δεν θα
φέρει την ευθύνη. 

Και πρότεινα να φέρουµε οριζόντια το συντοµότερο δυνατό
ταµειακές µηχανές τελευταίας τεχνολογίας. Υπάρχουν ελληνικά
εργοστάσια. Είναι φθηνές, κάνουν 300 ευρώ η µία. Πρέπει να
αποφύγουµε αυτά τα λάθη και να τους δώσουµε και ένα voucher,
το οποίο θα τους δώσει και ένα συγκεκριµένο –αν θέλετε- κίνη-
τρο, για να µην τους επιβαρύνουµε και χρηµατικά για να αλλά-
ξουν το σύστηµά τους, εφ’ όσον µονοµερώς το δηµόσιο –και
καλά κάνει- φέρνει αυτή τη νοµοθεσία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµη. Ευχαριστώ
πολύ. 

Από εκεί και πέρα, όσον αφορά το πτωχευτικό κοµµάτι και το
νοµοσχέδιο του κ. Κοντονή, δυο είναι οι παρατηρήσεις που έχω
να κάνω. Τις έχω πει σε όλες µου τις εισηγήσεις. 

Η µια και βασικότερη από όλες έχει να κάνει µε τον ορισµό του
φυσικού προσώπου και µε το ποιον βάζουµε στη διαδικασία της
πτώχευσης, µε το αν είναι ένα φυσικό πρόσωπο ή αν είναι ή αν
δεν είναι µια κεφαλαιουχική εταιρεία. Και πρέπει να είναι µια κε-
φαλαιουχική εταιρεία. Και όταν λέµε κεφαλαιουχική εταιρεία, εν-
νοούµε την εταιρεία που έχει εταίρους, όπως είναι η ανώνυµη, η
οµόρρυθµη, ή η εταιρεία περιορισµένης ευθύνης. 

Και από τις πτωχεύσεις της Ελλάδος –θα αφήσω και τον πί-

νακα για τα Πρακτικά, για να τον δουν όλοι, είναι στοιχεία της
ΕΛΣΤΑΤ- το 55% -πάνω από τις µισές- προέρχεται από εταιρείες
ανώνυµες, οµόρρυθµες και ΕΠΕ και αυτό το 55% των εταιρειών
εµείς δεν το βάζουµε στο νοµοσχέδιο για τη δεύτερη ευκαιρία,
που πρέπει να το βάλουµε και αυτό. Θα αφήσω και την ευρω-
παϊκή οδηγία µε σηµειώσεις για το τι ισχύει και στην Ευρώπη. 

Επειδή η δεύτερη ευκαιρία έχει να κάνει, πρώτον, µε καθαρά
ανθρωπιστικό σκοπό, ανθρωπιστικό λόγο, πρέπει να δώσουµε
δεύτερη ευκαιρία και στους υπαλλήλους και στους διαχειριστές,
για να διαχειριστούν την εταιρεία τους και να µην έχουµε νέους
ανέργους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου ένα λεπτό ακόµη. 
Δεύτερον, θα πρέπει να δώσουµε τη δεύτερη ευκαιρία στους

επιχειρηµατίες, για να βοηθήσουν την αύξηση του Ακαθάριστου
Εθνικού Προϊόντος, για να φέρουµε την ανάπτυξη. Κλείνοντας
τις εταιρείες, δηµιουργώντας ανέργους, σχεδόν παρανοµώντας,
δηλαδή µη βάζοντάς τις στην πτωχευτική διαδικασία, δεν κερδί-
ζει κανένας κάτι, παρά χάνει το ελληνικό δηµόσιο. 

Και για τα Πρακτικά, για το 55% των εταιρειών τις οποίες δεν
βάζουµε εµείς στην πτωχευτική διαδικασία το ποσό το οποίο χά-
νουµε κατά µέσο όρο τον χρόνο, είναι πάνω από 300 εκατοµµύ-
ρια ευρώ -είναι ο µέσος όρος τον χρόνο από τις εταιρείες αυτές-
και πάνω από επτακόσιοι υπάλληλοι κατά µέσο όρο θα χάσουν
τις θέσεις εργασίας τους τον χρόνο, αν δεν µπουν αυτές οι εται-
ρείες στη δεύτερη ευκαιρία. 

Το δεύτερο κοµµάτι που είναι, επίσης, σηµαντικό είναι ο ορι-
σµός του «δόλου». Όπως έχουµε πει, «δόλος» για το δηµόσιο και
για τους νοµικούς µας µπορεί να είναι, από τη µια, επιταγή η
οποία δεν έχει αντίκρισµα, αλλά από τη στιγµή που κρίνουµε
εµείς ως κράτος την πτωχευτική διαδικασία, δίνουµε τη δεύτερη
ευκαιρία, ορίζοντας κάποιον, όπως είναι και στην ορολογία, «ως
ει γνωστό», δηλαδή, ότι πτώχευσε χωρίς δόλο, δεν µπορούµε
ταυτόχρονα να του λέµε «είχες δόλο, επειδή εξέδωσες και µια
επιταγή η οποία δεν είχε αντίκρισµα». Θα πρέπει το δικαστήριο
να κρίνει τον δόλο, όχι ο νόµος. Και αν το δικαστήριο κρίνει ότι
δεν υπάρχει δόλος, δηλαδή ότι και η επιταγή δόθηκε χωρίς δόλο
και εµείς τον έχουµε κρίνει ως πτωχεύσαντα χωρίς δόλο, τότε να
µπαίνει στη δεύτερη ευκαιρία, για να µπορέσει να λειτουργήσει
η εταιρεία του και να µην έχουµε ανέργους. 

Καταθέτω και τα δυο αυτά έγγραφα για τα Πρακτικά. 
Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αµυράς, ειδικός αγορητής του Ποταµιού. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φαντάζοµαι ότι όλοι έχουµε αν-

τιληφθεί ότι η αποψινή δεν είναι µια συζήτηση του σχεδίου νόµου
για τα πετρελαιοειδή, για το «πλαστικό» χρήµα και λοιπά, αλλά
παριστάµεθα σε µια γενική συνέλευση για τις τροπολογίες. 

Τόσες πολλές υπουργικές τροπολογίες της τελευταίας στιγ-
µής για τόσο σοβαρά θέµατα θα έπρεπε να κάνουν, τουλάχιστον,
εσάς τους Βουλευτές της κυβερνώσας Πλειοψηφίας να εγείρετε
ενστάσεις. 

Για παράδειγµα, µας φέρατε µια τροπολογία, για την οποία
είµαι πρόθυµος να ακούσω την άποψή σας, κύριε συνάδελφε -
µια που βλέπω ότι αντιδράτε- σε µερικά που θα σας ρωτήσω. Αµ-
φιβάλλω και για το αν τα έχετε διαβάσει ή τα έχετε πάρει χαµπά-
ρι. Δείτε, για παράδειγµα: Φαρµακευτική νοµοθεσία, τροπολογία
είκοσι πέντε σελίδων. Είναι δυνατόν; Μέσα περνούν πάρα πολλά
πράγµατα. Έχετε πάρει χαµπάρι τι περνάει;

Να σας πω για την άλλη τροπολογία, την απλή, όπως φαίνεται,
για τις µετακινήσεις του Υπουργού Μεταναστευτικής Πολιτικής;
Έχετε πάρει χαµπάρι τι έχει µέσα; Αλλάζει και επανακαθορίζει
τις αρµόδιες αρχές για την έκδοση αδειών διαµονής πολιτών τρί-
των χωρών στην Ελλάδα. 
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Και προσέξτε, είναι τόσο κακογραµµένη, τόσο πρόχειρη, τόσο
ρηχή και «τρύπια», που, για παράδειγµα, ακούστε τι περιλαµβά-
νει: Σε µια διάταξη αυτής της τροπολογίας -νόµου θα πω εγώ-
ορίζεται ότι τα αρµόδια όργανα για την έκδοση άδειας διαµονής
τρίτου προσώπου στη χώρα είναι ο Υπουργός Εσωτερικών και ο
γενικός γραµµατέας. 

Και παρακάτω, σε άλλη διάταξη, τι µας λέει αυτή η τροπολο-
γία; Ότι ορίζονται τα όργανα, που θα εκδίδουν τις άδειες µε
υπουργική απόφαση άλλου Υπουργού, του Υπουργού Μετανα-
στευτικής Πολιτικής.

Το αντιλαµβανόµαστε; Εδώ υπάρχουν και θέµατα νοµιµότη-
τας των αποφάσεων που θα ληφθούν επί τη βάσει αυτής της τρο-
πολογίας που έρχεται λίγη ώρα πριν αρχίσει η σηµερινή συνε-
δρίαση και περιλαµβάνει πολλά πράγµατα που είναι αντιφατικά.
Αποσύρετε και αυτήν την τροπολογία, να µην συζητάµε. 

Να σας πω για την άλλη τροπολογία της αγοράς πετρελαιοει-
δών που την οργανώνει ξανά; Αλλάζει θέµατα σε σχέση µε τους
απαιτούµενους αποθηκευτικούς χώρους.

Κύριοι συνάδελφοι, εσείς που αντιδρούσατε, για πείτε µου,
πού τους πάει τους αποθηκευτικούς χώρους; Τους µεγαλώνει ή
τους µικραίνει; Ξέρετε; Πού να ξέρετε! Σας λέµε, λοιπόν, να την
αποσύρετε και αυτήν την τροπολογία. 

Δεν ακούσαµε φορείς γι’ αυτό το θέµα; Το ξέρετε ότι αλλάζει
και τις κατηγορίες αδειών εκείνων των εταιρειών, που µπορούν
να κάνουν λαθρεµπόριο πετρελαιοειδών; Θα τρελαθούµε; Και το
φέρνει ως τροπολογία στο «άρπα – κόλλα»; Τι είναι εδώ; Ψεκά-
στε, σκουπίστε, τελειώσατε; 

Για να µην έρθω στην άλλη τροπολογία του ΕΟΤ. Πριν από λί-
γους µήνες δεν ψηφίσαµε και εµείς µαζί σας, ως Ποτάµι, τον νέο
νόµο για τις δηµόσιες συµβάσεις, που υποτίθεται ότι θα έβαζε
τέλος σε αυτό το πανηγύρι και το πάρτι των απευθείας αναθέ-
σεων;

Τώρα γιατί µας φέρνετε κατ’ εξαίρεση, κατά παράβαση, ότι ο
ΕΟΤ θα µπορεί να υπογράφει απευθείας αναθέσεις για τη δια-
φηµιστική του προβολή; Μα είναι δυνατόν; Μας λέτε ότι είναι
έκτακτη δαπάνη η διαφηµιστική προβολή της χώρας µέσω του
ΕΟΤ; Δεν ξέρουµε ότι κάθε καλοκαίρι και κάθε χειµώνα αντιστοί-
χως έχουµε διαφηµιστική δαπάνη για την εποχή που υπηρε-
τούµε; Δηλαδή, τι περιµένουµε; Δεν ξέρουµε πότε θα έρθει το
καλοκαίρι; Δεν ξέρουµε ότι από τώρα πρέπει να βάλουµε έναν
σχεδιασµό και ο ΕΟΤ να προχωρήσει στα διαφηµιστικά κονδύλια;
Γιατί είναι έκτακτη δαπάνη; Στην Ελλάδα άλλοτε έρχεται το κα-
λοκαίρι και άλλοτε δεν έρχεται; 

Εάν πραγµατικά θέλετε να δείξετε ότι µε τις τροπολογίες δεν
κάνετε παιχνίδια, κάντε δεκτή την τροπολογία της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης, την οποία εµείς θα υποστηρίξουµε για το ακα-
τάσχετο των λογαριασµών των επιχειρήσεων, όπως επίσης και
για τη δυνατότητα των αναπήρων συµπολιτών µας να µπορούν
να διεισδύσουν στις ηλεκτρονικές υπηρεσίες του πλαστικού χρή-
µατος και να εξυπηρετούνται µε έναν ηλεκτρονικό τρόπο ορθό,
εύκολο και οικονοµικό. Γιατί δεν κάνετε αυτές τις τροπολογίες
δεκτές; 

Εµείς σας λέµε ότι πρέπει να αποσύρετε όλες τις τροπολογίες.
Είναι της τελευταίας στιγµής, είναι του ποδαριού, έχουν µέσα
σοβαρότατα θέµατα και ή θα αναλάβετε την ευθύνη, αν το προ-
χωρήσετε και το συνεχίσετε, της ψήφισης εσείς -και από αύριο
ποιος ξέρει τι έχει να βγει και τι λαγός από το καπέλο- ή αλλιώς
ελάτε να δείξετε ότι λαµβάνετε υπ’ όψιν τον κοινοβουλευτισµό,
τις αρχές της καλής νοµοθέτησης και αποσύρετέ τα και φέρτε
τα αύριο, µεθαύριο, σε άλλα νοµοσχέδια και να τα βάλουµε κάτω
να τα συζητήσουµε. 

Η «σταρ», βέβαια, της βραδιάς όσον αφορά τις τροπολογίες,
είναι η τροπολογία για την αναστολή της αύξησης του ΦΠΑ.
Άκουγα δε τον συνάδελφο της κυβερνητικής πλειοψηφίας να µι-
λάει για µείωση του ΦΠΑ! Καλά, θα µας τρελάνετε; Εσείς δεν
αποφασίσατε την αύξηση του ΦΠΑ στα νησιά; Εµείς τότε κατα-
ψηφίσαµε αυτήν την αύξηση. Τώρα έρχεστε και λέτε: Νησιώτες
και νησιώτισσες, εµείς είµαστε εδώ για σας. Σας µειώνουµε τον
ΦΠΑ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Παγώνουµε την αύξηση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Αµ δε που τον µειώνετε! Τον αυξήσατε.

Και τώρα µας λέτε ότι δεν θα τον αυξήσετε άλλο. Άσε, να µην µι-
λήσω για τα υπόλοιπα νησιά. Για τις Κυκλάδες θα πούµε τίποτε;
Για τη Σκύρο θα πούµε τίποτε; Για τη Σίκινο; Για την Ανάφη; 

Τι λέµε εµείς στο Ποτάµι; Εµείς, λοιπόν, στο Ποτάµι έχουµε
πει το εξής: Μπορούν να ενισχυθούν οι νησιώτες, που έχουν αν-
τιµετωπίσει, βεβαίως, το προσφυγικό κύµα σε µεγάλο βαθµό,
µπορούν, όµως, να ενισχυθούν και οι κάτοικοι των παραµεθορίων
περιοχών της ηπειρωτικής χώρας. Την Ειδοµένη την ξεχάσαµε;
Στον Έβρο και στο Διδυµότειχο κάθε µέρα εξακόσιοι µετανάστες
και πρόσφυγες περνάνε τα σύνορα του Έβρου. Το αντιλαµβάνε-
στε; Εξακόσια άτοµα την ηµέρα! Εκεί δεν υποφέρουν οι επιχει-
ρήσεις; Στον Έβρο δεν υποφέρει ο τουρισµός; 

Το Ποτάµι έχει καταθέσει επτά κοστολογηµένες συγκεκριµέ-
νες προτάσεις για να ενισχυθούν, όπως σας είπα, και οι νησιώτες
και οι κάτοικοι των ηπειρωτικών παραµεθόριων περιοχών από το
πλήγµα που υφίστανται και την πίεση του προσφυγικού ζητήµα-
τος. Σας είχαµε προτείνει επτά µέτρα, τα οποία κοστολογούνται
στο σύνολό τους, µε την αναστολή της αύξησης του ΦΠΑ που
βάσει της εισηγητικής έκθεσης κοστολογήθηκε στα 50 εκατοµ-
µύρια ευρώ µέσα, στα 100 εκατοµµύρια ευρώ.

Ποια είναι αυτά τα µέτρα; Εκτός του µέτρου της διατήρησης
µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στις περιοχές που σας είπα, είναι
αναστολή της επιβολής τέλους διανυκτέρευσης στα ξενοδοχεία
και στα ενοικιαζόµενα δωµάτια. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, σας θυµίζω ότι έχετε ψηφίσει τέλος
ανά νύχτα διανυκτέρευσης στα ξενοδοχεία και στα ενοικιαζόµενα
δωµάτια. Το κρατάτε αυτό. 

Εµείς, σας έχουµε προτείνει να επαναφέρετε τη ρύθµιση θε-
σµοθετηµένα των εκατό δόσεων για χρέη προς εφορία και ασφα-
λιστικά ταµεία και για εκείνους που την έχασαν έστω µία φορά.
Σας έχουµε πει να θεσµοθετήσουµε εδώ, στο Κοινοβούλιο, τη
ρύθµιση οφειλών επιχειρήσεων και νοικοκυριών προς τη ΔΕΗ και
τους δήµους σε αυτές τις περιοχές που σας είπα.

Προτείνουµε ακόµα µείωση 50% του ΕΝΦΙΑ για ακίνητα µε
επαγγελµατική χρήση, µείωση των εργοδοτικών εισφορών κατά
50% για την τουριστική περίοδο, µε ταυτόχρονη δέσµευση των
επιχειρηµατιών για τη διατήρηση των ίδιων, τουλάχιστον, θέσεων
εργασίας σε σχέση µε την προηγούµενη τουριστική περίοδο. 

Επίσης, η τελευταία µας πρόταση για την ανακούφιση των αν-
θρώπων που υφίστανται πιέσεις λόγω του προσφυγικού ζητήµα-
τος είναι να µειωθεί το όριο για τη λήψη του επιδόµατος ανερ-
γίας από τα εκατό στα ογδόντα ηµεροµίσθια. Αυτές είναι οι προ-
τάσεις του Ποταµιού, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Αν η Κυβέρνηση ήθελε, θα µπορούσε να τις ελέγξει, να τις κο-
στολογήσει µαζί µας για να τσεκάρει αν όντως έτσι είναι τα πράγ-
µατα –που έτσι είναι- και µετά να ψάξουµε να βρούµε αυτά τα 50
εκατοµµύρια ευρώ για να ενισχύσουµε τους ανθρώπους που δο-
κιµάζονται στα νησιά και τις παραµεθόριες περιοχές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου πείτε όµως ότι έχετε µία έφεση στο να συγκροτείτε,
να φτιάχνετε ειδικές γραµµατείες, τοµεακές γραµµατείες, ανα-
πληρωµατικές γραµµατείες, εκατόν πενήντα ένα στον αριθµό, αν
δεν κάνω λάθος –που δεν κάνω λάθος- αντί να καθίσετε να κά-
νετε µία περικοπή, µία εξοικονόµηση δαπανών και να βάλετε
άλλη προτεραιότητα στις επιλογές και τις αποφάσεις σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να λήξω την οµιλία µου,
γιατί τελειώνει και ο χρόνος, µε το θέµα των καζίνο. Τι γίνεται µε
τα καζίνο; Έχουµε καζινοπόλεµο; Έχουµε τους καζινοµάχους;
Διάβασα -και θα την καταθέσω στα Πρακτικά- τη συνέντευξη του
πρώην επικεφαλής της Επιτροπής Ελέγχου και Εποπτείας Παι-
γνίων κ. Αντώνη Στεργιώτη στα Parapolitika.gr. Τι είπε ο πρώην
επικεφαλής της επιτροπής; Σηµεία και τέρατα! 

Σας θυµίζω ότι το θέµα είναι ο Κανονισµός που έβγαλε η επι-
τροπή τον οποίο άλλαξε το Νοέµβριο για τη ρύθµιση των παι-
γνίων, των καζίνο κ.λπ.. Τα άφησε όλα ελεύθερα. Η επιτροπή
διορίζεται από την Κυβέρνηση και έχει εννέα µέλη. Δεν είναι µία
ανεξάρτητη αρχή, µην τις µπερδεύουµε.

Απέραντο καζίνο η χώρα. Δεν θα υπάρχει πλέον ούτε γεωγρα-
φική απόσταση µεταξύ των µικρών καζίνο, ούτε περιορισµός στο
πόσο µπορεί να παίξει κάποιος, ούτε καν να δίνει το όνοµά του. 
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Λέει, λοιπόν, ο κ. Στεργιώτης: «Αυτός ο κανονισµός έγινε γιατί
ο ΟΠΑΠ ζητούσε 100 και η επιτροπή του έδωσε 200. Ικανοποι-
ήθηκαν αιτήµατα που ούτε καν είχαν διατυπωθεί και γινόµαστε
Κούβα του Μπατίστα του 1959». Αυτό κάνετε, λοιπόν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώστε,
κύριε Αµυρά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Είναι σοβαρό
το θέµα. 

Επίσης, ο νυν Πρόεδρος της επιτροπής κ. Ευάγγελος Καρα-
γρηγορίου, ενώ άλλα υποστήριζε στην αρχή, τώρα ξαφνικά είδε
το φως το αληθινό και υποστηρίζει ακριβώς τα αντίθετα από
αυτά που είχε ψηφίσει στην πρώτη θητεία. 

Καταθέτω τις αποκαλύψεις- φωτιά και ελπίζω να έχουµε µία
απάντηση από τους Υπουργούς.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αµυράς καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα συνέντευξη, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα θέµατα του πτωχευτικού,
όπως σας είπα και στην προηγούµενη οµιλία µου, όπως και στα
διοικητικά είµαστε θετικοί. Όσον αφορά τις τροπολογίες, σας
είπα να τις αποσύρετε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ήρθαν άλλες πέντε. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Μας µοιράζονται τώρα. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ήρθαν και άλλες πέντε και µας τις µοι-

ράζουν τώρα; Είναι δυνατόν; Είναι αυτός τρόπος νοµοθέτησης;
Ανεβαίνουν οι εισηγητές των κοµµάτων να τοποθετηθούν για τις
τροπολογίες, για το κυρίως σώµα του νοµοσχεδίου και µας φέρ-
νετε και άλλες τροπολογίες; 

Τι να πω! Καταθέτω τα όπλα. Λέω ότι µας νικήσατε. Συγχαρη-
τήρια, είστε η Κυβέρνηση της τροπολογίας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο ει-
δικός αγορητής της Ένωσης Κεντρώων κ. Καβαδέλλας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα είµαι λίγο υποτονικός σήµερα

γιατί είµαι λίγο αδιάθετος, αν και είµαι πολύ εκνευρισµένος.  Θα
µε συγχωρήσετε.

Η Κυβέρνηση κάνει κατάχρηση της διαδικασίας του επείγον-
τος, συν ότι φέρνει τελευταία στιγµή τροπολογίες. Την ώρα που
ανέβηκα στο Βήµα για να µιλήσω ήρθαν άλλες πέντε τροπολο-
γίες. Τι να πω, όταν δεν γνωρίζω τι ακριβώς εµπνεύστηκαν οι κύ-
ριοι της συγκυβέρνησης; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Έφεραν τροπολογίες -αυτές που πρόλαβα να δω- περί φαρ-
µάκων, καµµία εικοσιπενταριά σελίδες, περί διαµονής αλλοδα-
πών, περί πετρελαιοειδών. Ο ΕΟΤ έχει πλέον το δικαίωµα να χα-
λάει το χρήµα όπως του αρέσει και να το δίνει όπου θέλει. Η κα-
θεµιά από αυτές τις τροπολογίες θα µπορούσε να είναι ένα ξε-
χωριστό νοµοσχέδιο. 

Εν πάση περιπτώσει, εξετάζουµε τόσο σοβαρά ζητήµατα,
όπως η εκ θεµελίων αλλαγή του Πτωχευτικού Κώδικα, η ουσια-
στική παρέµβαση στις διαδικασίες της διοικητικής δικαιοσύνης,
η αναπροσαρµογή του περίφηµου κόστους απονοµής δικαιοσύ-
νης µέσω του εξορθολογισµού του κόστους των παραβόλων και
των τελών, ο επανακαθορισµός της στάσης της πολιτείας απέ-
ναντι σε αυτούς που οικειοθελώς θα αποκαλύψουν –ποιοι είναι
αυτοί;- τα αδήλωτα εισοδήµατά τους. 

Έχετε τόσες λίστες στα χέρια σας -λίστα Λαγκάρντ και άλλες-
και περιµένετε κάποιοι να έρθουν να σας πουν «εγώ, ξέρεις, τα
πήρα τα χρήµατα και τα έχω εκεί» -αν είναι δυνατόν!- κι εφόσον
επιβάλλετε τόσο σκληρά µέτρα; Κάντε µια λογική συνεννόηση
να φέρουν τα χρήµατά τους. Τώρα έτσι θα τους κάνετε ακόµη
πιο αντίθετους προς αυτή τη σκέψη. 

Επιβάλλετε το πλαστικό χρήµα και τις ηλεκτρονικές συναλλα-
γές σε όλους. Καλό ακούγεται. 

Ακόµη εξετάζετε την άδεια του νέου καζίνου εντός του αστικού
ιστού. Έτσι, όµως, δίνεται το δικαίωµα –να µην κατονοµάσω, δεν
θέλω, εν πάση περιπτώσει- στο έργο που θα γίνει τώρα στο Ελ-

ληνικό να φτιάξουν καζίνο. Ο δρόµος είναι ευθύς από Βάρκιζα,
από Αθήνα και παντού. Θα πηγαίνουν να κάνουν τη βόλτα τους
και θα πηγαίνουν όλοι εκεί. Και τι γίνεται; 

Και αποσύρατε το άρθρο 111 για τη µετεγκατάσταση του κα-
ζίνου της Πάρνηθας για να γίνει κι αυτό ανταγωνιστικότερο. Γιατί
ποιος τρελός θα ανέβει στα χιονισµένα βουνά, τη στιγµή που το
καζίνο είναι δίπλα του και θα είναι και πιο µοντέρνο και καινούρ-
γιο; Και οι εκατοντάδες υπάλληλοι µένουν στον δρόµο. Τουλάχι-
στον φροντίσατε γι’ αυτούς να βάλετε µια υποσηµείωση ότι είναι
υποχρεωµένο το καινούργιο καζίνο πρώτα να απορροφήσει τους
παλιούς και µετά να πάει σε καινούργιους; Όχι, και είστε αρι-
στερή Κυβέρνηση! 

Οι πενηντάρηδες κρουπιέρηδες τι θα κάνουν; Πού θα βρουν
δουλειά; Πώς θα θρέψουν τις οικογένειές τους; Βάλτε µια υπο-
σηµείωση ότι τουλάχιστον να γίνει πρώτα απορρόφηση, γιατί θα
κλείσει το καζίνο της Πάρνηθας. Μη νοµίζετε. Θα είναι ένα ωραίο
ξενοδοχείο, όπως όλα αυτά που υπάρχουν στην Ελλάδα κι έχουν
κλείσει. Θα το πουλήσετε και µπιρ παρά και θα τελειώσει το
θέµα.

Όλα τα παραπάνω αποτελούν περιεχόµενο τριών ουσιαστικά
νοµοσχεδίων, τα οποία είναι άσχετα µεταξύ τους. Δεν υπάρχει
επαρκής αιτιολόγηση. Εγώ δεν βλέπω κάποια επαρκή αιτιολό-
γηση. Εσείς τα συνενώνετε και τα παρουσιάζετε να έχουν επεί-
γοντα χαρακτήρα και ότι πρέπει εν µία νυκτί να υπογραφούν και
να τελειώσει το θέµα.

Συνεχίζετε να νοµοθετείτε και να διαπράττετε έγκληµα, γιατί
έγκληµα είναι αυτό το πράγµα. Δεν σας απασχολεί ο διάλογος.
Θέλετε να τελειώνει το ζήτηµα. Το πήγατε όσο µπορούσατε πιο
αργά για να πέσουν οι υπογραφές της τελευταίας στιγµής, χωρίς
να πάρουµε είδηση τι ψηφίζουµε.

Υπάρχει κι ένα ζήτηµα µε τον Πτωχευτικό Κώδικα. Προχωράτε
σε αναµόρφωση του Πτωχευτικού Κώδικα. Υπάρχουν τρεις άξο-
νες. Ο ένας άξονας περιγράφεται στην αιτιολογική έκθεση ως
εξής: Οι ρυθµίσεις επιδιώκουν να παρέχουν την ουσιαστική δυ-
νατότητα επαναδραστηριοποίησης του έντιµου επιχειρηµατία
που ατύχησε, παρ’ όλες τις καλόπιστες προσπάθειές του. 

Όλοι ατύχησαν. Ποιος είναι ο έντιµος και ο ανέντιµος; Βάζετε
και έναν καινούργιο αγγλικό όρο, το «fresh start», για να µας το
κάνετε πιο «comme il faut». 

Ισχυρίζεστε, λοιπόν, πως απευθύνεστε στους έντιµους, που
ατύχησαν και αυτούς θα τους αποκαταστήσετε. Ποιοι θα αποκα-
τασταθούν; Μήπως θα αποκατασταθούν κάποιοι δικοί σας άν-
θρωποι, τα «καλά παιδιά»! 

Δεν µας λέτε ποιοι είναι οι έντιµοι και ποιοι είναι οι ανέντιµοι.
Ποιος είναι ο ανέντιµος; Αυτός που εκβιαζόµενος προτιµάει να
θρέψει την οικογένειά του από το να πληρώνει άλλες υποχρεώ-
σεις; Δεν ξέρετε ότι έχετε φέρει τα capital controls και δεν µπορεί
κανένας να κάνει τίποτα, ούτε να προγραµµατίσει;  Όλα είναι
τώρα, αυτή τη στιγµή, έωλα. Τι να πω επ’ αυτού; Δεν έχω να πω
κάτι. 

Όµως έχω την εντύπωση ότι αυτό το µέρος του νοµοσχεδίου
σας είναι για να βολευτούν κάποιοι δικοί σας. Τους κλείνετε το
µάτι, τώρα που πιθανόν θα έχουµε εκλογές –εγώ υποπτεύοµαι
εκλογές-, ότι «εσείς βρε παιδιά, που είσαστε δικοί µας, βοηθήστε
τώρα, βάλτε πλάτη και εµείς αργότερα µε αυτόν τον νόµο θα σας
τακτοποιήσουµε»! Το λέω γιατί δεν είστε ούτε ακριβείς ούτε επε-
ξηγηµατικοί στο ποιοι είναι αυτοί οι ατυχήσαντες.

Υπάρχει και η λοταρία του κ. Τσακαλώτου! Το λέω και γελάω.
Σε συνδυασµό µε αυτή τη λοταρία -το εισάγετε σε άλλο άρθρο
παρακάτω, στο πέµπτο µέρος- γίνεται φανερό πως η Κυβέρνηση
είναι «κυβέρνηση τζόγου» πλέον, καζίνα από εδώ, λοταρίες από
εκεί.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Η Κυβέρνηση είναι του τζόγου ή εσείς
που ασχολείστε µε τον τζόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-
κόπτετε. 

Κύριε Καβαδέλλα, συνεχίστε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Εν πάση περιπτώσει, η συγκυ-

βέρνηση είναι υπέρ του τζόγου από ό,τι κατάλαβα. 
Μιλάω πολύ ευγενικά. Θα µπορούσα να σας πω πολύ χειρό-

τερα λόγια, αυτά που λέγατε για τους προηγούµενους από εσάς.
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Δεν τα λέω αυτά τα πράγµατα. Όµως, µιλάτε µια για λοταρίες,
µια για καζίνο, καζίνο εδώ, καζίνο εκεί. Ο κόσµος δεν έχει να φά-
ει. Ποιοι θα πηγαίνουν στο καζίνο; Αυτοί που κλέβουν από εδώ
και από εκεί. Ποιος θα πηγαίνει στο καζίνο, κύριοι; Εν πάση πε-
ριπτώσει, µπορεί να είναι και αυτό αναπτυξιακό, το καζίνο και ο
τζόγος! 

Έχω ακούσει και κάτι για «φρουτάκια». Έχω ακούσει ότι ανα-
µένεται εντός των προσεχών ηµερών να µας φέρετε και έναν
νόµο για τα φρουτάκια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν θα δευτερολογήσω, κύριε Πρόεδρε. Οπότε, δώστε µου
ένα λεπτό ακόµη.

Παρ’ όλα αυτά, κάπου θα συµφωνήσουµε. Θα συµφωνήσουµε
στο ζήτηµα της δικαιοσύνης. Οπωσδήποτε χρειάζονται διαδικα-
σίες συντοµότερες. Είναι και µνηµονιακή υποχρέωση εξ άλλου.
Όµως εδώ πάλι µας τα χαλάτε, διότι θα µπορούσατε να δεχτείτε
µερικά πράγµατα από αυτά που προτείνουµε. 

Εµείς προτείνουµε την ενίσχυση του ανθρωπίνου δυναµικού
των δικαστηρίων µας µε εµπειρογνώµονες, µε µορφωτικά προ-
γράµµατα. Είναι έµπειροι οι δικαστές µας. Πλην όµως, επειδή ο
κόσµος προχωράει, η τεχνολογία και αυτή προχωράει, χρειάζεται
καλύτερος προγραµµατισµός. Σας τις είχαµε παραθέσει αναλυ-
τικά στις επιτροπές που πήραµε µέρος.

Στο άρθρο 6 θα θέλαµε να σας επισηµάνουµε ότι πρέπει να
σκεφτείτε σοβαρότερα την επέκταση της δυνατότητας του ορι-
σµού ως εµπειρογνώµονα ενός λογιστή, που να είναι φοροτεχνι-
κός Α’ τάξης, εκτός των υποθέσεων των φυσικών προσώπων, και
για εκείνες των µικρών και πολύ µικρών επιχειρήσεων.

Στο τρίτο µέρος του πολυνοµοσχεδίου και ειδικά στα άρθρα
33 έως 44, η ηγεσία του Υπουργείου Δικαιοσύνης ισχυρίζεται
πως επιχειρεί τον εξορθολογισµό του κόστους της λειτουργίας
της δικαιοσύνης. Είναι αλήθεια ότι το κόστος λειτουργίας των δι-
καστηρίων είναι πάρα πολύ υψηλό, δεδοµένου ότι είναι ένα αργό
σύστηµα απονοµής δικαιοσύνης και γίνεται ακόµα ακριβότερο,
λόγω του ότι µερικές υποθέσεις αργούν να τελεσιδικήσουν, πάνε
οκτώ και δέκα χρόνια. 

Υπάρχει και το άρθρο 33, όπου ζητάτε την κατάργηση του δι-
καστικού ενσήµου στις αναγνωριστικές αγωγές. Και υπάρχει και
µία προτεινόµενη µεταρρύθµιση στο άρθρο 34 του δικαστικού
ενσήµου στις καταψηφιστικές αγωγές των εργατικών διαφορών.
Εκεί δεν έπρεπε να υπάρχει ένσηµο. Τι περιµένετε από τον φτω-
χό και τον άνεργο, τον άνθρωπο που έχει χάσει τα δικαιώµατά
του, να πληρώνει κι από πάνω; 

Υπάρχει κι ένα άλλο µέτρο, το παράβολο της αναβολής, το
οποίο είναι εισπρακτικό κατ’ εµάς. Κάνετε κάποιες αναπροσαρ-
µογές: Για παράδειγµα στο άρθρο 40 υπάρχει ένα παράβολο σή-
µερα 100 ευρώ και θα το πάτε 70 ευρώ. Μεγάλη αναπροσαρ-
µογή, ευφυής όλη αυτή η προσπάθεια. Υπάρχει κι ένα παράβολο
παράστασης πολιτικής αγωγής που από 50 ευρώ έγινε 40 ευρώ,
δηλαδή, κάτι φραγκοδίφραγκα, λες κι ο καθένας πηγαίνει κάθε
µέρα στα δικαστήρια, λες και µ’ αυτά τα 10 ευρώ διαφορά, σώ-
ζεται. 

Είναι ένα πρόχειρο νοµοσχέδιο, γι’ αυτό και µας φέρνετε συ-
νέχεια τροπολογίες. Ώσπου να πάω σπίτι µου, θα είναι άλλες
πέντε–έξι φαντάζοµαι. 

Περί διαφάνειας, λοιπόν, κι ορθής ενηµέρωσης του πολίτη,
εδώ αντιµετωπίζουµε θετικά -το άρθρο 43 εννοώ και τις παρα-
γράφους 2 και 3- να γίνεται, τουλάχιστον, διαδικτυακά η δηµο-
σιοποίηση κι η παρουσίαση του αναλυτικού κόστους των κατά
περίπτωση δικαστικών τελών και παραβόλων, για να έχει µια
σαφή εικόνα κάποιος  που αρχίζει µια διαδικασία, εάν θα µπορέ-
σει να προχωρήσει παρακάτω. 

Έχω κι άλλα πολλά να σας πω, αλλά ο χρόνος µου έχει τελει-
ώσει. 

Σας ευχαριστώ που µε ακούσατε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης):  Ευχαριστούµε τον
κύριο Καβαδέλλα. 

Τον λόγο θα έχει τώρα ο Υπουργός κ. Βίτσας για να υποστη-
ρίξει µία τροπολογία. Στη συνέχεια θα λάβει τον λόγο ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του Ποταµιού, ο κ. Δανέλλης, και µετά
θα ξεκινήσουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών. 

Ορίστε, κύριε Βίτσα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας):  Νοµίζω ότι εκφράζω τα συναισθήµατα όλων των
µελών της ελληνικής Βουλής εκφράζοντας τον αποτροπιασµό
µας για την δολοφονική επίθεση ενάντια στον Ρώσο Πρέσβη πριν
λίγη ώρα στην Άγκυρα. Και γι’ αυτό λέω «δολοφονική επίθεση»,
γιατί ο άνθρωπος δολοφονήθηκε, κατέληξε. Εκφράζω την συµ-
παράστασή µας και στον φίλο ρωσικό λαό και στην κυβέρνηση
του. Το ένα είναι αυτό.

Το δεύτερο είναι ότι θέλω να πω ότι πολλές φορές λέµε πράγ-
µατα µην αντιµετωπίζοντας µια συνήθη κοινοβουλευτική πρα-
κτική, την οποίαν εντάξει να την αλλάξουµε -κι εγώ συµφωνώ να
την αλλάξουµε- αλλά δεν χρειάζεται να τα «σηκώνουµε» πριν να
γίνουν. Για παράδειγµα ξέρουµε όλοι ότι για δεκαπέντε µέρες η
Βουλή δεν θα νοµοθετήσει. 

Θέλω να σας θυµίσω ότι το 2014 από µια κυβέρνηση η οποία
ουσιαστικά είχε πέσει, τυπικά δεν είχε πέσει, κατατέθηκαν σε νο-
µοσχέδιο ανάµεσα -εάν θυµάµαι καλά- στις δύο ψηφοφορίες για
τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, πενήντα πέντε τροπολογίες.
Άρα, πολύς θόρυβος, για να γίνεται θόρυβος. Δεν κάνω συµψη-
φισµό. Λέω ότι σηκώνουµε πολύ αχό, για ένα πράγµα που έχει
γίνει και να συµφωνήσουµε να το αλλάξουµε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Πάµε για εκλογές δηλαδή.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας):  Κοιτάξτε, όσον αφορά αυτό το ζήτηµα, γιατί εγώ θέλω
µια τροπολογία να υποστηρίξω, φοβάµαι ότι θα έρθει το 2019,
θα γίνουν οι εκλογές και το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση, θα ξαναζητάει εκλογές από
συνήθεια. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τις οποίες δεν σκοπεύετε να κάνετε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Πάµε τώρα στην τροπολογία. Είναι µια πολύπαθη τρο-
πολογία, µε την έννοια όχι της ουσίας, µια και οι Υπουργοί που
την υπογράφουν συµφώνησαν γρήγορα, αµέσως δηλαδή, αλλά
έπρεπε να συνεννοηθούν τα νοµικά τµήµατα, ώστε η νοµική δια-
τύπωση, η τυπική διατύπωση να είναι ακριβής, ώστε από τη
στιγµή που θα δηµοσιευθεί, να µπορέσει να λειτουργήσει.

Αφορά τα εξής πράγµατα. Το πρώτο είναι ότι δίνουµε τρίµηνη
φορολογική και ασφαλιστική ενηµερότητα στα Ελληνικά Αµυν-
τικά Συστήµατα και τρίµηνη φορολογική ενηµερότητα για την
πώληση ακινήτου. Συγχρόνως, έχουµε νοµοτεχνικές βελτιώσεις
αυτής της τροπολογίας, τις οποίες θα πρέπει να τις αναφέρω και
θα τις καταθέσω.

Η πρώτη δεν έχει σηµασία, απλώς η ανωτέρω εταιρεία γίνεται
Ελληνικα Αµυντικα Συστηµατα.

Η δεύτερη λέει ότι από το παρακρατηµένο ποσοστό του 7%,
από τα έσοδα, πρώτα θα πληρώνεται ο ΕΝΦΙΑ. 

Και το τρίτο και το τέταρτο είναι η αναστολή των µέτρων διοι-
κητικής και αναγκαστικής εκτέλεσης σε βάρος κινητής και ακί-
νητης περιουσίας της ανώνυµης εταιρείας και οι πράξεις ασφα-
λιστικών µέτρων, ώστε να µπορέσουν να αρθούν οι δεσµεύσεις
που υπάρχουν σε λογαριασµούς. Τα πράγµατα, τουλάχιστον,
όπως είναι αυτήν τη στιγµή, δείχνουν ότι πάρα πολύ γρήγορα θα
υπάρξουν τα χρήµατα, ώστε να πληρωθούν οι εργαζόµενοι και
να αρχίσει και η κανονική λειτουργία της εταιρείας.

Το τελευταίο άρθρο είναι πάλι κάτι το σύνηθες, δηλαδή -δεν
θυµάµαι, ίσως κάποιος µπορέσει να µου θυµίσει, νοµίζω ότι είναι
σχεδόν δεκαετία- ανανεώνουµε για έναν χρόνο τη δυνατότητα
της Ελληνικής Αεροδιαστηµικής Εταιρείας να µην προσκοµίζει
φορολογική και ασφαλιστική ενηµερότητα στους διαγωνισµούς.
Νοµίζω ότι είναι η δέκατη φορά.

Τώρα για τα ΕΑΣ µια κουβέντα ακόµα. Στις 21 του µήνα, αν δεν
κάνω λάθος µεθαύριο, γίνεται και η γενική συνέλευση η οποία
θα νοµιµοποιήσει τον νόµο που ψηφίσαµε το καλοκαίρι, της κε-
φαλαιοποίησης, οπότε αυτό το ζήτηµα που αφορά τη φορολο-
γική και ασφαλιστική ενηµερότητα ίσως µας αφήσει χρόνους για
πολύ.

Τέλος, θέλω να πω ότι υποστηρίζουµε την τροπολογία των
Βουλευτών Μαντά, Καραγιάννη, Στέφου και Τζούφη. Είναι µια
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τροπολογία που αφορά µια τρίµηνη ασφαλιστική και φορολογική
ενηµερότητα για την…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
συγγνώµη για τη διακοπή. Προς διευκόλυνση και του Σώµατος
είναι καλό να αναφέρετε και τον αριθµό της τροπολογίας, γενικό
και ειδικό, αν είναι εύκολο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Με συγχωρείτε. Η πρώτη τροπολογία είναι η µε γενικό
αριθµό 850 και ειδικό 82 για την τροπολογία του Υπουργείου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αυτή είναι η υπουρ-
γική. Μάλιστα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Ναι. Και είναι και η τροπολογία µε γενικό αριθµό 845
και ειδικό 77, που δίνει τρίµηνη φορολογική και ασφαλιστική ενη-
µερότητα. Αυτή ειδικά είναι προς άρση κάθε αµφιβολίας από την
πλευρά των υπηρεσιών, ώστε να προχωρήσει, γιατί, όπως γνω-
ρίζετε η «Μεταλλοβιοµηχανική Ηπείρου» έχει µπει, χωρίς να έχει
υπογραφεί η σύµβαση ακόµα, σε ειδική εκκαθάριση εν λειτουρ-
γία.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Δηµήτριος Βί-
τσας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες τροπολο-
γίες, οι οποίες έχουν ως εξής:

3642 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ζήτησε τον λόγο ο
κ. Κοντονής για κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Ορίστε, έχετε
τον λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Έχουµε συντάξει ένα έγγραφο, στο οποίο εµπεριέχονται όλες
οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις και παρακαλώ για τη διανοµή του.
Επίσης και η δήλωση για την απόσυρση του άρθρου 56Α.

Επίσης, κύριε Πρόεδρε, θέλω δύο τροπολογίες του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης οι οποίες δεν θεωρώ ότι είναι άσχετες. Ίσα-
ίσα είναι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και είναι απολύτως σχε-
τικές. Η µία µάλιστα είναι σχετική µε τον Πτωχευτικό Κώδικα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για ποιες γίνεται
λόγος, κύριε Υπουργέ; Με τα νούµερά τους σας παρακαλώ.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Αυτή που αναφέρεται στον
Πτωχευτικό Κώδικα είναι αυτή που έχει γενικό αριθµό 848. Με
βάση αυτήν την τροπολογία, πλέον ο εγγυητής ο οποίος αποδει-
κνύεται ότι είναι συγγενής πρώτου ή δευτέρου βαθµού προς τον
πρωτοφειλέτη, ακολουθεί το χρέος του πρωτοφειλέτη, χωρίς να
υπάρχει η συναίνεση προς αυτό του πιστωτή.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Σταύρος Κοντονής καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Η δεύτερη τροπολογία -και αυ-
τή του Υπουργείου Δικαιοσύνης- αναφέρεται στον Κώδικα Πολι-
τικής Δικονοµίας. Είχε παραλειφθεί στις τελευταίες τροποποι-
ήσεις να προσδιοριστεί η κατά τόπον αρµοδιότητα των δικαστη-
ρίων -προστίθεται αυτό- και δηµιουργούσε πλείστα όσα προβλή-
µατα. Αρµόδιο για την τέλεση της υιοθεσίας είναι κάθε µονοµε-
λές πρωτοδικείο της επικράτειας. Αυτές οι δύο τροπολογίες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, το
νούµερο σας παρακαλώ, αν είναι εύκολο, για την τελευταία που
µόλις είπατε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Η δεύτερη τροπολογία είναι η
µε γενικό αριθµό 836.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Σας ευχα-
ριστούµε.

Κυρία Κουντουρά, ζητήσατε και εσείς τον λόγο για την τροπο-
λογία που έχετε καταθέσει.

Ορίστε, σας ακούµε.
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Ευχαριστώ

πολύ. Είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 844 και ειδικό 76,
όπου απλώς προστίθεται µια παράγραφος 10 στο άρθρο 4 του
ν.3270/2004. Ο λόγος είναι όσον αφορά στον ΕΟΤ, η απαίτηση
άµεσης και επιτακτικής προσαρµογής της στρατηγικής της προ-
ώθησης του ελληνικού τουριστικού προϊόντος, η ανάγκη της επι-
κοινωνιακής διαχείρισης κρίσεων που επηρεάζουν την τουριστική
ροή, ιδιαίτερα τώρα, στις αρχές του χρόνου, αλλά και ο τρόπος
που θα γίνει η προώθηση του εθνικού προϊόντος µέσα από σύγ-
χρονες τεχνικές µεθόδους, όπως είναι ιδιαίτερα το διαδίκτυο,
στο οποίο στηριζόµαστε, γιατί είναι και πάρα πολύ φθηνό.

Αφορά φυσικά και το να µπορέσουµε να µειώσουµε τις δηµό-
σιες δαπάνες και να δηµιουργήσουµε τη δυνατότητα στον ΕΟΤ
να διαφηµιστεί µέσα από τα ψηφιακά µέσα, αλλά και µε µικρό
κόστος. Λόγω του ότι η διοίκηση πρέπει να προσαρµοστεί εγκαί-
ρως στις προβλεπόµενες διατάξεις και να προετοιµαστεί η προ-
βολή της χώρας, έτσι ώστε να µπορούµε να βγούµε τον Ιανουά-
ριο, δίνουµε αυτή τη δυνατότητα των τριών µηνών, ώστε να µπο-
ρέσουµε και να εξασφαλίσουµε το δηµόσιο συµφέρον -αυτό είναι
το πιο σηµαντικό- αλλά και να µπορέσουµε σε αυτό το διάστηµα
να υλοποιήσουµε τις σηµαντικότερες εκθέσεις οι οποίες θα
έχουν βγει τον Ιανουάριο.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Αµυ-

ρά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μπορούµε να ρωτήσουµε την κυρία

Υπουργό για την τροπολογία κάποια συγκεκριµένα πράγµατα,
µια που την υποστήριξε, ή όχι; Πώς θα γίνει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε ακριβώς
να ρωτήσετε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Θέλω να ρωτήσω το εξής…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αµυρά, καθυ-

στερούµε τη διαδικασία. Σας παρακαλώ, έχετε τον λόγο για ένα
λεπτό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ούτε ένα λεπτό. Θα είµαι συντοµότατος.
Κυρία Υπουργέ, µας είπατε ότι ναι, χρειάζεται απευθείας να

κάνει αναθέσεις ο ΕΟΤ. Εγώ θα το καταλάβω, όταν υπάρχουν πε-
ριπτώσεις κρίσεων, όπως για παράδειγµα, συµβαίνει κάτι και δυ-
σφηµείται η χώρα µας τουριστικά.

Για την εθνική πολιτική, όπως είπατε, προώθησης του ελληνι-
κού τουρισµού, γιατί πρέπει να γίνεται αυτό µε απευθείας ανα-
θέσεις και όχι µε τη διαγωνιστική διαδικασία; Οι εκθέσεις του
Γενάρη που επικαλείστε, όπως και του Φλεβάρη και του Μάρτη
κ.λπ., είναι διεθνείς εκθέσεις που γίνονται χρόνια. Ξέρουµε πότε
γίνονται. Για ποιον λόγο µε απευθείας αναθέσεις θα διαφηµι-
στούµε και όχι µε διαγωνιστικές διαδικασίες, έτσι ώστε να πέσει
το κόστος και να µην υπάρχουν υποψίες και σκιές;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ,

προφανώς θέλετε να απαντήσετε. Να είστε σύντοµη, σας παρα-
καλώ. Έχετε ένα λεπτό.

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Δεν αφορά
µόνο τις εκθέσεις. Αφορά το διαδίκτυο. Δεν µπορείς να κάνεις
διαγωνισµό για να πάρεις το google. Το google είναι ένα. Δεν
µπορείς να κάνεις διαγωνισµό για να βγεις στο twitter. Το twitter
είναι ένα. Αυτό το έκανε ο ΕΟΤ πάντα και δεν µπόρεσε να προ-
σαρµοστεί στο να προλάβουµε να πάρουµε τα χρήµατα τα οποία
θα έρθουν το 2017 για να βγάλουµε, αν θέλετε, ένα spec, έναν
δηµόσιο διαγωνισµό που όλα αυτά θα µπουν µέσα.

Το google, το twitter, το yahoo είναι συγκεκριµένα, µεµονω-
µένα προϊόντα µέσα από τα οποία όλα τα χρόνια διαφηµιζόταν ο
ΕΟΤ. Δεν µπορείς να κάνεις διαγωνισµό για να πάρεις το google.
Είναι τόσο απλό. Αυτή η διαδικασία χρειάζεται τρεις µήνες, το
να µπορέσουµε να προσαρµοστούµε για να µπούµε στη διαγω-
νιστική διαδικασία, να βγει spec µε τα χρήµατα που θα έρθουν
το 2017.

Εµείς έχουµε πάρα πολύ λίγα χρήµατα σήµερα, τα οποία είναι
της τάξεως των 600.000 ευρώ και πρέπει να βγούµε τον Ιανουά-
ριο-Φεβρουάριο και κατευθείαν να διαφηµιστούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Ο Πρωθυ-

πουργός µάς έχει υποσχεθεί 20 εκατοµµύρια τα οποία θα βγουν
σε διαγωνισµό µε διαφηµιστικό spec για το 2017-2018, αλλά
αυτά τα χρήµατα δεν θα έρθουν πριν από τον Φεβρουάριο. Τα
χρήµατα που έχουµε είναι πάρα πολύ λίγα. Αυτό είναι το πρό-
βληµα.

Ευχαριστούµε πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το ΠΟΤΑΜΙ, ο κ. Δανέλ-

λης, έχει τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Προφανώς, συµµεριζόµαστε τον αποτροπιασµό που εξέφρασε

ο Υπουργός κ. Βίτσας για τη δολοφονία του Ρώσου Πρέσβη στην
Άγκυρα.

Η κλιµάκωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της έντασης στην
Τουρκία µάς ανησυχεί όλο και περισσότερο και προφανώς επι-
βάλλει σύνεση, επιβάλλει ψυχραιµία, συνεννόηση και οµοθυµία.

Θα αναφερθώ στο νοµοσχέδιο τώρα. Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, η νησιωτικότητα ούτως ή άλλως δηµιουργεί επιπλέον δυ-
σκολίες και προβλήµατα στην αναπτυξιακή διαδικασία, σε σχέση
µε την ηπειρωτική χώρα. Η υπέρµετρη επιβάρυνση των νησιών
που βρίσκονται στην πρώτη γραµµή υποδοχής προσφύγων και
µεταναστών επιβάλλει ιδιαίτερα µέτρα προστασίας. 

Η τροπολογία που παγώνει για έναν χρόνο τον ΦΠΑ στα εν
λόγω νησιά, κινείται προφανώς στη σωστή κατεύθυνση, έστω και
καθυστερηµένα. Και λέω καθυστερηµένα, γιατί εµείς στο Ποτάµι
έχουµε από το φθινόπωρο -και κατ’ επανάληψη από τότε-, κατα-
θέσει µια ολοκληρωµένη πρόταση για αντιµετώπιση της οικονο-
µικής καταστροφής, που συντελέστηκε και συντελείται στις
νησιωτικές αυτές περιοχές και την αναγκαιότητα λήψης σχεδια-
σµένων µέτρων. Γιατί η επιβάρυνση από την αθρόα εισροή µε-
ταναστών και προσφύγων, σε συνδυασµό µε τη συνεπακόλουθη
κατάρρευση των εσόδων από τον τουρισµό, που ήταν η κύρια
πηγή εισοδηµάτων, οδήγησαν σε ένα εκρηκτικό µείγµα που δυ-
ναµιτίζει την κοινωνική συνοχή και ευηµερία. 

Προτείναµε τότε -και µπορεί η Κυβέρνηση να τα ξαναδεί σή-
µερα-, πρώτον, διατήρηση µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα
νησιά όπως γίνεται. 

Δεύτερον, αναστολή επιβολής τέλους διανυκτέρευσης στα ξε-
νοδοχεία και στα ενοικιαζόµενα δωµάτια, κυρία Υπουργέ Τουρι-
σµού. 

Τρίτον, επαναφορά της ρύθµισης των εκατό δόσεων για χρέη
προς εφορία και ασφαλιστικά ταµεία. 

Τέταρτον, θεσµοθέτηση ρυθµίσεων οφειλών επιχειρήσεων και
νοικοκυριών προς τη ΔΕΗ και τους δήµους. 

Πέµπτον, µείωση 50% του ΕΝΦΙΑ για τα ακίνητα µε επαγγελ-
µατική χρήση.

Έκτον, µείωση των εργοδοτικών εισφορών κατά 50% για την
τουριστική περίοδο, µε ταυτόχρονη δέσµευση των επιχειρηµα-
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τιών για τη διατήρηση των θέσεων εργασίας. 
Έβδοµον, µείωση του ορίου για τη λήψη επιδόµατος ανεργίας

στις ογδόντα από τις εκατό ηµέρες. 
Το συνολικό δηµοσιονοµικό κόστος των παραπάνω µέτρων, θα

µπορούσε -και άξιζε τον κόπο- να αντιµετωπιστεί, να καλυφθεί
από µείωση περιττών δαπανών του δηµοσίου που κι εσείς συµ-
φωνείτε ότι υπάρχουν.

Πλαστικό χρήµα: Κάθε διάταξη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
που βοηθά στην ενίσχυση της κουλτούρας χρησιµοποίησης του
πλαστικού χρήµατος επί της αρχής, δεν µπορεί παρά να βρίσκει
όλους σύµφωνους. Κι αυτό γιατί η χρήση ηλεκτρονικών πληρω-
µών βοηθά στην πάταξη της φοροδιαφυγής και περιορίζει την
απώλεια εσόδων από το ΦΠΑ. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι υπάρχει στενή συσχέτιση µεταξύ
της χρήσης ηλεκτρονικών πληρωµών και της φοροδιαφυγής. Αν
η χρήση πλαστικού χρήµατος φθάσει στην Ελλάδα τα επίπεδα
του µέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή, εβδοµήντα
έξι φορές και όχι επτά ετησίως που είναι η ελληνική πραγµατι-
κότητα, η απώλεια ΦΠΑ θα µειωθεί από το 34% στο 19% του
ΑΕΠ. Ωστόσο, δίνετε κίνητρα µονάχα στους µισθωτούς και τους
συνταξιούχους που εξασφαλίζουν αφορολόγητο µε τη χρήση
των καρτών. Το πραγµατικά ρηξικέλευθο, όµως, θα ήταν να δί-
νατε κίνητρα και στις υπόλοιπες κοινωνικές οµάδες, όπως στους
µικροµεσαίους επαγγελµατίες, που πολλοί έχουν πλέον εισοδή-
µατα κάτω από το αφορολόγητο, όπως και σε γιατρούς, δικηγό-
ρους, επιχειρηµατίες και γιατί όχι ακόµα και αυτούς που φαίνεται
να µην έχουν εισοδήµατα, αλλά παρ’ όλα αυτά καταναλώνουν
έστω και µε τις µικρές δυνατότητες.

Κυρίως, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, θα πρέπει να διασφαλί-
σουµε και να θεσπίσουµε τον ακατάσχετο λογαριασµό για τις
επιχειρήσεις. Διαπραγµατευτείτε µε τους δανειστές που επιµέ-
νουν και -το ξέρουµε αυτό- δηµιουργούν αδιέξοδα σε αυτήν τη
διαπραγµάτευση. Επιµείνετε και θα έχετε πλάι σας όλο το Κοι-
νοβούλιο. Δεν γίνεται ο επιχειρηµατίας να αγωνιά για τα αυτο-
νόητα έξοδα της επιχείρησής του, που πρέπει να συνεχίσει να
λειτουργεί ανεξάρτητα µε τις ληξιπρόθεσµες οφειλές που έχει
προς το κράτος ή οπουδήποτε αλλού. 

Η µισθοδοσία των υπαλλήλων της επιχείρησης, όσο µικρή και
να είναι, η κάλυψη των προµηθευτών θα πρέπει να διασφαλίζεται,
γιατί, δυστυχώς, αν δεν διασφαλιστεί ο ακατάσχετος λογαρια-
σµός για τις επιχειρήσεις, το ίδιο το µέτρο που φέρνετε αυτοα-
κυρώνεται σε σηµαντικό βαθµό. Πρέπει να συνειδητοποιήσουµε
πως, αν δεν συνοδεύσουµε το ορθό µέτρο της γενικευµένης χρή-
σης του πλαστικού χρήµατος µε τον ακατάσχετο επιχειρηµατικό
λογαριασµό, κινδυνεύει µε αφανισµό η πλειοψηφία των µικροµε-
σαίων επιχειρηµατιών. 

Για την επιτάχυνση της δικαιοσύνης, το µότο του Ποταµιού συ-
νοψίζεται στη φράση «η δικαιοσύνη πρέπει να είναι τυφλή, αλλά
πρέπει να είναι και γρήγορη». 

Οι διαδικασίες απονοµής δικαιοσύνης και συγκεκριµένα της
διοικητικής δικαιοσύνης στη χώρα µας –γι’ αυτήν µιλάµε- χαρα-
κτηρίζονται από απελπιστικά αργούς ρυθµούς κατά την απονοµή
τους και αυτό σίγουρα δεν αποτελεί γνώρισµα µιας ευρωπαϊκής
ευνοµούµενης πολιτείας, όπως θέλει και οφείλει να είναι η ελλη-
νική. 

Για ποιο κράτος δικαίου µπορούµε να µιλάµε, όταν η οποιαδή-
ποτε διοικητική διαφορά θα πρέπει να επιλυθεί στα δικαστήρια
την επόµενη πενταετία, οκταετία ή δεν ξέρω πόσο, όταν ο υπέ-
ρογκος αριθµός των διοικητικών υποθέσεων αλλά και οι ίδιες οι
θεσµικές ανεπάρκειες συνιστούν εµπόδια που δυσχεραίνουν το
έργο της δικαιοσύνης αλλά και την καθιστούν αναποτελεσµατική.
Εξ άλλου ο τρόπος λειτουργίας των ελληνικών δικαστηρίων ανα-
φέρεται συχνά ως ένα από τα σοβαρά αντικίνητρα για τις επεν-
δύσεις. 

Οι πολλαπλές αναβολές στις αποφάσεις της διοικητικής δι-
καιοσύνης που παρατηρούνται µέχρι σήµερα παρατεινόµενες
κατά κανόνα για µεγάλα χρονικά διαστήµατα στερούν συν τοις
άλλοις έσοδα στο κράτος από δασµούς, φόρους, πρόστιµα κ.λπ.. 

Το Airbnb είναι χωρίς αµφιβολία ένα καινούργιo προϊόν που
έχει προκύψει µέσα από την εκτενή χρήση του διαδικτύου.
Ωστόσο, δεν θα πρέπει να το αντιµετωπίσουµε µε τη λογική «take

it or leave it». Προφανώς πρέπει να ρυθµιστεί. Απαιτούνται κανό-
νες. Η διαβάθµιση της κάθε ξεχωριστής περίπτωσης για µια ορ-
θολογική ρύθµιση και, βέβαια, όλες οι περιοχές της χώρας δεν
είναι ισοδύναµες τουριστικά. Υπάρχουν νησιά µε τεράστιες επεν-
δύσεις σε υποδοµές φιλοξενίας και αυτές επιβάλλεται να προ-
στατευτούν. 

Από την άλλη, υπάρχουν ορεινές, µειονεκτικές ή αποµονωµέ-
νες νησιωτικές περιοχές, όπου κάθε τουριστική δραστηριότητα
ακόµα και µέσω του Airbnb θα πρέπει να ενισχυθεί. Πρέπει να
ενταχθούν µε κάθε τρόπο στον τουριστικό χάρτη αυτές οι περιο-
χές. 

Για τους µικρούς αποσταγµατοποιούς είναι γνωστό πως µια
από τις πλέον στρεβλές αγορές είναι η αγορά των αποσταγµά-
των: τσίπουρο, ρακή, τσικουδιά. Χρόνια τώρα, στο όνοµα της
προστασίας του παραδοσιακοί τρόπου παραγωγής και στήριξης
µιας από τις ελάχιστες οικονοµικές δραστηριότητες που λαµβά-
νει χώρα σε αποµονωµένες αγροτικές περιοχές της Ελλάδας, τα
«διήµερα», εξελίσσεται µια εξαιρετικά προβληµατική ανθούσα
παράνοµη δραστηριότητα. Είναι φανερό πως επιτήδειοι παρα-
γωγοί του χώρου αξιοποιώντας και καλυπτόµενοι από το νοµικό
πλαίσιο των διηµέρων παράγουν τεράστιες ποσότητες οι οποίες
διοχετεύονται στην αγορά. 

Κοντά σε αυτούς δραστηριοποιείται άλλη µια κατηγορία πα-
ράνοµων παραγωγών που εισάγουν αλκοόλη από γειτονικές
χώρες –κυρίως, από Τουρκία, Αλβανία, Βουλγαρία- παράγοντας
αποστάγµατα αµφίβολης ποιότητας στην καλύτερη ή επικίνδυνα
για τη δηµόσια υγεία στη χειρότερη περίπτωση. Αυτή η κατά-
σταση έχει δύο αρνητικές συνέπειες, πέραν, βεβαίως, της απώ-
λειας δηµοσίων εσόδων: καταστροφή των νόµιµων παραγωγών
εξαιτίας του αθέµιτου ανταγωνισµού, αλλά και εκµετάλλευση και
εξαπάτηση των καταναλωτών. 

Οι παθογένειες αυτής της αγοράς δεν αντιµετωπίστηκαν από
καµµία κυβέρνηση µέχρι σήµερα, παρ’ ότι η υπόθεση έχει κατ’
επανάληψη απασχολήσει την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, µε τη χώρα
µας να είναι σε αναµονή επιβολής πολύ υψηλών προστίµων που,
όπου να ’ναι, µας χτυπούν την πόρτα. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο θα µπορούσαµε να είχαµε µια ευκαι-
ρία για την εξυγίανση του εν λόγω κλάδου που αποτελεί πάγιο
αίτηµα όλων των νόµιµων αποσταγµατοποιών, τόσο των διηµέ-
ρων όσο και των βιοµηχανοποιηµένων παραγωγών. 

Το είχαµε πει και µε άλλη ευκαιρία, δηλαδή µόλις συλλάβατε,
κυρίες και κύριοι Υπουργοί, τη φαεινή ιδέα του ειδικού φόρου
κατανάλωσης στο κρασί. Σας είχαµε πει τότε να προσέξετε, γιατί
θα µεταφέρετε τις παθογένειες που καταδυναστεύουν την αγο-
ρά αποσταγµάτων σε έναν εξόχως δυναµικό και πολλά υποσχό-
µενο κλάδο της ελληνικής οικονοµίας, την οινοποιία. Δεν µας
ακούσατε και -ω του θαύµατος!- αυτό συνέβη πάρα πολύ γρή-
γορα. 

Άµεσα, λοιπόν, πρέπει να διορθώσετε τις παθογένειες και τη
διαλυτική επίδραση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στον κλάδο
της οινοποιίας που δεν εισέφερε τίποτα στα δηµόσια ταµεία,
όπως αποδείχτηκε πολύ γρήγορα, αίροντας τον καταστροφικό
και αναποτελεσµατικό αυτόν φόρο, προτού η κατάσταση γίνει µη
αναστρέψιµη γι’ αυτόν τον δυναµικό κλάδο. 

Κλείνω µε τη µόνιµη επωδό. Με αυτόν τρόπο νοµίζω ότι δεν
περιποιούµε τιµή στο Κοινοβούλιο. Είναι απαράδεκτος ο τρόπος
µε τον οποίο νοµοθετούµε και απαξιωτικός για τον κοινοβουλευ-
τισµό. Εγώ αποδέχοµαι αυτό που είπε ο κ. Βίτσας πριν, ότι υπάρ-
χουν ανάγκες οι οποίες πρέπει τάχιστα να καλυφθούν. Το έχουµε
πει κατ’ επανάληψη: Ας φέρετε ένα νοµοσχέδιο πασπαρτού, µε
όλες τις εκκρεµότητες που οφείλουµε να κλείσουµε πριν τις εορ-
τές να µας απασχολήσουν σε µια ξεχωριστή συνεδρίαση, µεθαύ-
ριο, όταν τελειώσουµε το αυριανό νοµοσχέδιο. 

Τροπολογίες κατατίθενται µέχρι και τώρα. Μέχρι και πριν δέκα
λεπτά είχαµε κατάθεση τροπολογιών. Δεν θα προλάβουµε ούτε
καν να τις αναγνώσουµε, όχι να καταλάβουµε πού αναφέρονται.
Αν δεν µπορούµε να συνεδριάσουµε και την Πέµπτη για οποιον-
δήποτε λόγο, για ποιο λόγο δεν έρχονται οι τροπολογίες στο αυ-
ριανό –έστω- νοµοσχέδιο, για να προλάβουµε το βράδυ να τις
διαβάσουµε;

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, ότι µ’ αυτόν τον τρόπο δεν
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βοηθάτε να στηρίξουµε τροπολογίες που θα µπορούσαµε να
στηρίξουµε. Μ’ αυτόν τον τρόπο, δυστυχώς, αδυνατούµε να πα-
ρακολουθήσουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν ξεκινήσουµε
τον κατάλογο των οµιλητών, να γίνει κάποια συνεννόηση µε το
Σώµα. Η πρόταση του Προεδρείου -αν την υιοθετήσει το Σώµα,
καλώς- είναι η εξής:

Όπως γνωρίζετε, είναι εγγεγραµµένοι σαράντα οκτώ Βουλευ-
τές. Με βάση το οκτάλεπτο που δικαιούνται να µιλήσουν, που
έχουµε συναποφασίσει, θα µας πάει γύρω στις 02.30’, τηρώντας
αυστηρά το οκτάλεπτο, χωρίς να λάβουµε υπ’ όψιν τις παρεµβά-
σεις –και δικαίως- Κοινοβουλευτικών, Υπουργών, είτε οµιλίες είτε
για να στηρίξουν τροπολογίες οι Υπουργοί. Οπότε καταλαβαίνετε
ότι µπορεί να φτάσουµε και στις 03.00’-04.00’. 

Επιτρέψετε µου µια πρόταση. Αν την αποδεχθείτε, καλώς. Να
µειώσουµε τον χρόνο από τα οκτώ λεπτά στα έξι λεπτά. Όµως,
µετά την πρώτη δεκάδα, διότι καταλαβαίνω ότι υπάρχουν συνά-
δελφοι που έχουν οργανώσει την οµιλία τους περίπου στα οκτώ
λεπτά. Αν συµφωνείτε, να πάµε στα έξι λεπτά µετά την πρώτη
δεκάδα. 

Συµφωνεί το Σώµα ή όχι; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Στα πέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλετε κι από τον

πρώτο οµιλητή; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Για όλους. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Άµα, συµφωνείτε.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Εµείς όχι δεν συµφω-

νούµε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Να πάµε κι αύριο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αύριο; Τι αύριο; Θα

κάνουµε τώρα ψηφοφορία; 
Ας ξεκινήσουµε, για να µην τρώµε τον χρόνο µας. 
Πρώτη οµιλήτρια είναι η κ. Παναγιώτα Κοζοµπόλη-Αµανατίδη

από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, επιτρέψτε µου ένα µικρό σχόλιο για τη διαδικασία
του νοµοθετείν. Εµείς, ως ΣΥΡΙΖΑ, είµαστε υπέρµαχοι και πάνω
από κάθε άλλον να τηρηθεί όχι µόνο ο Κανονισµός της Βουλής
αλλά και το Σύνταγµα στη διαδικασία της νοµοθέτησης. Ως κόµ-
µα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης αλλά και ως µικρότερο κόµ-
µα έχουµε κακοπάθει κι από τον τρόπο νοµοθέτησης µέχρι τώρα. 

Εδώ, όµως, υπάρχει µια διαφορά, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Τα νοµοθετήµατα που έρχονται στη Βουλή, κατ’ αρχάς, συν-
τάσσονται στο Υπουργείο από την νοµοπαρασκευαστική επιτρο-
πή του Υπουργείου. Τίθενται σε µακροχρόνια κατά κανόνα δια-
βούλευση, ενσωµατώνονται οι παρατηρήσεις και, ενώ θα έπρεπε
κανονικά να οδηγηθούν στη Βουλή και να συζητηθούν µε τη δέ-
ουσα διαδικασία, µετά µπαίνουν στη βάσανο της διαπραγµάτευ-
σης µε τους δανειστές. Εκεί ξέρετε ότι υπάρχει καθυστέρηση.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Για τις τροπολογίες λέµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Για τις τροπολογίες λέµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,

αφήστε την οµιλήτρια. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Θα σας πω και για

τις τροπολογίες. 
Ερχόµαστε µετά εδώ να νοµοθετήσουµε πάντοτε τελευταία

στιγµή. Για τροπολογίες σαφώς δεν συµφωνούµε, αλλά είναι
πολύ µικρό ποσοστό σε σχέση µε αυτό που γινόταν παλιά. Και
κατά κανόνα είναι επείγουσες περιπτώσεις.

Προσωπικά, τάσσοµαι υπέρ της τήρησης του Κανονισµού της
Βουλής και του Συντάγµατος, που βεβαίως τηρείται αυτή τη στιγ-
µή και δεν καταστρατηγείται πουθενά. Ακόµα η διαδικασία αυτή
που έχουµε σήµερα -και δυστυχώς, συχνά παρατηρείται- είναι
διαδικασία που περιέχει σύντµηση των προθεσµιών όχι επί της
ουσίας των συνεδριάσεων και των απόψεων. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι µια ακόµα απόδειξη της τήρησης των εξαγγελιών του ΣΥ-
ΡΙΖΑ στις εκλογές του Σεπτεµβρίου 2015. Εφαρµόζουµε τη δα-
νειακή συµφωνία στο ακέραιο και µέσα στη δηµοσιονοµική και

όχι µόνο µέγγενη επιχειρούµε την ανάταξη της χώρας. Όπως γί-
νεται µε το ξαναστήσιµο του κοινωνικού κράτους που κατεδαφί-
στηκε, πρώτα-πρώτα, από τις πολιτικές της λιτότητας, που µε
σκληρή διαπραγµάτευση πετύχαµε την αύξηση των δαπανών για
τις αδύναµες κοινωνικές οµάδες, φτιάχνοντας ταυτόχρονα ένα
µηχανισµό διαφανή και λειτουργικό, ώστε να απολαµβάνουν την
κοινωνική µέριµνα εκείνη που πράγµατι την έχουν ανάγκη, ως δι-
καίωµα συνταγµατικό, και όχι δια του ευτελισµού της εκλογικής
πελατείας. Όπως η θωράκιση του δηµόσιου συστήµατος υγείας
που παραλήφθηκε καταρρέον. Όπως οι νόµοι για την επιλογή
στελεχών στη δηµόσια διοίκηση, την υποχρεωτική ηλεκτρονική
διακίνηση εγγράφων και πολλά άλλα. 

Έτσι και µε το παρόν σχέδιο νόµου. Σχεδιάστηκε, τέθηκε σε
διαβούλευση, έγινε αντικείµενο διαπραγµάτευσης µε τους δανει-
στές και δεν λειτουργεί µόνο ως όρος δανειακής συµφωνίας. Για
τις τροποποιήσεις του Πτωχευτικού Κώδικα συνηγόρησαν δύο
λόγοι, η δύσκολη οικονοµική κατάσταση της χώρας και ο καθο-
ριστικός ρόλος του πτωχευτικού δικαίου στη λειτουργία της οι-
κονοµίας, όπως επίσης και η ανάγκη περαιτέρω εναρµόνισης του
πτωχευτικού δικαίου µε το δίκαιο των περισσοτέρων χωρών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Στις κατευθύνσεις αυτές θεσπίζονται διατάξεις µε τις οποίες
εξελίσσεται γρήγορα η πτωχευτική διαδικασία και αν η επιχεί-
ρηση µπορεί να σωθεί, εντάσσεται γρήγορα στον µηχανισµό βιω-
σιµότητας. Εάν όχι, οι εκκρεµότητες εκκαθαρίζονται γρήγορα
έτσι ώστε να δοθεί δεύτερη ευκαιρία σε εκείνον που απέτυχε
χωρίς δόλο.

Λαµβάνονται µέτρα για την επιτάχυνση της διοικητικής δίκης.
Εδώ θέλω να σηµειώσω τη θετική γνώµη της Ένωσης Διοικητι-
κών Δικαστών κατά την ακρόαση φορέων, οι οποίοι µάλιστα µε
εκπρόσωπό τους συµµετείχαν στη νοµοπαρασκευαστική επι-
τροπή. Αλλά και τη γνώµη των άλλων δικαστικών ενώσεων κατά
την ακρόαση φορέων.

Να αναφερθώ στη διάταξη του άρθρου 17, σύµφωνα µε την
οποία, οι ποινικές αποφάσεις είτε καταδικαστικές είτε αθωωτι-
κές, πλέον, είτε βουλεύµατα που αποφαίνονται να µην γίνει κα-
τηγορία, δεσµεύουν το διοικητικό δικαστήριο. Να αναφερθώ,
επίσης, στο άρθρο 23 µε το οποίο εισάγεται η ενδοδικαστική
συµβιβαστική επίλυση διαφορών ουσίας. Επίσης, συµβάλλει
στην επιτάχυνση της δίκης και στη διαµόρφωση, κυρίως, της
κουλτούρας της συµβιβαστικής επίλυσης των διαφορών. Εισά-
γεται ο θεσµός του Εισηγητή Δικαστή και προβλέπεται η ταχεία
εκδίκαση υποθέσεων για τις οποίες έχει εκδοθεί απόφαση ανα-
στολής εκτέλεσης, έτσι ώστε να µη χρονίζουν οι υποθέσεις αυτές
µε τις προσωρινές αποφάσεις. 

Προαναφέρθηκα στη θετική γνώµη των Διοικητικών Δικαστών.
Σηµαντικός εξάλλου είναι ο εξορθολογισµός των δικαστικών
τελών και παραβόλων. Εδώ να παρατηρήσω ότι η διάταξη του
άρθρου 70 του ν.3994/2011 που θέσπισε δικαστικό ένσηµο και
στην αναγνωριστική αγωγή και σε συνδυασµό µε τον διπλασια-
σµό τότε του δικαστικού ενσήµου γενικά ήταν προβληµατική και
είχε κριθεί από πολλά δικαστήρια ως αντισυνταγµατική. 

Η µείωση γενικά των παραβόλων διευκολύνει την πρόσβαση
στη δικαστική προστασία, στη δικαιοσύνη και η θέσπιση ενός
ποσού στις περιπτώσεις των αναβολών και στην εξαίρεση του δι-
καστή, υποστηρίζει τους πόρους του Ταµείου Δικαστικών Κτη-
ρίων και ενισχύει την πρόσβαση στη δικαιοσύνη των αδύνατων
πολιτών γιατί ενισχύει το πρόγραµµα της νοµικής βοήθειας.

Να επικροτήσω τη διάταξη του άρθρου 52 µε το οποίο θεσπί-
ζεται η συµµετοχή των δικηγόρων στις αρχαιρεσίες συνδικαλι-
στικών οργάνων. Εδώ να θυµίσω ότι µε το άρθρο 11 του ν.1264/
1982, αποκλειστικά, είχε ανατεθεί αυτή η συγκεκριµένη λειτουρ-
γία στους δικαστικούς λειτουργούς. Να στηλιτεύσω την άκοµψη
αντίθεση της Ένωσης Δικαστών στο θέµα αυτό, αλλά και την
απουσία του Δικηγορικού Συλλόγου Αθηνών, που το έχει κάνει
κατ’ επανάληψη, που ως πρόεδρος της ολοµέλειας των δικηγο-
ρικών συλλόγων όφειλε να είναι κατά την ακρόαση των φορέων.

Να πω, επί τροχάδην, ότι η σύσταση γραφείου για τη λήψη κα-
ταγγελιών µε επικεφαλής τον εισαγγελέα, ως και το άρθρο 98
που επιµηκύνει την παραγραφή συγκεκριµένων υποθέσεων, δεί-
χνει το σαφές µέτωπο που έχει συγκεκριµένη η Κυβέρνηση κατά
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της διαφθοράς, ενώ η διαµόρφωση ενός κανονιστικού πλαισίου
για τον έλεγχο της βραχυπρόθεσµης εκµίσθωσης ακινήτων, είτε
αυτή διεξάγεται µέσω ηλεκτρονικής πλατφόρµας είτε µέσω δια-
δικτύου που προβλέπει το άρθρο 113 του νοµοσχεδίου, αντιµε-
τωπίζει την παραοικονοµία που λειτουργεί ως τροχοπέδη στο
διαρκώς αυξανόµενο ποσοστό υποκατάστασης των νόµιµων κα-
ταλυµάτων από παράνοµα. 

Ένα τελευταίο σχόλιο θα κάνω για την τροπολογία µε την
οποία αναστέλλεται η αύξηση ΦΠΑ στα νησιά που έχουν πληγεί
από την προσφυγική κρίση. Θέλω να πω µόνο τούτο ότι την ώρα
που ο Πρωθυπουργός έδινε την µάχη όχι µόνο για την στήριξη
των χαµηλοσυνταξιούχων, αλλά και των ακριτικών νησιών για την
διεκδίκηση του αυτονόητου –δηλαδή, τηρώντας τα συµφωνη-
µένα κατά κεραία να έχουµε το δικαίωµα να ενεργήσουµε ως
ανεξάρτητο κράτος, να διαθέσουµε ένα µικρό µέρος του υπερ-
πλεονάσµατος- η Νέα Δηµοκρατία δια του αρχηγού της τάχτηκε
µε τις πιο σκληρές φωνές της Ευρώπης. Αυτό τα λέει όλα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Κυριαζίδης από την Νέα Δηµοκρατία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, συναδέλφισσες

και συνάδελφοι, έχουµε χάσει τον µπούσουλα εδώ. Έρχονται
καινούργιες τροπολογίες. Προ ολίγου ο Υπουργός Δικαιοσύνης
ανέφερε για τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις και διανέµετε διορθω-
τικό του διορθωτικού για τις νοµοθετικές βελτιώσεις.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Όχι, δεν είναι έτσι. Είναι νοµο-
τεχνικές του κ. Βίτσα…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Θα τα δούµε, κύριε Υπουργέ. Τι
να κάνουµε είµαστε αναγκασµένοι να τα δούµε. 

Άλλη τροπολογία εδώ µε διατάξεις του άρθρου αυτού λέει:
«αντικαθίσταται η παράγραφος 4». Ποιου άρθρου δεν µας λέει.
Τροπολογία µε αριθµό γενικό 849, ειδικό 81. Άντε να βρούµε
άκρη. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Στη βιασύνη πάνω ξέχασαν
να βάλουν στην εισηγητική έκθεση…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Έχουµε χάσει τον έλεγχο.
Θα αναφερθώ τώρα σε συνέχεια της αναφοράς της συναδέλ-

φου σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες, διότι αυτές οι τροπολογίες
είναι ωραίες και καλές, είναι νόστιµες, ενώ αυτές που κατατί-
θεντο από πλευράς της κυβέρνησής µας κατά την προηγούµενη
κοινοβουλευτική περίοδο δεν ήταν νόστιµες. Το αντιλαµβάνοµαι.

Βεβαίως, υπήρχε η διαδικασία της διαβούλευσης και µετά των
δανειστών λες και εµείς δεν περάσαµε από αυτήν την διαδικασία,
ήταν κάτι το διαφορετικό. Όπως επίσης και για το κοινωνικό µέ-
ρισµα που δόθηκε από πλευράς της Νέας Δηµοκρατίας τότε και
αντιδρούσατε εσείς, µάλλον θα πήρατε εντολή από τον Σόιµπλε
να αντιδράτε τότε. Κάπως έτσι θα πρέπει να το εξηγήσουµε,
αφού σήµερα αναφέρεστε κατ’ αυτόν τον τρόπο. 

Άρα, λοιπόν, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, είναι συγκεκρι-
µένα τα πράγµατα. Προσπαθείτε το άσπρο να το κάνετε µαύρο
και το µαύρο άσπρο. Σας έχουµε συνηθίσει. Είστε, πράγµατι,
καλλιτέχνες και µαέστροι στην επικοινωνία και ορθά το καταφέρ-
νετε µέχρι ένα σηµείο, αλλά η κοινωνία σας πήρε χαµπάρι. Αυτό
είναι το δυστύχηµα για εσάς. 

Το ανέφερε και ο κ. Βίτσας ότι και εσείς στις εκλογές πέρσι
τελευταία στιγµή φέρνατε τροπολογίες, πενήντα, σαράντα πέντε,
κάπως έτσι. Άρα, κάπου εκεί είµαστε και σήµερα. Βρίσκεστε σε
αυτό το σηµείο. Σήµερα ξεκινάτε και αναθέσεις σε διάφορα Υ-
πουργεία. 

Θα ήθελα, όµως, να έρθω στο προκείµενο και έχει να κάνει µε
το νοµοσχέδιο και από το Υπουργείο που έρχεται, το Υπουργείο
Δικαιοσύνης. Θα έλεγε κανείς ότι η δικαιοσύνη είναι το τελευταίο
καταφύγιο κάθε αδικούµενου ή εκείνου που νοµίζει ή έχει την εν-
τύπωση ότι αδικείται. Άρα, κατ’ επέκταση το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης στο πρόσωπο του Υπουργού Δικαιοσύνης αντανακλά το
δίκαιο. Άρα, περιµένουµε εδώ έναν Υπουργό µετριοπαθή, σύν-
νου, έτσι ώστε να µετριάσει και τα πάθη που πάρα πολλές φορές
υπάρχουν εντός Κοινοβουλίου. 

Κύριε Υπουργέ, κατά την προηγούµενη συζήτηση στην Ολο-

µέλεια τα δύο τρίτα της τοποθέτησής σας είχαν αναφερθεί µε
έναν καταιγιστικό και αρνητικό τρόπο -σε ό,τι µε αφορά έτσι από
πλευράς µου είχε εκληφθεί- καταφερόµενος κατά πάντων, κατά
της Νέας Δηµοκρατίας, κατά του Προέδρου της, αναφερόµενος
ειδικότερα για το θέµα που υπηρετείται ότι παρεµβαίνει ο Πρό-
εδρος της Νέας Δηµοκρατίας στην δικαιοσύνη. Και αυτό είχε να
κάνει, ως αντιλήφθηκα κατά την συζήτηση και την ανάπτυξη από
πλευράς σας αυτού του περιεχοµένου της αναφοράς σας, ότι
όταν αναφέρθηκε στα γεγονότα της καθυστέρησης, της καρκι-
νοβασίας των θεµάτων που είχαν να κάνουν µε επενδύσεις ανα-
φερόµενος στο Ελληνικό, στην «COSCO», τελευταία στην
ΔΕΣΦΑ αναφέρθηκε και στη Ζάκυνθο και είπατε ότι η υπόθεση
βρίσκεται στη δικαιοσύνη, άρα κακώς παρεµβαίνει ο Πρόεδρος
της Νέας Δηµοκρατίας. Αν είναι δυνατόν αυτό, από πλευράς
σας, να θεωρείται παρέµβαση! Και στη συνέχεια προχωρήσατε
στη δική σας συζήτηση, στη συνοµιλία που είχατε µε την πρό-
εδρο του Ελεγκτικού Συνεδρίου και τη µεταφέρετε εδώ λες και
είστε ένας Υπουργός Μεταφορών. Λάθος, κύριε Υπουργέ, σε ό,τι
µε αφορά. 

Αναφερθήκατε, βεβαίως, όπως και ο εισηγητής σας και στην
κατακλείδα της η κατελθούσα συνάδελφος, για το βοήθηµα.
Αυτή την ελεηµοσύνη προσπαθείτε να την περάσετε στους συν-
ταξιούχους ως ένα µεγάλο γεγονός, ως δέκατη τρίτη σύνταξη,
όταν είναι γνωστό ότι τον χρόνο που κυλάει από πεντακόσιες χι-
λιάδες συνταξιούχους αφαιρέσατε 30%-50% από τις συντάξεις
τους, σε άλλους τριακόσιους πενήντα χιλιάδες αφαιρέσατε από
τις επικουρικές.

Προχωράτε φέτος, δηλαδή το 2017, µε τον νόµο Κατρούγκα-
λου πάλι σε µειώσεις συντάξεων από 15%-30%, δηλαδή, αυτό
που θα δώσετε ως βοήθηµα, από αρχές του έτους θα το πάρετε
πίσω. Και βεβαίως, αν θα προχωρήσετε και στην υιοθέτηση που
πλεονάσµατος του 3,5% κλπ., άλλα 4,5 δισεκατοµµύρια θα βα-
ρύνουν ξανά, έµµεσα και άµεσα, κάθε φορολογούµενο και οπωσ-
δήποτε και τους συνταξιούχους. 

Αυτή είναι η σκληρή πραγµατικότητα. Βεβαίως, είπα και στην
αρχή, µπορείτε και κάνετε το άσπρο µαύρο και το µαύρο άσπρο.
Αυτή είναι µία τεχνική σας και οφείλουµε να την αναγνωρίσουµε.

Σε ό,τι αφορά την αξιολόγηση, ο Υπουργός Οικονοµικών, που
µόλις ήρθε και τον καλωσορίζουµε, ανέφερε ότι αν η αξιολόγηση
δεν τελειώσει µέχρι 5 Δεκεµβρίου, τα πράγµατα σκουραίνουν για
τη χώρα. Και τώρα, πληροφορούµαστε από επίσηµα χείλη και
από  όλα τα κυβερνητικά στελέχη ότι αυτό µπορεί να πάει και
τέλος Γενάρη, µπορεί να πάει και πρώτο τρίµηνο του έτους που
θα έρθει.

Άρα, αυτό βαραίνει διαρκώς τη χώρα, βαραίνει κάθε ενδεχό-
µενο επενδυτή το να σκεφτεί να έρθει στη χώρα µας µε οποιον-
δήποτε τρόπο να επενδύσει. Αυτή είναι µια µεγάλη τροχοπέδη
και αφορά εσάς και την ανικανότητά σας. 

Αυτό πάθαµε, δυστυχώς, και πέρυσι µε την αξιολόγηση. Την
συνδέσατε µε το προσφυγικό, το οποίο θα έπρεπε να τελειώσει
τέλος Οκτωβρίου, το µεταφέρατε το όλο ζήτηµα µέχρι τον Μάρ-
τιο, προσπαθώντας να εκβιάσετε µε το προσφυγικό και για την
αξιολόγηση, µε αποτέλεσµα να υποστούµε και για τα δυο τερά-
στιες συνέπειες. 

Αυτό συµβαίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τώρα πάλι µε
αυτή την αξιολόγηση. Δυστυχώς, όλο αυτό θα µεταφερθεί στις
πλάτες της ελληνικής κοινωνίας, που µε έναν ιδιαίτερο τρόπο
προσπαθείτε να εκµεταλλευτείτε και εν όψει των εκλογών που
πράγµατι θα γίνουν, έτσι φαίνεται από τη σωρεία των τροπολο-
γιών σας, των αναθέσεων και των χορηγιών, µήπως και εξαγο-
ραστεί η συνείδηση του Έλληνα. 

Δυστυχώς ή ευτυχώς σας έχουν γνωρίσει οι Έλληνες και αυτή
τη φορά δεν είναι δυνατόν να αποδεχθούν αυτή την τακτική και
πρακτική σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κυριαζίδη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3651



την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τέσσερεις µαθητές και µαθήτριες και
τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Άνω Τούµ-
πας Θεσσαλονίκης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Πριν προχωρήσουµε στον κατάλογο των οµιλητών, ζήτησε τον
λόγο για να υποστηρίξει τρεις τροπολογίες ο κ. Βασιλειάδης
Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού. Μόνο θα σας παρακα-
λούσα για κάθε τροπολογία να αναφέρετε και τον αριθµό, για να
γίνεται κατανοητό προς το Σώµα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Η πρώτη τροπολογία, µε γενικό αριθµό 829 και ει-
δικό 68, αφορά τον τρόπο εκλογής των Οµοσπονδιών για την
ανάδειξη εκπροσώπου στην ΕΟΕ. Προβλέπει ότι για τη συγκε-
κριµένη εκλογή θα ισχύουν οι προβλέψεις του καταστατικού της
εκάστης Οµοσπονδίας. Η διάταξη είναι σύµφωνη µε τον κατα-
στατικό χάρτη της ΔΟΕ και αίρει οποιεσδήποτε παρανοήσεις
µέχρι τη ψήφιση του νέου αθλητικού νόµου που θα γίνει τους
επόµενους µήνες. 

Ιδίως, δε –κι αυτό είναι το σηµαντικό- για τον χώρο της πολύ-
παθης Ποδοσφαιρικής Οµοσπονδίας, για την οποία, όπως γνω-
ρίζετε, τους επόµενους µήνες σε συνεργασία µε την Επιτροπή
Εξοµάλυνσης, τη FIFA και την UEFA, θα προσπαθήσουµε να εκ-
συγχρονίσουµε τόσο το καταστατικό όσο και τον νόµο. 

Η δεύτερη τροπολογία είναι αυτή µε γενικό αριθµό 847 και ει-
δικό 79. Αφορά τον ΕΣΚΑΝ και τη σύνθεση του Διοικητικού Συµ-
βουλίου αυτού, το οποίο εκσυγχρονίζεται. Μπαίνουν αντικειµε-
νικά κριτήρια στην εκλογή των επιστηµόνων που τη στελεχώνουν,
εµπλέκοντας ενεργά τον ιατρικό σύλλογο. Αντιµετωπίζεται ισό-
τιµα η παρολυµπιακή επιτροπή έχοντας και αυτή µέλος στο Δι-
οικητικό Συµβούλιο.

Η τρίτη τροπολογία µε γενικό αριθµό 827 και ειδικό 66 αφορά
την παράταση εισαγωγής της κάρτας φιλάθλου. Δυστυχώς, εί-
µαστε αναγκασµένοι να φέρουµε µία παράταση για να µην δηµι-
ουργήσουµε ένα ακόµη πρόβληµα στα µεγάλα που υφίστανται.
Είναι η τελευταία φορά που δίνεται αυτή η παράταση. Έχουµε
διαβεβαιώσεις βέβαια και από τις οµάδες και από τη Λίγκα αλλά
και από τις αρµόδιες υπηρεσίες ότι µέχρι 31 Μαρτίου θα είµαστε
έτοιµοι, ούτως ώστε το υπόλοιπο κοµµάτι του πρωταθλήµατος
και τα play off να πάνε µε το νέο σύστηµα. Σε κάθε περίπτωση η
νέα αγωνιστική σεζόν να ξεκινήσει έχοντας όλες τις προϋποθέ-
σεις ασφαλείας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Πριν δώσουµε τον λόγο στον επόµενο οµιλητή, να σας πω ότι

θα υπάρξουν δύο τοποθετήσεις Βουλευτών και µετά θα ακολου-
θήσει ο Υπουργός Υγείας, κ. Ξανθός για να υποστηρίξει την τρο-
πολογία που έχει καταθέσει. Οπότε δίνουµε ευθύς αµέσως τον
λόγο στον κ. Ιωάννη Θεοφύλακτο από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία και κύριοι Υπουργοί, θέλω

κατ’ αρχάς να πω δύο λόγια επί της αρχής. Τα σηµαντικά κοµµά-
τια του νοµοσχεδίου τα θεωρώ αυτονόητα και ότι όλοι πρέπει να
συµφωνήσουµε και να οµονοήσουµε. 

Όσον αφορά το πτωχευτικό. Δίνεται δεύτερη ευκαιρία. Αυτό
που τόσα χρόνια περιµένουµε και τόσο καιρό συζητάµε, επιτέ-
λους νοµοθετείται. Είναι η απαλλαγή στο µη δόλιο χρεοκοπή-
σαντα οφειλέτη, ιδίως στις µέρες µας. Μπορεί να διαφωνήσει
κανείς; Είναι κάτι που το περιµέναµε. Είναι υποχρέωση απέναντι
στην κοινωνία µας. Είναι επιχειρηµατίες που έχουν πτωχεύσει και
το 99% των µικροµεσαίων που δεν έχουν δόλο, το περιµένουν
πως και πως. Κανείς δεν µπορεί να διαφωνήσει µε αυτό.

Έπειτα είναι η επιτάχυνση της διοικητικής δίκης. Διαφωνεί κα-
νείς; Ιδίως όσοι υπηρετούµε στο χώρο της δικαιοσύνης είτε ως
δικηγόροι είτε ως δικαστές, ξέρουµε. Τι να θυµηθώ; Υποθέσεις
που έχω χειριστεί το 2002 και το 2004 και ακόµα εκκρεµούν στα
δικαστήρια; Χαιρετίζουµε την προσπάθεια και µπορούν σε όλους
τους τοµείς να γίνουν ακόµα περισσότερα, κύριε Υπουργέ. 

Είναι σε πολύ θετική κατεύθυνση αυτά που γίνονται. Αλλά είναι

τέτοια η καθυστέρηση ιδίως στη διοικητική δικαιοσύνη που όταν
έρχεται η ώρα του δικαστηρίου, οι διάδικοι έχουν ξεχάσει την
υπόθεση ζουν και άλλοι, άλλοι πέθαναν, άλλοι έχουν ξεχάσει
τους φακέλους, τα χαρτιά τους, έχουν συνταξιοδοτηθεί οι δικη-
γόροι και πάει λέγοντας.

Πάµε στο Υπουργείο Οικονοµικών, στις ηλεκτρονικές συναλ-
λαγές, στο πλαστικό χρήµα, να πηγαίνει ο φόρος, ο ΦΠΑ, οι ει-
σφορές κατευθείαν εκεί που πρέπει. Διαφωνεί κανείς; Μπορεί να
διαφωνήσεις κανείς µε κάτι τέτοιο; Όχι, και επιτέλους γίνεται.

Τέλος, δίδονται κίνητρα για να δηλωθεί το αδήλωτο χρήµα.
Μπορεί να διαφωνήσει κανείς; Όχι. Επιτέλους γίνεται. Αυτό µά-
λιστα αφορά τη δικαιοσύνη µεταξύ των γενεών. Δηλαδή, για τις
δικές µας γενιές είναι όλα στο φως και έτσι πρέπει να γίνει. Πα-
λιότερα, όµως, -και αυτά τα πληρώνουµε τώρα- υπήρχε πολύ
αδήλωτο χρήµα, πολύ φοροαποφυγή και τα πληρώνουµε τώρα
εµείς. Γι’ αυτό είναι µία ευκαιρία για τους παλιότερους που έχουν
είτε σε λογαριασµούς είτε στο εξωτερικό είτε στα συρτάρια τους
ή δεν ξέρω πού αδήλωτο χρήµα, να το δηλώσουν, να πληρώσουν
τους φόρους τους και τις υποχρεώσεις τους στο κράτος και στην
κοινωνία.

Προχωράω. Σταχυολογώ κάποια άρθρα από τον δικό µου
χώρο ως δικηγόρος, αυτόν της δικαιοσύνης. Υπήρξαν αντιδρά-
σεις και από την Ολοµέλεια για το άρθρο 14 που λέει για αυξη-
µένη δικαστική δαπάνη εάν το δικόγραφο είναι µεγάλο. Έχει µία
λογική όµως. Γιατί τώρα και µε τους υπολογιστές έχουµε φτάσει
να έχουµε τεράστια δικόγραφα. 

Πέφτουν, κύριε Υπουργέ, καµµιά φορά στα χέρια µου δικό-
γραφα του µακαρίτη του πατέρα µου που ήταν δικηγόρος, της
δεκαετίας του ’60. Ορισµένα είχαν σε δυόµισι σελίδες εµπράγ-
µατες αγωγές και σε όποια δικαστήρια πήγαιναν. Μου κάνει τρο-
µερή εντύπωση. Άµα κάνεις τώρα εµπράγµατη αγωγή, πρέπει να
γράψεις πάνω από πενήντα σελίδες. Φταίνε βέβαια και οι συλλει-
τουργοί µας οι δικαστές γιατί πολλοί το έχουν καραµέλα να τις
απορρίπτουν ως αόριστες και οι διοικητικοί δικαστές και του
Σ.τ.Ε. το να απορρίπτουν ως απαράδεκτους τους λόγους. Οπότε
µετά και ο δικηγόρος λέει: «Απαράδεκτο και αόριστο; Βάλε άλλες
δέκα σελίδες.».

Πρέπει να υπάρχει µία αυτοσυγκράτηση και στις δύο πλευρές
ώστε να έχουµε ευσύνοπτα δικόγραφα, αλλά να µην τα απορρί-
πτουν ως αόριστα και ως απαράδεκτους τους λόγους των δικη-
γόρων.

Σε θετικό βήµα είναι ότι έχουµε στο άρθρο 15 αίτηση αναίρε-
σης και έφεσης πιο χαλαρά. Θετικό βήµα ότι µετά τη δικαίωση
του πολίτη στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων
το Σ.τ.Ε. παραλαµβάνει τη διαδικασία. Το συζητήσαµε ότι και το
Διοικητικό Εφετείο, κατ’ αναλογία, θα εντάσσεται σε µία τέτοια
διάταξη λόγω του ότι ο ν.702/77 έχει ανάλογη εφαρµογή στο π.δ.
18/89. 

Θετικό και το άρθρο 17 που και οι αµετάκλητες αθωωτικές
αποφάσεις δεσµεύουν τη διοικητική δικαιοσύνη. Στο άρθρο 21
παράγραφος 2, που µιλάει για την επίδοση του δικογράφου της
διοικητικής προσφυγής ή αγωγής από τη γραµµατεία του δικα-
στηρίου εξήντα ηµέρες πριν, θα πρότεινα, είτε τώρα είτε σε µε-
ταγενέστερο νοµοσχέδιο, η κατάθεση του δικογράφου στη διοι-
κητική δικαιοσύνη να διακόπτει την παραγραφή. Γιατί; Ο διάδι-
κος, γνωρίζοντας ότι την επίδοση θα την κάνει η γραµµατεία του
δικαστηρίου, επαναπαύεται και είναι πολύ πιθανό, επειδή θα
προσδιοριστεί το δικόγραφο µετά από πέντε χρόνια µπορεί και
µετά από επτά, να παραγραφεί η αξίωση. Είναι πράγµατα που
έχουν συµβεί. Κάντε µία υποσηµείωση. Τώρα το αναφέρω και
εγώ γιατί δεν µπόρεσα να λάβω το λόγο στη συνεδρίαση της Πα-
ρασκευής, αλλά πιθανότατα και σε µεταγενέστερο να το δείτε.
Δηλαδή, το να διακόπτει την παραγραφή είναι σηµαντικό στη δι-
οικητική δικαιοσύνη. 

Ο εισηγητής δικαστής είναι κάτι θετικό. 
Οι υποθέσεις προ του 2013, που µπαίνουν στην προεδρική δια-

δικασία είναι σηµαντικό. 
Πολύ σηµαντικό, και πρέπει να το χαιρετίσει όλος ο δικηγορι-

κός κόσµος, η κατάργηση του δικαστικού ενσήµου στις αναγνω-
ριστικές αγωγές και µε αφορµή τις γερµανικές αποζηµιώσεις.
Δηλαδή, εδώ δείχνουµε και τη διαφορά µας. Μέσα στα µνηµόνια,
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µέσα στα χρόνια της κρίσης έχουµε µέριµνα για τον πολύ τον
κόσµο, έχουµε µέριµνα για ζητήµατα όπως αυτό, που είναι πολύ
ουσιαστικό για τον χώρο της δικαιοσύνης, όπως και για τις ερ-
γατικές αγωγές. Είναι πολύ ουσιαστικά ζητήµατα. Μην µας λένε
«Α, εσείς ψηφίσατε το ασφαλιστικό» γιατί η Αντιπολίτευση θα το
είχε ψηφίσει χειρότερο. Αλλά, δείχνουµε µε κάτι τέτοια τη θέ-
ληση που έχουµε να αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα. 

Όπως και παράβολο της εφέσεως, που είναι κλιµακωτό, πάγιο
αίτηµα µετά την επιβολή και την εισαγωγή των παράβολων. Δεν
είναι δυνατό στο Ειρηνοδικείο για µία διαφορά 1000 ευρώ να
πληρώνεις το ίδιο παράβολο µε το Πολυµελές Πρωτοδικείο. Στο
Πολυµελές να αυξηθούν και άλλο και να µειωθούν και άλλο στα
µικρότερα. Είναι σωστή η λογική αυτή. Όταν η διαφορά είναι
πάνω από 200.000, τον άλλο δεν τον πειράζει το παράβολο το
µεγαλούτσικο.

Τώρα αντίβαρο είναι το αναβολόσηµο στο ότι καταργείται το
δικαστικό ένσηµο στις αναγνωριστικές αγωγές. Εγώ δέχοµαι την
αντίδραση του δικηγορικού κόσµου, αλλά έχει µία λογική στο ότι
όταν ζητάς κάτι, που πάει τη δίκη παραπίσω, δίνεις ένα συµβο-
λικό ποσό. 

Εγώ θα πρότεινα, κύριε Υπουργέ, εκτός από την αποχή στην
εξαίρεση του παράβολου να έχουµε και σε περίπτωση που έχου-
µε ασθένεια και προσκοµίζει έγγραφο από δηµόσιο νοσοκοµείο.
Δηλαδή, όταν είναι ανυπαίτιος ο διάδικος και είναι µέσα σε δη-
µόσιο νοσοκοµείο και νοσηλεύεται, να εξαιρείται γιατί ο πολίτης
θα νιώσει άσχηµα. Είµαι άρρωστος, νοσηλεύοµαι και πληρώνω
και αναβολόσηµο; 

Θετικά είναι και τα παράβολα της µείωσης του παραβόλου στη
µήνυση, την έγκληση και την παράσταση της πολιτικής αγωγής.

Στο άρθρο 52 η πρωτοβουλία ανήκει προσωπικά σε εµένα και
σε συναδέλφους Βουλευτές. Έγινε δεκτή από το Υπουργείο και
ευχαριστώ γι’ αυτό. Θεωρώ ότι ήταν άσχηµη η αντίδραση του εκ-
προσώπου των δικαστών, του κ. Σεβαστίδη. Από το Σύνταγµα
έχουν δικαιοδοτικές αρµοδιότητες και όχι να κάνουν εκλογές.
Είναι πιεσµένοι µε τον χρόνο. Αυτό που λέγαµε πριν είναι ότι πρέ-
πει να βρούµε χρόνο για τους δικαστές, για να λειτουργήσει η
δικαιοσύνη και όχι να τρέχουν τα σαββατοκύριακα να διεξάγουν
εκλογές. Αντίθετα οι συνάδελφοι δικηγόροι είµαστε χιλιάδες,
πολύ αξιόλογοι επιστήµονες, µε πλούσια προσόντα και είµαστε
συλλειτουργοί της δικαιοσύνης. Δηλαδή, κοιτάµε στα µάτια και
τους δικηγόρους και τους δικαστές. Είµαστε συλλειτουργοί της
δικαιοσύνης και έτσι πρέπει να λειτουργούµε. Οι δικηγόροι πλέον
είναι ένας κλάδος που βάλλεται µε τον ΦΠΑ, µε αυξηµένη φορο-
λογία, η ύλη µειώθηκε, το ασφαλιστικό ήρθε και «έδεσε». Πρέπει
να βρεθούν αντίβαρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Θεοφύλακτε,
ολοκληρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, µε
το άρθρο 52 αν και θα ήθελα να απαντήσω στον κ. Δένδια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, µη µπείτε στον
πειρασµό αυτόν γιατί θα φάµε χρόνο. Σας παρακαλώ πολύ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Ναι, δεν θα µπω στον πειρασµό.
Η ιστορικότητα της διάταξης είναι ότι υπήρχε ένα κώλυµα

στους δικηγόρους να διεξαγάγουν εκλογές στον τόπο τους έως
τις αρχές της δεκαετίας του 2000. Αυτό ήρθη και έτσι πλέον δεν
υπάρχει καµµία δυσπιστία. Είναι να γελάει κανείς και µόνο που
το λέει. Όποτε, δεν τίθεται θέµα στο να κάνουν οι δικηγόροι τις
εκλογές. Άλλωστε, έχουµε βάλει και εχέγγυα, εµπειρία, όταν
πρόκειται για δευτεροβάθµιες και τριτοβάθµιες οργανώσεις. 

Έχει γίνει µία µεγάλη προσπάθεια. Αυτό δείχνει ότι για µικρά
πράγµατα και καθηµερινά, που αλλάζουν όµως την ύλη και την
καθηµερινότητα, πρέπει να γίνεται µεγάλη προσπάθεια. Σε αυτό
έχουν συµβάλει και σύλλογοι που έχουν βγάλει ανακοινώσεις,
όπως ο Δικηγορικός Σύλλογος Σερρών και ο Δικηγορικός Σύλ-
λογος Δράµας, οι οποίοι,-ο πρόεδρος και ο γραµµατέας του Δι-
οικητικού Συµβουλίου- µάλιστα, έχουν έρθει εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Θεο-
φύλακτε. Παρακαλώ, ολοκληρώσατε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Λοβέρδος από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Για όσους γνωρίζουν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι ση-

µαντική η συµπεριφορά µίας πολιτείας απέναντι στον πτωχό πο-
λίτη, σε αυτόν, δηλαδή, που επτώχευσε και οικονοµικά είναι νεκ-
ρός. Διότι όσο είναι πτωχός, ούτε µπλοκάκι µπορεί να εκδώσει
για την παροχή µιας υπηρεσίας, ούτε ένα ευρώ δεν µπορεί να
του κατατεθεί σε µία τράπεζα, καθώς κατάσχεται αµέσως. Είναι
ένας οικονοµικά νεκρός άνθρωπος. 

Όπως λένε κάποιες στατιστικές, που δεν πολυεµπιστεύοµαι,
αλλά τις διαβάζω, το σύνολο των πτωχών στην Ελλάδα είναι τρια-
κόσιες πενήντα χιλιάδες. Θεωρώ αδύνατον να είναι το 12% του
οικονοµικώς ενεργού πληθυσµού. Πάντως, αν δούµε πόσα χρό-
νια κρατάει η διεκπεραίωση µιας υπόθεσης πτωχεύσεως και τους
θανάτους χωρίς να έχει διεκπεραιωθεί η όλη διαδικασία κ.λπ.,
άνετα, τρέχοντας πίσω στις δεκαετίες, µπορεί να καταγράψουµε
πολύ µεγάλο αριθµό. Δεν έχω υπ’ όψιν µου κάποιο στατιστικό
στοιχείο και δεν ξέρω αν υπάρχει και κάτι τέτοιο έγκυρο.

Πάντως, γνωρίζω -όπως γνωρίζουµε όλοι- ότι είναι αναπτυ-
ξιακό στοιχείο, πέραν του στοιχείου της δικαιοσύνης απέναντι
στους ανθρώπους, να διαρρυθµιστεί σωστά η τύχη απέναντι
στους συµπολίτες µας που επτώχευσαν και έχουν χάσει τη ζωή
τους µέσα από την οικονοµική τους πτώχευση. Η δεύτερη ευκαι-
ρία για τον πτωχό είναι µία πάρα πολύ µεγάλη δυνατότητα που
δίνουµε στους ανθρώπους να επανέλθουν, να ξανακερδίσουν τη
ζωή τους. Όµως, και στην οικονοµία της χώρας µπορεί να δοθεί
µια ώθηση αναπτυξιακή από ορισµένους ανθρώπους που επα-
νέρχονται στην οικονοµική ζωή. 

Την τύχη του πτωχού, την επάνοδό του, υπό την έννοια αυτή,
στην οικονοµική ζωή του τόπου -που ξαναλέω, αφορά τον ίδιο
και την οικονοµία- υπογραµµίζει η εισηγητική έκθεση. Σωστά.
Όµως, εµφανίζεστε, κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, να θεω-
ρείτε ότι µε αυτές τις παρεµβάσεις των άρθρων 1 έως 13 λύσαµε
τα προβλήµατα. Δεν είναι έτσι. 

Εµείς θα ψηφίσουµε τις διατάξεις. Έχουν θετικά στοιχεία.
Όµως, πρέπει να γίνει συνείδηση στην Αίθουσα ότι αντιµετωπί-
ζετε το θέµα µόνο από µια πτυχή του, δηλαδή από εκείνη του εν
στενή εννοία Πτωχευτικού Δικαίου. Η τύχη, όµως, του πτωχού
είναι προϊόν πολλών συνιστωσών, που αφορούν το δίκαιο. 

Είναι, λόγου χάρη, προϊόν και της ποινικής του αντιµετώπισης.
Μία είναι η αυτεπάγγελτη δίωξη, αλλά πολλές οι ενδεχόµενες
µηνύσεις των πιστωτών. Ατέρµονες διαδικασίες, µε δαπάνες δι-
καστικές, χρόνια πολλά, πρώτος βαθµός, δεύτερος βαθµός και
εκκρεµότητα. Μία λογική θα έλεγε ότι µία είναι η δίκη και επί κα-
ταδολίευσης των δανειστών µία η καταδίκη και τέλος. Εδώ, ό-
µως, δεν τελειώνουµε. Η εκκρεµότητα του ανθρώπου αυτού που
κηρύχθηκε πτωχός είναι διαρκής, υπό την έννοια ότι είναι πολυε-
τής. Τον τελειώνεις. 

Ακόµη, είναι και θέµα ΚΕΔΕ. Δεν είναι θέµα είσπραξης δηµο-
σίων εσόδων; Εάν έχεις µια περίπτωση όπου πτώχευσε η εταιρία
και κάνεις εξωλογιστικό έλεγχο και του ρίχνεις 10 εκατοµµύρια
ευρώ, 5 εκατοµµύρια ευρώ, 2 εκατοµµύρια ευρώ, 800 χιλιάδες,
ανάλογα µε το τι θα του καταλογίσεις, τον βοηθάς να σηκώσει
κεφάλι; Τον έχεις τελειωµένο. 

Επειδή αυτή είναι µία κατάσταση που αντέχει στα χρόνια -γιατί
αν δείτε τις αλλαγές, µιλάµε για το 2007 και µετά, το 2011 και
την παρούσα, που είναι σε θετική κατεύθυνση, ξαναλέω, αλλά
δεν λύνει το πρόβληµα- µην έχετε την αυταπάτη ότι µε την πα-
ρέµβαση που γίνεται σήµερα, δίνεται η δεύτερη ευκαιρία στον
πτωχό ή αποκτά η οικονοµία, µέσα από τη διαρρύθµισή των θε-
µάτων του πτωχού, εκείνη την ώθηση που θα µπορούσε να της
δώσει αν πράγµατι είχαµε µία ολοµέτωπη προσπάθεια επίλυσης
του συγκεκριµένου προβλήµατος. 

Όταν έχω τις αγορεύσεις µου µπροστά µου και κοιτάω τι έχω
πει για τα αναπτυξιακά θέµατα τα χρόνια αυτά που ταλαιπωρείται
η Ελλάδα, σε όλες µου τις παρεµβάσεις τις σχετικές, στα µέτρα
που αναφέρω -λόγου χάρη µία πραγµατική αλλαγή του συστή-
µατος αδειοδότησης των επιχειρήσεων, όχι αυτή που έγινε, που
δεν πρόκειται να εφαρµοστεί νωρίτερα από τα µέσα του 2018,
ούτε, όµως, και η προηγούµενη του 2013 που δεν εφαρµόστηκε
ποτέ- µία πραγµατική αντιµετώπιση των προβληµάτων για να
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υπάρξει ανάπτυξη στη χώρα και επίλυση επιµέρους προβληµά-
των είναι και αυτή του Πτωχευτικού. Δυστυχώς, είναι µονοµερής
η αντιµετώπιση και δεν θα φέρει λύση. 

Εάν η Κυβέρνηση ήταν συντονισµένη, θα µπορούσε να επιτε-
θεί στο πρόβληµα ολοµέτωπα, από όλες τις πτυχές του, και µε
συναρµοδιότητα συγκεκριµένων Υπουργών να προσπαθήσει να
το τιθασεύσει. Αλλά σε ποιο θέµα η Κυβέρνηση εµφανίζεται συν-
τονισµένη; 

Εδώ, κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, είχαµε πριν από λίγες
µέρες τον Πρωθυπουργό να µιλά -στη Γερµανία νοµίζω- για
22,5% ανεργία και την ίδια ώρα την Υπουργό Εργασίας να ανα-
φέρει ότι εκατόν είκοσι πέντε χιλιάδες άνθρωποι αµείβονται µε
100 ευρώ. Είχαµε τον Πρωθυπουργό να λέει ότι έχει η Ελλάδα
τη διακριτική ευχέρεια και το δικαίωµα να κάνει την επιδοµατική
πολιτική που αποφασίζει και τον Υπουργό των Οικονοµικών την
ίδια ώρα, εκτός συνόρων να λέει ότι ήταν λάθος που δεν συντο-
νιστήκανε οι κυβερνώντες µε τους δανειστές. 

Πάµε τώρα στο θέµα της τροπολογίας που αφορά την ανα-
στολή για ένα χρόνο της κατάργησης των µειωµένων φορολογι-
κών συντελεστών στα νησιά. Να πω τον Μάιο του 2016, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, τι έλεγε ο Πρωθυπουργός, όταν µε οµιλία
του ενίσχυε τη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης µε
µέτρα, µεταξύ των οποίων κι αυτό; Έλεγε ότι η Κυβέρνηση, µε
τις παρεµβάσεις της, προστατεύει τους αδυνάτους, διότι µοιρά-
ζει τα βάρη, καθώς ανήκει στην αρµοδιότητά της να το κάνει όταν
αναλογικά -ανάλογα µε τη δύναµη του καθενός- διανέµει τα
βάρη. Αυτό έλεγε. Έλεγε, δηλαδή, ότι κι αυτό το µέτρο είναι στο
πλαίσιο των µέτρων που µε συνείδηση δικαίου και κοινωνικής δι-
καιοσύνης επιβάλλει η Κυβέρνηση. 

Κι έρχεστε τώρα να πείτε ότι την αναστέλλετε την εφαρµογή.
Δεν την καταργείτε, όπως υποσχεθήκατε την περασµένη βδο-
µάδα, αλλά την αναστέλλετε για έναν χρόνο, όπως διευκρινίζει
και η τροπολογία σας. 

Το λέτε σε εµάς; Εµείς φέραµε τις ρυθµίσεις αυτές για τους
µειωµένους συντελεστές σε όλα τα νησιά. Παρ’ όλη την κρίση,
στα δικά µας χέρια τέτοια αλλαγή δεν έγινε. Γίνεται στα δικά σας.
Πρέπει να σκεφτείτε τι είναι αυτά που λέγατε στους πολίτες και
τι είναι αυτά που τελικά κάνετε. 

Όλα τα υποσχεθήκατε. Τούτο δω µάλιστα και ως Κυβέρνηση
το υποσχόσασταν και το πήρατε πίσω. Αναστολή φέρνετε και όχι
κατάργηση. Μάλιστα, για ορισµένα µόνο νησιά είναι η αναστολή
αυτή και όχι για όλα. Κοµπορρηµονείτε σε βάρος της κοινής λο-
γικής. Δίχως συστολή προσποιείστε τους ευεργέτες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Έχω, κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, τις τελευταίες δύο-

τρεις εβδοµάδες κάνει επανειληµµένες αναφορές σε ένα θέµα
διαφθοράς. Αυτό αφορά όχι την ιδιωτικοποίηση του ΟΠΑΠ, την
οποία εψήφισα, ούτε θέµατα του ΟΠΑΠ γενικώς, που έχω υπο-
στηρίξει την άµυνα του ΟΠΑΠ απέναντι στη µονοµερή αύξηση
της εναντίον του φορολογίας, παρά τη σύµβαση που έχει υπο-
γραφεί. Δεν είµαι αντίπαλος ούτε της ιδιωτικοποίησης ούτε των
όρων που αυτή προβλέπει. Είµαι, ωστόσο, φανατικά απέναντι
στην καζινοποίηση της χώρας, κάτι που δεν θέλατε, κάτι που η
προηγούµενη διοίκηση της Επιτροπής Παιγνίων το είχε αποµα-
κρύνει ως εκδοχή, κάτι που και οι προηγούµενες -µε ηπιότερα
µέσα, βέβαια- διοικήσεις της Επιτροπής Παιγνίων το είχαν απο-
µακρύνει ως εκδοχή. Έρχεται ο δικός σας άνθρωπος…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Είναι ψηφισµένος νόµος, δικός σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Άλλο το παιχνίδι και άλλο οι όροι του

και η κατάργηση των περιορισµών, αγαπητέ συνάδελφε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδο,

ολοκληρώνετε παρακαλώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ολοκληρώνω. 
Εδώ έχουµε ένα ζήτηµα διαφθοράς, ένα ζήτηµα για το οποίο

έπρεπε να έχετε πάρει θέση ως Κυβέρνηση. Λείπει ο κ. Παπαγ-
γελόπουλος αλλά θα τον ενηµερώσω και προσωπικά. Είναι ένα
ζήτηµα που αφορά κατάργηση περιορισµών για την προστασία
των οικογενειών. Είναι ένα ζήτηµα, για το οποίο σας εκθέτει ο
Αντώνης Στεργιώτης, ο άνθρωπος που είχατε διορίσει εσείς στην

Επιτροπή Παιγνίων. 
Ο κανονισµός που εξέδωσε το καλοκαίρι του 2015 ανατρέπε-

ται. Από ποιον; Από µία διοίκηση της Επιτροπής Παιγνίων µε πρό-
εδρο, που, εµφανιζόµενος στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφά-
νειας της Βουλής, πέρασε στην αντίπερα όχθη και είπε ότι όλα
αυτά τα παιχνίδια προκαλούν εθισµό, αποδεχόµενος µία επιστη-
µονική εισήγηση. Λίγες µέρες µετά κατήργησε όλους τους πε-
ριορισµούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδο, σας
παρακαλώ. Φτάσατε ήδη τα δέκα λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έκλεισα.
Αυτό το θέµα, κύριε Πρόεδρε, είναι ανοικτό. Κι εκείνο που θα

αποτελέσει το πιο δυνατό χαστούκι σ’ όσους οργάνωσαν αυτήν
την επίθεση εναντίον της ελληνικής οικογένειας, είναι η εφαρ-
µογή του. Ο κανονισµός ισχύει. Σε λίγο θα αρχίσει το παιχνίδι να
παίζεται. Εκεί η Πλειοψηφία θα έλθει αντιµέτωπη µε την ελληνική
οικογένεια, µε τους ανθρώπους και µε τις ευθύνες της.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Υγείας κ. Ξανθός. 

Θα σας παρακαλούσα κι εσάς, κύριε Υπουργέ, να αναφερθείτε
στον αριθµό της τροπολογίας και όσο το δυνατόν πιο σύντοµα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ο γενικός αριθµός
είναι 840 και ο ειδικός 72.

Είναι ένα σώµα αλλαγών, που αφορούν κυρίως τη φαρµακευ-
τική νοµοθεσία. Στην πραγµατικότητα δεν είναι καινούργιες ρυθ-
µίσεις, αλλά διευκρίνηση ρυθµίσεων που έχουν γίνει στο παρελ-
θόν. Υπήρχαν νοµοθετικές ασάφειες, που έπρεπε να αντιµετω-
πιστούν και αποτελεί ένα πλέγµα αλλαγών, που έγινε µε σύσταση
του ΟΟΣΑ για να εκσυγχρονιστεί η φαρµακευτική νοµοθεσία.

Είναι δώδεκα τροποποιούµενες διατάξεις και πέντε καταργού-
µενες διατάξεις. Κάποιες από αυτές που καταργούνται, για πα-
ράδειγµα, αναφέρονται στον αγορανοµικό κώδικα, ο οποίος έχει
καταργηθεί ή επαναδιατυπώνονται ρυθµίσεις επειδή υπήρχε
ασάφεια νοµική.

Θα σας πω πολύ ενδεικτικά κάποιες απ’ αυτές. Για παράδειγ-
µα, υπήρχε το θέµα ότι δεν µπορούσαν οι ιδιωτικές κλινικές να
αγοράζουν σε χονδρική φάρµακα, αν δεν προβλεπόταν φαρµα-
κείο µέσα στην κλινική. Αυτό έχει καταργηθεί εδώ και καιρό.
Τώρα γίνεται επίσηµα µ’ αυτόν τον τρόπο.

Υπήρχε µία παλιότερη διάταξη, που έλεγε, για παράδειγµα, ότι
για να µπει ένα φάρµακο στη θετική λίστα, έπρεπε να καταβάλ-
λεται το 4% της ex factory τιµής, της τιµής παραγωγού. Αυτό έχει
αλλάξει στο µεσοδιάστηµα και στην πραγµατικότητα αυτό που
καταβάλλεται είναι ένα τέλος 2.000 ευρώ για κάθε νέα φαρµα-
κευτική ουσία, η οποία µπαίνει στη θετική λίστα.

Υπάρχει το θέµα των φαρµακαποθηκών, όπου, επίσης, έχει κα-
ταργηθεί η διάταξη, αλλά τώρα επικαιροποιείται, όπου δεν υπάρ-
χει απαραίτητη προϋπόθεση ο φαρµακοποιός, ο οποίος, βε-
βαίως, παραµένει ως υποχρεωτικά επιστηµονικά υπεύθυνος, να
έχει εταιρική σχέση και να έχει το 50% στην εταιρεία η οποία έχει
τη φαρµακαποθήκη.

Υπάρχουν, επίσης, ρυθµίσεις που αφορούν το όριο ηλικίας για
την κατοχή άδειας λειτουργίας φαρµακείου. Αυτό παλιότερα
ήταν τα εξήντα πέντε έτη. Με απόφαση του Σ.τ.Ε. κρίθηκε αντι-
συνταγµατικό και νοµοθετήθηκαν τα εβδοµήντα έτη. Αυτό, επί-
σης ρυθµίζεται µε αυτόν τον τρόπο.

Υπάρχουν κάποιες άλλες πολύ εξειδικευµένες ρυθµίσεις, που
αφορούν βιοκτόνα φάρµακα, παράλληλες εισαγωγές. Γίνεται µία
διατύπωση πιο σαφής για το ότι πρέπει να είναι επαρκώς όµοιο
µε ένα φάρµακο που κυκλοφορεί στη χώρα κι όχι ταυτόσηµο.

Αναφέρεται τη δυνατότητα λειτουργίας φορέων πρωτοβάθ-
µιας φροντίδας υγείας σε µη συνεχόµενα κτήρια. 

Εν πάση περιπτώσει, είναι ένα σώµα τροποποιήσεων στη νο-
µοθεσία, που κατά την άποψή µας δεν επιφέρει κάποια ουσιώδη
αλλαγή στη λειτουργία, ιδιαίτερα της φαρµακευτικής αγοράς. Οι
εκκρεµότητες που κλείσαµε πέρυσι, µε βάση την «Εργαλειοθήκη
Ι» του ΟΟΣΑ, ήταν κυρίως το ιδιοκτησιακό καθεστώς των φαρ-
µακείων και τα µη συνταγογραφούµενα φάρµακα. 

Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι οι ρυθµίσεις που µπήκαν και οι
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ασφαλιστικές δικλείδες που τέθηκαν, ήταν τέτοιες έτσι ώστε να
αποτρέψουµε µια ανεξέλεγκτη απορρύθµιση αυτής της αγοράς.
Αυτό έχει ως αποτέλεσµα, στην πραγµατικότητα, ένα χρόνο µετά
την νοµοθέτησή τους να µην έχει αλλάξει το τοπίο στον χώρο
της αγοράς φαρµάκου στη λογική µιας άκρατης νεοφιλελεύθε-
ρης απορρύθµισης. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι µε τις παρεµβάσεις αυτές κλείνει αυτή η
εκκρεµότητα. Το µόνο θέµα για το οποίο αυτή τη στιγµή είµαστε
ακόµα σε διαπραγµάτευση µε τους θεσµούς, είναι το θέµα της
επαναρρύθµισης του ωραρίου λειτουργίας των φαρµακείων,
όπου θεωρούµε ότι όντως αυτή η απελευθέρωση η οποία έγινε,
δηµιούργησε πολλές παρενέργειες. Είµαστε, λοιπόν, σε έναν
δρόµο να βρούµε ένα νέο πλαίσιο, το οποίο να επιτρέπει την ευ-
χερή πρόσβαση των πολιτών, βεβαίως, αλλά και να αποτρέπει
φαινόµενα ολιγοπωλιακής αναδιάρθρωσης της αγοράς σε αυτό
το κοµµάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν δώσω τον λόγο στον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ένωσης Κεντρώων, έχω την τιµή
να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολου-
θούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»
και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα τρεις µαθητές και
µαθήτριες και ένας εκπαιδευτικός συνοδός τους από το 1ο Γυ-
µνάσιο Άνω Τούµπας Θεσσαλονίκης (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης
Κεντρώων, ο κ. Μεγαλοµύστακας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε και σήµερα να συζητήσουµε
ένα νοµοσχέδιο, το οποίο εν δυνάµει είναι θετικό. Διαβάζοντας
τον τίτλο µόνο, καταλαβαίνουµε ότι εάν αυτά πραγµατοποιούν-
ταν µε τον σωστό τρόπο και νοµοθετούνταν από εσάς όπως θα
έπρεπε, θα λύνονταν πολλά προβλήµατα της χώρας, αν και
αργά. 

Ο Πτωχευτικός Κώδικας είναι µία υποχρέωσή µας. Θα έπρεπε
να τον έχουµε βελτιώσει εδώ και καιρό. Δεν φταίτε εσείς. Φταίνε
και οι προηγούµενοι, οι οποίοι αδιαφόρησαν. Θα µπορούσατε,
όµως, να το κάνετε νωρίτερα.

Ωστόσο, υπάρχουν κάποια άρθρα, τα οποία θα µπορούσαν να
βελτιωθούν. Για παράδειγµα πιστεύουµε ότι θα πρέπει να κινούν-
ται ακόµα πιο γρήγορα οι διαδικασίες, τα δικαστήρια και η δι-
καιοσύνη, έτσι ώστε να αποδεσµεύονται άµεσα αυτοί που θέλουν
να εκµεταλλευτούν τον παρόντα νόµο και να επενδύσουν για
άλλη µία φορά στην Ελλάδα -εάν και το βλέπω πολύ δύσκολο-
και να δώσουν µία δεύτερη ευκαιρία στην Ελλάδα. Γιατί αυτή τη
στιγµή εµείς δεν τους δίνουµε µία δεύτερη ευκαιρία. Δεν ξέρω
ποιος νοήµων άνθρωπος θα επένδυε αυτή τη στιγµή σε αυτή τη
χώρα. 

Δεν κινδυνολογώ, ούτε αποτρέπω τους µελλοντικούς επενδυ-
τές. Εσείς τους αποτρέπετε, δυστυχώς, µε την πολιτική που ακο-
λουθείτε, βασικά µε την πολιτική που δεν ακολουθείτε, καθώς
δεν έχετε κανέναν σχεδιασµό έτσι ώστε -επιτέλους- αυτή η φτω-
χή πλέον χώρα να ανακάµψει. Δυστυχώς!

Επίσης, αυτό φαίνεται και από το γεγονός ότι µεταθέτετε τις
ευθύνες στα µέλη του διοικητικού συµβουλίου. Δεν το καταλα-
βαίνετε από µόνοι σας; Βλέποντας πώς λειτουργεί η πραγµατική
αγορά, πιστεύετε ότι θα έρθει να ρισκάρει οποιοσδήποτε σε αυτή
τη χώρα, µε αυτούς τους κανόνες; Δεν είναι φυσιολογικό και το
γνωρίζετε  πολύ καλά και εσείς. 

Όσον αφορά στη Διοικητική Δικαιοσύνη, καλώς βελτιώνεται.
Πιστεύω ότι θα µπορούσατε να το εξελίξετε λίγο ακόµη. Αναφέρ-
θηκε και ο εισηγητής µας προηγουµένως σχετικά. 

Σχετικά µε τα παράβολα: Πιστεύετε ότι µε το να τα αυξήσετε
ή µε το να επιβάλετε να ξαναπληρώνουν το παράβολο, εάν υπάρ-
χει αναβολή, θα δώσετε λύση; Αυτά υποστηρίζατε πριν γίνετε
Κυβέρνηση; Φυσικά και όχι. Η ερώτηση ήταν ρητορική. 

Δυστυχώς, δεν είναι αυτά τα µέτρα που πρέπει να πάρουµε.

Μπορεί να διευκολύνεται κάπως το σύστηµα -ενδεχοµένως κά-
ποιοι να το δουν αποθαρρυντικά και να µην πάρουν αναβολή χω-
ρίς αιτία- αλλά σκεφθήκατε τον φτωχό συνάνθρωπό µας; Δεν
ξέρω σε τι ακριβώς χρησιµεύει. Δεν µπορούµε να βρούµε άλλους
τρόπους; Πρέπει να βάλουµε, δηλαδή, να πληρώσουν; Έτσι θα
µαζευτούν τα λεφτά, ώστε να αποπληρώσουµε το χρέος; Από
τους συµπολίτες µας; 

Έρχεστε και µιλάτε για την αποκάλυψη των αδήλωτων εισο-
δηµάτων. Με αυτούς τους όρους υπάρχει περίπτωση επενδυτής,
άνθρωπος που τα έκρυψε, οποιοσδήποτε να φέρει τα λεφτά του
σε αυτή τη χώρα, µε αυτό το τραπεζικό σύστηµα, το τραπεζικό
σύστηµα των capital controls; Εδώ ανάλογα µέτρα δεν είχαν απο-
τελέσµατα µε ευνοϊκότερες συνθήκες. 

Πιστεύετε πραγµατικά ότι ο άλλος θα φέρει τα λεφτά του µε
φορολόγηση µέχρι 60%; Θα έχει απόδοση αυτό το µέτρο; Πραγ-
µατικά, δεν το πιστεύω. Ίσως θα έπρεπε να δούµε από άλλη
πλευρά τα πράγµατα. Ίσως θα έπρεπε να βάλουµε µία παράµε-
τρο µε την οποία θα αναγκάζουµε αυτούς που είχαν έξω τα χρή-
µατά τους, να τα φέρουν και να τα επενδύσουν. Αυτό το 60% που
ζητάτε, να το έχουν ως επένδυση στη χώρα µας και να ανοίξουν
έτσι και θέσεις εργασίας, να καταπολεµηθεί και η ανεργία, να
δουλέψουν και κάποιοι νέοι, να µη φύγουν κάποιοι άλλοι. 

Υπάρχει, επίσης και ένα κενό -το οποίο ελπίζω κάποια στιγµή
να καλυφθεί- σχετικά µε τις χώρες µε τις οποίες δεν συνεργαζό-
µαστε και τους ανθρώπους, τους Έλληνες, τους νέους, οι οποίοι
έχουν πάει εκεί και φέρνουν τα χρήµατά τους λίγα -λίγα, ή προ-
σπαθούν να βρουν τρόπους να τα φέρουν «µαύρα», διότι βγήκαν
έξω να δουλέψουν και δεν µπορούν να φέρουν τα χρήµατά τους
πίσω. 

Πιστεύετε, δηλαδή, ότι αυτοί δούλεψαν και θέλουν να δώσουν
σε εσάς το 60%, το 50%, όσο είναι;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Μέχρι
60%!

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι, µέχρι 60%. Συγγνώ-
µη, έχετε δίκιο. 

Έρχεστε να λύσετε και το πρόβληµα των ηλεκτρονικών συναλ-
λαγών. Πολύ καλά κάνετε και σε αυτό σας στηρίζουµε. Θα έπρε-
πε πολύ πιο πριν, οι προηγούµενοι ακόµη να το φροντίσουν. Εί-
µαστε από τις τελευταίες χώρες στους δείκτες χρήσης πιστωτι-
κής κάρτας. Θα παταχθεί, νοµίζω, σε µεγάλο βαθµό η φοροδια-
φυγή έτσι και καλώς γίνεται. 

Ωστόσο, αυτό που πρότεινε η Δηµοκρατική Συµπαράταξη για
τον ακατάσχετο λογαριασµό ίσως θα πρέπει να το λάβετε σο-
βαρά υπ’ όψιν σας, γιατί και εσείς το υποστηρίζατε. Είναι κάτι
που πρέπει να το εξετάσουµε, γιατί και η επιχείρηση πρέπει να
κινείται. 

Δυστυχώς, όµως, αυτά και µόνο δεν πρόκειται να φέρουν την
ανάπτυξη. Πραγµατικά, εκπλήσσοµαι όταν παρακολουθώ τι λέ-
γατε πριν και τι λέτε τώρα. Αντί να είµαστε στο χριστουγεννιάτικο
και πρωτοχρονιάτικο mood, εσείς είστε συνεχώς σε ένα πρωτα-
πριλιάτικο, γιατί, αν δεν είναι ψέµατα, τότε υπάρχει ψυχική δια-
ταραχή, διχασµένη προσωπικότητα. Πολλοί από εσάς που είναι
εδώ, άλλα έλεγαν πριν και άλλα λένε τώρα. Έτσι βοηθάτε τον
συνάνθρωπό σας, καταπολεµάτε τη φτώχεια, ενισχύετε τις ευ-
παθείς οµάδες; 

Είχα µία συζήτηση τις προάλλες µε έναν συνάνθρωπό µας, ο
οποίος µου έλεγε, «Σε εσάς εκεί µέσα, έτσι όπως φέρεστε και
έτσι όπως νοµοθετείτε και µε όλη σας τη στάση, πρέπει να σας
επιβάλλουν να περνάτε από ψυχοµετρικά τεστ». Πραγµατικά,
έχει δίκιο ο άνθρωπος. Οι αντιδράσεις µας εδώ µέσα και το τι λέ-
γαµε και το τι λέµε δείχνουν ότι ή ψεύτες είµαστε ή κάτι άλλο
συµβαίνει στην ψυχική µας υγεία. Όλη αυτή η στάση και η συµ-
περιφορά µας προκαλεί πέρα από θυµό και οργή στους συµπο-
λίτες µας, σε συνδυασµό µε πολλά άλλα, στα οποία έχουµε
αναφερθεί και παλιότερα. 

Ένα από αυτά είναι και οι διακρίσεις που κάνετε σχετικά µε το
θέµα των καζίνο. Βέβαια, τον Έλληνα πολίτη, ο οποίος πεινάει -
πολλοί πεινάνε, όχι όλοι- δεν τον ενδιαφέρει τώρα αν έρθει το
καζίνο της Πάρνηθας µέσα και αν θα λειτουργούν δυο καζίνα
στην Αττική. 

Τον ενδιαφέρει, όµως, ότι στη γειτονιά του θα έρθει ένα µικρό
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καζίνο, όπου ο απελπισµένος σύζυγος ή το νεαρό παιδί –όχι το
ανήλικο- θα µπορεί να µπει µέσα. Έχετε αφαιρέσει όλες τις δι-
κλίδες ασφαλείας. Μάλιστα –το είπε και ο συνάδελφος ο κ. Αµυ-
ράς- επιτρέπεται και το κάπνισµα. Σαν να τους βοηθάτε, δηλαδή.

Πιστεύετε ότι αυτό είναι που χρειάζεται; Οι Έλληνες είναι αγα-
νακτισµένοι µε την όλη στάση σας. Δυστυχώς! Έρχεστε και εν-
τείνετε την κατάσταση, σπέρνοντας τη διχόνοια -και θα σας
εξηγήσω τι εννοώ- και τον διχασµό.

Στο προηγούµενο νοµοσχέδιο φέρατε την τροπολογία σχετικά
µε το επίδοµα στους συνταξιούχους σε ονοµαστική ψηφοφορία.
Γιατί το κάνατε; Για να ενισχύσετε τη θέση σας έναντι των δανει-
στών; Θα κλείνατε την αξιολόγηση; Σας είχα ρωτήσει γι’ αυτό και
τότε. Δεν το κάνατε γι’ αυτό. Ένα τέχνασµα ήταν, στο οποίο έπε-
σε µέσα η Νέα Δηµοκρατία, για το οποίο κατηγορήσατε και εµάς.
Εµείς απείχαµε από την όλη διαδικασία, καθώς δεν πιστεύουµε
στην αλά καρτ συνεργασία και στην α λα καρτ συνεννόηση. 

Από την αρχή σάς προτείνουµε αυτό ακριβώς που καταλάβατε
τώρα, αν το καταλάβατε και δεν το κάνετε για άλλους λόγους,
µία κυβέρνηση συνεργασίας όπου θα ανταλλάσσουµε γνώµες,
όπου θα εκπέµπουµε εµπιστοσύνη, θα την εµπνέουµε στους δα-
νειστές, στους εταίρους µας. 

Σε καµµία περίπτωση δεν στηρίζουµε την πολιτική Σόιµπλε ο
οποίος κάνει το παιχνίδι του και δεν το επικροτεί κανένας στην
Ευρώπη. Είδαµε και το δηµοψήφισµα το δικό µας τι έδειξε, και
των Ιταλών και των Βρετανών. Οι Ευρωπαίοι πολίτες έχουν απαυ-
δήσει µε την πολιτική που ακολουθείται. Ωστόσο και αυτό που
κάνετε εσείς δεν είναι σωστό. Είναι κάτι ανάλογο µε το δηµοψή-
φισµα. Είναι µία κίνηση χωρίς ουσία, µε την οποία το µόνο που
καταφέρνετε είναι να διχάσετε. Έτσι δεν θα πάει η χώρα µπρο-
στά και το ξέρετε. Ας παραµερίσουµε το πολιτικό κέρδος, το πο-
λιτικό κόστος και ας ασκήσουµε πλέον πολιτική καθαρά για την
Ελλάδα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μεγαλοµύστακα.
Τον λόγο έχει ο κ. Κρεµαστινός από τη Δηµοκρατική Συµπα-

ράταξη. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ρωτήσω τον Υπουργό των Οικονο-
µικών πώς θα σχολίαζε, αν άκουγε ότι η Γερµανία επέβαλε φο-
ρολογία στη βαριά της βιοµηχανία, στα αυτοκίνητά της, 30%.
Αυτοµάτως θα ήταν µη ανταγωνιστική προς τους ανταγωνιστές
της. 

Αυτό το οποίο γίνεται σήµερα µε τη φορολόγηση των νησιών
του Αιγαίου τα καθιστά ουσιαστικά µη ανταγωνιστικά µε τον του-
ρισµό τής απέναντι τουρκικής ακτής. Τα ίδια ξενοδοχεία δίδονται
στα τουριστικά συγκροτήµατα µε τιµές µικρότερες κατά τουλά-
χιστον 30% απ’ ό,τι δίδονται τα ελληνικά ξενοδοχεία.

Τούτο γίνεται ακόµα πιο δραµατικό γιατί έχει µπει φορολογία
και στις διανυκτερεύσεις των τουριστών, οπότε το επόµενο βήµα
είναι η ελάττωση του τουρισµού συγκριτικά µε την Τουρκία. 

Είναι ευτύχηµα για τον ελληνικό τουρισµό που η εσωτερική κα-
τάσταση της Τουρκίας είναι αυτή που είναι πολιτικά, γιατί ο κό-
σµος φοβάται να πάει αυτήν τη στιγµή στην Τουρκία. Αυτό το
εισπράττουµε εµείς ακόµα αυτήν τη στιγµή. Αυτό, όµως, δεν
µπορεί να είναι ένα επιχείρηµα για να αυξάνεται η φορολογία του
τουρισµού περισσότερο στα νησιά του Αιγαίου. 

Η εθνική σηµασία της επιβίωσης και της συγκράτησης των
πληθυσµών των νησιών του Αιγαίου είναι προφανής. Η αποµό-
νωση των νησιών, η εξάρτησή τους από τις καιρικές συνθήκες
και η εκ των πραγµάτων περιορισµένη οικονοµία τους επιβάλ-
λουν ειδικό καθεστώς για την παραµονή των κατοίκων εκεί, για
να µην φτάσουµε στην ερήµωση όπως στις αρχές του περασµέ-
νου αιώνα, οπότε υπήρξε µαζική µετανάστευση των κατοίκων
των νησιών προς την Αµερική και την Αυστραλία. Νησιά µε πλη-
θυσµούς πέντε χιλιάδων κατοίκων βρέθηκαν να έχουν πεντακό-
σιους κατοίκους µέσα σε µία δεκαετία. 

Ακόµα και οι σουλτάνοι –και σηµειώστε το αυτό- επί οθωµανι-
κής αυτοκρατορίας διατηρούσαν ειδικό φορολογικό καθεστώς
και θρησκευτικό καθεστώς στα νησιά, προκειµένου να συγκρα-
τήσουν τους πληθυσµούς τους και να µην τα οδηγήσουν σε ερή-

µωση, γιατί προφανώς ακόµα και την οθωµανική αυτοκρατορία
τη συνέφερε να µην ερηµωθούν τα νησιά. Το ίδιο έκαναν και οι
άλλοι κατακτητές.

Η αναστολή του ΦΠΑ κατά συνέπεια, που εισηγείται η Κυβέρ-
νηση σήµερα σαν µέτρο, θεωρείται ανεπαρκέστατη για να διορ-
θωθεί αυτή η κατάσταση. Σηµειώστε ότι ειδικό φορολογικό κα-
θεστώς είχαν τα νησιά και επί ιταλοκρατίας και όταν απελευθε-
ρώθηκαν και έγιναν ελληνικά, µέχρις ότου µπήκαµε στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, που ο Ανδρέας Παπανδρέου τότε επέβαλε το
µειωµένο ΦΠΑ για τα νησιά σαν συνέχεια του ειδικού φορολογι-
κού καθεστώτος. Δεν έδωσε δηλαδή κάτι παραπάνω απ’ ό,τι
είχαν, µε αποτέλεσµα να ωφεληθούν οικονοµικά.

Σήµερα όµως πού οδηγούµεθα; Ο Πρωθυπουργός την περα-
σµένη εβδοµάδα βρέθηκε στη Νίσυρο και την Τήλο και εξήγγειλε
µέτρα, αν θέλετε, βελτίωσης της καταστάσεως αυτής. Σήµερα
το Δηµοτικό Συµβούλιο Καρπάθου εκτάκτως συνεδρίασε, όπως
και το Επιµελητήριο Δωδεκανήσου και λένε ότι ρώτησαν τον
Πρωθυπουργό αν η Ρόδος θα είναι µέσα στα νησιά που θα τύ-
χουν κατά κάποιον τρόπο αυτής της ευνοϊκής µεταχείρισης,
έστω για ένα χρόνο, και ο Πρωθυπουργός όπως λένε, είπε «Γιατί
µε ρωτάτε; Η Ρόδος δεν είναι Δωδεκάνησος;». Αυτό έγινε πριν
από λίγες µέρες. 

Το Επιµελητήριο Δωδεκανήσου µου έστειλε το σχετικό έγ-
γραφο και το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Δηµήτριος
Κρεµαστινός καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κατά συνέπεια, η λύση της αναστολής δεν είναι αυτή που χρει-
άζονται τα νησιά. Τι θα γίνει του χρόνου τον Δεκέµβριο; Θα επα-
νέλθουµε στο ίδιο καθεστώς; Η λύση είναι να εκτιµήσετε ποια
είναι τα ισοδύναµα, όπως έκανε η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και η
Συγκυβέρνηση ΠΑΣΟΚ-Νέας Δηµοκρατίας, να δώσετε άλλα ισο-
δύναµα και να αφήσετε το φορολογικό καθεστώς όπως ήταν
µέχρι τώρα, ούτως ώστε να είναι ανταγωνιστικός ο ελληνικός
τουρισµός προς τον τουρισµό της Τουρκίας.

Όταν βρισκόµαστε σε µία περίοδο που το Αιγαίο ουσιαστικά
φλέγεται, φλέγεται εθνικά, που τα τουρκικά αεροπλάνα υπερί-
πτανται των νησιών µας καθηµερινά, που αµφισβητούνται τα
νησιά µας φανερά, έχουµε περιθώρια να δώσουµε το σύνθηµα
να τα εγκαταλείψουν οι νέοι και να βρεθούν στην Ευρώπη, στη
Γερµανία, στην Αυστραλία; 

Το θέµα δηλαδή που αφορά τα νησιά δεν είναι οικονοµικό ούτε
µικροπολιτικό. Είναι θέµα καθαρά εθνικό, διαχρονικό, το οποίο,
αν θέλετε τη γνώµη µου και τη γνώµη των ιστορικών, συνδέεται
µε την ύπαρξη αυτή καθ’ εαυτή των πληθυσµών στα νησιά αυτά.

Δεν θα σχολιάσω εγώ τα µέτρα, γιατί είναι µέτρα πυροσβε-
στικά, δηλαδή όχι Κάρπαθος, όχι Ρόδος, ναι τα υπόλοιπα. Οι πλη-
θυσµοί όµως κινούνται στην πρωτεύουσα του Νοµού και αγορά-
ζουν προϊόντα από την πρωτεύουσα. Πώς, ας πούµε, ο πολίτης
του Καστελόριζου –αυτοί πηγαίνουν να αγοράσουν δυστυχώς
προς την Τουρκία, γιατί είναι δίπλα- πώς ο πολίτης της Χάλκης
θα βρεθεί στη Ρόδο και θα τύχει της ευνοϊκής ρυθµίσεως που
τον αφορά, αφού εκεί τα προϊόντα θα έχουν τις τιµές που επι-
βάλλει η εξίσωση του φορολογικού καθεστώτος µε την υπόλοιπη
ενδοχώρα;

Κατά συνέπεια –και µε αυτό ολοκληρώνω- η πρότασή µου είναι
ότι πρέπει να επανεξετάσετε πλήρως το θέµα και να προχωρή-
σετε πραγµατικά στην κατάσταση που επικρατούσε µέχρις ότου
η Κυβέρνηση πρότεινε η ίδια στην τρόικα µε τις σαράντα επτά
σελίδες να επιβληθεί αυτό το φορολογικό καθεστώς. 

Η τρόικα το ζήτησε και στο πρώτο και στο δεύτερο µνηµόνιο.
Δεν έγινε. Στο τρίτο µνηµόνιο όµως η πρόταση ήταν να εξισωθεί.
Βρείτε λοιπόν τέτοια ισοδύναµα, ούτως ώστε να απαλειφθούν
αυτά τα επιπλέον βάρη και να µπορέσει ο κόσµος της Δωδεκα-
νήσου να ζήσει σωστά, άνετα, φυσιολογικά και ο τουρισµός µας
να παραµείνει ανταγωνιστικός προς τον τουρισµό της Τουρκίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κρεµαστινό. 
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Τον λόγο έχει η κ. Καραµανλή από τη Νέα Δηµοκρατία και θα
ακολουθήσει ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Τσακαλώτος.

Κυρία Καραµανλή, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η Κυβέρνηση κατά την πάγια τακτική της νοµοθετεί µε τροπο-

λογίες της τελευταίας στιγµής σε άσχετα νοµοσχέδια. 
Ειδικά για τον αθλητισµό, η Κυβέρνηση για µία ακόµη φορά

νοµοθετεί µε τροπολογίες: Τον περασµένο Ιούλιο για την Επι-
τροπή Δεοντολογίας ΕΠΟ, κάρτα φιλάθλου και ΔΕΑΒ, τον περα-
σµένο Νοέµβριο µε την Επιτροπή Εξοµάλυνσης και σήµερα.
Αυτή η στάση είναι δείγµα πολιτικής ανευθυνότητας και έλλειψης
σεβασµού στους δηµοκρατικούς θεσµούς.

Εξαγγέλλετε επί δύο χρόνια έναν νόµο κι όταν τελικά τον βά-
ζετε στη διαβούλευση, τον αφήνετε εκεί σαράντα µέρες, κι όταν
τον κατεβάζετε στις 9 Δεκεµβρίου, τον εξαφανίζετε από προσώ-
που γης. Όχι µόνο αυτό, αλλά τον αντικαθιστάτε µε τροπολογίες
στο πόδι, επειδή σας προλαβαίνουν οι εξελίξεις.

Θα µου επιτρέψετε, πρώτα απ’ όλα, να κάνω µία µικρή ανα-
φορά στην τροπολογία που αφορούσε στη συγκρότηση της ολο-
µέλειας της ΕΟΕ. Πρόκειται για µία τροπολογία που ευτυχώς
αποσύρατε, γιατί κατανοήσατε ότι σας εξέθετε ανεπανόρθωτα,
καθώς θα συνιστούσε ευθεία παρέµβαση στα εσωτερικά της
Ολυµπιακής Επιτροπής.

Ασφαλώς η εξήγηση ότι πρόκειται περί λάθους και ότι ευθύ-
νεται ο δαίµων του τυπογραφείου δεν µπορεί να είναι πειστική,
γιατί τα τυπογραφικά λάθη είναι εύκολο να διορθωθούν και δεν
συνιστούν λόγο απόσυρσης µιας διάταξης.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, όταν επαναφέρετε διάταξη που θα
τροποποιεί το καταστατικό της ΕΟΕ, οφείλετε πρώτον, να έχετε
την έγκριση της ολοµέλειας της ΕΟΕ, όπως προβλέπει το άρθρο
37 του ν.2725/1999 και δεύτερον, να έχετε εξασφαλίσει ότι οι αλ-
λαγές που νοµοθετείτε τυγχάνουν της αποδοχής της ΔΟΕ. 

Διότι, σύµφωνα µε όσα ορίζουν τα άρθρα 27 και 28 του Ολυµ-
πιακού Χάρτη της ΔΟΕ, κάθε τροποποίηση και προσθήκη σε κα-
ταστατικό Εθνικής Ολυµπιακής Επιτροπής θα πρέπει να είναι
σύµφωνη µε τις αρχές της. Διαφορετικά, θα τρέχετε και πάλι να
φέρετε τροπολογίες της τελευταίας στιγµής για να µαζεύετε τα
ασυµµάζευτα.

Καταθέτω στα Πρακτικά τα συγκεκριµένα άρθρα.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Καραµανλή καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι η τρίτη συνεχόµενη παράταση που δίνετε στην εφαρ-
µογή της κάρτας φιλάθλου και του ηλεκτρονικού εισιτηρίου.
Αυτό δείχνει ότι την ψηφίσατε για καθαρά επικοινωνιακούς λό-
γους. Εντωµεταξύ, τα κρούσµατα βίας συνεχίζονται αµείωτα κι
έχουν επεκταθεί σε αθλήµατα θεωρητικά χαµηλής επικινδυνότη-
τας. 

Δυστυχώς, στις 21-8-2015 είχε υπογραφεί η απόφαση να τεθεί
σε λειτουργία στις 30-9-2015, ώστε από 1-1-2016 να γίνει υπο-
χρεωτική η κάρτα φιλάθλου. Η προχειρότητα του νοµοθετήµα-
τος, όµως, δεν άργησε να φανεί. Στις 29-12-2015 δόθηκε παρά-
ταση για την 1η Μαρτίου του 2016, µετά από γνωµοδότηση της
αρχής προσωπικών δεδοµένων ότι απαιτούνται νοµοθετικές τρο-
ποποιήσεις εκ µέρους του Υπουργείου Δικαιοσύνης. 

Συγκεκριµένα, επισηµάνθηκε ότι για την θέσπιση της κάρτας
φιλάθλου και του ηλεκτρονικού ονοµαστικού και αριθµηµένου ει-
σιτηρίου στα γήπεδα πρέπει να εκδοθεί και σχετικός νόµος,
καθώς δεν αρκεί η κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών,
Εσωτερικών και Πολιτισµού που είχε ήδη υπογραφεί.

Τον Μάρτιο δόθηκε νέα αναβολή για τις 30-9-2016, µετά από
αίτηµα των ΠΑΕ. Η συνέχεια της αναβολής δόθηκε στο Διοικη-
τικό Συµβούλιο της Super League στις 27-9-2016 µέχρι το τέλος
του έτους. Σήµερα η Κυβέρνηση µε τροπολογία σε άσχετο νο-
µοσχέδιο δίνει άλλη µία φορά παράταση στην έναρξη εφαρµο-
γής της κάρτας φιλάθλου, την οποία είχε κρίνει υποχρεωτική ως
µέτρο καταπολέµησης της βίας.

Ο κ. Βασιλειάδης µάλιστα δήλωσε ότι δεν πρέπει να αυτοµα-
στιγωνόµαστε, γιατί και άλλες χώρες έχουν επεισόδια. Η Κυβέρ-
νηση, λοιπόν, που διέκοπτε διοργανώσεις, έκανε τελικούς χωρίς

φιλάθλους, έκλεινε θύρες, σήµερα µας λέει ότι δεν τρέχει και τί-
ποτα. Αν, ο µη γένοιτο, εντωµεταξύ έχουµε νέα κρούσµατα βίας,
ποια θα είναι η αντίδραση; Θα διακόψουν και πάλι τις διοργανώ-
σεις και θα καλέσουν σε προσχηµατικό διάλογο τους φορείς.

Τα πράγµατα είναι πολύ απλά. Είτε εφαρµόζετε, επιτέλους,
τον νόµο για να αξιολογηθεί η απόδοσή τους είτε αποδέχεστε
την αποτυχία σας και τον αλλάζετε. Σε αυτό το γαϊτανάκι παρα-
τάσεων εµείς δεν µπορούµε να συναινέσουµε. Γι’ αυτό, ψηφί-
ζουµε «παρών».

Κι έρχοµαι στην τροπολογία για τον τρόπο εκλογής των εκ-
προσώπων των οµοσπονδιών στην ΕΟΕ. Τι διαπιστώνει κανείς,
παρακολουθώντας τους χειρισµούς; Έχετε µετατραπεί σε ουρά
των εξελίξεων. Η στάση σας και η πολιτική σας εξαρτάται από
τις προσφυγές που καταθέτουν τα σωµατεία. Νοµοθετείτε ανά-
λογα µε την εξέλιξη των προσφυγών µε ορίζοντα ωρών. Φέρνετε
µια τροπολογία που δείχνει την προχειρότητά σας και αποδει-
κνύει ότι πορεύεστε µε τη λογική «βλέποντας και κάνοντας».

Ρωτάµε: Άλλο εκλογικό σώµα θα ψηφίζει για τον εκπρόσωπο
της ΕΠΟ -διότι αυτή και µόνο ουσιαστικά αφορά η τροπολογία
σας- και άλλο για το διοικητικό συµβούλιο; Μήπως µετά την επό-
µενη προσφυγή φέρετε νέα τροπολογία που θα αναιρεί τη ση-
µερινή;

Βρίσκεστε εγκλωβισµένοι σε έναν φαύλο κύκλο δικών σας
λαθών.

Φέρατε πέρυσι τον ν.4326/2015 εν µέσω πανηγυρισµών, σύµ-
φωνα µε τον οποίο -για το άρθρο 15 µιλώ- το καταστατικό της
ΕΠΟ πρέπει να είναι εναρµονισµένο µε το Σύνταγµα και την κεί-
µενη νοµοθεσία. Έρχεται τον περασµένο Οκτώβριο το Διαιτητικό
Δικαστήριο να πατήσει στον δικό σας νόµο και κρίνει ότι η ΕΠΟ
πρέπει να εναρµονιστεί µε τον αθλητικό νόµο και να εκλέγει τη
διοίκησή της µε βάση αυτόν. Μοιραία είχαµε την παρέµβαση της
FIFA και τον διορισµό της προσωρινής Διοικούσας.

Επειδή επαίρεστε ότι εσείς φέρατε τη FIFA και εξυγιαίνετε το
ποδόσφαιρο, θέλω να ρωτήσω το εξής: Τελικά η FIFA παρενέβη
λόγω των επιστολών και των προσκλήσεων -δικών σας- ή επειδή
θεώρησε ότι θίγεται το αυτοδιοίκητο;

Φέρνετε τροπολογία µόνο για τον εκπρόσωπο της ΕΠΟ στην
ΕΟΕ. Αυτό σηµαίνει ότι για τις εκλογές τις οµοσπονδίας θα ισχύ-
σει κάτι άλλο; Θα νοµοθετήσετε ξανά εκτάκτως και αιφνιδια-
στικά; Οφείλετε επιτέλους να ξεκαθαρίσετε τις προθέσεις σας.

Σήµερα, ο κ. Κουτσοκούµνης µεταξύ άλλων δήλωσε τα εξής:
«Η απόφαση του Διαιτητικού έκρινε τελικά την παρέµβαση της
FIFA. Ο νόµος παρεµβαίνει στο αυτοδιοίκητο, γιατί το θέµα εκλο-
γής είναι αποκλειστικά δικαίωµα των µελών της ΕΠΟ. Δεν θα ανε-
χτούµε ποτέ να αποφασίζει η πολιτεία τον τρόπο µε τον οποίο
θα γίνονται οι εκλογές. Αυτό είναι µη ανεκτό για τη FIFA. Αν η
πολιτεία δεν άρει τη νοµοθετική της παρεµβατικότητα, αυτό από
µόνο του δικαιολογεί σοβαρότατα µέτρα από πλευράς FIFA. Θα
έχουµε πρόβληµα, αν δεν το κάνει αυτό η πολιτεία».

Για κακουργήµατα και ποινικά αδικήµατα ο νόµος είναι πάνω
από το καταστατικό. Το καταστατικό είναι πάνω για όσα αφορούν
στο αυτοδιοίκητο. Αν έχεις διαπράξει αδίκηµα, τότε δεν σε προ-
στατεύει κανένα καταστατικό.

Οφείλετε να ξεκαθαρίσετε, όπως είπα, τις προθέσεις σας. Σας
καλούµε να αποσύρετε τη συγκεκριµένη τροπολογία, γιατί είναι
χαρακτηριστικό δείγµα της προχειρότητας και της κοντόφθαλ-
µης πολιτικής σας. Θα θέλαµε να φέρετε µια ολοκληρωµένη πρό-
ταση για το τι θα ισχύει στις εκλογές των Οµοσπονδιών. Διαφο-
ρετικά, την καταψηφίζουµε µε τη σηµερινή της µορφή. Η τακτική
σας να νοµοθετείτε µε τροπολογίες απλώς µεγαλώνει το σπιράλ
των αδιεξόδων σας, µόνο που θύµα αυτής της τακτικής θα είναι
τελικά και ο ελληνικός αθλητισµός.

Σε ό,τι αφορά την Επιτροπή Εξοµάλυνσης, η αποστολή της
είναι συγκεκριµένη, να ηρεµήσει µια κατάσταση τεταµένη και να
δροµολογήσει τις εκλογές. Σήµερα, ο κ. Κουτσοκούµνης επανέ-
λαβε το εξής στις δηλώσεις του: «Η προσωρινή Διοικούσα Επι-
τροπή είναι µία ανωµαλία και πρέπει το γρηγορότερο να τελειώ-
σει για να έχουµε δηµοκρατικές εκλογές». Κατά την παρουσίαση
της Επιτροπής είπε ότι οι εκλογές είναι δικαίωµα ιερό.

Δεν θα πω τίποτα για την τροπολογία για το ΕΣΚΑΝ.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας της κυρίας Βουλευτού)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σας ζητώ να την αποσύρετε, κύριε Βασιλειάδη, και αντιλαµβά-

νεστε τον λόγο. Την καταθέσατε στις 18.30’ και µοιράστηκε πριν
από λίγο. Ντροπή!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Καραµανλή.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Τσακαλώτος.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο κ. Κρεµαστινός είναι εδώ, ελπίζω. Απλώς, ήθελα να τον ενη-

µερώσω ότι η φορολογία στις επιχειρήσεις στη Γερµανία είναι
29,7%. Με ρώτησε τι πιστεύω γι’ αυτό.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεν σας ρώτησε πόσο είναι, κύριε
Υπουργέ. Αν την αύξησε ρώτησε.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Νο-
µίζω, λοιπόν, ότι απάντησα σ’ αυτό.

Έχω να καταθέσω κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Είναι εν-
τελώς τεχνικής φύσεως, εκτός από δύο-τρεις που θέλω να σας
διευκρινίσω.

Η πρώτη που θέλω να διευκρινίσω είναι ότι αποσύρεται η πα-
ράγραφος 4 του άρθρου 62Α του ν.4170/2013, όπως προστέθηκε
µε την παράγραφο 3 του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου. Τι είναι
αυτό; Αυτό είναι σε σχέση µε τις ηλεκτρονικές πληρωµές στα
παίγνια, που, επειδή γίνεται αυτή τη στιγµή µια νοµοπαρασκευα-
στική επιτροπή για την ενσωµάτωση σχετικής οδηγίας της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, θεωρούµε ότι είναι πιο σωστό να έρθει, όταν
έχουµε αυτή την οδηγία µπροστά µας.

Δεύτερον, αποσύρεται επίσης το άρθρο 75, που προέβλεπε
απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών για την παροχή κινήτρων
στις ηλεκτρονικές συναλλαγές. Θεωρούµε καλύτερο και δηµο-
κρατικότερο να το φέρουµε, όταν έχουµε αποφασίσει ποια είναι
αυτά τα κίνητρα που πρέπει να δώσουµε, να µην είναι µόνο
υπουργική απόφαση, να το καταθέσουµε στη Βουλή.

Επίσης, καταθέσαµε νοµοτεχνική βελτίωση στο άρθρο 68, µε
την οποία καθορίζουµε τις πρώτες κατηγορίες φορολογουµένων
που εξαιρούνται από την υποχρέωση για να έχουν το αφορολό-
γητο να πληρώνουν µε τις κάρτες.

Είναι για τα άτοµα µε αναπηρία, για ηλικιωµένους που είναι
πάνω από εβδοµήντα, για άτοµα σε δικαστική συµπαράσταση,
ώστε να µπορέσουµε να διευκολύνουµε πολίτες που είναι δύ-
σκολο να χτίσουν αυτό το αφορολόγητο µέσα από πληρωµές µε
ηλεκτρονική κάρτα.

Σε σχέση µε τα ερωτήµατα που έχουν τεθεί για την παρά-
γραφο 6 του άρθρου 94, να πω ότι σχεδόν κάθε χρόνο ανακύ-
πτουν προβλήµατα µε ορισµένες κατηγορίες δαπανών που δεν
καθορίζονται µε τον ίδιο τρόπο από τις αρµόδιες υπηρεσίες. Για
παράδειγµα, για το δικό µου το Υπουργείο, οι καθαρίστριες στη
Θεσσαλονίκη του Υπουργείου Οικονοµικών δεν έχουν πληρωθεί,
ενώ έχουν πληρωθεί οι καθαρίστριες που είναι στην Αθήνα και
σε άλλες πόλεις. Όλα αυτά τα προβλήµατα θα θεραπευθούν µε
το νέο θεσµικό πλαίσιο για το δηµόσιο λογιστικό που ολοκληρώ-
νεται µε τις διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου.

Να πω δύο-τρία πράγµατα για την εθελούσια αποκάλυψη και
για την προώθηση ηλεκτρονικών συναλλαγών. Αυτά είναι τα νο-
µοσχέδια που έρχονται να συµπληρώσουν τη δική µας στρατη-
γική για να µπορεί να αλλάξει το µίγµα της πολιτικής που θέλαµε.

Όπως σας είπα και στην οµιλία µου την προηγούµενη εβδο-
µάδα, έχουµε κάνει την αυτοκριτική µας. Ήταν πιο δύσκολο από
ό,τι νοµίζαµε, όπως έχουµε οµολογήσει, να πιάσουµε τη µεγάλη
φοροδιαφυγή. Όµως, νοµίζω ότι κάνουµε σταθερά βήµατα σε
αυτή την κατεύθυνση. 

Είναι πολύ σηµαντική η οικειοθελής αποκάλυψη, το VDI. Μπο-
ρεί να είναι µέχρι το 60% η φορολογία. Δεν είναι 60%, όπως έχω
ακούσει διάφορους να λένε όσο ήµουν εδώ. Νοµίζω ότι είναι µία
τελευταία ευκαιρία για τον κόσµο να φέρει λεφτά πίσω. Πρέπει
να ξέρουν αυτοί οι άνθρωποι ότι έχουµε επεξεργαστεί πολύ καλά
λογισµικά πια, για να επεξεργαζόµαστε πολλές υποθέσεις την
ηµέρα, όχι λίγες υποθέσεις ανά µήνα. Άρα νοµίζω ότι «υπάρχει
και το καρότο και το µαστίγιο» για αυτούς τους ανθρώπους που
έχουν κάνει φοροδιαφυγή. 

Δεν επιτρέπουµε ελαφρύνσεις, εκτός από τη φοροδιαφυγή.
Είναι σωστό να βρούµε µία σωστή ισορροπία σε όλα αυτά τα
µέτρα για να πάρουµε κάποια χρήµατα, αλλά οι έντιµοι που είχαν
αφήσει τα λεφτά τους εδώ, να µη νιώθουν κορόιδα. Ο κάθε
νόµος που επηρεάζει την εθελούσια αποκάλυψη έχει αυτό το
πρόβληµα. 

Τώρα, αν την πλάστιγγα την κάναµε ακριβώς εκεί που πρέπει,
υπάρχει πάντα συζήτηση και µπορεί να µην το κάναµε. Όµως, η
ουσία του προβλήµατος είναι ότι δεν θέλουµε αµνηστία, δεν θέ-
λουµε να βραβεύσουµε αυτούς που έβγαλαν τα λεφτά τους.
Πρέπει να πληρώσουν ό,τι θα πλήρωναν αν είχαν αφήσει τα λεφ-
τά τους µέσα. Όµως, κόβουµε ιδιαίτερα αυστηρές ποινές για να
µπορούµε να κερδίσουµε και κάποια χρήµατα, και µε το «µαστί-
γιο» ότι οι ελεγκτικοί µηχανισµοί είναι σε θέση να µπορούν να
απειλήσουν τους ανθρώπους που θα αποφασίσουν να µην πά-
ρουν αυτή την ευκαιρία στο µέλλον.

Για τις κάρτες να πω ότι είναι και αυτό µία καινούργια παρέµ-
βαση που χτίζει πάνω στην αυξηµένη χρήση, που έχουµε έτσι και
αλλιώς, των ηλεκτρονικών µέσων πληρωµής τα τελευταία χρόνια.
Νοµίζω ότι είναι µια πολύ σηµαντική πρωτοβουλία.

Σας θυµίζω ότι και τα δύο αυτά µέτρα είναι αυτό που αποκα-
λούν οι θεσµοί µη παραµετρικά µέτρα, δηλαδή δεν συµµετέχουν
στο χτίσιµο να πιάσει κάποιος τους δηµοσιονοµικούς στόχους
για το 2018 ή το 2018 και πιο πέρα. Αυτό είναι το κακό νέο. Το
καλό νέο είναι πως ό,τι κερδίζεις από αυτές τις παρεµβάσεις,
είναι δικά σου χρήµατα. 

Έχουµε αποδείξει σε αυτή την Κυβέρνηση ότι εµείς θα τεντώ-
σουµε όσο µπορούµε τα όρια της επιτήρησης για το καλό του
ελληνικού λαού και για να διορθώσουµε τις αδικίες που έχουν
γίνει στο παρελθόν. Αυτή είναι η υπόσχεση που έδωσε ο ΣΥΡΙΖΑ.
Αυτή είναι η υπόσχεση που θα συνεχίζει να την τηρεί.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευκλείδης Τσα-
καλώτος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:

3658 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3664 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Καραθανασόπουλος. 

Θα ακολουθήσουν δύο Βουλευτές. Μετά θα µιλήσει η κ. Πα-
πανάτσιου και ο κ. Μουζάλας για να υποστηρίξουν τροπολογίες.
Θα συνεχίσουµε µετά από τους Υπουργούς µε οµιλητές.

Κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, πάντοτε µας εκπλήσσετε, δυσάρεστα όµως. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Όχι

πάντα. Υπερβολές!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Πάντοτε, δυσάρεστα. 
Τι καταιγισµός τροπολογιών είναι αυτός; Μάλιστα τροπολογίες

Υπουργείου, που αύριο έχει νοµοσχέδιο. Το φέρνει σήµερα µε
τη διαδικασία του κατεπείγοντος και αυτή είναι εκπρόθεσµη τρο-
πολογία. Γιατί δεν τις φέρνετε στην αυριανή συζήτηση τις τρο-
πολογίες αυτές για το πώς θα ρυθµιστούν οι εταιρείες πετρε-
λαιοειδών, οι επιθεωρητές ενέργειας, αφού αύριο θα συζητή-
σουµε  νοµοσχέδιο του Υπουργείο Ενέργειας, Περιβάλλοντος και
Χωροταξίας; Γιατί σήµερα όλες αυτές τις τροπολογίες; Γιατί ενώ
έχει ξεκινήσει η συνεδρίαση, έρχονται και άλλες τροπολογίες
άσχετες µε τα θέµατα που συζητάµε; 

Από αυτήν την άποψη υπάρχουν µία σειρά ζητήµατα πολύ σο-
βαρά σε αυτές τις τροπολογίες, κύριε Υπουργέ. Να ξεκινήσω
από την τροπολογία µε αριθµό 850, την τελευταία που κατατέ-
θηκε, για τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα. Γιατί το κάνετε αυτό;
Γιατί πουλάτε τα περιουσιακά στοιχεία της ΕΑΣ; Για να την εξυ-
γιάνετε ή για να συρρικνώσετε τις δραστηριότητές της; 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Για να
πληρωθούν οι εργαζόµενοι. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αφήστε το πρόσχηµα
«να πληρωθούν οι εργαζόµενοι», τώρα. 

Συρρικνώνετε, λοιπόν, τη δραστηριότητα της εταιρείας, που-
λάτε περιουσιακά στοιχεία µε πρόσχηµα να πληρωθούν οι εργα-
ζόµενοι; Μα, τόσα κονδύλια δαπανάτε. Πήρατε και τα εύσηµα
από τον Οµπάµα ότι δαπανάει η Ελλάδα το 2% για «αµυντικές»
δαπάνες. Γιατί από αυτό το 2% -που είναι τεράστιο ποσό- δεν δί-
νετε για να πληρωθούν οι εργαζόµενοι, να αναβαθµιστούν τα Ελ-
ληνικά Αµυντικά Συστήµατα, αλλά τα συρρικνώνετε και πουλάτε;
Ποιος είναι ο αγοραστής και γιατί του το δίνετε καθαρό το οικό-
πεδο; Ποιος ενδιαφέρθηκε; Για ποιο σκοπό ενδιαφέρεται να
επενδύσει; Εµείς λέµε καθαρά ότι αυτή η τροπολογία είναι κα-
ταδικαστέα τροπολογία. 

Αντί, λοιπόν, να αναβαθµιστούν τα ΕΑΣ, να µπορέσουν να παί-
ξουν έναν ρόλο, εσείς στα πλαίσια της πολιτικής της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και του τεράστιου ανταγωνισµού που µπορεί να υπάρχει
µε µεγάλες εταιρείες παραγωγής οπλικών συστηµάτων, τα υπο-
βαθµίζετε, τα συρρικνώνετε και στο τέλος θα πάνε για λουκέτο
µε τη διαδικασία αυτή. 

Άρα εµάς η γνώµη µας είναι ότι από την τροπολογία µε αριθµό
850 πρέπει να αποσύρετε την παράγραφο 2 του άρθρου 1 της
τροπολογίας, που µιλάει για εκποίηση περιουσιακών στοιχείων
των Ελληνικών Αµυντικών Συστηµάτων. Το ένα είναι αυτό.

Δεύτερο ζήτηµα: Τροπολογία µε αριθµό 849. Γιατί της δίνετε
αναδροµική ισχύ; Εµείς δεν µπορούµε να καταλάβουµε τι θέλετε
να ρυθµίσετε µε αυτή την τροπολογία. Της δίνετε µάλιστα και
αναδροµική ισχύ για το αν θα συµψηφίζονται ή όχι οι ζηµιές από
1-1-2014; Γιατί αυτή η αναδροµική ισχύς και να µην είναι από
τώρα που ψηφίζεται, εάν είναι επ’ ωφελεία; Τι θέλετε να κάνετε;
Γιατί δεν βγαίνει νόηµα από τη διατύπωση που έχετε κάνει στη
συγκεκριµένη τροπολογία και πολύ περισσότερο γεννά ερωτη-
µατικά γιατί από 1-1-2014 να έχει αναδροµική ισχύ.

Το ίδιο ζήτηµα έχουµε µε την τροπολογία η οποία είναι –πώς
να το πω;- προκλητική. Είναι η τροπολογία για τον ΕΟΤ που µπο-
ρεί να συνάπτει απευθείας συµβάσεις. Από πού και ως πού; Γιατί
δεν µας φτάνει η περίοδος για να διαφηµιστεί ο ελληνικός του-
ρισµός; Ας είχε κάνει νωρίτερα τους σχεδιασµούς. Γιατί, λοιπόν,
από το παράθυρο να µπορεί ο ΕΟΤ να κάνει απευθείας συµβά-
σεις και προµήθειες για το διαφηµιστικό πακέτο, όταν είναι τε-
ράστια κονδύλια αυτά; Αυτή είναι η διαφάνεια; Αυτή είναι η

πάταξη της διαφθοράς και της διαπλοκής; Ή δηµιουργούµε νέα
στρώµατα διαπλοκής στο όνοµα του επείγοντος χαρακτήρα και
πάτε όλα και τα περνάτε µε απευθείας αναθέσεις και στον ΕΟΤ;
Παλαιότερα ήταν για τους πρόσφυγες και µετανάστες, τώρα για
τον ΕΟΤ και η ζωή συνεχίζεται, το ίδιο βιολί. 

Από αυτή την άποψη, εµείς λέµε καθαρά ότι το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο έχει χαρακτηριστικά πολύ συγκεκριµένα, κύριε
Υπουργέ. Είναι στο πλαίσιο της δεύτερης αξιολόγησης και είναι
εξόχως αντιλαϊκό νοµοσχέδιο -εξόχως αντιλαϊκό!- και για την
πτωχευτική διαδικασία. Γιατί, επίσης, τι κάνετε; Βάζετε τις τρά-
πεζες θεµατοφύλακα της όλης πτωχευτικής διαδικασίας, αυτές
θα µπορέσουν να εξασφαλίσουν ένα µεγαλύτερο κοµµάτι των
πτωχευµένων επιχειρήσεων και διευκολύνετε έτσι τις εξαγορές
και τις συγχωνεύσεις. 

Βεβαίως, καµµία διασφάλιση για τους εργαζόµενους αυτών
των επιχειρήσεων, που είναι υπό πτώχευση, να πληρωθούν τα
δεδουλευµένα τους, γιατί πρώτα πάνε οι τράπεζες και αρπάζουν
και µετά το κράτος και άµα περισσέψει, θα πάνε και στους εργα-
ζόµενους. Άρα λοιπόν, ένα ζήτηµα είναι αυτό. 

Δεύτερο ζήτηµα. Πανηγυρίζατε λίγο πριν για την εθελοντική
συµµόρφωση αυτών που κάνουν φοροδιαφυγή. Αντί, λοιπόν, εδώ
πέρα να προσπαθήσετε να κατάσχετε τα περιουσιακά τους στοι-
χεία, τους επιβραβεύετε και από πάνω.

Βεβαίως, δεν θέλω να µιλήσω για τη Χρυσή Αυγή, που είδε
µαυραγορίτες εκεί πέρα και έσπευσε να υποστηρίξει αυτούς
τους σύγχρονους µαυραγορίτες. Πλήρη αµνήστευση και πλήρη
νοµιµοποίηση των παράνοµων εσόδων που έχουν και εσείς τώρα
πανηγυρίζετε, γιατί θα πληρώσουν τον φόρο που τους αναλογεί
εάν τα είχαν δηλώσει; Κι όλα αυτά τα χρόνια, δηλαδή, δεν κέρδι-
σαν; Ουσιαστικά αµνήστευση δεν είναι αυτό το πράγµα για πε-
ριπτώσεις φοροδιαφυγής, λαθρεµπορίου, ξεπλύµατος µαύρου
χρήµατος και όλα τα υπόλοιπα; Σε αυτούς δίνετε αµνηστία, επί
της ουσίας;

Τρίτη πλευρά. Το πλαστικό χρήµα ποιους εξυπηρετεί; Θα πα-
τάξει τη φοροδιαφυγή; Πιάστε τα µεγάλα ψάρια, τα οποία κά-
νουν τις τριγωνικές συναλλαγές, που έχουν χρήµατα στους
φορολογικούς παραδείσους, φορολογείστε το µεγάλο κεφάλαιο
και αφήστε τη λιανοµαρίδα την οποία πάτε να τσακίσετε. Γιατί
επί της ουσίας συγκέντρωση στην αγορά δεν θα γίνει µε αυτό το
πράγµα; Γιατί ένας µικρός µε τις προµήθειες που παίρνουν οι
τράπεζες, δεν µπορεί να βάλει τα POS. Γιατί δεν µειώνετε τις
προµήθειες στις τράπεζες; Βάλτε ρητά ότι για ορισµένες κατη-
γορίες, µέχρι ένα πλαφόν, καταργείται η προµήθεια στις τράπε-
ζες. Γιατί δεν το λέτε αυτό;  Να είναι για αυτούς οι οποίοι έχουν
το ψιλικατζίδικο, το περίπτερο, τον φούρνο, το µπακάλικο να µην
πληρώνουν προµήθειες. Άµα, λοιπόν, έχουν ένα ποσοστό κέρ-
δους 5%-6% ή και ζηµιά και τους βάζετε και να πληρώνουν και
προµήθεια από πάνω στις τράπεζες για αυτές τις συναλλαγές,
δεν κάνουµε τίποτα. Από την άλλη µεριά, κρατάτε δεσµευµένα
τα χρήµατα µέσα στις τράπεζες για να µπορούν να τα αξιοποι-
ήσουν όπως θέλουν.

Άρα και µε το πλαστικό χρήµα συγκέντρωση στην αγορά θέ-
λετε να κάνετε, να πεταχτούν βίαια αυτοί οι οποίοι δεν αντέχουν
και δεν θα µπορούν να αντέχουν. Γιατί, βεβαίως, τα µεγάλα σου-
περµάρκετ, τα πολυκαταστήµατα και όλα αυτά δεν έχουν κανένα
απολύτως πρόβληµα και κλείνουν και ειδικές συµφωνίες µε τις
τράπεζες για τη λογική της προµήθειας. Ο µικρός, όµως, δεν έχει
αυτή τη δυνατότητα να το κάνει. Βάλτε το, λοιπόν, ρητά ότι απαλ-
λάσσεται από έναν τζίρο και κάτω η προµήθεια στην τράπεζα,
για να στηρίξετε τον επαγγελµατία, τον αυτοαπασχολούµενο, το
µπακάλικο της γειτονιάς. Τα σουπερµάρκετ µπορούν να το κά-
νουν µόνα τους, γιατί είναι ελεύθερα να καθορίσουν τι προµήθεια
θα πληρώσουν, ο επαγγελµατίας, όµως, δεν µπορεί αυτό το
πράγµα. Άρα για ποιον δουλεύετε τώρα; Για τις πολυεθνικές, τα
πολυκαταστήµατα και τις τράπεζες. Θα είναι ένα ακόµη µεγαλύ-
τερο πλήγµα για τους επαγγελµατίες και τους αυτοαπασχολού-
µενους. Από αυτήν την άποψη, εµείς το λέµε.

Και το τελευταίο ζήτηµα το οποίο θέλαµε να θίξουµε εδώ πέρα
- και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε - είναι το ζήτηµα µε τα καζίνα.
Βεβαίως έχετε βαλθεί να κάνετε τη χώρα καζίνο παντού, καζίνο
και στο Ελληνικό για να είναι ελκυστική η επένδυση, καζίνο και
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στην Πάρνηθα η µεταφορά.
Εµάς δεν µας απασχολεί αυτό. Εµείς λέµε ότι πρέπει να κα-

ταργηθεί αυτή η δραστηριότητα, γιατί είναι παρασιτική δραστη-
ριότητα. Αυτό το οποίο πρέπει να γίνει σε αυτή τη φάση, κι εµείς
αυτό θέλουµε να θίξουµε, είναι ότι πρέπει να διασφαλιστούν οι
εργαζόµενοι, µέχρι να µπορέσουν να απασχοληθούν σε άλλες
δραστηριότητες. Και επιµένουµε στην κατάργηση αυτού του πα-
ρασιτισµού και όχι στη γενίκευσή του. Τουλάχιστον φροντίστε να
διασφαλιστούν οι εργαζόµενοι στα καζίνα και οι ανάγκες οι
οποίες έχουν.

Με αυτά, κύριε Πρόεδρε, κλείνω. Είπαµε και στην αρχή ότι επί
της αρχής δεν το ψηφίσαµε και τα περισσότερα άρθρα θα τα κα-
ταψηφίσουµε. Σε ορισµένα θα διαφοροποιήσουµε τη στάση µας,
ανάλογα µε τις ιδιαίτερες συνθήκες.

Θα ήθελα, όµως, πραγµατικά για την τροπολογία, κυρία Υ-
πουργέ, να µας εξηγήσετε γιατί έχει αναδροµική ισχύ και να απο-
συρθεί η παράγραφος 2 του άρθρου 1 της τροπολογίας για τα
ΕΑΣ, γιατί πρόκειται για σκάνδαλο ξεπουλήµατος περιουσιακών
στοιχείων των Ελληνικών Αµυντικών Συστηµάτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Καραθανασόπουλο.

Τον λόγο έχει η κ. Βαγιωνάκη Ευαγγελία από τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα
ακολουθήσει η κ. Βούλτεψη και µετά θα πάρει τον λόγο, όπως
προείπα, η κ. Παπανάτσιου και ο κ. Μουζάλας για να υποστηρί-
ξουν τροπολογίες.

Ορίστε, κυρία Βαγιωνάκη.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το

νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα έρχεται να καλύψει µια σειρά
από ζητήµατα µε έναν κοινό παρονοµαστή: την απλούστευση
των διαδικασιών, τη διαφάνεια και τη δηµιουργία όρων ισότητας
στην πρόσβαση της δικαιοσύνης, στην υπαγωγή στο Πτωχευτικό
Δίκαιο και στη δίκαιη κατανοµή των φορολογικών βαρών.

Η αναµόρφωση του Πτωχευτικού Δικαίου θα έπρεπε να έχει
γίνει εδώ και πολύ καιρό.Ξέρουµε ότι η εκκαθάριση κεφαλαίου
είναι δυστυχώς, µια άλλη όψη της κρίσης, καθώς όπως έχουµε
διαπιστώσει όλοι τα τελευταία χρόνια, η πτώση της ζήτησης οδή-
γησε στην πτώχευση πολλές, ειδικά µικρές επιχειρήσεις. 

Το νοµοσχέδιο έρχεται να καλύψει ένα πολύ σηµαντικό κενό,
δίνοντας τη δυνατότητα δεύτερης ευκαιρίας σε επιχειρηµατίες
που χρεοκοπούν. Διασφαλίζει ότι οι επιχειρηµατίες αυτοί θα µπο-
ρούν να επανέλθουν στην αγορά, εφόσον επιδεικνύουν καλή
πίστη κατά την κήρυξη της πτώχευσης και η πτώχευση δεν οφεί-
λεται σε δόλιες ενέργειες. Μετά την παρέλευση δύο ετών, ο επι-
χειρηµατίας µπορεί να πετύχει απόφαση που θα τον απαλλάσσει
ακόµα και πλήρως από το υπόλοιπο των απαιτήσεων των πιστω-
τών και µπορεί εποµένως, να υπάρξει επανέναρξη των επιχειρη-
µατικών του δραστηριοτήτων, δίνοντάς του µια δεύτερη ευκαι-
ρία.

Είναι επίσης, σηµαντικό ότι συντοµεύονται και απλουστεύονται
οι διαδικασίες για την υπαγωγή σε πτώχευση, καθώς ο οφειλέτης
θα µπορεί να καταθέτει σχέδιο εξυγίανσης της εταιρείας του,
είτε ταυτόχρονα µε την κατάθεση της αίτησης είτε το αργότερο
εντός τριών µηνών. Θετική επίσης, είναι η µείωση των παραβό-
λων, όπως τονίστηκε και κατά την ακρόαση των φορέων.

Θα ήθελα δε να ξεχωρίσω και να χαιρετίσω ως µέλος της
απελθούσας διακοµµατικής επιτροπής για τη διεκδίκηση των
γερµανικών αποζηµιώσεων, τη θετική ρύθµιση του άρθρου 33
που αφορά την κατάργηση της υποχρέωσης καταβολής δικαστι-
κού ενσήµου αναγνωριστικών οφειλών, κάτι που αποτελούσε
πάγιο αίτηµα των φορέων διεκδίκησης των γερµανικών οφειλών,
όπως και της επιτροπής, στην ενδελεχή µελέτη της οποίας στη-
ρίχθηκε το συγκεκριµένο άρθρο, σύµφωνα µε την αιτιολογική έκ-
θεση του νοµοσχεδίου.

Κατά τη συζήτηση στην Επιτροπή Οικονοµικών, υπήρξαν εν-
στάσεις για την αύξηση του λεγόµενου «αναβαλοσήµου». Εγώ
δεν είµαι δικηγόρος, ωστόσο γνωρίζω - και νοµίζω, το γνωρίζουν
όλοι αυτό - ότι γίνεται κατάχρηση αναβολών, µε επακόλουθη συ-
νέπεια την καθυστέρηση της απονοµής δικαιοσύνης. Εποµένως,
εδώ κάτι πρέπει να γίνει. Και ένα αποτρεπτικό µέτρο, κατά τη
γνώµη µου, είναι και η αύξηση του «αναβαλοσήµου».

Θα έλθω στο δεύτερο µέρος του πολυνοµοσχεδίου, που αφο-

ρά αρµοδιότητα του Υπουργείου Οικονοµικών. Η Κυβέρνησή µας
έχει ένα διαρκές ανοικτό µέτωπο µε τη διαφθορά και τη φορο-
διαφυγή. Η προσέγγισή µας έχει δύο σκέλη: την ενίσχυση των
ελεγκτικών µηχανισµών και την πάταξη της φοροδιαφυγής, πα-
ράλληλα µε την προσπάθεια η σταθερή δηµοσιονοµική τροχιά
της χώρας να συνεπάγεται και την κοινωνική ανταποδοτικότητα
των φορολογικών εσόδων. Αυτό ακριβώς έγινε πρόσφατα µε την
απόδοση ενός µικρού µέρους αυτών που οφείλει η πολιτεία
στους πλέον αδύναµους, όπως αυτό γίνεται και σήµερα µε την
τροπολογία που αφορά τον ΦΠΑ στα νησιά.

Με τη δυνατότητα αποκάλυψης αδήλωτων εισοδηµάτων, εξα-
σφαλίζεται µια διαδικασία που µπορεί να οδηγήσει σε αύξηση
των δηµόσιων εσόδων, µε την παράλληλη διασφάλιση του δηµό-
σιου συµφέροντος, αφού ο κύριος φόρος καταβάλλεται στο ακέ-
ραιο και µε το παραπάνω. Παρά το ότι η διάταξη έχει εθελοντικό
χαρακτήρα, χρειάζεται να σηµειώσουµε ότι για το ευρύτερο
πλαίσιο της αντιµετώπισης των αδήλωτων εισοδηµάτων, έχουν
γίνει και είναι σε εξέλιξη βήµατα για την αποκάλυψή τους. Η συµ-
φωνία για την αυτόµατη ανταλλαγή πληροφοριών µε περισσότε-
ρες από εκατό χώρες του ΟΟΣΑ, από τη χώρα προέλευσης των
εισοδηµάτων ή περιουσιακών στοιχείων, στη χώρα της φορολο-
γικής κατοικίας, κάτι που θα γίνει µέσα στο 2017, θα βοηθήσει
το έργο των ελεγκτικών µηχανισµών. Είναι, λοιπόν, µια τελευταία
ευκαιρία οι κάτοχοι αδήλωτων εισοδηµάτων να επιλέξουν οι ίδιοι
την αποκάλυψή τους.

Στην ανάγκη να χτιστεί ένα συνολικό πλαίσιο για την αντιµε-
τώπιση της φοροδιαφυγής, απαντούν και οι προβλέψεις για το
ηλεκτρονικό χρήµα. Όσο περισσότερο κατορθώνουµε να έχουµε
διαφανείς συναλλαγές - και άρα να µειώνονται τα περιθώρια για
απόκρυψη εισοδηµάτων -, τόσο πιο σταθερή και δίκαιη θα είναι
η φορολογική πολιτική.Πραγµατική διαφάνεια στις συναλλαγές
σηµαίνει δικαιότερη κατανοµή των βαρών και περισσότερες δυ-
νατότητες να γίνουν παρεµβάσεις προς όφελος αυτών που τις
έχουν ανάγκη. 

Η µείωση του ορίου στα 500 ευρώ για την αναγκαστική εκτέ-
λεση ηλεκτρονικών συναλλαγών, η ελάχιστη δαπάνη µε ηλεκτρο-
νικά µέσα πληρωµής για το κτίσιµο αφορολόγητου κλιµακωτά
ανάλογα µε το εισόδηµα και η υποχρεωτική χρήση µέσων ηλε-
κτρονικής πληρωµής για ορισµένες κατηγορίες επιχειρηµατιών
συνιστούν παρεµβάσεις που η πραγµατικότητα της καθηµερινό-
τητας έχει αποδείξει πως είναι εφαρµόσιµες. 

Πολλοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης µάς κατηγορούν για
ατολµία στα µέτρα για το πλαστικό χρήµα. Αφού επισηµάνω ότι
ξεκινάµε σήµερα αυτό που οι ίδιοι τόσα χρόνια δεν εφάρµοσαν,
θέλω να υπογραµµίσω ότι κάνουµε µια αρχή πάνω στην οποία
µπορούµε να χτίσουµε και να προχωρήσουµε παραπέρα. Εξάλ-
λου, έπεται ο εξωδικαστικός συµβιβασµός, ο οποίος πιστεύω θα
συµβάλει και αυτός στη λύση ενός υπαρκτού προβλήµατος. 

Τέλος, στο θέµα αυτό θα ήθελα να υποστηρίξω τις εξαιρέσεις
από την υποχρέωση χρήσης του πλαστικού χρήµατος, αλλά είδα
ότι έγιναν αποδεκτές. Θα ήθελα όµως, κυρία Υπουργέ, µε την
παρουσία σας, εάν γίνεται να συµπεριληφθούν και στις εξαιρέ-
σεις τα µικρά χωριά που δεν έχουν ίντερνετ.

Πριν κατέβω από αυτό το Βήµα θα ήθελα να σταθώ σε δύο επι-
µέρους µέτρα που νοµίζω ότι αξίζουν ειδικής αναφοράς. Το
πρώτο είναι η υποχρεωτική καταβολή της µισθοδοσίας µέσω
τραπέζης. Μια τέτοια πρόβλεψη ικανοποιεί ένα αίτηµα του κό-
σµου της εργασίας και έχει επισηµανθεί από µια σειρά φορείς
και µελέτες ως αναγκαία. Πλέον οι εργαζόµενοι θα µπορούν να
είναι περισσότερο διασφαλισµένοι απέναντι στις καθυστερήσεις
πληρωµών και στις διεκδικήσεις των δεδουλευµένων τους.

Το δεύτερο αφορά τη ρύθµιση για τη βραχυπρόθεσµη µί-
σθωση ακινήτων. Αναφέροµαι στο άρθρο 112. Με τη διάταξη
αυτήν επιχειρείται η διαµόρφωση ενός κανονιστικού πλαισίου και
αφορά την παρακολούθηση και τον έλεγχο της εκµίσθωσης ακι-
νήτων είτε µέσω διαδικτύου είτε άλλου µέσου. Το θέµα αυτό
απασχόλησε πολύ, ιδιαίτερα τις τουριστικές περιοχές και τους
φορείς του τουρισµού. Βέβαια είναι σωστό το ότι µπαίνουν και
εδώ κανόνες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι µε τη ψήφιση του ση-
µερινού νοµοθετήµατος γίνεται ένα θετικό βήµα, για την υλοποί-

3666 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ηση, όµως, του οποίου πρέπει να τρέξουµε, προκειµένου να εκ-
δοθούν όλες οι κανονιστικές πράξεις που πρέπει να εκδοθούν
για να µπορεί να εφαρµοστεί στην πράξη. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει η κ.
Βούλτεψη από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτές τις µέρες και στο Κοινοβούλιο και στον δηµόσιο διάλογο

περίσσεψε η υποκρισία και οι ύβρεις. Ειδικά όσον αφορά το θέµα
του ΦΠΑ στα νησιά, θα έλεγα ότι είναι ένα µέτρο άνευρο, διότι
δεν έπρεπε να υπάρχει αυξηµένος ΦΠΑ στα νησιά και δεν έπρεπε
ποτέ να έχει επιβληθεί. Αυτήν τη στιγµή έρχεται µε µέτρο µεσο-
βέζικο ως αναστολή και όχι ως κατάργηση. Βέβαια ακούσαµε και
άλλες υποσχέσεις προς τα νησιά µας. Αυτό µας θυµίζει λίγο το
«να σε κάψω Γιάννη, να σε αλείψω λάδι». 

Έχουν καταστραφεί τα νησιά µε τον καταστροφικό τρόπο µε
τον οποίο η Κυβέρνηση έχει διαχειριστεί το µεταναστευτικό. Έχει
καταστραφεί πλήρως η οικονοµία των νησιών και τώρα ερχόµα-
στε να νοµοθετήσουµε ένα προσωρινό µέτρο, που µάλιστα δεν
περιλαµβάνει και όλα τα νησιά. 

Παράλληλα µε ανακοινώσεις, non papers και δηλώσεις στελε-
χών –σήµερα ακούσαµε τον κ. Τζανακόπουλο - η Κυβέρνηση των
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ ζητά συνεχώς να µάθει για ποιον λόγο στην ονο-
µαστική ψηφοφορία η Νέα Δηµοκρατία ψήφισε «παρών». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία είχε δηλώσει
ότι θα υπερψηφίσει τη διάταξη, όσο αναφορά και τον ΦΠΑ και το
βοήθηµα προς τους συνταξιούχους, παρά τις διαφωνίες της και
τη βεβαιότητα ότι από τη µια τσέπη η Κυβέρνηση θα τα βγάλει
και στην άλλη θα τα βάλει κατευθείαν από την 1η Ιανουαρίου του
2017. 

Για ποιον λόγο, λοιπόν, χρειαζόταν µια ονοµαστική ψηφοφο-
ρία; Αυτή δεν έγινε για τους συνταξιούχους. Έγινε επειδή οι κύ-
ριοι Τσίπρας και Καµµένος ήθελαν να µετατρέψουν την ονοµα-
στική ψηφοφορία σε ψήφο εµπιστοσύνης προς την Κυβέρνησή
τους. Και µην µας πείτε ότι ήθελε να πάει δυναµωµένος στην κ.
Μέρκελ, διότι έτσι και αλλιώς θα είχε το αποτέλεσµα µιας ψηφο-
φορίας. Ήθελε απλώς ο κ. Τσίπρας να λάβει την ψήφο εµπιστο-
σύνης από την Αντιπολίτευση για να την εξουδετερώσει πολιτικά,
να την καθυποτάξει, να την εκµηδενίσει και να την φιµώσει για
το µέλλον. Χαρακτηριστική είναι η αποστροφή ενός non paper,
όπου έλεγε ότι αν η Αντιπολίτευση ψηφίσει δεν θα πρέπει να τολ-
µήσει στην συνέχεια να επιστρέψει στην καταστροφολογία. Δη-
λαδή, ήθελε να φιµώσει καθαρά την Αντιπολίτευση την οποία
αποκαλούσε και αποκαλεί «Πέµπτη Φάλαγγα» και τον αρχηγό της
«Εφιάλτη». Κάτι µας θυµίζει από το παρελθόν όλο αυτό. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν ψήφισε ούτε το κοινωνικό µέρισµα, ούτε την
αναστολή πλειστηριασµών πρώτης κατοικίας, ούτε τη µεταφορά
µαθητών στα σχολεία, ούτε τις εξαιρέσεις από τις µειώσεις συν-
τάξεων για τους αναπήρους, ούτε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις
για να πληρωθούν οι υπερωρίες εργαζοµένων, ούτε παροχή
ασφαλιστικής και φορολογικής ενηµερότητας στο «Ντυνάν» και
στα ΕΑΣ. Σήµερα φέρνετε τροπολογία και λέτε ότι το κάνετε για
να πληρωθούν οι εργαζόµενοι εκεί, αλλά όταν είχε έρθει ανάλογη
διάταξη επί της δικής µας κυβέρνησης µιλούσατε για κοινοβου-
λευτικά πραξικοπήµατα. Είχατε φτάσει στο σηµείο να µην ψηφί-
σετε ούτε τη διάταξη - επειδή ήταν τροπολογία ΠΝΠ - για τη
συνέχιση λειτουργίας του Φιλοτελικού Ταχυδροµικού Μουσείου.
Ο ΣΥΡΙΖΑ µιλούσε, όταν αναφερόταν στο κοινωνικό µέρισµα για
ψίχουλα για τους ιθαγενείς, ξεροκόµµατο περιφρόνησης, πράξη
βαθιά ανήθικη, θεσµοθέτηση της επαιτείας, που αποκαλούσε το
πλεόνασµα, πλεόνασµα σε υποκλίσεις µπροστά στην κ. Μέρκελ,
ψευτογενές πλεόνασµα, λογιστικά της συµφοράς, πλεόνασµα
δυστυχίας, αίµατος θράσους και απάτης. Αυτά λέγατε. Πόσα
ωραία λόγια, πόσες καινούργιες λέξεις, πόσα σχήµατα λόγου
χρησιµοποιήσατε στο παρελθόν, για καταστροφή, για εξαθ-
λίωση. Το κοινωνικό µέρισµα και το πλεόνασµα το είχατε αποκα-
λέσει βαρόµετρο των πόνων του ελληνικού λαού και προϊόν
απάτης. 

Δικαιολογηθήκατε βέβαια. Και ο κ. Τσίπρας είπε απ’ αυτό εδώ
το Βήµα ότι η δική µας κυβέρνηση έκοψε έντοκα γραµµάτια του

δηµοσίου για να δώσει εκείνο το κοινωνικό µέρισµα. Η αλήθεια
είναι ότι µόνο µέσα στο 2016 αυτή η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ έχει κόψει έντοκα γραµµάτια του δηµοσίου αξίας 23 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ. Έχετε εκδώσει, µόνο αυτούς τους τρεις τε-
λευταίους µήνες, έντοκα γραµµάτια 6,3 δισεκατοµµύρια. Αυτά
βέβαια είναι για τις ανάγκες του κράτους. Εσείς όµως λέγατε ότι
εµείς τα κόψαµε για να δώσουµε το κοινωνικό µέρισµα. 

Πείτε µου ποιος θα πληρώσει αυτό το βραχυπρόθεσµο πανά-
κριβο δανεισµό; Όχι βέβαια εσείς, αλλά οι συνταξιούχοι που λέτε
ότι ευεργετείτε. Βέβαια συνεχίζετε και τις ύβρεις. Λέτε ότι εµείς
ως Νέα Δηµοκρατία δώσαµε τα διαπιστευτήριά µας στους δα-
νειστές. 

Ο κ. Παππάς, αυτός το αγλάισµα της διαστροφής, αυτό το
χαλκείο της προπαγάνδας είπε σήµερα ότι η Νέα Δηµοκρατία
είναι αποκούµπι του Σόιµπλε. Έκανε νέα διαστροφή και είπε ότι
ο λαός δικαιούται να µας αποκαλεί «Εφιάλτες». Μόνο που ο λαός
βλέπει εσάς στους χειρότερους εφιάλτες του πια. Εσείς, ο κ. Τσί-
πρας, είστε πλέον οι καλύτεροι Μερκελιστές. Από τα go back
που ακούγαµε να λέει ο κ. Τσίπρας, ακούσαµε προχθές, στις 16
Δεκεµβρίου να λέει «ευχαριστώ ιδιαίτερα την Καγκελάριο». Σας
θυµίζουν τίποτα αυτές οι ευχαριστίες προς την Καγκελάριο; 

Επειδή λέτε κάτι για τηλεφωνήµατα που δέχεται η Νέα Δηµο-
κρατία και ο Πρόεδρός της εκ Γερµανίας, να σας πω ότι ο κ. Τσί-
πρας, αυτός ο µέγας αντιµερκελιστής, στο διάστηµα της µέχρι
τώρα πρωθυπουργίας του έχει συναντηθεί µε την κ. Μέρκελ δε-
καπέντε φορές και έχει µιλήσει µαζί της στο τηλέφωνο δεκαεφτά
φορές. Άναψαν τα τηλέφωνα και κατηγορείτε εµάς για τηλέ-
φωνα; 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Πρωθυπουργός είναι.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεκαεφτά επικοινωνίες µε την κ. Μέρκελ,

για να είµαστε εµείς τα φερέφωνα του Σόιµπλε και της Μέρκελ,
νοµίζω ότι πάει πολύ.

Μάλιστα, σε µία περίπτωση, ερωτηθείς ο κ. Τσίπρας από τους
δηµοσιογράφους αν στη συνοµιλία του µε την κ. Μέρκελ έθεσε
το θέµα της στάσης του κ. Σόιµπλε, ο κ. Τσίπρας είπε ότι το απέ-
φυγε για λόγους ευγενείας. «Δεν είναι σωστό», είπε, «τώρα να
αναφερόµαστε στον Υπουργό της, όταν µιλάµε µε την Καγκελά-
ριο. Δεν είναι σικ. Δεν έχει τακτ κάτι τέτοιο». Και κατηγορείτε
εµάς. 

Και κάτι ακόµη, όταν ο κ. Τσίπρας, µιλώντας στο κόµµα της
Ευρωπαϊκής Αριστεράς, στο Βερολίνο, προχθές έλεγε «δεν πρό-
κειται ποτέ να παραδώσουµε τον λαό µας στους «yes men»», τι
εννοούσε; Με αυτό το ποτέ, τι εννοούσε; Τσάβες; Κάστρο; Μα-
δούρο; Λούλα; Κάτι τέτοιο; Όταν ο κ. Παππάς λέει σήµερα ότι η
Νέα Δηµοκρατία δεν δικαιούται να µιλά, τι εννοεί; Τι σκοπούς
έχετε; Προφανώς, δεν µπορείτε να τους πραγµατοποιήσετε. Εδώ
δεν είναι Λατινική Αµερική. Όµως, είστε λατινοαµερικανικού τύ-
που κόµµα. 

Αφού, λοιπόν, µε το συµπληρωµατικό µνηµόνιο ο κ. Τσακαλώ-
τος έχει δώσει σαράντα µία δηλώσεις νοµιµοφροσύνης - πάρτε
και µετρήστε πόσες φορές λέει ότι «η Κυβέρνηση θα συµφωνή-
σει», «η Κυβέρνηση κατόπιν συµφωνίας µε τους θεσµούς κ.λπ.»
- αφού, λοιπόν, τα έχετε κάνει όλα αυτά, αφού χαρίσατε τη δη-
µόσια περιουσία για έναν αιώνα στους δανειστές, έρχεστε και
κατηγορείτε εµάς και βουτάτε κάθε φορά στα πιο βρώµικα νερά
του πιο εφιαλτικού και διχαστικού παρελθόντος στη σύγχρονη
ιστορία µας για να δικαιολογηθείτε.

Καταθέτω για τα Πρακτικά όλες αυτές τις ονοµαστικές ψηφο-
φορίες που προκάλεσε ο ΣΥΡΙΖΑ και κάθε καταψήφιση ευεργε-
τικών διατάξεων που έκανε, όταν ήταν στην αντιπολίτευση. Όλες
τις δηλώσεις για το πλεόνασµα και το κοινωνικό µέρισµα του
2014 και – επειδή λίγο το αµφισβητήσατε - το χρονικό των συ-
ναντήσεων και των τηλεφωνικών επικοινωνιών του κ. Τσίπρα µε
την κ. Μέρκελ. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία Βούλτεψη καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
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κ. Βούλτεψη. 
Θα δώσουµε τον λόγο σε τρεις Υπουργούς, µε πρώτη την κ.

Παπανάτσιου για να τοποθετηθούν επί κάποιων τροπολογιών -
αν κατάλαβα καλά, κυρία Παπανάτσιου - κι έπειτα ακολουθούν
οι κύριοι Μουζάλας και Σαντορινιός.  

Ορίστε, κυρία Παπανάτσιου.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Θα ήθελα, κατ’ αρχάς να καλωσορίσω την απόφαση της Νέας
Δηµοκρατίας να υπερψηφίσει το άρθρο για την αναστολή της κα-
τάργησης των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά. Η Νέα
Δηµοκρατία αντιλήφθηκε το λάθος της να ψηφίσει «παρών» στη
χορήγησης της δέκατης τρίτης σύνταξης και τώρα κάνει το
σωστό.

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

Ας δούµε λίγο την τροπολογία. Είναι η µε γενικό αριθµό 837
και ειδικό 71, µε την οποία η παράγραφος 4 του άρθρου 21 του
ν.2859/2000 τροποποιείται ως εξής: Μέχρι 31-12-2017 για τα
νησιά των νοµών - εδώ θέλουµε να βάλουµε και µια νοµοτεχνική
βελτίωση - Λέσβου, Χίου, Σάµου, Δωδεκανήσων, πλην της Ρόδου
και της Καρπάθου, οι συντελεστές του φόρου µειώνονται κατά

30%, εφ’ όσον πρόκειται για αγαθά τα οποία κατά τον χρόνο που
ο φόρος γίνεται απαιτητός: 

Πρώτον, βρίσκονται στα νησιά αυτά και παραδίδονται από
υποκείµενο στον φόρο, που είναι εγκατεστηµένο στα νησιά αυτά.
Πωλούνται στα νησιά αυτά από υποκείµενο στον φόρο εγκατε-
στηµένο σε οποιοδήποτε µέρος του εσωτερικού της χώρας,
προς αγοραστή, υποκείµενο ή προς µη υποκείµενο στον φόρο,
νοµικό πρόσωπο, εγκατεστηµένο στα νησιά αυτά. Αποστέλλονται
ή µεταφέρονται προς υποκείµενο στον φόρο ή προς µη υποκεί-
µενο στον φόρο νοµικό πρόσωπο.

Να δούµε και τη νοµοτεχνική βελτίωση. Στην τροπολογία µε
γενικό αριθµό 837 και ειδικό 71 της 19-12-2016 στην εσωτερική
παράγραφο 4 του άρθρου 21 του ν.2859/2000 της παραγράφου
1 της προτεινόµενης διάταξης, µετά τη λέξη «νοµών» προστίθε-
ται η λέξη «Έβρου», δηλαδή συµπεριλαµβάνουµε και τη Σαµο-
θράκη, που είναι το νησί του Νοµού Έβρου, στα νησιά στα οποία
αναστέλλεται η κατάργηση του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Οικονοµικών, κ. Αικατερίνη

Παπανάτσιου καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα
νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής: 

3668 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Γιατί δεν προσθέτετε και την Κάρ-
παθο; Τι φταίει η Κάρπαθος;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Γιατί έχει ήδη εφαρµοστεί ο ΦΠΑ εκεί. 

Λοιπόν, συνεχίζουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχουµε και άλλες

νοµοτεχνικές, κυρία Υπουργέ;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Έχω άλλες δύο τροπολογίες. Στην µια τροπολογία...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συγγνώµη που σας

διακόπτω. Τις νοµοτεχνικές...
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Όχι, όχι. Νοµοτεχνική δεν έχω άλλη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όποιες νοµοτεχνι-

κές έχετε, και αυτές που ήδη ανακοινώσατε αλλά και αν προτί-
θεστε να ανακοινώσετε και άλλες, καταθέστε τις για τα Πρακτικά,
για να κινούµε τη διαδικασία, ώστε να µοιραστούν και στους Βου-
λευτές.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Άλλη νοµοτεχνική δεν υπάρχει.

Θα αναφερθώ στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 849 και ει-
δικό 81, στην οποία αναφέρθηκε και ο κ. Καραθανασόπουλος
από το ΚΚΕ. Η συγκεκριµένη τροπολογία επαναδιατυπώνει και
νοµοτεχνικά βελτιώνει το υφιστάµενο άρθρο 27 του Κώδικα Φο-
ρολογίας Εισοδήµατος. Ξεκινάει από την 1-1-2014, γιατί από την
1-1-2014 τέθηκε σε εφαρµογή ο ν.4172/2013, δηλαδή ο νέος Κώ-
δικας Φορολογίας Εισοδήµατος. 

Στη συγκεκριµένη τροπολογία αναφέρεται ότι ζηµιές που προ-
κύπτουν στην αλλοδαπή από την άσκηση επιχειρηµατικής δρα-
στηριότητας µέσω µόνιµης εγκατάστασης δεν δύνανται να
χρησιµοποιηθούν για τον υπολογισµό των κερδών του ίδιου φο-
ρολογικού έτους ούτε να συµψηφιστούν µε µελλοντικά κέρδη µε
εξαίρεση, όµως, τις ζηµιές από επιχειρηµατική δραστηριότητας
µέσω µόνιµης εγκατάστασης που προκύπτουν σε άλλη χώρα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης µε την οποία η Ελλάδα έχει συνάψει σύµ-
βαση αποφυγής διπλής φορολογίας, βάσει της οποίας τα κέρδη
από επιχειρηµατική δραστηριότητα δεν απαλλάσσονται. Αφορά,
δηλαδή, µόνο τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Και στην τελευταία τροπολογία µε γενικό αριθµό 846 και ειδικό
78 επιβάλλεται, λόγω έναρξης της ηλεκτρονικής υποβολής της
δήλωσης για την καταβολή του φόρου πλοίων πρώτης κατηγο-
ρίας του ν.27/1975, σε αυτήν την περίπτωση και κατά την τελευ-
ταία ηµέρα της επιβολής των φόρων των πλοίων, καθώς και για
την οµαλή λειτουργία του TAXISnet κατά τη διαδικασία της ηλε-
κτρονικής υποβολής δίνεται η δυνατότητα να υποβάλλονται οι
φορολογικές δηλώσεις οποιαδήποτε στιγµή και η καταβολή του
φόρου να  γίνεται µέχρι τη λήξη της προθεσµίας υποβολής της
οικείας δήλωσης ανεξάρτητα από την ηµεροµηνία υποβολής
αυτής. Η παραπάνω ρύθµιση ισχύει για όλες τις περιπτώσεις των
διατάξεων του άρθρου 14 και 19 του ν.27/1975. 

Σε περίπτωση υποβολής δήλωσης φόρου πλοίων της πρώτης
κατηγορίας του ν.27/1975 µετά την 31η Δεκεµβρίου του έτους
ύψωσης της ελληνικής σηµαίας η καταβολή του οφειλόµενου
φόρου γίνεται µέχρι και τη λήξη της προθεσµίας υποβολής της
δήλωσης, ανεξάρτητα από την ηµεροµηνία υποβολής αυτής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Κυρία Υπουργέ, καταθέστε όποιες νοµοτεχνικές υπάρχουν,

σας παρακαλώ, όποιες διορθώσεις έχουν γίνει. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Τις έχω ήδη καταθέσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Σαντορινιός, Υφυπουργός Ναυτιλίας

και Νησιωτικής Πολιτικής, για τρία λεπτά.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νη-

σιωτικής Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ δεν φέρνω τροπολογία. Θέλω να στηρίξω την τροπολογία

για την αναστολή κατάργησης της έκπτωσης του ΦΠΑ στα νησιά.
Θεωρώ ότι είναι µια σηµαντική τροπολογία, η οποία έρχεται να
βοηθήσει τα νησιά τα οποία έχουν πληγεί από την προσφυγική

κρίση του βορείου και του ανατολικού Αιγαίου και έρχεται σε συ-
νέχεια του διαγγέλµατος του Πρωθυπουργού, αλλά και των µέ-
τρων νησιωτικής πολιτικής που ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός
από τη Νίσυρο. 

Και λέω «µέτρα νησιωτικής πολιτικής» και όχι ένα µέτρο, γιατί
για εσάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, το
µόνο µέτρο νησιωτικής πολιτικής που γνωρίζατε ήταν η έκπτωση
των ειδικών συντελεστών ΦΠΑ, γιατί κατά τα άλλα η δική σας αν-
τίληψη για τη νησιωτικότητα ήταν συγκεκριµένη: Δεν υπήρχε
υγεία στα νησιά. Στα µικρά νησιά τα σχολεία άνοιγαν τον Νοέµ-
βριο. Είχε αποσυρθεί τελείως το κράτος. Δεν υπήρχαν καν τα πε-
ρίφηµα ΓΕΦ. 

Εµείς έχουµε ανακοινώσει ότι θα αναβαθµίσουµε αυτά τα ΓΕΦ,
για να µπορούν να εξυπηρετούν τους πολίτες των νησιών. Γιατί
εσείς αποσύρατε το κράτος από τα νησιά. Γιατί, για εµάς, η νη-
σιωτικότητα σηµαίνει ότι στην υγεία προσλάβαµε και θα προσ-
λάβουµε µέχρι και το πρώτο εξάµηνο του 2017 εκατόν δώδεκα
µόνιµους γιατρούς, εκατόν τρεις επικουρικούς, εκατόν εβδο-
µήντα δύο άτοµα νοσηλευτικό προσωπικό.

Γιατί, για εµάς, υγεία σηµαίνει ότι προσθέσαµε αυξηµένα οι-
κονοµικά και βαθµολογικά κριτήρια, για να µπορέσουν να πάνε
οι αγροτικοί γιατροί στα νησιά. Γιατί για εµάς, υγεία σηµαίνει ότι
ολοκληρώσαµε το δίκτυο τηλεϊατρικής και µπορεί, επιτέλους, ένα
πραγµατικό δίκτυο τηλεϊατρικής να λειτουργεί στα νησιά. Γιατί,
για εµάς, σηµαίνει τα σχολεία να ανοίγουν στις 11 του Σεπτέµ-
βρη, όπως άνοιξαν φέτος, κι όχι τον Νοέµβρη. 

Και γιατί, για εµάς, σηµαίνει ότι πρέπει να φέρουµε την ανά-
πτυξη στα νησιά και γι’ αυτό ανακοινώσαµε το ειδικό επιχειρη-
σιακό πρόγραµµα για το νότιο και για το βόρειο Αιγαίο, µε αρχικά
50 εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία µπορεί να είναι και περισσότερα,
από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Να σας θυµίσω ότι
ήταν ένα πρόγραµµα που για το νότιο Αιγαίο το είχατε ξεκινήσει
και επί της ουσίας δεν λειτούργησε ποτέ και για το βόρειο Αιγαίο
δεν το είχατε φέρει ποτέ. 

Αξίζει, όµως, σε αυτή τη φάση κι επειδή έχει αναπτυχθεί µια
παραφιλολογία, να πούµε κάτι. Και το διακύβευµα του Πρωθυ-
πουργού και οι δηλώσεις του από τη Νίσυρο µιλούσαν για ανα-
στολή της κατάργησης της έκπτωσης στα νησιά, όπου δεν είχε
καταργηθεί ο ΦΠΑ.         

Προφανώς και είναι άδικο. Είναι άδικο για τη Ρόδο και για την
Κάρπαθο, που είχαν προσφυγικές ροές. Όµως, η πραγµατικό-
τητα ότι η επιστροφή των ειδικών συντελεστών ΦΠΑ σε αυτά τα
νησιά θα έβαζε σε κίνδυνο συνολικά τη διαπραγµάτευση και αυτό
νοµίζω ότι κανένας δεν το θέλει αυτή τη στιγµή. Και θα έβαζε σε
κίνδυνο, τελικά, όλα τα νησιά. Αυτό δεν το θέλει κανένας αυτή
τη στιγµή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µην ξεχνάτε ότι και στο e - mail
Χαρδούβελη, στη σελίδα 27, στο σηµείο 5, µιλούσατε, ουσια-
στικά, για απάλειψη αυτών των ειδικών ρυθµίσεων του ΦΠΑ. Μην
το ξεχνάτε. Και ήταν αυτό που είχατε προτείνει εσείς. Σκεφτείτε
τι θα ερχόταν µετά. 

Επειδή, όµως, πέρασε ο χρόνος - ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε
- θα κλείσω µε αυτό: Για εµάς, η νησιωτικότητα δεν τελειώνει
εδώ. Για εµάς, οι νησιωτικές πολιτικές είναι η καθηµερινή µας
έγνοια. Σας καλώ να παλέψουµε µαζί για τα νησιά τόσο απέναντι
στη σκληρή πραγµατικότητα όσο απέναντι και στα θεσµικά προ-
βλήµατα που βρίσκουµε. 

Σας καλώ, λοιπόν, να έρθετε µαζί µας στην πρόταση που κά-
νουµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, προκειµένου να υπάρξει ένα ει-
δικό, ευρωπαϊκό, νησιωτικό πλαίσιο και να υπάρξει ένα ειδικό
πλαίσιο για τη χρηµατοδότηση των νησιών στην επόµενη προ-
γραµµατική περίοδο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Σαντορινιό. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτικής κ. Μου-

ζάλας, για να υποστηρίξει την τροπολογία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι µία τροπολογία, δύο διατά-

ξεις. Η πρώτη είναι αίτηµα όλων των δικηγορικών συλλόγων της
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χώρας και αφορά τις άδειες παραµονής, οι οποίες παίρνονται
από την κεντρική υπηρεσία του Υπουργείου και µεταφέρονται
στις αποκεντρωµένες υπηρεσίες. 

Αυτό θα διευκολύνει και αυτούς οι οποίοι αιτούνται άδεια πα-
ραµονής, που είναι αναγκασµένοι να έρχονται από τον Έβρο,
από τη Μυτιλήνη, από οπουδήποτε, στην Αθήνα, τους δικηγό-
ρους τους και θα διευκολύνει και το να εκδίδονται οι άδειες πα-
ραµονής. 

Αυτή τη στιγµή έχουµε βρει κι έχει φτάσει ο αριθµός των εκ-
κρεµών αιτήσεων τις είκοσι δυόµισι χιλιάδες. Τις διεκπεραιώνουν
οκτώ υπάλληλοι. Κάθε µέρα παραλαµβάνουµε περίπου εκατό και
κάθε µέρα εκδίδονται περίπου δεκαπέντε αποφάσεις. Αυτό το
χάος, λοιπόν, θα επιβαρύνει συνέχεια την κατάσταση. 

Κάνουµε αυτή τη µεταφορά και σας παρακαλώ να τη δεχθείτε.
Όλοι οι δικηγορικοί σύλλογοι συµφωνούν µε αυτό και οι αποφά-
σεις τους είναι οµόφωνες. Κι επειδή πολλοί είστε νοµικοί εδώ,
νοµίζω ότι µπορείτε να καταλάβετε την ευεργεσία. 

Το δεύτερο άρθρο είναι άχαρο. Λόγω των συνθήκων, τα ταξί-
δια που είµαι υποχρεωµένος να κάνω στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και σε άλλες χώρες λόγω του προσφυγικού - πάντα θεσµικά και
πάντα αφορούν µόνο εµένα και όχι τους συνεργάτες µου - έχουν
ξεπεράσει τον αριθµό των ταξιδιών που προβλέπεται. Παρακαλώ
να γίνει αποδεκτό αυτό για το παρελθόν και για το µέλλον και
µακάρι στο µέλλον να µην χρειάζονται πια τόσα ταξίδια και να
σταµατήσει εδώ. 

Σας ευχαριστώ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Τον λόγιο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας, κ. Δένδιας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Σας ευχαριστώ θερµά, κύριε Πρόεδρε,

και θα προσπαθήσω να σεβαστώ απολύτως τον χρόνο. Διότι δεν
αντιλαµβάνοµαι µε τον αριθµό των οµιλητών και µε τον προγραµ-
µατισµό πώς θα τελειώσει η συνεδρίαση απόψε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συγχωρείστε µε που θα σας το
πω, αλλά, πρώτον, η Κυβέρνηση παραβιάζει το Σύνταγµα κατά
τρόπο βάρβαρο και πρωτοφανή. Δεν χρειάζεται να είσαι συνταγ-
µατολόγος για να θυµηθείς τη διάταξη του άρθρου 74 του Συν-
τάγµατος που επιβάλλει συγκεκριµένη διαδικασία για την κατά-
θεση τροπολογιών και µάλιστα υπουργικών τροπολογιών.

Αυτό το οποίο συµβαίνει εδώ είναι κατά ευθεία παράβαση και
του άρθρου 74 και του άρθρου 28 του Κανονισµού της Βουλής.
Η Κυβέρνηση είναι απαράδεκτη, απολύτως απαράδεκτη, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. Ή υπάρχουν σκέψεις εκλογών ή δεν
υπάρχει η παραµικρή δικαιολογία σε αυτήν τη σηµερινή αθλιό-
τητα. 

Το νοµοθέτηµα του Υπουργού Δικαιοσύνης - στον οποίο απέ-
δωσα τον τίτλο του µεγάλου σφραγιδοφύλακα την προηγούµενη
φορά, υπό την έννοια όχι απλώς ότι έχει τη σφραγίδα έξω από
το γραφείο του αλλά ότι τηρεί τη νοµιµότητα, αυτή είναι η έννοια
ότι έχει τη σφραγίδα - στην πραγµατικότητα πρόκειται να γίνει
παράδειγµα το οποίο θα διδάσκεται και θα διανέµεται στις νοµι-
κές σχολές της χώρας για το πώς γελοιοποιεί η νοµοθετική εξου-
σία πρώτα τον εαυτό της και µετά τη δηµοκρατία. Αυτά τα πράγ-
µατα που κάνετε δεν είναι σοβαρά, κυρίες και κύριοι της Κυβέρ-
νησης. Και βεβαίως, έχει µεγάλη ευθύνη και η κυβερνητική πλει-
οψηφία, εάν τα ψηφίσει. 

Εδώ έρχονται σωρηδόν διατάξεις πάσης µορφής, πάσης ηθι-
κής – θα αναφερθώ µετά γιατί λέω «πάσης ηθικής», δεν µου ξέ-
φυγε -, παντός είδους. Τι είναι αυτά; 

Υπάρχουν δύο διατάξεις του Υπουργείου Οικονοµικών. Η µία
είναι για συµψηφισµό µε ζηµιές και η άλλη είναι για καταβολή
φόρου πλοίων. Υπάρχουν διατάξεις για βιοκαύσιµα, διατάξεις για
κατευθείαν ανάθεση από τον ΕΟΤ, είκοσι τέσσερις σελίδες για
φάρµακα. Τι είναι αυτά τα πράγµατα; Πού ακούστηκαν αυτά τα
πράγµατα; Πώς είναι δυνατόν να νοµοθετείτε έτσι;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχε γίνει συζήτηση µε τον Πρό-
εδρο της Βουλής γι’ αυτό. Θέλω να σας πω ότι εάν δεν πάτε σε
εκλογές, στην αρχή του επόµενου χρόνου θα δηµιουργηθεί µέγα
ζήτηµα από τη Νέα Δηµοκρατία σε αυτό και θα µας βρείτε τε-
λείως απέναντι. 

Αυτού του τύπου η νοµοθετική διαδικασία, κυρίες και κύριοι
της Κυβέρνησης θα σταµατήσει. Είναι γελοιοποίηση του εθνικού
Κοινοβουλίου. Εάν δεν µπορεί να το αντιληφθεί η πλειοψηφία,
τότε η µειοψηφία οφείλει να τη σταµατήσει. Εδώ, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, γελοιοποιούµαστε όλοι. Καταλάβετέ το, όλοι!

Έρχοµαι τώρα στα θέµατα των διατάξεων. Κυρία Υπουργέ,
µας εισηγηθήκατε προηγουµένως εσείς – θα πάρω λίγα, διότι ο
χρόνος δεν είναι επαρκής - τη διάταξη της τροποποίησης του
άρθρου 27 παράγραφος 4 του ν. 4172/2013. Και µάλιστα µας
εξηγήσατε γιατί υπάρχει η αναδροµική ισχύς πάνω από 1-1-2014. 

Κατ’ αρχάς, σας ερωτώ ευθέως: Τι καλύπτει αυτή η διάταξη;
Ποιες περιπτώσεις καλύπτει; Για να καταλάβουµε τι γίνεται εδώ,
κυρίες και κύριοι. Ποιες επιχειρήσεις θέλουν να συµψηφίσουν
ζηµιές και πρέπει να πάτε πίσω στο 2014; Ποιος σας ζήτησε τη
διάταξη; Από ποια υπηρεσιακά έγγραφα προκύπτει η ανάγκη
της; Μπορείτε να µας καταθέσετε κάτι; Σας ερωτώ ευθέως:
Έχετε να µας καταθέσετε κάτι εδώ;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Πρέπει να απαντήσω τώρα;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Θα απαντήσετε, όταν θέλετε.
Να σας πω και κάτι παραπάνω; Υπάρχει πίσω η έκθεση του Γε-

νικού Λογιστηρίου του Κράτους. Κοιτάξτε τη. Λέει δύο αντιφα-
τικά πράγµατα - και θα σας πω γιατί λέει δύο αντιφατικά πράγ-
µατα - τα οποία καθιστούν και άκυρη τη διάταξη στο τέλος. Ξέ-
ρετε, για να τα κάνεις αυτά, πρέπει να ξέρεις και λίγα νοµικά.

Πρώτον, λέει, δεν προκύπτει δαπάνη ούτε επέρχεται απώλεια
εσόδων του κρατικού προϋπολογισµού. Ενδέχεται να επέλθει
βελτίωση των εσόδων – δηλαδή, να βγάλουµε περισσότερα χρή-
µατα - από τη διευκρίνιση των προϋποθέσεων για τον υπολογι-
σµό κερδών. Εάν επέλθει βελτίωση των εσόδων, σηµαίνει αύξηση
της φορολόγησης. Σωστά; Είναι έτσι; Το καταλαβαίνουµε. Τη
διάταξη του Συντάγµατος στο άρθρο 78 που απαγορεύει την
αναδροµικότητα του φορολογικού νόµου πέραν του έτους την
ξέρετε; Πώς τότε πάει πίσω στην 1-1-2014 αυτή η διάταξη; Τι
κρύβεται από πίσω; 

Ή αυτή η διάταξη είναι ευνοϊκή για τους φορολογούµενους
και πρέπει να µας εξηγηθεί γιατί έρχεται εδώ - γιατί δεν φαντά-
ζοµαι ότι το ελληνικό κράτος έχει καµµιά πραγµατική πρεµούρα
να δικαιολογήσει ζηµιές, που πραγµατοποιούνται στο εξωτερικό,
όταν ο σκοπός του είναι να εµποδίσει τη µετεγκατάσταση επιχει-
ρήσεων. Είναι προφανές. Έτσι δεν είναι; Εδώ, λοιπόν, ή ευνοείτε
επιχειρήσεις ή είναι άκυρη η διάταξη. Τρίτον τι δεν δίδεται, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι!

Πέραν αυτού, πάµε στα υπόλοιπα. Έχω καταναλώσει τον µισό
χρόνο, µου, προτού πάω για λίγο στη νησιωτικότητα.

Φέρνετε µία διάταξη στο κύριο νοµοθέτηµα, κύριε Υπουργέ
της Δικαιοσύνης, διορισµού είκοσι ατόµων παραπάνω στη Γενική
Γραµµατεία Διαφθοράς. Νοµίζω ότι όλοι συµµεριζόµαστε τον
στόχο καταπολέµησης της διαφθοράς. Πρώτον, σας το είπα και
πριν, διατάξεις σαν αυτές και µερικές άλλες που είναι εδώ µέσα
δεν εξυπηρετούν καθόλου το θέµα της διαφθοράς, αλλά µάλλον
το προκαλούν. 

Αλλά, πέραν αυτού, εάν πρέπει να διορίσουµε άτοµα, δεν είναι
φρονιµότερο να τα διορίσουµε στις εισαγγελικές αρχές, που δεν
έχουν γραµµατεία, να βοηθηθούν οι εισαγγελείς να κάνουν τη
δουλειά τους, αυτοί που πραγµατικά µάχονται τη διαφθορά σε
καθηµερινή βάση και να αφήσουµε τις γραµµατείες και όλα τα
σχετικά. Να προσλάβουµε άτοµα που να υπηρετούν τη δικαιο-
σύνη και τους δικαστικούς µηχανισµούς της χώρας, κύριε Υ-
πουργέ της Δικαιοσύνης. Αυτό δεν είναι το σωστό, αυτή δεν είναι
η προτεραιότητα; Αφήνετε τις εισαγγελίες της χώρας γυµνές και
προσλαµβάνετε άτοµα σε κεντρικά όργανα, σε γενικές γραµµα-
τείες στο Υπουργείο; Αυτή είναι η προτεραιότητά σας;

Έρχοµαι στη νησιωτικότητα. Ακούσαµε διάφορα χαριτωµένα
από την Κυβέρνηση για τη διάταξη αυτή και µάλιστα µας είπε ότι
εκτίθεται η Νέα Δηµοκρατία κ.λπ., κ.λπ.. Αυτή τη διάταξη που φέ-
ρατε εµείς θα την ψηφίσουµε, σας το είπαµε. 

Πάµε τώρα να σας πω τι κάνατε µε τη νέα σας ευφυΐα. Διότι
πλέον όταν µία κυβέρνηση φτάνει σε στάδιο πλήρους διάλυσης,
γίνεται επικίνδυνη για τον εαυτό της και για τη χώρα. Ξέρετε τι
κάνει µε αυτήν τη διάταξη η Κυβέρνηση; Διαλύει το σύνδεσµο
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της ειδικής σχέσης της νησιωτικότητας µε τις φορολογικές δια-
τάξεις, γιατί εδώ ξέρετε τι επικαλείται; Δεν επικαλείται τη νησιω-
τικότητα, που ήταν πάντα το όπλο για την ειδική µεταχείριση των
νησιών, αλλά λέει στην εισηγητική έκθεση: «Με εξαίρεση τα νη-
σιά των ανατολικών συνόρων της χώρας, που πλήττονται από την
προσφυγική κρίση». 

Η αιτία, λοιπόν, της διαφορετικής µεταχείρισης των νησιών δεν
είναι η ίδια η νησιωτικότητα – θα σας πω πώς κατοχυρώνεται και
πώς πάλι κατάφερε η Κυβέρνηση να ευτελιστεί - αλλά είναι η
προσφυγική κρίση, που σηµαίνει όταν εκλείψει η προσφυγική
κρίση, δεν δικαιούται η οποιαδήποτε ελληνική κυβέρνηση να ζη-
τήσει ειδική µεταχείριση για τα νησιά. 

Όταν ετοιµαζόταν ο κύριος Πρωθυπουργός να πάει στη Νί-
συρο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι – ξεκινήσαµε αυτήν την ιστο-
ρία από τον Γιώργο Παπανδρέου µε το ωραίο σκηνικό - θυµάστε
την αρχική ανακοίνωση, που µας είχε πει ότι θα ανακοινώσει και
σχετική ρύθµιση της νησιωτικότητας; 

Θέλετε λίγο να κοιτάξετε το Σύνταγµα της χώρας; Το Σύν-
ταγµα της χώρας προβλέπει δύο διατάξεις για τη νησιωτικότητα.
Τη µία την είχα εισηγηθεί εγώ στην τροποποίηση του Συντάγµα-
τος, το άρθρο 101 παράγραφος 4, το οποίο επιβάλλει στις κανο-
νιστικές διατάξεις η διοίκηση να λαµβάνει υπ’ όψιν της τη νησιω-
τικότητα. Και εκτός από το άρθρο 101 παράγραφος 4, υπάρχει
και το άρθρο 106 παράγραφος 1, το οποίο, επίσης, επιβάλλει στο
κράτος υποχρεώσεις. Και, επίσης, εκτός από αυτά, υπάρχει και
το άρθρο 174 της Συνθήκης Λειτουργίας της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, το οποίο επίσης επιβάλλει. Και έρχεστε και µας λέτε ότι θα
πάτε εσείς να κατοχυρώσετε τη νησιωτικότητα. Και αφού, χωρίς
καν να έχετε διαβάσει το Σύνταγµα της Ελλάδας, κάνετε διακη-
ρύξεις, µετά έρχεστε και καταλύετε και την ίδια της τη βάση µε
αυτήν την τροπολογία. Δεν θα µπορούσατε να τη διατυπώστε
τουλάχιστον καλύτερα; 

Αλλά τι να διατυπώσετε καλύτερα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι; Εδώ, στης προηγούµενης τροπολογίας την αιτιολογική έκ-
θεση, έχει ξεχαστεί να γραφεί ακόµα και το άρθρο το οποίο τρο-
ποποιείτε. Παρακαλώ, ελέγξτε το, γράφει την παράγραφο χωρίς
το άρθρο, το άρθρο προκύπτει από την ανάγνωση του κειµένου
µετά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο χρόνος είναι πολύ περιορι-
σµένος σήµερα και είναι πολύ κουραστικό για όλους σας το απο-
ψινό βράδυ. Αλλά, ένα πράγµα, σας παρακαλώ ειλικρινά, προ-
σπαθήστε να κάνετε και αναφέροµαι στην Πλειοψηφία. Προασπί-
στε, όσο σας επιτρέπει η συνείδηση καθενός σας, τη σοβαρό-
τητα της εθνικής αντιπροσωπείας. Με αυτό το νοµοθετικό έργο,
η Κυβέρνηση οδηγεί τη νοµοθετική εξουσία στην πλήρη γελοι-
οποίηση. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Καµατερός από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Κυρίες και κύριοι, πρώτα να αποκατα-
στήσω την αλήθεια για κάποια πράγµατα. Φυσικά θα µιλήσω για
τον ΦΠΑ στα νησιά σαν νησιώτης αφού για τα άλλα δεν έχουµε
χρόνο. 

Ειπώθηκε ότι µόνο για έναν χρόνο δίνεται η αναστολή της κα-
τάργησης του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ στα νησιά. Καταλα-
βαίνουµε όλοι ότι αυτό είναι καθαρά τεχνικό ζήτηµα, δεν θα
µπορούσε να γίνει επ’ αόριστον σε αυτήν τη φάση σαν αναστολή
και ιδιαίτερα οι παλαιότεροι το γνωρίζουν πολύ καλά.

Κάτι άλλο: Ειπώθηκε και ανακοινώθηκε κιόλας από τα µέσα
ενηµέρωσης ότι κακώς δεν ισχύει για τις µεταφορές ο µειωµένος
συντελεστής και για τα καπνοβιοµηχανικά. Πολύ κακώς δεν ισ-
χύει, αλλά αυτό απλώς µεταφέρεται από τις προηγούµενες δια-
τάξεις. 

Ακόµα και πριν από χρόνια, όταν ίσχυε για όλα τα νησιά ο µει-
ωµένος συντελεστής ΦΠΑ, ποτέ δεν ίσχυσε µειωµένος συντελε-
στής για τις µεταφορές. Παράλογο, το είχαµε τονίσει ξανά και
ξανά. 

Επίσης, για να αναφερθούµε σε αυτό το τελευταίο που είπε ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ότι στη-
ρίζεται η αναστολή αυτή στο προσφυγικό, κακώς, αλλά, αγαπη-

τοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, εσείς πιστεύετε ότι αυτή εδώ
τη στιγµή, σε αυτή εδώ τη φάση µπορούσαµε να κάνουµε δια-
φορετικά; Εσείς νοµίζετε ότι είναι εύκολο, όταν διαπραγµατεύε-
σαι για να κλείσεις τη δεύτερη αξιολόγηση µε κάποια µέτρα, να
βάζεις ζήτηµα να µην εφαρµόσεις πράγµατα τα οποία είχες συµ-
φωνήσει πριν; Δεν πρέπει να το δικαιολογήσεις; Είναι της στιγ-
µής η δικαιολογία, είναι της περιόδου αυτής, για να µπορέσουµε
να καταφέρουµε αυτή εδώ την αναστολή, που όλοι έχουµε ανά-
γκη. 

Όµως, θα µου επιτρέψετε να προχωρήσω και σε µια αποκά-
λυψη της φοβερής υποκρισίας που αντιµετωπίζουµε σήµερα εδώ
µέσα. Είναι φοβερή υποκρισία η Αντιπολίτευση να µας εγκαλεί
ότι δεν κλείνουµε την β’ αξιολόγηση, ότι καθυστερούµε, και ότι
µε τις πράξεις µας αυτές, µε τις εξαγγελίες του Πρωθυπουργού
και για τη δέκατη τρίτη σύνταξη και για την αναστολή της εφαρ-
µογής του αυξηµένου συντελεστή ΦΠΑ στα νησιά, βάζουµε σε
διακινδύνευση τη διαπραγµάτευση και να έρχεται εδώ µε µαξι-
µαλιστικές προτάσεις, οι οποίες ανατρέπουν όχι µόνο αυτά που
συζητάµε τώρα αυτή εδώ την περίοδο, αλλά ανατρέπουν και όλη
τη συµφωνία, την οποία έχουµε υπογράψει – την οποία αναγκα-
στήκαµε να υπογράψουµε. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Πρόεδρε συγγνώµη, κάτι ενοχλεί, µια φοβερή µουρ-

µούρα. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε δίκιο, κύριε

Καµατερέ. Το Προεδρείο κάνει προσπάθειες διαχείρισης και του
χρόνου και του αριθµού των οµιλητών και βρισκόµαστε σε µια
γενική διαβούλευση και µε τον Πρόεδρο. Συνεχίστε. 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ευχαριστώ. 
Έλεγα, λοιπόν ότι είναι φοβερή υποκρισία από τη µια να µας

κατηγορούν ότι δεν κλείνει η αξιολόγηση και από την άλλη να
µας υποβάλλουν µαξιµαλιστικά αιτήµατα. Ποιοι; Αυτοί, οι οποίοι
ως τα τώρα, όπως είπε ο κύριος Υπουργός, λειτουργούσαν λες
και το µόνο µέτρο νησιωτικότητας που ήξεραν ήτανε οι µειωµένοι
συντελεστές ΦΠΑ. Ασχολήθηκαν ποτέ γενικότερα µε τη νησιωτι-
κότητα; 

Επιτρέψτε µου εδώ να σας αποδείξω ότι δεν µπορεί η νεοφι-
λελεύθερη πολιτική να ασχοληθεί στα σοβαρά µε τη νησιωτικό-
τητα και να δώσει λύση στα προβλήµατα. Και δεν µπορεί, γιατί η
νησιωτικότητα – όπως δηµιουργούνται οι κοινωνικές ανισότητες
µέσα από µια συγκεκριµένη πολιτική, έτσι δηµιουργούνται και
ανισότητες µέσα από τη φύση της νησιωτικότητας – στηρίζεται
σε έναν αποκλεισµό που έχουν τα νησιά. Δηµιουργεί έναν απο-
κλεισµό των κατοίκων από τα βασικά κοινωνικά αγαθά, από τις
µεταφορές, από την πρόσβαση στις υπηρεσίες, από την υγεία,
από την παιδεία. Αυτές εδώ οι διαφορές δεν ενδιαφέρουν τη νε-
οφιλελεύθερη πολιτική. Αντίθετα. 

Νοµίζετε ότι ενδιαφέρεται η νεοφιλελεύθερη πολιτική να βρει
γιατρούς για τα µικρά νησιά; Έχει κανόνες. Έχουµε τόσους για-
τρούς ανά χίλιους κατοίκους. Δεν συµφέρει να έχουµε γιατρούς
σε µικρά νησιά. Πολύ περισσότερο, που αυτό µπορεί να γίνει
µόνο µέσα από ένα υγιές εθνικό σύστηµα υγείας. 

Μα, ξέρουµε τη νεοφιλελεύθερη πολιτική. Διαλύει τη δηµόσια
υγεία και αναπτύσσονται ιδιωτικές επιχειρήσεις. Σε ένα νησί των
τριάντα χιλιάδων κατοίκων αυτή τη στιγµή έχουµε τέσσερα µε-
γάλα διαγνωστικά κέντρα, όταν πασχίζουµε για να έχουµε για-
τρούς. Περιµένουµε, λοιπόν, από αυτή εδώ την πολιτική να µας
φέρει γιατρό στο αγροτικό ιατρείο στο νησάκι των τριακοσίων
κατοίκων; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Στην παιδεία, τι περιµένουµε; Περιµένουµε να λάβει υπ’ όψιν
ότι δεν µπορούµε να έχουµε δασκάλους ή καθηγητές σε τµήµατα
µε είκοσι πέντε παιδιά, αλλά πρέπει να έχουµε λιγότερους; Τι πε-
ριµένουµε; 

Περιµένουµε να δώσει λύση στο µεταφορικό, όταν για να µε-
ταφερθεί µια οικογένεια τετραµελής από το νησί στο κέντρο, εδώ
χρειάζεται πάνω από ένα χιλιάρικο; Το έχω ξαναπεί, αλλά είναι
χαρακτηριστικό και θα το ξαναπώ. Mία νταλίκα από την Κίνα στον
Πειραιά κοστίζει 500 ευρώ για να έρθει και από τον Πειραιά στο
νησί πάνω από 1.500 ευρώ!
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Αφού αυτοί έχουν δηµιουργήσει τα µονοπώλια τα ακτοπλοϊκά,
αφού αυτοί διαλύουν τις συνεταιριστικές επιχειρήσεις, αφού
αυτοί διαλύουν τις µικρές ακτοπλοϊκές επιχειρήσεις, τις δηµοτι-
κές, τις µικρές τοπικές που βοηθούν στην ενδονησιακή συγκοι-
νωνία. Από αυτούς περιµένουµε να το κάνουνε; 

Αυτοί ξέρετε γιατί ενδιαφέρονται µόνο; Ενδιαφέρονται πώς θα
εξυπηρετήσουν το µεγάλο κέρδος. Προσέξτε, δεν λέω το κέρδος
γενικά. Έχουµε φτάσει πια στη φάση του µεγάλου κέρδους, στο
πώς θα εξυπηρετήσουν το µεγάλο κέρδος. Πώς το κάνουνε; Θέ-
λουµε τους ξενοδοχοϋπαλλήλους, για παράδειγµα, στα νησιά
που είναι τώρα στα 500, 600 ευρώ να τους πάµε πιο κάτω. Δεν
θέλουµε συµβάσεις. Αυτή είναι η νεοφιλελεύθερη πολιτική. Επι-
δοτούµε για να γίνονται ακόµη περισσότερα και µεγαλύτερα ξε-
νοδοχεία χωρίς να µας ενδιαφέρει αν σηκώνει το νησί. 

Με άλλα λόγια, το µεγάλο κεφάλαιο ενδιαφέρεται για να αξιο-
ποιήσουν και για να εκµεταλλευτούν τον πλούτο από τα νησιά,
θέλοντας τους κατοίκους, τους νησιώτες δούλους. Μπορεί να
σας φαίνεται µεγάλη η κουβέντα που λέω, αλλά τι νοµίζετε; Δεν
υπάρχουν αυτή τη στιγµή υπηρέτες αυτών που έχουν τις βίλες
για να τις συντηρούν στα νησιά; Μην σας φαίνονται µεγάλες
αυτές εδώ οι κουβέντες. Αυτή είναι η νεοφιλελεύθερη πολιτική. 

Για να αρθεί η νησιωτικότητα έχει ένα κόστος. Το κόστος αυτό
ποιος περιµένουµε να το πληρώσει; Αυτοί που θέλουν να κερδί-
σουνε; Όχι, µόνο ένα κράτος δικαίου, µόνο η Αριστερά µπορεί
να διαχειριστεί αυτό το πρόβληµα. Μόνο η Αριστερά µπορεί να
δώσει λύσεις και να ανακουφίσει τους νησιώτες. Γιατί χρειάζεται
αναδιανοµή εισοδήµατος, χρειάζεται ένα κράτος, όπως είπα και
πριν, που θα έχει ένα εθνικό σύστηµα υγείας. Χρειάζεται µία πο-
λιτεία που θα έχει σύστηµα παιδείας τέτοιο δυνατό και δεν θα
αναπτύσσεται µόνο η ιδιωτική πρωτοβουλία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε. Μία κουβέντα µόνο.
Γι’ αυτό εµείς οι νησιώτες και το ΦΠΑ θέλουµε για όλα τα

νησιά και θα αγωνιστούµε και θα αγωνιζόµαστε για να τον κρα-
τήσουµε, γιατί είναι το µοναδικό ως τα τώρα µέτρο νησιωτικότη-
τας, αλλά και θα αγωνιζόµαστε συνέχεια για να διευρύνουµε το
θέµα της νησιωτικότητας, την πολιτική της νησιωτικότητας, στην
οποία αναφέρθηκε και ο Πρωθυπουργός από την Νίσυρο και την
Τήλο που πήγαµε, γιατί µόνο από αυτήν εδώ την Κυβέρνηση,
µόνο από µια κυβέρνηση της Αριστεράς µπορούµε να το περιµέ-
νουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό κρίση νοµοσχέδιο περι-

λαµβάνει δύο ενότητες. Η πρώτη αφορά την αναµόρφωση του
πτωχευτικού δικαίου, τον εξορθολογισµό και την επιτάχυνση της
διοικητικής δίκης, τον εξορθολογισµό των παραβόλων, των τε-
λών ενδίκων βοηθηµάτων, ενδίκων µέσων και διαδικαστικών πρά-
ξεων. Η δεύτερη αφορά τον εξορθολογισµό της φορολογίας,
ούτως ώστε να απλοποιηθούν οι διαδικασίες καταβολής και εί-
σπραξης των φόρων και να περιοριστεί η φοροδιαφυγή. 

Όλα δε, αυτά γίνονται µε τρόπο ώστε το νοµοθετικό πλαίσιο
να ανταποκρίνεται στα νέα οικονοµικά και κοινωνικά δεδοµένα,
που διαµορφώθηκαν και συγκεκριµένα στο βίαιο µετασχηµατι-
σµό που υπέστησαν η ελληνική οικονοµία και η ελληνική κοινωνία
τα τελευταία χρόνια της κρίσης και των µνηµονίων, αλλά και στην
ιδεολογική πολιτική και πρακτική αντίληψη που έχει η Κυβέρνηση
για την αντιµετώπιση και κυρίως την υπέρβαση της κρίσης και
την απεµπλοκή της χώρας από τις µνηµονιακές πολιτικές. 

Σε αυτό το πλαίσιο, µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο επιδιώκε-
ται να ληφθούν όλα εκείνα τα απαραίτητα µέτρα τα οποία θα
ανακόψουν ή τουλάχιστον θα περιορίσουν τις συνέπειες της κρί-
σης ιδιωτικού χρέους, που έχει άµεσες επιπτώσεις στους ανθρώ-
πους, στην απασχόληση και στις επιχειρήσεις. 

Η Κυβέρνηση στην προσπάθεια να υπάρξει δίκαιη εξισορρό-
πηση (στάθµιση) των συµφερόντων, της προστασίας των αδυνά-
των και της αποκατάστασης της κοινωνικής ειρήνης, προχωρεί
σε σειρά νέων θεσµικών ρυθµίσεων του πτωχευτικού δικαίου, ο

ρόλος του οποίου είναι σηµαντικός για τη λειτουργία της οικο-
νοµίας. Και αυτό γίνεται διότι το Πτωχευτικό Δίκαιο ρυθµίζει τη
δικαιϊκή κρίση της εξόδου από την αγορά, αλλά και την επιστρο-
φή στις αγορές όλων εκείνων που είχαν ατυχία στην οικονοµική
ζωή εξαιτίας της κρίσης και χωρίς να έχουν ιδιαίτερες ευθύνες.

Οι προτεινόµενες διατάξεις της τροποποίησης του Πτωχευτι-
κού Δικαίου κινούνται στη βάση τριών αξόνων: 

Ο πρώτος άξονας είναι η ενίσχυση της αποτελεσµατικότητας
και η σύντµηση των προθεσµιών εκτύλιξης της πτωχευτικής δια-
δικασίας, έτσι ώστε για µεν τις µη βιώσιµες επιχειρήσεις η πτώ-
χευση να ολοκληρώνεται σε εύλογο χρονικό διάστηµα, για δε τις
βιώσιµες να τίθενται τάχιστα σε εφαρµογή οι µηχανισµοί διάσω-
σης. Στο πλαίσιο σύντµησης των διαδικασιών καταργείται το στά-
διο της δικαστικής προεξέτασης του σχεδίου αναδιοργάνωσης
των επιχειρήσεων. Η ανάµιξη του δικαστηρίου περιορίζεται στον
απαραίτητο εκείνο βαθµό, προκειµένου να διασφαλίζονται τα δι-
καιώµατα όσων επηρεάζονται από το σχέδιο αναδιοργάνωσης.
Επίσης, µεταφέρονται αρµοδιότητες του πτωχευτικού δικαστη-
ρίου στον εισηγητή – δικαστή, ούτως ώστε να περιορίζονται οι
προθεσµίες πραγµατοποίησης διαδικαστικών πράξεων και άσκη-
σης ενδίκων βοηθηµάτων.

Δεύτερος άξονας είναι η παροχή δεύτερης ευκαιρίας σε οφει-
λέτες φυσικά πρόσωπα, τα οποία πτώχευσαν χωρίς να τους βα-
ρύνει κακόπιστη συµπεριφορά. Εφόσον το πτωχευτικό δικαστή-
ριο αποφανθεί ότι ο οφειλέτης είναι συγγνωστός, εκτιµώντας τα
αίτια και τις συνθήκες της πτώχευσης, απαλλάσσει πλήρως τον
οφειλέτη από το υπόλοιπο των απαιτήσεων των πιστωτών, που
δεν ικανοποιούνται από την πτωχευτική περιουσία µετά παρέ-
λευση δύο ετών από την κήρυξη της πτώχευσης, άλλως µε την
περάτωσή της.

Ο θεσµός της απαλλαγής υπό την προϋπόθεση διαπίστωσης
µόνο καλής πίστης και έλλειψης δόλου ή βαρείας αµέλειας από
τον οφειλέτη αναµένεται να λειτουργήσει ευεργετικά προς την
κατεύθυνση επαναδραστηριοποίησης πολλών επιχειρηµατιών,
που επλήγησαν από την οικονοµική κρίση, αναγκαζόµενοι να
υπαχθούν και να υποστούν τη πτωχευτική διαδικασία, παρ’ όλες
τις έντιµες προσπάθειες αποφυγής της και οι οποίοι αντιµετωπί-
ζουν σ’ αυτές τις περιπτώσεις καταστάσεις ισοδύναµες µε συ-
ναλλακτικό θάνατο.

Ο τρίτος άξονας αφορά την ενίσχυση της εξυγιαντικής λει-
τουργίας των βιώσιµων επιχειρήσεων. Γενικότερα, η τροποποί-
ηση στη διαδικασία εξυγίανσης αποσκοπούν στην προώθηση της
έγκαιρης διάσωσης βιώσιµων επιχειρήσεων, έτσι ώστε σε συν-
δυασµό µε την εισαγωγή του θεσµού της απαλλαγής να κατα-
στήσουν στόχο υλοποιήσιµο την παροχή δεύτερης ευκαιρίας σε
επιχειρήσεις µε ευεργετικά αποτελέσµατα για τη διατήρηση των
θέσεων εργασίας, µε ταυτόχρονη συµβολή στην αντιµετώπιση
του προβλήµατος των µη εξυπηρετούµενων δανείων για δανει-
στές και οφειλέτες.

Ως προς τις διατάξεις της διοικητικής δίκης, λαµβάνεται µέρι-
µνα για την πληρέστερη, ταχύτερη και αποτελεσµατικότερη προ-
στασία των δικαιωµάτων των διαδίκων και για τον εξορθολογισµό
των διαδικασιών τόσο στο Συµβούλιο της Επικρατείας όσο και
στα τακτικά διοικητικά δικαστήρια.

Επιπλέον, ένα τρίτο κεφάλαιο αφορά τη συνολική βελτίωση
της δικαιοσύνης µε τον εξορθολογισµό των δικαστικών τελών και
την αισθητή µείωση των παραβόλων σε πολλές διαδικαστικές
πράξεις. Έτσι προβλέπεται η κατάργηση του δικαστικού ενσή-
µου στις αναγνωριστικές αγωγές, κάτι που ήταν πάγιο αίτηµα
ετών, όχι µόνο του δικηγορικού, αλλά και του συνόλου του νοµι-
κού κόσµου της χώρας. Συνιστούσε παθογένεια αυτή η επιλογή,
δηλαδή να καταβάλλεται δικαστικό ένσηµο στις αναγνωριστικές
αγωγές που δεν παράγουν εκτελεστό τίτλο.

Εκτός από την κατάργηση του δικαστικού ενσήµου, έχουµε και
τη µείωση στο µισό του δικαστικού ενσήµου για τις εργατικές
διαφορές ενώπιον του µονοµελούς πρωτοδικείου 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σηµαντική διάταξη είναι αυτή βάσει της οποίας ορίζονται, ως

δικαστικοί αντιπρόσωποι σε αρχαιρεσίες συλλογικών οργάνων,
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αποκλειστικά δικηγόροι. Στόχος της συγκεκριµένης διάταξης
είναι η απεµπλοκή των δικαστικών λειτουργών από τις δικαιοδο-
τικές υποχρεώσεις τους, καθότι οι τρέχουσες συνθήκες στον
χώρο της δικαιοσύνης σε συνδυασµό µε τον χαµηλό ρυθµό εκ-
καθάρισης υποθέσεων και έκδοσης αποφάσεων επιτάσσουν την
προσήλωση των δικαστικών λειτουργών στο κύριο έργο τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο χρόνος σας έχει τε-
λειώσει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και το γνωρίζετε κιό-

λας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ναι, ναι, το γνωρίζω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το πρακτικό αποτέ-

λεσµα ποιο είναι τελικά;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τώρα, τελειώνω.
Εποµένως, οι ρυθµίσεις αυτές απεµπλέκουν τους δικαστές

από άλλα ,πλην των κυρίων καθηκόντων και ανταποκρίνονται
πλήρως στις ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας, αλλά και στην ικα-
νότητα, τα καθήκοντα και την κοινωνική συγκρότηση των δικη-
γόρων. 

Με αυτόν τον τρόπο καταξιώνεται ο πραγµατικός επιστηµονι-
κός και κοινωνικός ρόλος των δικηγόρων, που είναι άµισθοι δη-
µόσιοι λειτουργοί και που µπορούν να διαφυλάξουν το δηµόσιο
συµφέρον. 

Τελειώνω κύριε Πρόεδρε µε το εξής:  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι ρητορικά να τε-

λειώσετε, αλλά κυριολεκτικά!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριοι συνάδελφοι, η ρύθµιση για

την αναστολή κατάργησης των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα
νησιά, που έχουν σηκώσει το βάρος της προσφυγικής κρίσης, µε
την ήδη ψηφισθείσα ρύθµιση για την οικονοµική ενίσχυση των
χαµηλοσυνταξιούχων αποτελούν ένα ενιαίο σύνολο. 

Κατά την ψηφοφορία γι’ αυτή τη ρύθµιση για τους χαµηλοσυν-
ταξιούχους η Νέα Δηµοκρατία ήταν απούσα, αρνητική, διότι «συ-
νεµορφώθη προς τας υποδείξεις» του ΔΝΤ και των ακραίων κύ-
κλων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ίσως να µην χρειαζόταν αυτή η εν-
τολή συµµόρφωσης, αφού η Νέα Δηµοκρατία ασπάζεται, υιοθε-
τεί και ταυτίζεται µε τις πολιτικές του νεοφιλελευθερισµού. 

Και οι δύο ρυθµίσεις, που αποτελούν ένα σύνολο, όπως είπα,
αναδεικνύουν τον κοινωνικό χαρακτήρα της κυβερνητικής πολι-
τικής στο πλαίσιο των σκληρών δηµοσιονοµικών περιορισµών
που ισχύουν. 

Κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί στοιχείο
του σχεδιασµού για τη θεσµική και κοινωνικά δίκαιη παραγωγική
ανασυγκρότηση της χώρας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Ο κ. Λαγός έχει τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να ξεκινήσω λέγον-

τας ότι για τη Χρυσή Αυγή είναι µια τεράστια επιτυχία το γεγονός
ότι ο Υπουργός δέχθηκε, ως όφειλε, να αποσύρει το επαίσχυντο
άρθρο 56Α που ήθελε να καλύψει κάποια συγκεκριµένα λαµόγια
από τους αγώνες που είχαν γίνει στην Αθήνα το 1997, τους Παγ-
κόσµιους Αγώνες Στίβου. 

Είχαµε αναφερθεί εκτενώς και λεπτοµερέστατα για το τι είχε
συµβεί τότε και για το γεγονός ότι το 2014 όλα τα κόµµατα της
ελληνικής Βουλής, µε µια ελεεινή πραγµατικά τροπολογία που
είχαν υπογράψει κάποιοι Βουλευτές θέλησαν να καλύψουν το εν
λόγω σκάνδαλο. Ευτυχώς, αποδείχθηκε ότι υπάρχουν δικαστές,
οι οποίοι τιµούν το λειτούργηµά τους και αποδόθηκαν ευθύνες.
Με την παρέµβαση από εδώ της Χρυσής Αυγής δεν κουκουλώ-
θηκε αυτό το σκάνδαλο, αλλά αυτοί θα αποδώσουν 30 εκατοµ-
µύρια ευρώ στον ελληνικό λαό. 

Η Χρυσή Αυγή θα συνεχίσει να είναι εδώ µέσα και µε τον
αγώνα που θα κάνει θα βγάζει συνεχώς σκάνδαλα στο φως της
δηµοσιότητας και από εκεί και πέρα ευχόµαστε κάποια στιγµή

όλα να πάρουν τον δρόµο τους. 
Να τονίσουµε ότι δεν θέλουµε να τιµωρηθεί κανείς αθώος, δεν

θέλουµε να πάνε όλοι σε δικαστήρια και να καταδικαστούν. Γιατί
ξέρουµε πολύ καλά τι σηµαίνει αδικία και συλλογική ευθύνη που
µας έχετε καταλογίσει. Αλλά, εµείς δεν είµαστε σαν και εσάς.
Εµείς θέλουµε να αποδοθούν δικαίως τα βάρη εκεί που οφείλον-
ται. 

Πρέπει, λοιπόν, να πάνε αυτοί οι άνθρωποι, επειδή έχουµε
µάθει ότι τους έχουν σταλεί ήδη εξώδικα, και να αποδώσουν
αυτά που πρέπει στο ελληνικό δηµόσιο. 

Σε ό,τι αφορά στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, θα ξεκινήσω λέ-
γοντας ότι η Χρυσή Αυγή κατέθεσε µια τροπολογία – και εδώ
είστε σαν Υπουργοί και σαν Κυβέρνηση της Ελλάδας, αφού εν-
διαφερόµαστε για το συµφέρον και για το µεροκάµατο απλών
συµπολιτών µας - η οποία έχει να κάνει µε τις θέσεις των εργα-
ζοµένων στο καζίνο της Πάρνηθας. Είναι γύρω στα χίλια µε χίλια
εκατό άτοµα, τα οποία εργάζονται εκεί και τα οποία ελλοχεύει ο
κίνδυνος να χάσουν τη θέση τους εάν δεν τηρηθούν κάποια συγ-
κεκριµένα ζητήµατα. 

Εµείς, λοιπόν, καταθέτουµε µια τροπολογία και ζητάµε να την
εγκρίνετε, µε την οποία λέµε ότι οι άνθρωποι οι οποίο εργάζονται
σήµερα στο καζίνο θα συνεχίσουν να διατηρούν τις θέσεις εργα-
σίας τους, για να θρέψουν την οικογένειά τους. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Λαγός καταθέτει για
τα Πρακτικά την προαναφερθείσα τροπολογία, η οποία βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συνεχίζω λέγοντας ότι ακούµε να γίνεται εδώ και πολλές ηµέ-
ρες αρκετή φασαρία για το θέµα του ΦΠΑ στα νησιά. Η Κυβέρ-
νηση προσπαθεί µε διάφορα τρικ να ρίξει στάχτη στα µάτια του
κόσµου. 

Φυσικά και ξέρουµε όλοι πάρα πολύ καλά ότι δεν είναι λύση
το να µείνει στάσιµος ο ΦΠΑ για έναν µόνο χρόνο σε συγκεκρι-
µένα νησιά. Αυτό είναι µια παραπλάνηση που προσπαθείτε να κά-
νετε στον κόσµο, στους νησιώτες οι οποίοι δέχονται µια τεράστια
πίεση και απειλή από τους λαθροµετανάστες που έχουν κατα-
κλύσει τις περιοχές τους και θέλετε µε αυτόν τον τρόπο λίγο να
τους κρατήσετε.

Εµείς ως Χρυσή Αυγή είχαµε καταθέσει την Πέµπτη µια τρο-
πολογία που έλεγε ότι ο ΦΠΑ έπρεπε να παραµείνει στάσιµος για
όλα τα νησιά και όχι µόνο για ένα έτος, όπως εσείς κάνετε. Εδώ,
λοιπόν, πρέπει να δούµε αν θέλετε να το εφαρµόσετε και αυτό.
Εδώ να δούµε αν θέλετε και είστε πραγµατικά υπέρ των Ελλήνων
πολιτών οι οποίοι ταλανίζονται από χιλιάδες προβλήµατα. 

Η Χρυσή Αυγή φέρνει τέτοιες τροπολογίες, οι οποίες αφορούν
όλον τον ελληνικό λαό, όλον τον πληθυσµό, ο οποίος δοκιµάζεται
πάρα πολύ άγρια. 

Στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, λοιπόν, έχουµε να κάνουµε και
µε το λεγόµενο «πλαστικό» χρήµα. Τι θέλει να κάνει η Κυβέρνηση
και τι θέλουν να κάνουν οι κυβερνήσεις όλων των χωρών σε αυτό;
Και απορούµε πώς εσείς οι αριστεριστές, οι ανθρωπιστές δεν το
βλέπετε. Θέλετε να υπάρχει ο πλήρης έλεγχος όλων των πολι-
τών. Θέλετε να γίνονται οι συναλλαγές µόνο µέσω «πλαστικού»
χρήµατος, µόνο µέσω καρτών, έτσι ώστε να είµαστε άµεσα όλοι
υπό πλήρη έλεγχο και παρακολούθηση. Είναι ο νέος «Μεγάλος
Αδερφός», ο οποίος έρχεται, το «µεγάλο µάτι», το οποίο θα πα-
ρακολουθεί από πάνω τους πάντες και τα πάντα. 

Η Χρυσή Αυγή, φυσικά και δεν µπορεί να συµφωνήσει µε κάτι
τέτοιο, µε ένα επαίσχυντο τέτοιο µέτρο και απορούµε πώς εσείς
θέλετε να το περάσετε. Είναι πραγµατικά αηδιαστικό, είναι απάν-
θρωπο να ελέγχεται κάθε άνθρωπος για κάθε συναλλαγή του,
για οτιδήποτε κάνει. Υπάρχει πλήρης έλεγχος της ζωής, των προ-
σωπικών δεδοµένων καθενός από εµάς. 

Θα έπρεπε οι Βουλευτές µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο να
αντιδράσουν και να µην το ψηφίσουν. Υπάρχουν τρόποι να λύ-
σουµε τη φοροδιαφυγή. Υπάρχουν τρόποι να σταµατήσει να κυ-
κλοφορεί το «µαύρο» χρήµα. Αυτό θέλουµε ως Χρυσή Αυγή. 

Όµως, δεν πρέπει αυτό το πράγµα να γίνει εις βάρος της ελευ-
θερίας κάθε ανθρώπου. Δεν πρέπει επ’ ουδενί κάθε άνθρωπος
να γίνει ένα ροµπότ, το οποίο θα κυκλοφορεί, σύµφωνα µε τα κε-
λεύσµατα της νέας τάξης ανθρώπων. Δεν γίνεται ο µέσος Έλλη-
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νας, κάθε Έλληνας να γίνει ένας νεοταξίτης χωρίς αρχές, χωρίς
άποψη, χωρίς θρησκεία, χωρίς αγάπη για την πατρίδα, ο οποίος
µόνο θα παράγει, θα καταναλώνει και θα αγοράζει. Είναι ντροπή!
Δεν είναι δυνατόν! Πρέπει το ελληνικό Κοινοβούλιο να αντιδρά-
σει. Δεν γίνεται καθένας από εµάς να είναι άµεσα ελεγχόµενος.

Επίσης, βλέπουµε ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο λέµε ότι το
φέρνουµε για να υπερασπιστούµε κάποιους ανθρώπους, κάποιες
ευπαθείς οµάδες, όµως, εδώ υπάρχουν καταχρηστικά κάποια άρ-
θρα. 

Θα σας πω για το άρθρο 14 παράγραφος 3, το οποίο λέει ότι
αν κάποιος πάει σε ένα δικαστήριο και χάσει µια δικαστική υπό-
θεση που έχει, τότε, αν το δικόγραφο το οποίο έχει καταθέσει
κριθεί ότι είναι µεγαλύτερο από το επιτρεπτό, αυτός ο άνθρωπος
εκτός του ότι θα έχει χάσει τη δίκη του, θα πρέπει να πληρώσει
και έξτρα. Δηλαδή κάνουµε κάθε Έλληνα πολίτη να φοβάται, πη-
γαίνοντας σε ένα δικαστήριο, πηγαίνοντας να εκθέσει τις από-
ψεις του σε ένα δικόγραφο, για το τι θα πει. 

Εδώ υπάρχει θέµα. Η δικαιοσύνη δεν είναι ένα είδος πολυτε-
λείας, όπως πάει σιγά σιγά να γίνει. Δεν µπορεί να πηγαίνει ένας
άνθρωπος να εκθέσει τις απόψεις του, ο οποίος ενδεχοµένως να
αδικείται για τις κατηγορίες που υπάρχουν εις βάρος του και να
τροµάζει για το τι θα γράψουν στο δικόγραφό του. Είναι απαρά-
δεκτο!

Επίσης, στο Μέρος Τρίτο στα άρθρα 36 έως 38 υπάρχει οικο-
νοµική επιβάρυνση, εάν κάποιος ζητήσει αναβολή, χωρίς να ελέγ-
χουµε το πώς και το γιατί αυτός ο άνθρωπος ζητάει αναβολή.
Πάει κάποιος, όπως είναι σήµερα τα πράγµατα, και για τον άλφα
ή βήτα λόγο, είτε γιατί ο δικηγόρος του δεν µπορεί, είτε γιατί ο
ίδιος δεν µπορεί εκείνη τη συγκεκριµένη στιγµή και ζητάει µια
αναβολή. Θα πρέπει αυτός ο άνθρωπος να πληρώσει. Πού θα
πάει αυτό το πράγµα; Δηλαδή, η δικαιοσύνη θα γίνει µόνο για
όσους έχουν χρήµατα; Μόνο αυτοί θα µπορούν να βρουν το δίκιο
τους στη δικαιοσύνη στην Ελλάδα σήµερα; Απαράδεκτα περι-
στατικά! 

Και θα ήθελα να τελειώσω, αναφερόµενος σε δυο, τρία πράγ-
µατα επικαιρότητας. 

Το ένα – και το πιο σηµαντικό - είναι ότι σήµερα ο Αρχηγός της
τρίτης κοινοβουλευτικής δύναµης στην πατρίδα µας, ο Νικόλαος
Μιχαλολιάκος, όπως έχουµε το δικαίωµα ως Χρυσή Αυγή, έκανε
µια οµιλία στην Κοινοβουλευτική του Οµάδα. Για πρώτη φορά
στα χρονικά η ΕΡΤ έκανε το εξής απαράδεκτο: Δεν µετέδωσε
αυτή την οµιλία του Αρχηγού µας. Δεν µετέδωσε την κοινοβου-
λευτική οµιλία µια φορά τον µήνα, ως έχει υποχρέωση. 

Αυτή είναι η δηµοκρατία σας! Αυτοί είναι οι νέοι θεσµοί! Να
δούµε τι θα κάνει το ΕΣΡ που υπάρχει, να δούµε αν θα λάβει θέ-
ση σε αυτά τα οποία συνέβησαν.

Επαναλαµβάνω, ότι υπάρχουν δηµοσιογράφοι, οι οποίοι δί-
νουν τον λόγο στο τουρκόφιλο DEB να κάνει συνεδριάσεις µέσα
στην αίθουσά τους και να µιλάει για τουρκική µειονότητα. Εκεί
υπάρχει το δικαίωµα του λόγου και µπορούν να µιλάνε και να µας
λένε για τουρκική µειονότητα στη Θράκη. Ο Αρχηγός της τρίτης
κοινοβουλευτικής δύναµης δεν έχει το δικαίωµα να µιλήσει και
να µεταδοθεί η οµιλία τους ζωντανά, όπως είναι υποχρεωµένη η
ΕΡΤ. 

Θα τελειώσω, υπενθυµίζοντας κάτι ως Χρυσή Αυγή: Έχουµε
υποστεί πολλές διώξεις για το φρόνηµά µας και για τις ιδέες µας,
ασχέτως αν συµφωνείτε ή αν διαφωνείτε. Και ευτυχώς που δια-
φωνείτε µε αυτές. Από εκεί και πέρα, το να µας σταµατήσετε και
να µας φιµώσετε, µην αφήνοντας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, γιατί
και ο χρόνος σας τελειώνει.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ναι, ναι, σε λίγο δεν θα µας επιτρέπετε να
µιλάµε και εδώ µέσα.

Το γεγονός αυτό, ότι προσπαθείτε να µην επιτρέψετε να ακού-
γεται η φωνή της Χρυσής Αυγής, δείχνει ποιος είναι ο ρατσισµός
που υπάρχει σήµερα στην Ελλάδα, από ποιους είναι και ποιος
τον υφίσταται. Θα δηλώσουµε, όµως, το εξής: Δεν µας σταµά-
τησαν άλλα κι άλλα και φυσικά δεν µπορούν να µας σταµατήσουν
και αυτά. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τη συναίνεση του
Σώµατος καθορίζουµε τον χρόνο των οµιλητών στα πέντε λεπτά.

Τον λόγο έχει ο κ. Πάλλης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Στον χρόνο µου θα µιλήσω, δυστυχώς,

µόνο για την τροπολογία που αφορά τον ΦΠΑ των νησιών. 
Το θέµα έρχεται σε ένα νοµοσχέδιο το οποίο περιλαµβάνει

πολλά πράγµατα που καθυστέρησαν να γίνουν. 
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέ-

ψετε να κάνω κάποια σχόλια µε αφορµή αποσπάσµατα από οµι-
λίες προηγούµενων οµιλητών. 

Ο κ. Δανέλλης µίλησε για ένα δίκαιο αίτηµα. Αυτό νοµίζω ότι
το συµµεριζόµαστε όλοι µας. Άκουσα, όµως, τους Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας να µιλούν για όλα αυτά που συµβαίνουν
αυτές τις µέρες και για τον µειωµένο ΦΠΑ.

Κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, είναι πολιτικά πα-
ράδοξο να επικαλείστε µερικές µέρες πριν τη µη ψήφιση της τρο-
πολογίας για την ενίσχυση, το επίδοµα στους χαµηλοσυντα-
ξιούχους - δεν θα µιλήσω για δέκατη τρίτη σύνταξη - διότι κινδυ-
νεύει η χώρα να βγει εκτός συµφωνίας, αλλά για τη διατήρηση
του µειωµένου ΦΠΑ σε κάποια από τα νησιά µας, που η κατάρ-
γησή του προβλέπεται από τη συµφωνία, να έρχεστε εδώ σή-
µερα και να λέτε ότι ορθά, πολιτικά το ψηφίζετε. Είστε ασυνεπείς
πολιτικά ως νεοφιλελεύθεροι. 

Θα ήθελα να θυµίσω στον κ. Δένδια ότι τον ν.4334/2015 και
τον ν.4336/2015, που ψηφίστηκαν µε µεγάλη πλειοψηφία και που
προέβλεπαν την κατάργηση των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ
στα νησιά ένα χρόνο πριν περίπου - δηλαδή στις αρχές του 2016
θα έπρεπε να είχε καταργηθεί παντού - τους είχε ψηφίσει. 

Είναι υπέρτατη υποκρισία να έρχεται εδώ και να µας λέει ότι
αποκλείουµε τη νησιωτικότητα και ότι θα έπρεπε να στηριχθούµε
πάνω σε αυτήν. Προφανώς και έχουµε κατά νου τη νησιωτικό-
τητα. Προφανώς και είναι η πρώτη κυβέρνηση που προσπαθεί να
οικοδοµήσει και να εφαρµόσει νησιωτική πολιτική. Με µισές,
όµως, αναγνώσεις της αιτιολογικής έκθεσης και της τροπολο-
γίας, αν µη τι άλλο µόνο για υποκρισία µπορώ να σας κατηγο-
ρήσω. 

Θα ήθελα να συµπληρώσω, σχετικά µε τα παράδοξα που
ακούµε εδώ. 

Η κ. Βούλτεψη µας κατηγορεί για µερκελισµό, ενώ ταυτόχρονα
λέει ότι είµαστε λατινοαµερικανικού τύπου τσαβιστές. Αποφασί-
στε, επιτέλους, εσείς τι είστε, τι πολιτική θέλετε να προτείνετε
στην κοινωνία και αφήστε µας. Εµείς είµαστε συνεπείς απέναντι
στους εταίρους µας και διεκδικούµε για πρώτη φορά και κατα-
κτούµε αυτά που δεν τολµήσατε να κάνετε. Να θυµίσω για τον
µειωµένο ΦΠΑ, ότι κατακτήθηκε µε αγώνες µαζικούς των νησιω-
τών, όλων των δηµοκρατικών δυνάµεων, µε κλειστά τα νησιά.
Εσείς ευτελίζετε αυτή τη διαδικασία µε το επιχείρηµα ότι απο-
κλείουµε τη νησιωτικότητα. Τον µειωµένο ΦΠΑ κατάφεραν να τον
πάρουν οι νησιώτες τότε. Έρχεστε, όµως, εδώ ταυτόχρονα και
µας λέτε για τα επιχειρήµατα. 

Ξέρετε τι έχετε στήσει, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, που δεν
είστε από τα νησιά; Έχετε στήσει εδώ και ενάµιση χρόνο ένα
υποτιθέµενο κίνηµα παραγόντων που ανήκουν ιδεολογικά σε σας
ή είναι ακόµα και µέλη των κοµµάτων σας, οι οποίοι µια µε το
ασφαλιστικό, µια µε το προσφυγικό, µια τώρα µε το µειωµένο
ΦΠΑ, προσπαθούν να δηµιουργήσουν καταστάσεις έντασης στη
γραµµή της Νέας Δηµοκρατίας - και κάποιων του ΠΑΣΟΚ προ-
σφάτως - στο αίτηµα των εκλογών. 

Στέλνετε επιστολές που λένε στους Βουλευτές - µε µια τρο-
πολογία που δεν είχε έρθει µέχρι τότε - ότι τους κηρύσσουν ανε-
πιθύµητους στα νησιά, αν δεν την ψηφίσουν. Δυστυχώς, αυτές
τις µέρες βρεθήκατε έκθετοι και αναγκασµένοι να υπερψηφίσετε
αυτή την τροπολογία, διότι οι Βουλευτές σας που έβαλαν τους
παράγοντες των νησιών να µας εγκαλούν και να µας χαρακτηρί-
ζουν ως ανεπιθύµητους, βρέθηκαν υποχρεωµένοι να υπακού-
σουν στην εντολή που έδωσαν και να ψηφίσουν την τροπολογία. 

Εµείς όλον αυτόν τον καιρό, σε συνεργασία µε τους φορείς,
µαζεύαµε στοιχεία. Δίναµε επιχειρήµατα στην Κυβέρνηση µε χα-
µηλούς τόνους, µε συγκρατηµένη αισιοδοξία, όπως λέγαµε όλον
αυτόν τον καιρό, προκειµένου να στηρίξουµε αυτό το αίτηµα,
γιατί θέλουµε να διατηρήσουµε το ΦΠΑ στα νησιά. Ειδικά τα
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νησιά του Ανατολικού Αιγαίου δεν µπορούν στην παρούσα φάση,
µε την απόλυτη έλλειψη πολιτικής έως τώρα, να αντισταθµίσουν
τις δυσµένειες. 

Θα κάνω δυο σχόλια ακόµα, κύριε Πρόεδρε και θα κλείσω. 
Άκουσα τον κ. Κρεµαστινό να λέει ότι θέλει να είναι ανταγωνι-

στικός σε σχέση µε τα απέναντι τουρκικά παράλια. Θα πρέπει να
αντιληφθούµε ότι, µε όλα αυτά που συµβαίνουν στη γείτονα χώ-
ρα, δεν πρέπει να κοιτάζουµε την ανταγωνιστικότητα, αλλά πώς
σε µια κοινή γειτονιά θα αναπτυχθούµε ειρηνικά προς όφελος
των λαών που ζουν στην ευρύτερη περιοχή. 

Επίσης, είναι οξύµωρο να ζητάς ισοδύναµα και ταυτόχρονα τη
διατήρηση του ΦΠΑ. Ή ισοδύναµα θα ζητάτε και θα επιµείνετε
σε µια πολιτική κατάργησης του ΦΠΑ, σύµφωνα µε το mail Χαρ-
δούβελη τότε που ήσασταν κυβέρνηση ή θα ζητάτε τη διατή-
ρηση. Διαλέξτε τι θα πάρετε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Ο κ. Φορτσάκης έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στα πέντε λεπτά θα εστιάσω πολύ γρήγορα στα εξής: 
Πρώτα απ’ όλα θα επαναλάβω το παράπονο ότι έχουµε ένα νο-

µοσχέδιο «σκούπα» που περιέχει τα πάντα, τον Πτωχευτικό Κώ-
δικα, τη Διοικητική Δικαιοσύνη, τα αδήλωτα εισοδήµατα, τροπο-
λογίες «βροχή». Η όλη σύλληψη και η όλη ρύθµιση είναι, δυστυ-
χώς, πάρα πολύ πρόχειρη και έρχεται πολύ αργά. 

Θα αναφερθώ σε τρία σηµεία: 
Σηµείο πρώτο, εθελοντική αποκάλυψη εισοδηµάτων. Εδώ θα

ήθελα κατ’ αρχάς να τονίσω ότι γίνεται η δήλωση των εισοδηµά-
των που δεν έχουν δηλωθεί στο παρελθόν, χωρίς να υπάρχει κα-
νένα παραστατικό. Δεν ξέρουµε, δηλαδή, ποιο είναι το πραγµα-
τικό εισόδηµα, ποιο είναι το µη δηλωθέν εισόδηµα στο παρελθόν.
Καλύπτεται; Θα µπορούσε, τουλάχιστον, να υπάρχει κάποια πε-
ρισσότερη απαίτηση. Εγώ θα ήθελα στο σηµείο αυτό να τονίσω
ότι ως φορολόγος, είµαι εντελώς αρνητικός στις ρυθµίσεις που
καλύπτουν φοροφυγάδες. 

Η ρύθµιση αυτή, όπως και οι επανειληµµένες περαιώσεις που
έχουν γίνει στο παρελθόν, είναι αρνητική, διότι φέρνει µεν στο
κράτος χρήµατα για µια δεδοµένη στιγµή, όµως εθίζει τους πο-
λίτες στο να µην πληρώνουν και να σκέπτονται ότι θα έρθει κά-
ποια ώρα µια ρύθµιση, η οποία -όπως κι αυτή εδώ- καθιστά πιο
συµφέρον να µην πληρώνει κάποιος τους φόρους, παρά να τους
πληρώνει. 

Είναι πραγµατικά κρίµα που το κράτος συµπεριφέρεται κατά
τόσο ποταπό τρόπο για να γεµίσει τα ταµεία του και δεν σκέπτε-
ται καθόλου ότι θα πρέπει να έχει έναν κώδικα ηθικής, ακόµα και
στην είσπραξη φορολογικών εσόδων. 

Πάντως κι αν ακόµα κάποιος µπει στη λογική της Κυβέρνησης,
ότι θα πρέπει µε κάθε τρόπο να µαζέψουµε χρήµατα, ο τρόπος
µε τον οποίο έχει στηθεί ο µηχανισµός δεν είναι ελκυστικός γι’
αυτούς που φοροφεύγουν και δεν έχουν πληρώσει αυτά που
όφειλαν να έχουν πληρώσει εδώ και καιρό, διότι αµφιβάλλω αν
θα έρθει κανείς να πληρώσει, ξέροντας ότι µπορεί να φτάσει
µέχρι και 60% αυτό που θα δώσει στο κράτος. 

Αν κάποιος, λοιπόν, µπει σ’ αυτή τη λογική, την οποία θεωρώ
απαράδεκτη, τουλάχιστον ας τη στήσει σωστά. 

Επίσης, η διαφοροποίηση µεταξύ 8% και 10% είναι εντελώς
αδικαιολόγητη, γιατί δεν βλέπω τι θα κερδίσει το κράτος -ούτε
αν το έχει υπολογίσει ότι θα κερδίσει κάτι- αν δηλώσει κανείς
πριν από τις 31 Μαΐου ή όχι τα εισοδήµατα αυτά, τα οποία δεν
έχει δηλώσει. Δεν είναι αυτοσκοπός οι ρυθµίσεις ούτε πρέπει να
έχουν τιµωρητικό χαρακτήρα χωρίς λόγο.

Σηµείο δεύτερο, το πλαστικό χρήµα. Η Ελλάδα είναι ουραγός
στις ηλεκτρονικές συναλλαγές, πίσω από κάθε άλλη ευρωπαϊκή
χώρα. Είδαµε τελευταία -το διαβάσαµε στις εφηµερίδες- ότι η
αύξηση περισσότερο από 1% στη χρήση του πλαστικού χρήµα-
τος επέφερε αύξηση τουλάχιστον κατά 1% στην είσπραξη του
σχετικού ΦΠΑ. Αυτό δείχνει ποιος είναι δρόµος που πρέπει να
ακολουθήσουµε. 

Η Νέα Δηµοκρατία είχε παρουσιάσει στο παρελθόν µια ολο-

κληρωµένη πρόταση για το πλαστικό χρήµα. Δυστυχώς, δεν βλέ-
πουµε να υπάρχει µια ολοκληρωµένη µεταρρύθµιση σήµερα,
παρά µόνο αποσπασµατικές ρυθµίσεις. Δεν δίδονται πραγµατικά,
ουσιαστικά κίνητρα. Ως κίνητρο δίδεται µόνο το αντικίνητρο της
ποινής, σε περίπτωση µη συµµόρφωσης. Το ουσιαστικό κίνητρο
θα ήταν η επιστροφή φόρου στον καταναλωτή.

Εδώ επισηµαίνω το πρόβληµα των προµηθειών των τραπεζών,
οι οποίες πρέπει να ρυθµιστούν οπωσδήποτε, διότι διαφορετικά
δεν µπορεί η χρήση του πλαστικού χρήµατος να εξαπλωθεί. Επι-
σηµαίνω την ανάγκη να καθιερωθεί η υποχρεωτική ηλεκτρονική
τιµολόγηση µεταξύ των επιχειρήσεων, αλλά και µε τους προµη-
θευτές του δηµοσίου και της τοπικής αυτοδιοίκησης, µε παράλ-
ληλη µεταβίβαση των στοιχείων στη Γενική Γραµµατεία, για να
µπορεί να παρακολουθεί αυτά που συµβαίνουν. 

Υπογραµµίζω ότι είναι ανάγκη να δοθεί λύση στο πρόβληµα
των αποκλεισµένων από το τραπεζικό σύστηµα. Επισηµαίνω ότι
η προθεσµία για την εγκατάσταση ηλεκτρονικών τερµατικών δεν
θα έπρεπε να ανατεθεί σε υπουργική απόφαση, αλλά να ρυθµι-
στεί από το νοµοσχέδιο.

Επισηµαίνω, επίσης, µε ιδιαίτερη έµφαση, ότι δεν λαµβάνεται
καµµιά µέριµνα για υπερήλικες και άτοµα µε ειδικές ανάγκες και,
φυσικά, δεν λαµβάνεται καµµιά µέριµνα γι’ αυτούς οι οποίοι δεν
µπορούν να φθάσουν στα τερµατικά, γι’ αυτούς που είναι ανά-
πηροι, σε καροτσάκια, και δεν έχουν τη δυνατότητα να φθάσουν
ούτε στα τερµατικά ούτε στα γκισέ των τραπεζών.

Επίσης, αν δεν υπάρξει ακατάσχετος λογαριασµός τραπέζης,
δεν µπορεί να βρεθεί λύση στο πρόβληµα του ενός εκατοµµυ-
ρίου εξακοσίων χιλιάδων οφειλετών για τους οποίους έχουν λη-
φθεί µέτρα. Ο αριθµός των οφειλετών είναι τεσσεράµισι εκατοµ-
µύρια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ακόµη θα έπρεπε να σκεφτούµε ότι το νοµοσχέδιο θα έπρεπε
να έχει ρυθµίσει πολλά άλλα ζητήµατα σχετικά µε το πλαστικό
χρήµα και θα έπρεπε να έχει µια φιλοσοφία, αν θέλετε, πολύ ευ-
ρύτερη, η οποία να θεωρεί το πλαστικό χρήµα όχι µόνο ως ένα
µέσο τόνωσης των δηµοσίων εσόδων, όχι µόνο ως ένα µέσο κα-
ταπολέµησης της φοροδιαφυγής, αλλά και ως αναπτυξιακό ερ-
γαλείο.

Σηµείο τρίτο, για λιγότερο από τριάντα δευτερόλεπτα, είναι το
δηµόσιο λογιστικό. Ο έλεγχος των δαπανών, αλλά και η έκδοση
χρηµατικών ενταλµάτων, θα γίνεται πλέον µόνο από τις οικονο-
µικές υπηρεσίες των Υπουργείων. Καταργούνται οι Υπηρεσίες
Δηµοσιονοµικού Ελέγχου. Αυτό αποτελεί µια συνέχεια αυτού που
είχε ήδη ξεκινήσει το 2014 µε τον ν.4270. 

Τα άρθρα 79 και 82, παράγραφος 3 είναι προβληµατικά, διότι
προκύπτει ότι τα εντάλµατα που δεν εξοφλούνται µέσω της Ενι-
αίας Αρχής Πληρωµών θα αποστέλλονται στο Ελεγκτικό Συνέ-
δριο µόνο για κατασταλτικό έλεγχο και όχι και για προληπτικό.
Αυτό είναι κρίµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, κύριε
Βουλευτά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Σε δύο δευτερόλεπτα τελειώνω.
Αρνητική είναι και η διάταξη του άρθρου 94, για την κατά πα-

ρέκκλιση αποδοχή δαπανών. 
Τέλος, ελλιπές είναι και το άρθρο 102 του νοµοσχεδίου, από

το οποίο τουλάχιστον θα έπρεπε να έχουν εξαιρεθεί όσοι έχουν
φοροδιαφύγει κατά το παρελθόν.

Κρίµα, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, που αναγκα-
ζόµαστε να ψηφίσουµε τέτοιες διατάξεις, οι οποίες, σε τελική
ανάλυση, ενισχύουν τους φοροφυγάδες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος):  Και κρίµα που τελεί-

ωσε και ο χρόνος. Ευχαριστώ πολύ.
Ο Υπουργός κ. Κοντονής έχει τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έγινε

ψηφοφορία πριν από λίγο και δεν αποδεχθήκαµε να µειώσετε τον
χρόνο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ήσασταν εκτός Αι-
θούσης. Το Σώµα είναι αυτό που είναι µέσα στην Αίθουσα. Εσείς
ήσασταν εκτός Αιθούσης και δεν συµπεριληφθήκατε.
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ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κάνατε πάλι ψηφοφο-
ρία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βεβαίως. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Μα, τι είναι αυτά τα

πράγµατα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ήταν οµόφωνη η

απόφαση. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Έτσι είναι. Στη δηµοκρατία γί-
νονται και ψηφοφορίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε τον λόγο,
κύριε Κοντονή.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα αναφερθώ σε ορισµένα σηµεία του νόµου που απασχόλη-
σαν και άλλους οµιλητές. 

Εν πρώτοις, θέλω να αναφερθώ στο άρθρο 56Α. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση από την πρώτη συ-

ζήτηση στην αρµόδια επιτροπή είχε πει ότι τη συγκεκριµένη διά-
ταξη η Κυβέρνηση την έφερε όχι µε τροπολογία, αλλά ενσωµα-
τωµένη στο νοµοσχέδιο, ακριβώς για να έχουν υπ’ όψιν τους οι
Βουλευτές το περιεχόµενό της, να τοποθετηθούν τα κόµµατα και
να κρίνουν.

Ήταν µια διάταξη, κατά τη γνώµη µας, η οποία βάζει ένα στοπ
στην ατιµωρησία και στη διαπλοκή. Διότι, όταν έχουµε µια παρα-
γραφή είκοσι ετών, αντιλαµβάνεσθε ότι στο τέλος αυτής της
ιστορίας κανένας δεν θα βρεθεί υπόλογος, αντιθέτως οι κατα-
στάσεις θα έχουν ξεπεράσει και τις καλύτερες των προθέσεων.

Σηµειώνουµε ότι πριν από µερικούς µήνες είχε εκδοθεί και
σχετική απόφαση από το Συµβούλιο Επικρατείας όσον αφορά το
εύλογο του χρόνου παραγραφής. Γι’ αυτό, ακριβώς, εναρµονι-
ζόµενοι µε τις αποφάσεις του ανωτάτου δικαστηρίου και µε την
κατάσταση η οποία επικρατούσε, πήραµε αυτή την πρωτοβουλία
και δηλώσαµε ότι, εάν υπάρξει µια ευρύτατη συναίνεση των κοµ-
µάτων της Βουλής για τη θεσµοθέτηση αυτού του µέτρου, τότε
η Κυβέρνηση µε χαρά το εισηγείται και θα το υπερψηφίσει.

Το λέγω αυτό, διότι, ενώ µέχρι σήµερα υπήρχε αυτή η έκ-
φραση γνώµης, ότι θα υπερψηφιστεί η διάταξη, ορισµένα κόµ-
µατα υπαναχώρησαν.

Εµείς θα συνεχίσουµε να ανιχνεύουµε τις δυνατότητες συναί-
νεσης σε τόσο σοβαρά θέµατα. Θα ήθελα, δε, να τονίσω ότι η
σύνδεση της συγκεκριµένης διάταξης µε το «ΑΘΗΝΑ 1997» είναι
τουλάχιστον ατυχής. Γιατί το λέω αυτό; Διότι για την υπόθεση
του «ΑΘΗΝΑ 1997» δεν υπάρχει ποινικό αδίκηµα, δεν υπάρχει
κλοπή ή υπεξαίρεση, όπως είχε ισχυριστεί την Παρασκευή -ευ-
τυχώς δεν το έκανε σήµερα- ο εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής.
Υπάρχει υπέρβαση.

Θέλω, λοιπόν, να πω ότι σε µια διαδικασία κατά την οποία η
Βουλή τραβάει µια κόκκινη γραµµή µε το αµαρτωλό παρελθόν,
θα έπρεπε όλα τα κόµµατα να συνδράµουν αυτή την προσπά-
θεια.

Εµείς πιστεύουµε ότι σε εύλογο χρονικό διάστηµα θα γίνει αν-
τιληπτό αυτό το οποίο ζητούµε και αυτό το οποίο εισηγήθηκε σή-
µερα η Κυβέρνηση, όταν µάλιστα η απόφαση του Συµβουλίου
Επικρατείας περί ευλόγου χρόνου παραγραφής θα τύχει άµεσης
εφαρµογής σε τέτοιες υποθέσεις και τότε θα µας θυµηθούν όλοι.

Το δεύτερο που ήθελα να πω αφορά το άρθρο 56. Είπε ο αξιό-
τιµος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο
κ. Δένδιας, ότι εµείς προβαίνουµε σε κάποιες µετατάξεις υπαλ-
λήλων, για να στελεχώσουµε τη Γενική Γραµµατεία Καταπολέ-
µησης της Διαφθοράς και δεν κάνουµε τα µεγάλα βήµατα προς
ενίσχυση των εισαγγελιών και των δικαστηρίων της χώρας.

Μου προκαλεί εντύπωση η αναφορά αυτή, διότι το Σάββατο,
παρουσία του κ. Δένδια, η Κυβέρνηση, δι’ εµού, δήλωσε, µε την
κατηγορηµατικότητα και τη σαφήνεια που είχε η δήλωσή µου,
πως µέχρι το τέλος του θέρους του 2017 η Κυβέρνηση θα έχει
ολοκληρώσει τη νοµοθετική ρύθµιση της Δικαστικής Αστυνοµίας.
Εγκαλείται σήµερα η Κυβέρνηση -καθ’ ην στιγµή το είχε εξαγγεί-
λει και µάλιστα µε χρονικό ορίζοντα όσον αφορά τη νοµοθέτηση-
γιατί δεν ενισχύει τις εισαγγελίες, τη στιγµή, µάλιστα, που έχουµε
την τελευταία χρονική περίοδο ανακοινώσει ότι όλες οι εισαγγε-

λίες, όλων των βαθµίδων, από το επίπεδο του αντεισαγγελέα
πρωτοδικών µέχρι τον αντεισαγγελέα του Αρείου Πάγου, θα ενι-
σχυθούν. Όχι µόνο αυτό, αλλά θα ενισχυθούν και µε προσωπικό.
Ήδη υπάρχει η διαδικασία των τριακοσίων υπαλλήλων και έχει
δροµολογηθεί και η πρόσληψη άλλων τετρακοσίων.

Το χειρότερο, όµως, ποιο είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Η νοµοθετική ρύθµιση για τη Δικαστική Αστυνοµία, την οποία εί-
παµε ότι θα ολοκληρώσουµε µέχρι το τέλος του θέρους του επο-
µένου έτους, του 2017, είχε προαναγγελθεί από το 1992 από την
κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Εδώ είναι το κραυγαλέο ερώ-
τηµα: Τόσα χρόνια η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, που συγ-
κυβερνούσε, δεν µπορούσαν να δροµολογήσουν, να ολοκληρώ-
σουν και να εφαρµόσουν ένα µέτρο το οποίο οι πάντες γνωρί-
ζουµε ότι είναι ένα µέτρο αναβάθµισης της ποιότητας, της δου-
λειάς και του επιπέδου των δικαστικών και εισαγγελικών λειτουρ-
γών; Γιατί τέτοια υποκρισία και µάλιστα τη στιγµή που πριν από
δέκα µέρες η Κυβέρνηση εξήγγειλε όσα ήταν να εξαγγείλει;

Εδώ, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όχι µόνο υπεκφεύ-
γουµε, αλλά προσπαθούµε, τρέχοντας πίσω από τα γεγονότα,
να δηµιουργήσουµε εντυπώσεις. Νοµίζω ότι ο νοµικός και ο δι-
καστικός κόσµος της χώρας από το προπερασµένο Σάββατο
γνωρίζει πολύ καλά ποια θα είναι η διαδικασία νοµοθέτησης και
ολοκλήρωσης αυτής της υπόθεσης.

Έγινε µεγάλος λόγος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τα πα-
ράβολα. Κατά πρώτον, να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Μειώνονται τα
παράβολα ή αυξάνονται; Διότι εδώ κάποιοι ισχυρίστηκαν ότι αυ-
ξάνονται ή, στην καλύτερη περίπτωση, ότι υπάρχει ένας ισοσκε-
λισµός. 

Λοιπόν, καταργείται το δικαστικό ένσηµο στις αναγνωριστικές
αγωγές, το οποίο ακόµα δεν έχουµε καταλάβει, ή µάλλον υπο-
ψιαζόµαστε όλοι, γιατί το είχε θεσπίσει η προηγούµενη κυβέρ-
νηση. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Το ξέρουµε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Το ξέρουµε. Να µην πω τη γνω-
στή λαϊκή ρήση. Το ξέραµε. Για να αποθαρρυνθούν οι πολίτες να
ασκήσουν αναγνωριστική αγωγή κατά του γερµανικού δηµοσίου
για τις υποθέσεις οι οποίες ήταν εκκρεµείς από την περίοδο της
κατοχής. Αυτό ήταν και όχι υποτιθέµενα έσοδα του δηµοσίου, τα
οποία, ούτως ή άλλως, δεν θα εισέπραττε όταν το αναγνωριστικό
αίτηµα µετατρέπετο σε καταψηφιστικό. Αυτό, λοιπόν, ήταν το ση-
µαντικό της υπόθεσης. Εµείς σήµερα το καταργούµε.

Δεύτερον, καταργείται ολοσχερώς το παράβολο για την υπο-
βολή µήνυσης και παράστασης πολιτικής αγωγής για τα ρατσι-
στικά αδικήµατα. Αυτό κάποιοι το παρακάµπτουν. 

Τρίτον, µειώνεται στο µισό το δικαστικό ένσηµο –προσέξτε-
των εργατικών διαφορών. Μπορεί ο καθένας να λέει ότι εγώ θέ-
λω να καταργηθεί ολόκληρο και λοιπά. Και εµείς το θέλουµε. Το
θέµα είναι εάν αυτό είναι δυνατό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα πάρω και τον χρόνο της δευτερολογίας µου, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πάντως, είναι τέτοια
η πίεση του χρόνου, που η δευτερολογία είναι πολυτέλεια.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Το αντιλαµβάνοµαι, αλλά να
δώσω τουλάχιστον απάντηση σε αυτά που ακούστηκαν. Δεν θα
πω τίποτα περισσότερο.

Όσον αφορά δε τις αναβολές, το οποίο παράβολο είναι το ελά-
χιστο, µίλησα και την Παρασκευή. Σας είπα ότι κυρίως µας εν-
διαφέρει να καταπολεµηθεί η παθογένεια και η καταχρηστική
άσκηση δικαιωµάτων στον χώρο της δικαιοσύνης. Το ξέρετε πο-
λύ καλά όλοι ότι υπάρχει µέχρι και βιοµηχανία αναβολών! 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Βάλτε πλαφόν, κύριε Υπουργέ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Σας παρακαλώ! Επειδή είστε
πρώην αστυνοµικός, µην επεµβαίνετε στα θέµατα τα νοµικά.
Ακούτε πρώτα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Και εµείς τη δικαιοσύνη…
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
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και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Προσέξτε. Αυτό που θέλω να
τονίσω είναι ότι αυτά τα χρήµατα -και αυτό το λέω και προς τους
συναδέλφους δικηγόρους- θα κατευθυνθούν όλα στον λογαρια-
σµό της νοµικής βοήθειας, για να έχουν οι πολίτες τη δυνατότητα
µιας αξιοπρεπούς νοµικής παράστασης και βεβαίως και ο νοµι-
κός συµπαραστάτης να έχει τη δυνατότητα µιας αξιοπρεπούς
αµοιβής.

Αυτό ακόµα και ο κύριος πρόεδρος του Δικηγορικού Συλλόγου
Αθηνών το παρακάµπτει στην προβληµατική του. Διότι είδα σή-
µερα µια σχετική ανακοίνωση.

Αυτά, λοιπόν, τα χρήµατα και τον αδύναµο πολίτη βοηθούν και
εξασφαλίζουν και µια αξιοπρεπή δικηγορική αµοιβή. 

Εδώ επίσης λέµε για το χρέος και για τα δικαιώµατα. Ποια δι-
καιώµατα, κύριοι συνάδελφοι; Όταν µια υπόθεση προσδιορίζεται
να δικαστεί σε δυόµισι, τρία και τέσσερα χρόνια, συντρέχει λόγος
αναβολής; Δεν ξέρει κάποιος ότι δεν έχει να δικαστεί η υπόθεσή
του; Δεν αντιλαµβάνεστε το σοβαρό πρόβληµα το οποίο προκύ-
πτει και οδηγούµαστε, µέσω των αναβολών, ακόµα και σε παρα-
γραφές;

Το τελευταίο που θέλω να πω, κυρίες και κύριοι, είναι για το
ζήτηµα του άρθρου 52. Η Κυβέρνηση, όπως σας είπα, εµµένει
απολύτως σε αυτή τη διάταξη, διότι αυτή τη στιγµή ο δικηγορι-
κός κόσµος της χώρας χειµάζεται, κατά κυριολεξία.

Θέλω όµως να σας αναφέρω και να διαβάσω τον νόµο στο
άρθρο 14, που ορισµένοι είπαν –το είπε µάλιστα µε ιδιαίτερη επι-
θετικότητα ο εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής- ότι εδώ θα κοστο-
λογείται το δικόγραφο του ηττηµένου διαδίκου και θα του επι-
βάλλουµε και από πάνω και έξοδα. Τι λέει η διάταξη; Προσέξτε:
«Η αυξηµένη δικαστική δαπάνη του προηγούµενου εδαφίου επι-
βάλλεται επίσης στον διάδικο που ηττήθηκε, εάν κατά την κρίση
του δικαστηρίου», άρα πρέπει να υπάρξει απόφαση επί του συγ-
κεκριµένου, «το δικόγραφό του υπερβαίνει σε έκταση το ανα-
γκαίο µέτρο», χρειάζεται δηλαδή αιτιολογία εδώ, «εν όψει των

τιθεµένων µε το ένδικο βοήθηµα ή µέσω ζητηµάτων.». Πρέπει να
γίνει στάθµιση, πρέπει να υπάρξει απόφαση γι’ αυτό. Δεν είναι
όποιος χάνει, επειδή έχει πολλά πει, ότι θα πληρώνει παραπάνω,
διότι µπορεί να πει πάρα πολλά, τα οποία να µην ξεπερνούν το
µέτρο το οποίο θέτει ο νόµος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, εάν
µπορεί να γίνει και µία στάθµιση του χρόνου, θα ήταν ευτυχές. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας πω ότι
αυτά τα µέτρα, τα οποία παίρνουµε σήµερα, πρέπει να τα διαβά-
σουµε και να τα κρίνουµε µε βάση αυτό που λέει το νοµοσχέδιο,
όχι µε πράγµατα τα οποία φανταζόµαστε. Να δούµε όλοι πού κα-
τευθύνεται το κάθε κονδύλι και τι προσπαθεί να εξυπηρετήσει.
Και αυτά τα οποία διαγράφουµε ως κονδύλια, τα οποία είχαν ψη-
φίσει οι προηγούµενες κυβερνήσεις, και αυτά τα οποία θεσπί-
ζουµε για την επιτάχυνση της διαδικασίας, τη βοήθεια των
αδυνάµων συµπολιτών µας, οι οποίοι θέλουν να προσφύγουν στη
δικαιοσύνη και δεν µπορούν, και την αξιοπρεπή αµοιβή των δι-
κηγόρων.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς.
Η κ. Παπανάτσιου έχει να κάνει κάποια νοµοτεχνική βελτίωση. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Εκ παραδροµής στη νοµοτεχνική βελτίωση νούµερο 19 διεγράφη
και η αναφορά στον  ν.4174/2013. Τίποτε άλλο. Την καταθέτω για
τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου
καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική
βελτίωση, η οποία έχει ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, η κ. Βάκη, έχει τον λόγο. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ:  Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν σκόπευα
να πάρω τον λόγο, άλλωστε εκτενή αναφορά στα άρθρα του
προς ψήφιση νοµοσχεδίου έκανα στην Ολοµέλεια της Παρα-
σκευής, που είχαµε τη συζήτηση επί της αρχής. Δεν σκόπευα να
πάρω τον λόγο σήµερα, εάν δεν είχαν προηγηθεί οι τοποθετή-
σεις ορισµένων Βουλευτών της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σε
σχέση µε τις εξαγγελίες της Κυβέρνησης για τον ΦΠΑ στα νησιά,
αλλά και τη δέκατη τρίτη σύνταξη, για την οποία έγινε τόσος
πολύς λόγος.

Κατ’ αρχάς, να ξεκινήσω από κάποιες επισηµάνσεις µε βάση
τους προλαλήσαντες της Νέας Δηµοκρατίας. Ολοφύρεστε και
εξεπλάγητε από τις τροπολογίες τις οποίες έφεραν εδώ Υπουρ-
γοί και Βουλευτές και καλόπιστα σας ερωτώ, συνάδελφοι, καλώς
ήλθατε κατ’ αρχάς στον κοινοβουλευτικό πολιτισµό και ευταξία
και να σας θυµίσω ότι επί ηµερών σας δεν ήταν εξαίρεση, αλλά
ήταν κανόνας οι πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, νοµοσχέδια
µεταµεσονύχτια µε τριψήφιο αριθµό τροπολογιών, οι περισσό-
τερες εκ των οποίων δεν υπόκειντο σε διαβούλευση και ψηφίζον-
ταν άρον άρον και λοιπά. 

Δεύτερη παρατήρηση. Θρήνος µεγάλος για την όντως άδικη
άρση του ειδικού καθεστώτος ΦΠΑ στα νησιά, που ήταν µέρος
µιας συµφωνίας, την οποία δεν επιλέξαµε, αλλά µας επιβλήθηκε.
Να σας θυµίσω όµως ότι στο e-mail Χαρδούβελη, το οποίο καλά
θα κάνετε να το ξαναδιαβάσετε, ήδη σ’ αυτό το e-mail προβλε-
πόταν η άρση του ειδικού καθεστώτος ΦΠΑ στα νησιά και το εί-
χατε ήδη εσείς ρίξει βορά στους δανειστές. Τα δάκρυα, λοιπόν,
κροκοδείλια. 

Για τη νησιωτικότητα, την κατηγορία της νησιωτικότητας, ναι,
όντως είναι µια συνταγµατικά θεµελιωµένη έννοια και την προ-
βλέπει το άρθρο του Συντάγµατος. Μόνο που, για να µην είναι
ένα κενό άρθρο του Συντάγµατος, χρειάζονται και κάποιες πολι-
τικές πρωτοβουλίες ενεργοποίησής της. Εσείς σε ποια κατεύ-
θυνση κινηθήκατε; Στο να εξαντλείτε –όπως τόνισε και ο Υφυ-
πουργός Νησιωτικής Πολιτικής- τη νησιωτικότητα και τις πολιτι-
κές για τη νησιωτικότητα στον ΦΠΑ και µόνο σ’ αυτό; Με τα σχο-
λεία τι γινόταν; Με τα υποστελεχωµένα νοσοκοµεία στα νησιά;
Με τις επιχειρήσεις, την επιχειρηµατικότητα, µε το πρόβληµα των
κενών στα σχολεία, των δασκάλων; Επιλεκτική, λοιπόν, η µνήµη
και σ’ αυτά. 

Με βάση την τροπολογία που θα ψηφίσουµε σήµερα, εγώ θα
ήθελα να ρωτήσω τι ακριβώς θέλετε. Να τιµωρήσουν οι δανει-
στές την Ελλάδα; Να επιβληθεί η γραµµή Σόιµπλε, επειδή αυτή
η Κυβέρνηση αποφάσισε να στηρίξει από το υπερπλεόνασµα
στόχων τους νησιώτες και τους συνταξιούχους; Μήπως αδηµο-
νείτε να αποτύχει η εθνική προσπάθεια για τη διαπραγµάτευση,
για να επιστρέψετε στην εξουσία, που νοµίζετε ότι αυτοδικαίως
σας ανήκει;

Έχει κανείς την αίσθηση ότι έχετε αποφασίσει να υποδυθείτε
έναν δεύτερο ρόλο. Από δικηγόροι των καναλαρχών, έχετε απο-
φασίσει να αναλάβετε ανερυθρίαστα τον ρόλο του τοποτηρητή
των συµφερόντων του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και των
Γερµανών τραπεζιτών. Νοµίζετε ότι µε τον αέρα των κατασκευα-
σµένων δηµοσκοπήσεων των καναλαρχών και τη συντονισµένη
προπαγάνδα τους αλλά και µε τη στήριξη των ακραίων παικτών
της Ευρώπης, των Ευρωπαίων συντηρητικών, θα καταφέρετε να
επανέλθετε στην εξουσία. Για να το πράξετε, βεβαίως, αυτό πη-
γαίνετε στις Βρυξέλλες και υπόσχεστε όχι συµφωνίες αλήθειας,
αλλά συµφωνίες ντροπής. Παρακαλάτε το Ευρωπαϊκό Λαϊκό
Κόµµα να στηρίξει την εµπλοκή στην αξιολόγηση, υποσχόµενοι
ότι, όταν θα έρθετε στην εξουσία, θα τα υπογράψετε όλα. Θα
υπογράψετε από µόνοι σας, ενδεχοµένως, τη µείωση των συν-
τάξεων, τις απολύσεις, τη µείωση του αφορολόγητου και τη διά-
λυση των εργασιακών δικαιωµάτων, ώστε να γυρίσει πίσω και το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και ταυτόχρονα να κεφαλαιοποιήσει
και για τις δικές του εκλογές τις νέες θυσίες του ελληνικού λαού
ο Βόλφγκανγκ Σόιµπλε.

Εµείς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παλέψαµε και συνεχίζουµε
να παλεύουµε µε όλες µας τις δυνάµεις, προκειµένου να ανατρα-
πεί αυτή η ιερά συµµαχία των νεοφιλελεύθερων και των νεοσυν-

τηρητικών στην Ευρώπη εναντίον της Ελλάδας, και διαλέξαµε µε
ποιους είµαστε, καθαρά. Με τους χαµηλοσυνταξιούχους και µε
τους νησιώτες είµαστε. Εσείς µε ποιους είστε; Με το ΔΝΤ; Με
τους πιο νεοσυντηρητικούς εκφραστές του τραπεζικού κεφα-
λαίου στην Ευρώπη; Με ποιους;

Τα µέτρα που φέραµε προς ψήφιση προκύπτουν από την υπε-
ραπόδοση των εσόδων, µέσω των µη παραµετρικών µέτρων, που
βασίζονται στη βελτίωση της φορολογικής συµµόρφωσης και την
πάταξη της φοροδιαφυγής.

Η Νέα Δηµοκρατία δεν είχε καταφέρει αυτά τα αποτελέσµατα,
γιατί πολύ απλά δεν ήθελε να πατάξει τη φοροδιαφυγή και προ-
τιµούσε να κόβει δαπάνες από τα σχολεία και τα νοσοκοµεία,
προτιµούσε να καρατοµεί δασκάλους, γιατρούς, καθαρίστριες
και πρόσφερε εκείνο το µατωµένο πλεόνασµα στο Διεθνές Νο-
µισµατικό Ταµείο ως λύτρα για την παραµονή της στην καρέκλα
της εξουσίας.

Σας ρωτώ: Είναι αχρείαστη τελικά η κίνηση αυτή της αναστο-
λής του ΦΠΑ στα νησιά; Είναι αχρείαστο αυτό το επίδοµα στους
συνταξιούχους; Ποιον να ακούσουµε ακριβώς; Τον Τόµσεν να
ακούσουµε; Τον Σόιµπλε; Αυτούς που σας έβαζαν να υπογρά-
φετε έντεκα µειώσεις συντάξεων και σαράντα πέντε χιλιάδες
απολύσεις; Είναι µονοµερής ενέργεια; Γιατί ακούσαµε και τέτοια:
«αχρείαστη ενέργεια», «µονοµερής ενέργεια», «ανήθικος ο Έλ-
ληνας Πρωθυπουργός», «νταηλίκια». Είναι µονοµερής ενέργεια
η απόδοση αυτού του υπερπλεονάσµατος από την Κυβέρνηση ή
µήπως το πρόβληµά σας προέρχεται από τη µείωση της φορο-
διαφυγής, η οποία είναι και το προσφιλές σπορ διαφόρων πολι-
τικών σας φίλων;

Με αυτό το νοµοσχέδιο και µε τις τροπολογίες για τη στήριξη
των πολιτών που δοκιµάζονται αυτή τη στιγµή η Κυβέρνηση επι-
βεβαιώνει τις δεσµεύσεις της για την τήρηση µιας συµφωνίας
χωρίς κοινωνική κατεδάφιση. Ταυτόχρονα, επιβεβαιώνει τη διά-
θεσή της για την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής και για κοι-
νωνική δικαιοσύνη από το πλεόνασµα των εισπράξεων των µη
παραµετρικών εσόδων. Εσείς τι ακριβώς υπόσχεστε; Τη ληστεία
της εργασίας και της παράδοσης των λαφύρων στο Διεθνές Νο-
µισµατικό Ταµείο; Αυτό κάνατε στο παρελθόν και αυτό φαίνεται
να κάνετε πρόθυµα και τώρα.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Οι πολίτες αυτής της χώρας, όµως, ξέρουν και µε ποιους είστε

και τι θέλετε και ποια συµφέροντα εκπροσωπείτε.
Επιτρέψτε µου να κλείσω µε µια καλόπιστη παρατήρηση.

Επειδή ενδέχεται να σας καλέσουν στο τηλέφωνο οι ξένοι συνο-
µιλητές σας, καλό θα ήταν µέχρι την ψηφοφορία να κλείσετε τα
τηλέφωνά σας. Όχι τίποτε άλλο, αλλά µην εκτεθείτε για µια
ακόµα φορά, έπειτα από την έκθεση που έχετε υποστεί µε την
απουσία σας από την ψηφοφορία για το επίδοµα στους συνταξι-
ούχους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς.
Ο κ. Γεώργιος Ψυχογιός έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα προσπαθήσω να είµαι σύντοµος, σεβόµενος και τους συ-

ναδέλφους και το προχωρηµένο της ώρας, έχοντας ακούσει
πολλά από αυτά που ήθελα να πω από τους προλαλήσαντες και
από τους Υπουργούς.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πολυνοµο-
σχέδιο που συζητάµε σήµερα περιλαµβάνει µια σειρά από ση-
µαντικές διατάξεις, τόσο στον τοµέα της δικαιοσύνης -αλλά και
σε ζητήµατα δηµοσιονοµικά- όσο και σε ζητήµατα φοροδιαφυ-
γής. Μέρος της παροχής που χορηγήθηκε στους χαµηλοσυντα-
ξιούχους προερχόταν και από έσοδα από την καταπολέµηση της
φοροδιαφυγής.

Με την ευκαιρία, λοιπόν, της συζήτησης του νοµοσχεδίου, θα
ήθελα να αναφερθώ συνοπτικά σε κάποιες ουσιώδεις ρυθµίσεις.
Πρόκειται για θετικές διατάξεις, που προσανατολίζονται στην ενί-
σχυση της πολιτικής που έχει χαράξει εδώ και περίπου δύο χρό-
νια το Υπουργείο Δικαιοσύνης. Προάγουν τη διαφάνεια, την
επιτάχυνση και τη βελτιστοποίηση της απονοµής δικαιοσύνης,
ενώ παράλληλα εγγυώνται την ευκολότερη πρόσβαση των πολι-
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τών στις δικαστικές διαδικασίες.
Στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου, που αφορά τον Πτωχευ-

τικό Κώδικα, οι τροποποιήσεις βρίσκονται στη θετική κατεύθυνση
και συνοψίζονται κυρίως στα εξής σηµεία: Πρώτον, στη δυνατό-
τητα επαναδραστηριοποίησης και εξυγίανσης βιώσιµων επιχει-
ρήσεων, ένα σταθερό και πάγιο αίτηµα, κυρίως των µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων. Δεύτερον, απλοποίηση της πτωχευτικής
διαδικασίας, όπως, για παράδειγµα, η αντικατάσταση των αρµο-
διοτήτων του πτωχευτικού δικαστηρίου µε τις αρµοδιότητες του
εισηγητή δικαστή. Τρίτον, δυνατότητα παροχής δεύτερης ευκαι-
ρίας σε οφειλέτες, φυσικά πρόσωπα, που δεν χρεοκόπησαν
δόλια και κρίνονται ως οι «γνωστοί».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι παραπάνω διατάξεις για τη
δεύτερη ευκαιρία είναι σαφές ότι έρχονται σε σύγκρουση µε τις
νεοφιλελεύθερες λογικές και πολιτικές, οι οποίες εισάγουν στην
ουσία τον νόµο της ζούγκλας µέσα στην αγορά και καταδικάζουν
σε οικονοµικό θάνατο όποιον έχει χρεοκοπήσει χωρίς υπαιτιό-
τητά του. 

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου θεσπίζονται µέτρα επι-
τάχυνσης και εξορθολογισµού της διοικητικής δίκης. Ενδεικτικά
θα αναφερθώ σε κάποια από αυτά. Κυρίως στη διεύρυνση του
ευεργετήµατος της πενίας, το οποίο καθίσταται πλέον πολύ πιο
εύκολο στη χρήση και τη χορήγησή του, ενώ καλύπτει περισσό-
τερες περιπτώσεις πολιτών, οι οποίοι στις µέρες µας δεν έχουν
τη δυνατότητα για την πρόσβαση στη δικαιοσύνη. 

Ειδική µνεία θα πρέπει επίσης να γίνει και στο άρθρο 17,
καθώς εισάγει µια πολύ σηµαντική διάταξη και όσοι ασκούµε το
δικηγορικό επάγγελµα το γνωρίζουµε πολύ καλά. Είναι η δέ-
σµευση των διοικητικών δικαστηρίων από τις αµετάκλητες αθωω-
τικές αποφάσεις των ποινικών δικαστηρίων. Μια πρόβλεψη, µε
την οποία, εκτός της λύσης που δίνουµε στο πρόβληµα αυτό,
εναρµονιζόµαστε και µε τη νοµολογία του Δικαστηρίου Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων, το οποίο στην υπόθεση «Σταυρόπουλος
κατά Ελλάδος» αποφάσισε ότι η χώρα µας προέβαινε σε παρα-
βίαση του άρθρου 6 της ΕΣΔΑ.

Στο τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου προβλέπονται σειρά διατά-
ξεων για τη µείωση και τον εξορθολογισµό των τελών και παρα-
βόλων. Αναφέρθηκε διεξοδικά ο αρµόδιος Υπουργός λίγο πριν,
οπότε νοµίζω ότι πρέπει να επικεντρωθούµε στην κατάργηση του
δικαστικού ενσήµου στις αναγνωριστικές αγωγές, στη µείωση
του 50% των τελών στις καταψηφιστικές αγωγές για εργατικές
διαφορές, κάτι το οποίο θα δώσει το δικαίωµα στους εργαζόµε-
νους να προσφύγουν για τις αξιώσεις τους µε λιγότερα έξοδα,
όπως επίσης και στα εγκλήµατα τα οποία έχουν ρατσιστικό κίνη-
τρο και για τα οποία πλέον δεν απαιτείται η κατάθεση παραβό-
λου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε πολύ καλά ότι ο δι-
κηγορικός κόσµος και οι συνάδελφοί µας αυτοαπασχολούµενοι
αντιµετωπίζουν σοβαρές δυσκολίες. 

Ξέρουµε, όµως, ότι µε µικρά βήµατα, όπως αυτά που υιοθετεί
το νοµοσχέδιο και άλλα πολλά, όπως, για παράδειγµα, η τροπο-
λογία που έφερε το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής και
είχε να κάνει µε την εξέταση των εξαιρετικών λόγων και των
αδειών διαµονής από τις αποκεντρωµένες διοικήσεις, όπως επί-
σης και τα ΕΣΠΑ, τα οποία κατευθύνθηκαν σε αυτοαπασχολού-
µενους συναδέλφους σε συνεργατικά σχήµατα, καθώς επίσης
και οι µειώσεις οι οποίες έχουν να κάνουν µε τα τέλη και τα πα-
ράβολα και η συµµετοχή των συναδέλφων δικηγόρων στις απο-
φάσεις και τις αρχαιρεσίες των συλλογικών οργάνων, στηρίζουν
και ενισχύουν τη θέση του δικηγόρου. Μπορούµε να πούµε ότι
µε αυτόν τον τρόπο ελαφρύνουµε τις δυσκολίες που έχει το δι-
κηγορικό επάγγελµα. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πω ότι
οι συγκεκριµένες νοµοθετικές παρεµβάσεις δεν είναι ούτε αυτο-
νόητες ούτε ουδέτερες, γιατί οι προηγούµενες κυβερνήσεις ου-
δέποτε τις έφεραν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, αµέσως. 
Οι µειώσεις παραβόλων, η επέκταση του ευεργετήµατος της

πενίας, η καταπολέµηση της φοροδιαφυγής µε τη χρήση πλαστι-

κού χρήµατος έχουν σαφές ιδεολογικό και πολιτικό πρόσηµο και
πρόκειται για διατάξεις οι οποίες και σε επόµενα νοµοσχέδια
αφήνουν το αποτύπωµα της αριστερής κυβέρνησης. 

Ξέρουµε πολύ καλά, όπως έχω τονίσει και πάλι από αυτό το
Βήµα, ότι θέλουµε πολύ δρόµο ακόµα για την αναδιανοµή του
πλούτου και για να εξασφαλίσουµε ίσες ευκαιρίες. Όµως, επι-
κεντρωνόµαστε στα µικρά και καθηµερινά, που απασχολούν τα
ευάλωτα κοινωνικά στρώµατα, γιατί εκεί ανήκουµε, από εκεί προ-
ερχόµαστε και σε αυτούς λογοδοτούµε. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Τάσσος έχει τον
λόγο. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ανα-
φερθώ κυρίως στο θέµα του ΦΠΑ των νησιών. Πρώτον, είναι απα-
ράδεκτος ο συσχετισµός που κάνει η Κυβέρνηση της διατήρησης
του µειωµένου ΦΠΑ στα νησιά του βόρειου και ανατολικού Αι-
γαίου. Ελπίζω εδώ να περιλαµβάνεται και η Λέσβος και η Μυτι-
λήνη σε αυτά! Συσχετίζει, λοιπόν, αυτή τη διατήρηση του µειω-
µένου ΦΠΑ µε το προσφυγικό, υπονοώντας έτσι εµµέσως πλην
σαφώς ότι το 1990 επί κυβέρνησης Ζολώτα κακώς αποφάσισε η
Βουλή, πρωτοστατούντος του ΚΚΕ που ζητούσε µείωση κατά
50%, τη µείωση του ΦΠΑ σε όλα τα νησιά του Αιγαίου κατά 30%,
αφού τότε δεν υπήρχε το προσφυγικό. 

Ο µειωµένος ΦΠΑ είναι ένα ελάχιστο αντιστάθµισµα ενός µέ-
ρους των προβληµάτων και παραγόντων που κάνουν τη ζωή στα
νησιά πιο ακριβή, πιο δύσκολη και πιο επικίνδυνη, όπως: κόστος
αεροπορικής και θαλάσσιας µεταφοράς προσώπων και εµπορευ-
µάτων, υποβαθµισµένα -ιδιαίτερα θαλάσσια- µεταφορικά µέσα,
υποβαθµισµένη παροχή υγειονοµικής φροντίδας, λόγω της γε-
νικής υποστελέχωσης και υποχρηµατοδότησης της υγείας, αλλά
και της επιπλέον αποµόνωσης στην οποία µπορεί να βρεθούν τα
νησιά λόγω καιρικών συνθηκών. 

Δεύτερον, η διατήρηση του µειωµένου ΦΠΑ κατά 30% γίνεται
για έναν χρόνο. Εποµένως είναι προσωρινή, δηλαδή πρόκειται
για αναστολή. 

Τρίτον, δεν αφορά όλα τα νησιά. Αφορά µόνο τα νησιά του βό-
ρειου και ανατολικού Αιγαίου και από τις Κυκλάδες εξαιρεί τη
Ρόδο και την Κάρπαθο. Με ποιο σκεπτικό άραγε; Το µάθαµε πριν
από λίγο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Όχι τις Κυκλάδες. Τα Δωδεκάνησα. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Συγγνώµη, τα Δωδεκάνησα, µπράβο. Η

παραδροµή επιτρέπεται µία φορά, αλλά τρεις φορές δεν επιτρέ-
πεται. 

Πριν από λίγο µάς το είπε ο αρµόδιος Υπουργός, γιατί αυτό
θα έβαζε σε κίνδυνο την όλη διαπραγµάτευση. Με ποιους; Με
τους εταίρους µας. Αυτό για όσους έχουν αυταπάτες ότι µπορεί
η Ευρωπαϊκή Ένωση να προστατεύσει τη νησιωτικότητα. 

Δεν κάνει, βέβαια, καµµιά αναφορά στα λεγόµενα «κοσµοπο-
λίτικα» νησιά. Γιατί; Εκεί οι εργαζόµενοι, οι άνεργοι και τα υπό-
λοιπα λαϊκά στρώµατα ζουν ως κοσµοπολίτες, προφανώς πλου-
σιοπάροχα. Εποµένως δεν χρειάζεται εκεί ο µειωµένος ΦΠΑ. 

Τέταρτον, δίνετε το επίδοµα φτώχειας των Χριστουγέννων
στους συνταξιούχους και διατηρείτε για έναν χρόνο τον µει-
ωµένο ΦΠΑ σε ορισµένα νησιά του Αιγαίου, επειδή –όπως λέτε-
είχατε υπεραπόδοση εσόδων. Από ποιους, άραγε, είχατε αυτή
την υπεραπόδοση εσόδων; Μήπως από τη φορολογία των εφο-
πλιστών, που µε βάση το άρθρο 107 του Συντάγµατος εκ του
οποίου απορρέουν και οι πενήντα έξι φοροαπαλλαγές που τους
αποφέρουν κάθε χρόνο περί τα 10 δισεκατοµµύρια ευρώ, δεν
πληρώνουν φόρο µε βάση τα κέρδη τους, αλλά το τονάζ και συγ-
κεκριµένα 1 δολάριο ανά κόρο; Αυτό σηµαίνει ότι ένας εφοπλι-
στής που έχει ένα πλοίο δώδεκα χιλιάδων κόρων και κέρδισε
1.642.500 ευρώ πλήρωσε 12.000 δολάρια για φόρο, που αναλο-
γεί σε κάτι λιγότερο από το 0,7% των κερδών του. 

Όχι, βέβαια. Δεν τα πήρατε τα χρήµατα από εκεί. Η υπεραπό-
δοση δεν προήλθε από εκεί. Η υπεραπόδοση εσόδων προήλθε
από το ξεζούµισµα των ναυτεργατών, που για κάθε ένα ευρώ που
πληρώνουν οι εφοπλιστές, αυτοί πληρώνουν τέσσερα, από τους
άλλους εργαζόµενους και αυτοαπασχολούµενους κα µικρούς
ΕΒΕ αλλά κυρίως από τον πιο άδικο και αντιλαϊκό φόρο προστι-
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θέµενης αξίας, τον ΦΠΑ. Αυτοί βέβαια είστε και αυτά τα συµφέ-
ροντα υπηρετείτε εσείς και τα άλλα αστικά κόµµατα, που σας κά-
νουν κριτική για το µείγµα της πολιτικής που εφαρµόζετε, αφού
όλοι µαζί ψηφίσατε το τρίτο µνηµόνιο που προβλέπει και την ανα-
στολή της µείωσης του ΦΠΑ, και όλοι µαζί συµφωνείτε στην υπε-
ράσπιση της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του καπιταλιστικού
συστήµατος. 

Πέµπτον, για το ΚΚΕ ο µειωµένος ΦΠΑ δεν είχε και ούτε είχε
καµµία σχέση µε το προσφυγικό ζήτηµα και είναι απαράδεκτη η
συσχέτιση που κάνει ο Πρωθυπουργός. Απαιτούµε να µην αυξη-
θεί ο συντελεστής ΦΠΑ για όλα τα νησιά του Αιγαίου και να µη
γίνουν τα νησιά µας χώρος εγκλωβισµού των χιλιάδων προσφύ-
γων – µεταναστών, που είναι θύµατα των ιµπεριαλιστικών επεµ-
βάσεων και πολέµων.

Το ΚΚΕ καλεί τα λαϊκά στρώµατα των νησιών αλλά και όλης
της χώρας να περάσουν στην αντεπίθεση ενάντια στην κλιµακού-
µενη επίθεση στο εισόδηµα και τα βασικά τους δικαιώµατα, για
να καταργηθεί τώρα ο ΦΠΑ στα είδη πλατιάς λαϊκής κατανάλω-
σης και ο ΕΝΦΙΑ, για αφορολόγητο όριο για τη λαϊκή οικογένεια
20.000 ευρώ, προσαυξηµένο κατά 5.000 ευρώ για κάθε παιδί, να
φορολογηθούν µε συντελεστή 45% τα κέρδη του µεγάλου κεφα-
λαίου και να καταργηθούν τα προνόµιά τους, για ουσιαστικά
µέτρα προστασίας των ανέργων και των φτωχών οικογενειών,
για σύγχρονα εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα, για να βά-
λουµε τέλος στο σφαγείο διαρκείας που στήνουν µαζί Κυβέρ-
νηση, Ευρωπαϊκή Ένωση και τα άλλα αστικά κόµµατα, προκει-
µένου να εξασφαλίσουν την υψηλή κερδοφορία και ανταγωνιστι-
κότητα του µεγάλου κεφαλαίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελειώσατε, κύριε
Τάσσο. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Τέλος, εµείς θα υπερψηφίσουµε την τρο-
πολογία, γιατί, έστω και µε ασφυκτικούς χρονικούς και χωρικούς
περιορισµούς, δίνει µια ελάχιστη ανάσα σε ορισµένους νησιώτες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Θεοχαρόπου-
λος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης, έχει τον λόγο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, θα αναφερθώ πρώτα στην περίφηµη τροπολογία, τη δεύ-
τερη αυτού του πακέτου της Κυβέρνησης, του ΦΠΑ στα νησιά. 

Καταργήσατε, αγαπητοί συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, τον µειωµένο ΦΠΑ, υπογρά-
ψατε και ψηφίσατε, ενώ υπήρχε πάντοτε µειωµένος ΦΠΑ. Κάνα-
τε, λοιπόν, αυτή την αλλαγή. Να µη σας θυµίσω καλύτερα τις εκ-
φράσεις τότε του συγκυβερνήτη σας, του Προέδρου των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων. 

Στη συνέχεια προχωρήσατε, υπογράψατε και εφαρµόσατε τον
αυξηµένο ΦΠΑ. Ήρθατε να το παρουσιάσετε ως τεράστια επιτυ-
χία. Μάλιστα, όπως άκουσα πριν από λίγο, το κάνετε, αν είναι δυ-
νατόν, για να δείτε τους νησιώτες και τους χαµηλοσυντα-
ξιούχους και να τους αντιµετωπίσετε και χρησιµοποιείτε µια επι-
χειρηµατολογία για το προσφυγικό και µια σύνδεση µε το προ-
σφυγικό, η οποία δεν θα έπρεπε να υπάρχει. Ο µειωµένος ΦΠΑ
είχε κατοχυρωθεί µε µια συγκεκριµένη επιχειρηµατολογία στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Ταυτόχρονα εξαιρείτε και ορισµένα νησιά,
όπως τη Ρόδο και την Κάρπαθο, γιατί, όπως είπατε πριν από λίγο,
αυτό είναι θέµα των δανειστών. Τα προηγούµενα δεν ήταν; Όπως
αναλύσατε, αυτό είναι ζήτηµα της χώρας µας, να καθορίζει το
επιπλέον ποσό του πρωτογενούς πλεονάσµατος πώς θα το
δώσει. Αυτή είναι κοροϊδία, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και
αγαπητοί της Κυβέρνησης. Αυτός ο τρόπος αντιµετώπισης της
κοινωνίας λέγεται κοροϊδία. 

Βάλατε σε ονοµαστική ψηφοφορία προχθές το θέµα της ενί-
σχυσης εφάπαξ, όπως είπατε στο εξωτερικό, δέκατης τρίτης
σύνταξης, όπως είπατε στο εσωτερικό, στους χαµηλοσυνταξιού-
χους. Εµείς είπαµε ότι τους παίρνετε δέκα και τους δίνετε ένα
πίσω. Σας αποδείξαµε, βεβαίως, ότι εµείς ασκούµε υπεύθυνη αν-
τιπολίτευση. Εµείς έχουµε άλλο πρόγραµµα οικονοµικό για το
πώς πρέπει, µε σχέδιο και µε προτεραιότητες, να τα κατανέ-
µουµε αυτά στους συνταξιούχους, στους ανέργους, στην ιδιω-
τική οικονοµία. Αλλά είπαµε και για το ένα που θα δίνατε εµείς
δεν θα πούµε «όχι».  

Καταθέσατε ονοµαστική ψηφοφορία. Σήµερα δεν καταθέσατε
για τον ΦΠΑ. Είχαµε τη Νέα Δηµοκρατία σε αυτό το τεχνητό δί-
πολο, ΣΥΡΙΖΑ - Νέας Δηµοκρατίας, η οποία είχε πει θα ψηφίσει
την τροπολογία για τους χαµηλοσυνταξιούχους στην επιτροπή
και στην Ολοµέλεια και στη συνέχεια, όταν µπήκε ονοµαστική,
ψήφισε «παρών».

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Γιατί;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί όπως, µας εξήγησε,

δεν είχε τη συµφωνία µε τους εταίρους. Εµείς είπαµε, δεν είχε
τη συµφωνία µε τους εταίρους; Είναι θέµα επειδή µπήκε ονοµα-
στική; Να µας το εξηγήσετε. Δεν µας το διευκρινίσατε.

Σήµερα, λοιπόν, καταθέτουµε ονοµαστική, που δεν κατέθεσε
ο ΣΥΡΙΖΑ και δεν καταλάβαµε γιατί. Θέλουµε να δούµε και τους
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, αν θα αλλάξει η στάση τους,
γιατί δεν ξέρουµε αν έχει πάρει την οριστική συµφωνία και σε
αυτό το θέµα. Δεν την έχει πάρει την οριστική συµφωνία. Όπως
και στους χαµηλοσυνταξιούχους, έτσι και σε αυτό το ζήτηµα. 

Συνεπώς µε ποιο σκεπτικό, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, έχετε αυτή τη στιγµή την άλλη θέση; Πρόκειται για
αναντιστοιχία έργων, πράξεων, λόγων, η οποία χαρακτηρίζει τον
ΣΥΡΙΖΑ, µε όλη αυτή την πορεία του, και τη Νέα Δηµοκρατία. 

Εµείς δεν σας ακολουθούµε σε αυτή τη λογική. Ονοµαστική
ψηφοφορία θα γίνει και για τις δύο τροπολογίες, και τη σηµερινή,
και την ίδια στάση θα διατηρήσουµε. Σας λέµε, βεβαίως, ότι µε
αυτόν τον τρόπο που πηγαίνει η Κυβέρνηση, δεν θα βγει η χώρα
από την κρίση. Δεν θα βγει η χώρα από την κρίση µε φόρους
πάνω στους φόρους, µε ένα σύστηµα που αυτή τη στιγµή δεν
δίνει τη λύση. Η αξιολόγηση δεν κλείνει. Δεν κλείνει η αξιολόγη-
ση, όµως, ούτε µε επιτυχία στη διαπραγµάτευση, ακόµα και στα
στοιχεία των στόχων του πρωτογενούς πλεονάσµατος –για πα-
ράδειγµα, υπογράψατε 3,5%, που σηµαίνει δυσβάσταχτα µέτρα-
και βεβαίως και για µεσοπρόθεσµα µετά το 2018…

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Πότε το υπογράψαµε αυτό;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Για πρώτη φορά στην ανα-

κοίνωση του Eurogroup την υπογράψατε. Πριν από λίγες ηµέρες.
Για µεσοπρόθεσµα µετά το 2018. Αυτό λέγεται διαρκείας µνηµό-
νιο και προχωράτε. 

Στον λίγο χρόνο που έχω, γιατί δεν θέλω να ξεπεράσω σήµερα
τον χρόνο µου, αφού είµαστε ήδη σε προχωρηµένη ώρα, θα σας
πω ότι εµείς έχουµε καταθέσει συγκεκριµένες τροπολογίες -
εσείς καταθέσατε δεκαπέντε υπουργικές τροπολογίες µέχρι
τώρα, έχουµε χάσει τον λογαριασµό-, οι οποίες θεωρούµε ότι
είναι αυτές που χρειάζονται αυτή τη στιγµή στην ελληνική κοινω-
νία, στην ιδιωτική οικονοµία, όπως είναι η θεσµοθέτηση ακατά-
σχετου επιχειρηµατικού τραπεζικού λογαριασµού. Να πάτε να
διαπραγµατευτείτε γι’ αυτό που έχει ανάγκη η ιδιωτική οικονοµία.
Σας το έχουµε εξηγήσει ακριβώς και βεβαίως η τροπολογία είναι
αναλυτική, ρεαλιστική. Έχουµε καταθέσει τροπολογία για τις
απαραίτητες εξαιρέσεις στο νοµοσχέδιό σας σε σχέση µε τα
άτοµα µε αναπηρία. Ούτε εκεί δεν δείχνετε την κοινωνική ευαι-
σθησία που θα έπρεπε να δείξετε, σχετικά µε τα θέµατα που
αφορούν στη χρήση του πλαστικού χρήµατος.

Βεβαίως, όσον αφορά τον ΦΠΑ, όπως σας είπα και προηγου-
µένως, εµείς καταθέσαµε ολοκληρωµένη τροπολογία για την κα-
τάργηση της µείωσης και όχι ουσιαστικά την αναστολή για ένα
έτος. Βέβαια, σε σχέση µε τη διαπραγµάτευση, δεν το έχετε έτσι
κι αλλιώς εξασφαλίσει. Δεν µπορούµε να καταλάβουµε για ποιον
λόγο δεν διαπραγµατεύεστε το δίκαιο αυτό αίτηµα. 

Σας ακούσαµε επίσης, κύριε Υπουργέ, στην πρωτολογία σας
να µιλάτε για τη διάταξη 56Α και είχατε πει ότι «πιστοποιητικά
ηθικής», αν δεν κάνω λάθος, «δεν θα µας δώσει κανένας». Κι ε-
µείς συµφωνήσαµε. Είπαµε, λοιπόν, ότι αυτή τη ρύθµιση εµείς
θα τη στηρίξουµε. Σήµερα απεσύρθη και είπατε από το Βήµα
εδώ ότι ορισµένα κόµµατα αθέτησαν τη συµφωνία. Εµείς γνωρί-
ζουµε, επίσηµα, µόνο τη Χρυσή Αυγή να σας κατηγόρησε γι’
αυτό το ζήτηµα συγκεκριµένα. Επειδή το «ορισµένα κόµµατα»
αθέτησαν αυτό που θεωρητικά λέγανε είναι θεωρητικό και πιάνει
όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, σας παρακαλώ να κατονο-
µάσετε στη συνέχεια. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Σωστά.

3682 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Να κατονοµάσετε ακριβώς
τι συνέβη και τι συµβαίνει, γιατί σας λέω ότι επισήµως ξέρουµε
µόνο τη Χρυσή Αυγή και φαντάζοµαι δεν τιµά την Κυβέρνησή σας
να έχετε πάρει πίσω την τροπολογία γι’ αυτά που λέει η Χρυσή
Αυγή. Συνεπώς νοµίζω ότι θα βοηθήσει στη συνέχεια να µου
πείτε τι ακριβώς έγινε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Θα σας πω, κύριε Θεοχαρό-
πουλε. Με πληροφόρησε η Νέα Δηµοκρατία ότι δεν θα ψηφίσει
την τροπολογία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία
δεν θα ψήφιζε την τροπολογία.  

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεν ακούσαµε τι είπε ο Υπουργός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Προχωρήστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Παρακαλώ, θέλω να κατα-

γραφεί στα Πρακτικά η απάντηση. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεν το ακούσαµε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Με ενηµέρωσε ο εισηγητής της
Νέας Δηµοκρατίας ότι δεν θα ψηφίσουν τη διάταξη, όχι την τρο-
πολογία. Δεν ήταν τροπολογία, διάταξη ήταν.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τη διάταξη, την 56Α.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Με ενηµέρωσε και ο Κυβερνη-
τικός Εκπρόσωπος και ο εισηγητής ότι δεν θα την ψηφίσουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Προχωρήστε, κύριε
Θεοχαρόπουλε, γιατί έχετε υποσχεθεί ότι δεν θα ξεπεράσετε τον
χρόνο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως, έχω δεσµευθεί.
Και εµείς τις δεσµεύσεις µας τις τηρούµε στη Δηµοκρατική Συµ-
παράταξη. Δεν έχουµε µια υποσχεσιολογία, που δεν τηρούµε τις
δεσµεύσεις µας. Συνεπώς θα ολοκληρώσω πολύ γρήγορα.

Θα σας πω µόνο, κλείνοντας, ότι η λογική σας όταν σας κά-
ναµε κριτική για τη λογική του επείγοντος και του κατεπείγοντος
ή και για τις δεκαπέντε υπουργικές τροπολογίες αλλά και γενικά
για τον τρόπο µε τον οποίο νοµοθετεί η Κυβέρνηση ότι και οι
άλλοι έκαναν τα ίδια, που δεν ισχύει και σας το έχουµε αποδείξει
σε πάρα πολλά ζητήµατα, είναι µια λογική η οποία δεν οδηγεί
πουθενά τη χώρα. Συνεχίστε έτσι και να είστε σίγουροι ότι οι πο-
λίτες της χώρας καταλαβαίνουν, κρίνουν και στο τέλος θα αξιο-
λογήσουν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντινόπουλος.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, συζητάµε σή-

µερα για το πλαστικό χρήµα, το οποίο κατά την άποψή µας είναι
ένα βήµα θετικό, στην κατεύθυνση ότι και οι φορολογούµενοι
αλλά και οι επιχειρηµατίες θα εργάζονται µε τους ίδιους όρους.

Παρ’ όλα αυτά, θυµάµαι λίγα χρόνια πριν να µιλάτε για το λα-
θρεµπόριο και τα έσοδα. Είναι εδώ και η αρµόδια Υπουργός. Ο
προηγούµενος Υφυπουργός, ο οποίος άλλαξε µετά τον ανασχη-
µατισµό, µας µιλούσε συνέχεια για τις λίστες –Λαγκάρντ, Μπόρ-
γιανς. Βεβαίως, δίνετε κάτι στοιχεία σε κάτι φίλους σας δηµο-
σιογράφους, µετά τα ξεχνάτε. 

Θυµάµαι εκείνη τη BMW του Βενιζέλου που λέγατε ότι θα την
πουλήσετε και θα πάρετε 700.000 ευρώ και πολλά άλλα, τα οποία
θα έφερναν χρήµατα. Περιµένουµε αυτό το φιλόδοξο σχέδιο του
κ. Κατρούγκαλου τότε για τα αυτοκίνητα και πολλά άλλα να
δούµε πότε θα τα υλοποιήσετε. 

Αλλά, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµαν-
τικό είναι ότι µέσα από τις διαδικασίες, πρώτα του ΕΣΡ και της
διαδικασίας της τελευταίας, αναδείχθηκε η σοβαρότητα της πρό-
τασής µας. Όπως πολύ καλά γνωρίζετε, µπορεί εσάς να σας τα
λένε στο αυτί όταν πάτε στο εξωτερικό, σε άλλους, όπως κατη-
γορείτε, στο τηλέφωνο, εµάς ούτε µας τηλεφωνούν ούτε εντός
ούτε εκτός. 

Η άποψή µας είναι πολύ καθαρή, ξεκάθαρη. Θέλω να πω ότι

σήµερα, για να είσαι προοδευτικός, αν µου επιτρέπετε, δεν πρέ-
πει µόνο να είσαι αντι-ΣΥΡΙΖΑ, δεν αρκεί αυτό και ό,τι σηµαίνει ο
ΣΥΡΙΖΑ και η µέχρι τώρα πορεία του, αλλά πρέπει να είσαι και
αντι-Σόιµπλε, µε ό,τι σηµαίνει σε αυτή την Ευρώπη που θέλουµε
να αλλάξουµε. 

Και εµείς, κύριε Λάππα, αλλάξαµε. Δεν ήµασταν παλιά µε τον
«Ολαντρέου» και τώρα µε τον Ολάντ. Εµείς έχουµε σταθερή
άποψη. Για εσάς είναι λίγο δύσκολο αυτό. Είναι δύσκολο να έχεις
σταθερή άποψη και να είσαι ΣΥΡΙΖΑ. Είναι πρόβληµα αυτό. Όπως
είναι πρόβληµα να λες ότι λέω αλήθεια και να είσαι και ΣΥΡΙΖΑ.
Αυτά είναι ασύµβατες έννοιες. Σας καταλαβαίνω. 

Άλλωστε ο εισηγητής σας είναι τόσο µπερδεµένος, που δεν
πιστεύει ούτε τον Πρωθυπουργό. Ο Πρωθυπουργός έξω είπε
εφάπαξ, ο εισηγητής σας λέει για δέκατη τρίτη σύνταξη. Πρέπει
να αποφασίσετε. 

Εµείς, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν αγωνιζόµαστε
στη χώρα, αγωνιζόµαστε για την κοινωνία και την Ελλάδα, την
πατρίδα µας. Για αυτό δεν έχουµε διλήµµατα. Γιατί για εµάς δεν
µπορεί να εκτροχιαστεί το πρόγραµµα για 618 εκατοµµύρια.
Γιατί για εµάς από αυτή τη διαδικασία πρέπει να φύγει και ο κ.
Τσίπρας, ο οποίος υπονοµεύει τη χώρα, και ο κ. Σόιµπλε, που
υπονοµεύει την Ευρώπη, θα αφήσουµε βορά στους ακροδεξιούς
και στους νεοναζί. 

Για αυτό έχουµε σταθερή άποψη για το πώς πρέπει να προ-
χωρήσουµε. Έτσι σήµερα είµαστε εδώ µε συνέπεια να ψηφί-
σουµε και αυτή την τροπολογία που φέρατε.

Προχθές σάς κάναµε µία συγκεκριµένη πρόταση κι αυτό έχει
αξία για εµάς. Η πρότασή µας ήταν ότι αυτό πρέπει να δοθεί
στους ανέργους, στις µονογονεϊκές οικογένειες και µε εισοδη-
µατικά κριτήρια. Δεν την ακούσατε. Κι εµείς την ψηφίσαµε.  

Σήµερα έχουµε τροπολογία, στην οποία σας λέµε ότι δεν πρέ-
πει να εξαιρέσουµε τα νησιά κι αυτό είναι προτεραιότητα. Δεν τη
δέχεστε. Εµείς θα την ψηφίσουµε κι αυτή, γιατί πιστεύουµε και
σε αυτή τη διαδικασία. Αυτά τα νησιά το χρειάζονται, γιατί η επι-
βάρυνση είναι πάρα πολύ µεγάλη. 

Τελειώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σκεπτόµενος το εξής.
Αν η ανικανότητά σας µε την πρώτη ονοµαστική ήταν να εκθέ-
σετε τη Νέα Δηµοκρατία ή τα άλλα κόµµατα…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): …(δεν ακούστηκε)

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Η ανικανότητά σας και
θα σας πω γιατί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μη διακόπτετε, κύριε
Υπουργέ.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί δεν βάλατε στην
ίδια τροπολογία και τον ΦΠΑ και για τους χαµηλοσυνταξιούχους;
Αφού θέλατε να εκθέσετε τη Νέα Δηµοκρατία και τα υπόλοιπα
κόµµατα, γιατί δώσατε δεύτερη ευκαιρία; Το µόνο που µπορώ να
σκεφτώ είναι ότι είστε ανίκανοι. 

Τελειώνω µε το εξής. Κύριε Υπουργέ της δικαιοσύνης, ο κ.
Στεργιώτης, τον οποίο εσείς διορίσατε –όχι προσωπικά, τον διό-
ρισε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ- και αφορούσε τα παιχνίδια
VLTs του ΟΠΑΠ, λέει ότι ο νέος κανονισµός συντάχθηκε από τον
ΟΠΑΠ και απλώς εγκρίθηκε από την επιτροπή. Πρέπει να τον κα-
λέσει ο εισαγγελέας. Πρέπει να τον καλέσει ο εισαγγελέας, γιατί
ο άνθρωπος που εσείς διορίσατε λέει ότι ο νέος που διορίσατε
έκανε δώρο στον ΟΠΑΠ… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εγώ καλώ εσάς να
ολοκληρώσετε. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ολοκληρώσω, κύριε
Βαρεµένο, µην ανησυχείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αυτό είναι ωραίο τέ-
χνασµα. Το κάνουν όλοι. Λένε «τελειώνω» και συνεχίζουν. Είναι
πολύ καλό τέχνασµα, αλλά έχει χρησιµοποιηθεί πολύ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Αφήστε τον, κύριε
Πρόεδρε, να µας πει. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλουν να µάθουν οι
συνάδελφοι για την καταγγελία. Πολύ σωστά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Γιατί δεν το λέγατε
εντός του χρόνου, να το µάθουν ακόµα καλύτερα, να το εµπε-
δώσουν κιόλας; 
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ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κάντε
λίγο υποµονή. Ξέρω ότι βιάζεστε. Είναι δύσκολη διαδικασία να
είστε Κυβέρνηση, το καταλαβαίνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι λέτε; Τι είναι αυτό
που λέτε τώρα; Υπάρχει διαδικασία εδώ. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Θα µε αφήστε να ολο-
κληρώσω;

Άρα, κύριε Υπουργέ της δικαιοσύνης, σήµερα έχετε δύο προ-
βλήµατα. 

Πρώτον, ο ένας καταγγέλλει τον δεύτερο που διορίσατε, είναι
φίλος του κ. Τσακαλώτου, ο οποίος ήταν µέλος στην προηγού-
µενη επιτροπή. Και είχε ψηφίσει ό,τι είχε ψηφίσει ο κ. Στεργιώτης
και µετά άλλαξε τη γνώµη του. Υπάρχει θέµα; Πρέπει να τον κα-
λέσει ο εισαγγελέας; Εµείς λέµε ότι είναι πολύ µεγάλο σκάνδαλο
και αφορά και τα δύο στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, τα οποία έχετε διορί-
σει εσείς. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το καταλάβαµε. Η

επανάληψη είναι µήτηρ µαθήσεως. Κι αυτό το εµπεδώσαµε. 
Ο κ. Λάππας έχει τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν πω δυο λόγια προς απάντηση στους φίλους της Αντιπο-

λίτευσης, να πω ότι θυµάµαι τη δήλωση του Πρωθυπουργού,
εδώ, στην Ολοµέλεια της Βουλής, ότι η κρίση που χαρακτηρίζει,
όχι µόνο τη χώρα µας, αλλά γενικότερα τον ευρωπαϊκό Νότο και
τη Μεσόγειο, είναι τριπλή. Είναι κρίση οικονοµική, είναι κρίση µε-
ταναστευτική - προσφυγική και, τονίζω, κρίση ασφάλειας.  

Κρατώ το τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, και λέω ότι ποτέ δεν ήταν
τέτοια η ανησυχία µας για την κρίση ασφάλειας, ότι κάποια
στιγµή θα γινόταν ο εφιάλτης και της χώρας µας και πολλών
άλλων λαών. Το λέω αυτό µε αφορµή τη δολοφονία του Ρώσου
πρέσβη στην Τουρκία σήµερα. Είναι ανησυχητική η εξέλιξη. Ταυ-
τόχρονα, διαβάζουµε στο ίντερνετ ότι πριν από λίγο έγιναν πολ-
λές ταυτόχρονες τροµοκρατικές ενέργειες σε διάφορες πρω-
τεύουσες της Ευρώπης. Αυτό ας το κρατήσουµε, λοιπόν, κι ας
µας κάνει νουνεχείς, συγκρατηµένους και µε καταλλαγή. 

Δεύτερον, σας αναγιγνώσκω, κύριοι συνάδελφοι, τρεις δηλώ-
σεις: 

Πρώτη δήλωση: «Ας µην παίζουµε σκιώδη παιχνίδια µε το µέλ-
λον της Ελλάδας. Το πρόγραµµα πρέπει να προετοιµάσει την Ελ-
λάδα για µια βιώσιµη επιστροφή στις αγορές και ένα σταθερό
µέλλον στην Ευρωζώνη.».   

Δεύτερη δήλωση: «Η απόφαση της Ευρωζώνης αποτελεί όνει-
δος. Ο ελληνικός λαός έχει ήδη συνεισφέρει πολλά. Η Ελλάδα
δεν χρειάζεται κυρώσεις, αλλά επενδύσεις.». 

Και η τρίτη και τελευταία: «Ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας
είναι ανήθικος και επικίνδυνος. Παίζει τη χώρα στα ζάρια, κυ-
βερνά και αποφασίζει χωρίς να ρωτήσει τους δανειστές. Το επί-
δοµα στους χαµηλοσυνταξιούχους θα θέσει σε κίνδυνο τη δια-
πραγµάτευση και τη δεύτερη αξιολόγηση.». 

Μήπως κανένας µπορεί να πει σε αυτό το αίνιγµα που θα σας
βάλω, σε ποιον ανήκει η τρίτη και τελευταία δήλωση; Οι δύο πρώ-
τες, που τιµούν τη χώρα, ανήκουν σε ξένους ηγέτες και η τρίτη
-την οποία εκτοξεύει εναντίον της χώρας και του Πρωθυπουργού
έξω από το έδαφος της χώρας- ανήκει στον Αρχηγό σας, κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας.

Θέλω να σας θυµίσω εδώ ότι κάποτε έναν Έλληνα πρεσβευτή
–και θα σας πω το όνοµά του- θέλησαν να τον ρωτήσουν για τα
κακώς κείµενα στη χώρα. Και είπε εκείνη τη µεγάλη φράση, ότι
ποτέ κανένας λειτουργός του ελληνικού κράτους δεν έχει δι-
καίωµα να κρίνει τη χώρα του έξω από το έδαφος της χώρας του.
Ξέρετε ποιος ήταν; Ήταν το 1963, ο πρέσβης της Ελλάδας, Γε-
ώργιος Σεφέρης. Να ξανασκεφτείτε µερικά πράγµατα.

Πάµε τώρα στα θέµατα που συζητάµε. Κύριοι της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης, ακούµε την κριτική σας µε καλή πίστη και
σας µιλάµε µε απόλυτη ειλικρίνεια. Στην κατακλείδα σας, όµως,
που λέτε ότι δεν ακολουθούµε τη λογική σας, θα σας πω αµέσως
ένα αντεπιχείρηµα. Θα προτιµούσα να ακολουθείτε τους συντρό-
φους σας σοσιαλιστές της Ευρώπης, οι οποίοι τιµούν και τη χώ-

ρα και την Κυβέρνησή µας και τον Πρωθυπουργό. Τιµήστε πρώτα
αυτούς. Εµάς µη µας ακολουθείτε, δεν είναι ανάγκη.

Επισηµαίνω τρία πραγµατάκια, κύριε Πρόεδρε, γιατί βλέπω ότι
ο χρόνος είναι αµείλικτος. Για τον Πτωχευτικό Κώδικα θέλω να
πω ότι είναι µια αναγκαία παρέµβαση, αν το συνδυάσει κανείς
και µε την ανακοίνωση του κυρίου Υπουργού πριν, ότι επίκειται
η νοµική βοήθεια. Η Δικαστική Αστυνοµία µάς κάνει όλους περή-
φανους, κύριε Πρόεδρε. Ξέρετε γιατί; Κάθε τι καλό που συµβαί-
νει στον χώρο της δικαιοσύνης –αυτό το γνωρίζουµε πολύ καλύ-
τερα εµείς οι νοµικοί και οι δικηγόροι- σηµαίνει ότι καλές εξελί-
ξεις µέλλονται για τη χώρα, για την κοινωνία, για τους πολίτες. 

Αυτό είναι πολύ καλό και να το τηρήσετε, κύριε Υπουργέ, και
το θέµα της νοµικής βοήθειας και τη Δικαστική Αστυνοµία, για
την οποία τα δικηγορικά συνέδρια από τη δεκαετία του ’90 σε
όλες τις αποφάσεις και τα κείµενά τους αξιώνουν επιτακτικά.
Τώρα ήρθε η ώρα, λοιπόν, να το υλοποιήσουµε εµείς, γιατί εµείς
υπηρετούµε τον πολίτη και τη δικαιοσύνη, βεβαίως.

Θα πω δύο λόγια µόνο για το θέµα του άρθρου 52 κατ’ αρχάς.
Πριν σας πω αυτό, θα πω λίγο για την επιτάχυνση της διαδικα-
σίας, κοιτώντας προς την πλευρά του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας. Κύριε συνάδελφε του ΚΚΕ, σε κάθε χώρα, έστω και σε
επίπεδο εξαγγελίας, η ανακοίνωση για επιτάχυνση της δίκης να
ξέρετε ότι εξυπηρετεί τον αδύνατο, τον φτωχό, τον αδύναµο. Ξέ-
ρετε γιατί;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Γι’ αυτό το ζητάει η τρόικα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Δεν είναι θέµα τρόικας, αγαπητέ µου.

Πρέπει να το καταλάβετε. Ρωτήστε και έναν δικηγόρο σύντροφό
σας -που διακονεί τη δικαιοσύνη στα ακροατήρια, είτε είναι ποι-
νικά είτε διοικητικά είτε αστικά- για να δείτε ποιος είναι εκείνος
ο οποίος πραγµατικά ηττάται όχι µόνο οικονοµικά, αλλά και σε
επίπεδο θεσµών. Ο φτωχός δεν µπορεί να ακολουθήσει µια µα-
κρόχρονη διαδικασία. Ο εύπορος έχει και την οικονοµική δυνα-
τότητα και µπορεί να διαρκέσει εξουθενώνοντας τον αντίπαλό
του. Τα ξέρουµε εµείς αυτά. Είναι αξίωµα για εµάς. Ξανασκε-
φτείτε το.

Τελειώνω µε το άρθρο 52, κύριε Πρόεδρε. Αντιπαρέρχοµαι
όλες τις ρυθµίσεις. Έχουν ειπωθεί πάρα πολλά. Για το άρθρο 52,
κύριε Πρόεδρε, είδατε ότι όλοι εδώ, όλο το δικηγορικό σώµα και
σήµερα όλη η Ελλάδα και οι σαράντα πέντε χιλιάδες δικηγόροι
µιλάνε για αυτή την επιλογή της Κυβέρνησης και του Υπουργείου
να καθιερώσει τη δυνατότητα των δικηγόρων να συµµετέχουν
και στο τελευταίο επίπεδο εκλογών αρχαιρεσιών, που είναι οι
εκλογές του τελευταίου σωµατείου του τελευταίου συλλόγου.
Δεν έχουν δήθεν το κριτήριο της αµεροληψίας να το κάνουν, την
ώρα που αναδεικνύουν τοπικούς και περιφερειακούς εκπροσώ-
πους, Ευρωβουλευτές και Βουλευτές του εθνικού Κοινοβουλίου,
δηλαδή, αυτούς που εκφράζουν, πιστοποιούν και αναδεικνύουν
τη λαϊκή κυριαρχία. Εάν είναι δυνατόν! Οι δικηγόροι έχουν και
κύρος και αξιοπιστία και κοινωνική ευαισθησία και κοινωνική εµ-
πειρία. Είναι οι καταλληλότεροι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνοντας, για να υπηρετήσω το σώµα το οποίο υπηρε-
τούµε επί χρόνια, λέω αυτή τη φράση. Ο Τιερί Ροµπέρ είπε για
τους δικηγόρους: «Η τάξη των δικηγόρων είναι µια τάξη τόσο
παλιά όσο και η δικαστική, τόσο ευγενής όσο και η αρετή, τόσο
αναγκαία, όσο και η δικαιοσύνη.». Ουσιαστικά δεν είπε τίποτε
άλλο, παρά επιβεβαιώνει αυτό που έλεγε ο Βολταίρος ότι εκατό
ζωές εάν είχα, εκατό φορές θα γινόµουν δικηγόρος.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ πολύ να
µη χρησιµοποιούµε την έκφραση «θα τελειώσω», αλλά να τελει-
ώνουµε όταν πρέπει να τελειώσουµε.

Τον λόγο έχει η κ. Κεφαλίδου. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, έχετε δίκιο. Η Δηµοκρατική Συµπαράταξη

και οι Ευρωπαίοι σοσιαλιστές βάζουν πάνω από οποιοδήποτε
κοµµατικό συµφέρον τη διάσωση της χώρας. Αυτό έκαναν τόσα
χρόνια. Καµµιά φορά νοµίζω ότι εσείς µπερδεύεστε. Άλλο η διά-
σωση της χώρας, άλλο η διάσωση του ΣΥΡΙΖΑ.
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Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα έχει τρία εξαιρετικά ση-
µαντικά νοµοθετήµατα: Πτωχευτικό Κώδικα, επιτάχυνση της δι-
οικητικής διαδικασίας και τροποποίηση παράβολων. Κατά το
συνήθειό σας τα κάνατε όλα έναν αχταρµά, φέρατε τρία σε ένα
και στο τέλος τσοντάρατε, όπως πάντα, σωρεία άσχετων τροπο-
λογιών, οι περισσότερες εκπρόθεσµες. Και συνεχίζεται αυτή η
ιστορία και στη διάρκεια της σηµερινής διαδικασίας.

Επειδή ο χρόνος όντως είναι πιεστικός και οι συνάδελφοι που
προηγήθηκαν επισήµαναν όλη σας την προχειρότητα, επιτρέψτε
µου εγώ να µείνω στις τροπολογίες του Υπουργείου Αθλητισµού.

Καταθέσατε τέσσερις τροπολογίες, αποσύρατε σήµερα, µετά
από όλον τον σάλο που έχει δηµιουργηθεί, τη µία απ’ αυτές. Η
βιασύνη µε την οποία τις φέρατε, όχι ότι µας εκπλήσσει, αλλά
µαρτυρά τη µεγάλη σας αγωνία και σπουδή, για να προλάβετε
τις εξελίξεις και προφανώς για να τις προσαρµόσετε στα δικά
µέτρα σας. 

Ανοίγω παρένθεση για την τροπολογία που έχει αποσυρθεί και
είναι αυτή που αφορά την ολοµέλεια της Ελληνικής Ολυµπιακής
Επιτροπής. Επειδή αποσύρθηκε, µη θεωρείτε ότι δεν έχει πολι-
τική σηµασία. Την καταθέσατε την Παρασκευή και το Σάββατο
µε δελτίο Τύπου αναγγείλατε ήδη ότι την αποσύρετε. Η επίσηµη
εκδοχή αναφέρει «λόγω σφάλµατος στη διατύπωση». Είπατε και
κάτι άλλο: «Προφανώς εκ τυπογραφικού λάθους.». Δεν γίνεται
να συµβαίνουν και τα δύο. Είναι αµοιβαίως αποκλειόµενα. Αλλά
αυτά είναι λίγο ψιλά γράµµατα για εσάς. 

Να δούµε λίγο τι εξυπηρετούσε αυτή η νοµοθετική σας πρω-
τοβουλία επί της ουσίας; Βάζοντας τον απερχόµενο πρόεδρο να
προηγείται του αρχαιότερου µόνιµου µέλους της ΕΟΕ, προσπα-
θήσατε µε πολύ θράσος –η αλήθεια είναι ότι έχετε περίσσευµα
σε αυτό- να παρέµβετε στις επερχόµενες αρχαιρεσίες για την
ανάδειξη νέας διοίκησης στην Ελληνική Ολυµπιακή Επιτροπή.
Έτσι, από την Παρασκευή που καταθέσατε την τροπολογία,
υπήρξε πολύ αυστηρή προειδοποίηση της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης. 

Η απόσυρσή της είναι δείγµα πόσο εξόφθαλµα αντισυνταγµα-
τική ήταν, αφού οδηγούσε στη συνέλευση σε συγκεκριµένη κα-
τεύθυνση. Βάζοντας τον απερχόµενο πρόεδρο να προεδρεύει
παρεµβαίνατε στο καταστατικό της ΕΟΕ. Ξέρετε ότι οποιαδή-
ποτε τροποποίηση θέλει σύµφωνη γνώµη της ολοµέλειας και έγ-
κριση της ΔΟΕ, σύµφωνα µε την πρόβλεψη που υπάρχει στο
καταστατικό της ΕΟΕ. 

Σηµειώστε και µία µικρή, ασήµαντη λεπτοµέρεια για την Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Με την τροπολογία αυτή δίνατε αρµο-
διότητες στον απερχόµενο πρόεδρο, ο οποίος προφανώς και
έχει εκλογικό συµφέρον για τη συγκρότηση, γιατί επιθυµεί να
είναι πάλι υποψήφιος για τη θέση του προέδρου της ΕΟΕ. Άλλη
µια φορά στο και δέκα το µαζέψατε, για να γλιτώσετε ό,τι µπο-
ρείτε από το διεθνές ρεζίλι. 

Πάµε στην υπ’ αριθµόν 827/66 τροπολογία. Κάρτα φιλάθλου.
«Σαράντα πέντε µάστοροι και εξήντα µαθητάδες»… το γιοφύρι
της ιδιαίτερης πατρίδας του Πρωθυπουργού. Πηγαίνουµε από
παράταση σε παράταση. Δεν ξέρω αν αυτή είναι η τελευταία που
θα ψηφίσουµε. Σας θυµίζω, όµως, τους πύρινους λόγους του κ.
Κοντονή, ότι δεν θα δοθεί καµµία παράταση. Έχουµε χάσει το
µέτρηµα.

Πάµε στην υπ’ αριθµόν 829/68 τροπολογία, που αφορά τη συµ-
πλήρωση του άρθρου 24 σχετικά µε την εκλογή εκπροσώπων
στην Ελληνική Ολυµπιακή Επιτροπή. Η τροπολογία είναι φωτο-
γραφική. Παρεµβαίνει στην εσωτερική έννοµη τάξη αθλητικών
σωµατείων, όπως της ΕΠΟ και άλλων, µε αποτέλεσµα τη διά νό-
µου αλλοίωση του εκλεκτορικού σώµατος. 

Σήµερα, µε την τροπολογία αυτή που φέρνετε, δηµιουργείτε
τεράστια προβλήµατα. Εξηγούµαι: Η ανάδειξη εκπροσώπων από
κάθε αθλητική οµοσπονδία για την Ελληνική Ολυµπιακή Επι-
τροπή γίνεται σύµφωνα µε τον αθλητικό νόµο εντός του τελευ-
ταίου τετραµήνου του έτους διεξαγωγής των θερινών Ολυµπια-
κών Αγώνων, δηλαδή, από την 1η Σεπτέµβρη µέχρι την 31η Δε-
κέµβρη.

Μέχρι σήµερα, όλες οι αθλητικές οµοσπονδίες έχουν ολοκλη-
ρώσει τις προβλεπόµενες διαδικασίες και έχουν αναδειχθεί οι εκ-
πρόσωποί τους στην ΕΟΕ – όλες πλην µιας. Της ΕΠΟ. Ο λόγος,

για όσους ασχολούνται µε τα αθλητικά, είναι γνωστός: Η ΕΠΟ
στερείται νόµιµης διοίκησης, έχει προσωρινή διοίκηση, που έχει
οριστεί από την UEFA σε συνεργασία µε το Υπουργείο Αθλητι-
σµού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, τέλειωσε
ο χρόνος. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ο χρόνος δεν µπορεί να έχει
τελειώσει, κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν έχει ακουστεί τίποτα για
αυτές τις τροπολογίες. Λέµε για όλα τα άλλα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν το κατάλαβα
αυτό. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Δώστε µου λίγο χρόνο, ολο-
κληρώνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχει τελειώσει ο χρό-
νος εδώ και ώρα. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Μη µε καθυστερείτε. Θα το
κλείσω µέσα σε δύο λεπτά. 

Στην κατάσταση αυτή έφτασε εξαιτίας του Διαιτητικού Δικα-
στηρίου της ΕΠΟ, που έκρινε ότι το ισχύον καταστατικό της ΕΠΟ
είναι σε αντίθεση µε τον αθλητικό νόµο, όπως ισχύει. Πρακτικά,
λοιπόν, τι σηµαίνει αυτό; Ότι, αν πάµε µε βάση το καταστατικό
της ΕΠΟ, προβλέπεται µικρό εκλεκτορικό σώµα, εκατόν ογδόντα
εκλεκτόρων. Εάν πάµε µε βάση τον νόµο, περιµένουµε γύρω
στους τετρακόσιους πενήντα µε πεντακόσιους εκλέκτορες. 

Πριν από λίγο, το απόγευµα, πληροφορηθήκαµε ότι έγιναν
εκλογές στην ΕΠΟ και εκλέχθηκε τακτικός και αναπληρωµατικός
εκπρόσωπος. Αν ισχύει ο νόµος που ψηφίσατε, κύριοι της Κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, τότε οι σηµερινές εκλογές δεν είναι
νόµιµες. Άρα η σηµερινή τροπολογία προσπαθεί να θεραπεύσει
εκ των υστέρων όσα προβλήµατα έχετε δηµιουργήσει. 

Σας θυµίζει κάτι αυτό, κύριοι συνάδελφοι; Σας θυµίζει µήπως
τη φυσική ροπή που έχει η Κυβέρνηση αυτή; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, βάλτε µια
τελεία. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ο προηγούµενος Υπουργός
Αθλητισµού πανηγύριζε για την κατάργηση του αυτοδιοίκητου
της ΕΠΟ, ο σηµερινός Υπουργός Αθλητισµού πανηγυρίζει γιατί
αποδοµεί το έργο του προκατόχου και επαναφέρει εκ πλαγίου
το αυτοδιοίκητο. Υπάρχει διάσταση µεταξύ των δύο Υπουργών;
Όχι, απολύτως καµµία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ. Τέλειωσε
ο χρόνος. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Μονά ζυγά δικά µας. Αυτή
είναι η πάγια τακτική του ΣΥΡΙΖΑ. Επικαλείστε το ηθικό πλεονέ-
κτηµα αλά καρτ, ενώ ταυτόχρονα συναλλάσσεστε µε ό,τι πιο διε-
φθαρµένο. 

Για την τέταρτη τροπολογία του ΕΣΚΑΝ τι να πει κανείς; Δό-
θηκε την τελευταία στιγµή. 

Για να τελειώνουµε και για να µην ταλαιπωρείστε και να σπάτε
το κεφάλι σας κάθε φορά που βαφτίζετε το κρέας ψάρι, σας
λέµε: Αποφασίστε τι θέλετε να πείτε, εξηγήστε µας και µετά
βρείτε τον τρόπο, που εσείς πάντα τον βρίσκετε, µε φωτογραφι-
κές διατάξεις να το ψηφίσετε, να το νοµοθετήσετε, αν χρειαστεί
να το ξεψηφίσετε. Σταµατήστε όµως να δηµιουργείτε αυτό το
αλαλούµ, χωρίς τέλος µε τις τροπολογίες σας. Δεν βοηθά κανέ-
ναν. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι, θα πάµε τη συνεδρίαση µέχρι τις δωδεκάµισι µετά
τα µεσάνυχτα. Προκειµένου να µιλήσουν όσο το δυνατόν περισ-
σότεροι συνάδελφοι µέχρι τότε, συµφωνείτε να συντµήσουµε τον
χρόνο στα τέσσερα λεπτά; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Όχι, όχι, κύριε Πρόεδρε… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι. Εντάξει… 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ. 
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ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, τοποθετούµαι
για τυπικούς λόγους, για να ανακοινώσω αυτό που ήδη έχει πει
ο κ. Τσακαλώτος, ότι η βουλευτική τροπολογία µε γενικό αριθµό
845 των συναδέλφων κ.κ. Μαντά, Καραγιάννη, Στέφου και Τζού-
φη γίνεται δεκτή. 

Να κάνω και µια αναφορά µόνο. Μπορεί να λέµε σε αυτή την
Αίθουσα «ούτε Τσίπρας ούτε Σόιµπλε», τον Σόιµπλε, όµως, στις
εκλογές θα τον λένε Μητσοτάκη. Και τότε θα δούµε «Τσίπρας ή
Μητσοτάκης;». 

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι θα θέλατε, κύριε

Κουτσούκο;
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα, ως εισηγη-

τής, επειδή την ώρα που ήµουν στο Βήµα δεν είχαν κατατεθεί οι
τροπολογίες –δεν ξέρω αν επιθυµούν άλλοι συνάδελφοι, πάντως
εγώ επιθυµώ– να µιλήσουµε τουλάχιστον δύο, τρία λεπτά για τις
πιο κρίσιµες από αυτές. Αντιλαµβάνεστε ότι την ώρα που µιλού-
σαν οι εισηγητές, οι τροπολογίες δεν είχαν κατατεθεί. 

Εποµένως δεν έχουµε τοποθετηθεί επ’ αυτών και θα µας κα-
λέσετε να ψηφίσουµε, χωρίς να έχουµε πει µια κουβέντα. Ζητώ,
λοιπόν, να υπολογίζετε στη διαρρύθµιση της συζήτησης αυτό το
καθ’ όλα σωστό αίτηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τότε, να προηγηθούν
όσοι θέλουν να µιλήσουν. Αυτή είναι η πρότασή σας; 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι, δεν ξέρω για τη σειρά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είπαµε ότι ο χρόνος

είναι µέχρι τις δωδεκάµισι µετά τα µεσάνυχτα, για να ακολουθή-
σει η ψηφοφορία. Δεν κατάλαβα τι ακριβώς προτείνετε. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τη διαδικασία εσείς
τη διευθύνετε. Εγώ θέλω για τις τροπολογίες που δεν έχουµε το-
ποθετηθεί να µας δώσετε δύο, τρία λεπτά. Πότε θα το κρίνετε
εσείς να το πείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πείτε εσείς τι θέλετε
να πείτε.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Απόψε δεν θα ψηφίσουµε, κύριε
Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε. Σας δίνω δύο
λεπτά για να µιλήσετε επ’ αυτού. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Πολύ ευχαρίστως να µιλήσω για τις
τροπολογίες. Να βγάλω τον κατάλογο, γιατί είναι µεγάλος. Στις
16.05’, στις 16.55’, στις 18.25’, στις 18.30’, στις 18.32’. Μετά τη
δεκάτη έκτη µεταµεσηµβρινή έβρεχε τροπολογίες!

Είµαι απολύτως βέβαιος ότι κανένας απ’ αυτούς που θα τις
ψηφίσουν, αλλά και απ’ αυτούς που δεν θα τις ψηφίσουν, δεν
έχει υπ’ όψιν του το µέγεθος, το εύρος και τις διαρρυθµίσεις της
τροπολογίας για τις άδειες εµπορίας πετρελαιοειδών. Αυξάνει
τις εγγυήσεις; Μειώνει τις εγγυήσεις; Αυξάνει τα κυβικά; Τους
αποθηκευτικούς χώρους; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε συνάδελφε, να σας διευ-
κρινίσω. Οι τροπολογίες µε γενικό αριθµό 842 και 843 αποσύ-
ρονται και θα επανακατατεθούν αύριο στο νοµοσχέδιο του κ.
Σταθάκη για τον χωρικό σχεδιασµό.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Μάλιστα. Ωραία. Για τα πετρέλαια
θα τα πούµε αύριο.

Πάω στις υπόλοιπες τώρα. Στην τροπολογία της Υπουργού
Τουρισµού. Η Υπουργός απέναντι στην κριτική που είχε ακουστεί
µέχρι τότε, ότι θα κάνει κατ’ ανάθεση το διαφηµιστικό πακέτο,
παρακάµπτοντας τη διαδικασία των διαγωνισµών, µας είπε: «Μα,
τη Google; Το Twitter; Το Facebook; Δεν υπάρχει διαδικασία δια-
γωνισµού». Όποιος διαβάσει τη διάταξη αναφέρεται σε καταχω-
ρίσεις που έχουν να κάνουν στα έντυπα και ηλεκτρονικά µέσα.
Άρα µας κορόιδευε η κυρία Υπουργός και πάει να υποκλέψει την
ψήφο των συναδέλφων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τέλειωσε, κύριε Κου-
τσούκο, ο χρόνος που σας έδωσα.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Με συγχωρείτε τώρα. Είπα ότι θα
πω «µία λέξη» για την καθεµία. Αναφέρθηκε η κ. Κεφαλίδου στα
αθλητικά. Δεν θα αναφερθώ σε αυτά.

Αναφέροµαι τώρα στη ρύθµιση που αφορά τη φαρµακευτική
νοµοθεσία. Παρακαλώ πολύ έναν Βουλευτή της Συµπολίτευσης
να µου πει τι λέει. Πρέπει να την αποσύρετε. Κανείς δεν µπορεί
να καταλάβει τι λέει. Γιατί την έχετε κάνει αποδεκτή αυτή, κύριε
Υπουργέ; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ποια είναι; Για τον τουρισµό;

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Για τα φάρµακα. Τι κάνουµε για τα
φάρµακα;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεν την άκουσα. Ήταν ο κ. Ξαν-
θός εδώ.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Θέλω να σηκωθεί τώρα ένας Βου-
λευτής της Συµπολίτευσης και να µου πει τι λέει η τροπολογία.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Να έρθει ο κ. Χρυσοχοΐδης να
µας απαντήσει που τα ξέρει χωρίς να τα διαβάσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία. Ρητορικό είναι
το ερώτηµα. 

Κύριε Κουτσούκο, τελειώσατε!
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Εποµένως θα τοποθετηθώ µε την

ψήφο, αλλά το σωστό είναι να τις αποσύρετε. Είναι πρόκληση
αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Συρµαλένιος έ-
χει τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,
αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, παρά το γεγονός ότι
η Δηµοκρατική Συµπαράταξη διαµαρτύρεται για την τροπολογίες
-Πρωτοχρονιά έρχεται, µην το ξεχνάµε κι αυτό, πρέπει να έχουµε
προλάβει πριν από την Πρωτοχρονιά, πριν κλείσει ο χρόνος, να
διευθετηθούν και κάποια θέµατα. Παρ’ όλα αυτά, εγώ σηµειώνω
µε ικανοποίηση ότι η Δηµοκρατική Συµπαράταξη αργά-αργά,
δειλά-δειλά κάνει ορισµένα βηµατάκια και αποστασιοποιείται ως
ουραγός από τη Νέα Δηµοκρατία και από τον κ. Μητσοτάκη και
αρχίζει και παίρνει κατά κάποιον τρόπο λίγο πιο ουδέτερες θέ-
σεις. Εγώ αυτό το χαιρετίζω για το καλό της χώρας. 

Λοιπόν, το νοµοσχέδιο που συζητάµε και ψηφίζουµε σήµερα,
προφανώς, είναι ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο για τα αδήλωτα
εισοδήµατα. Κυρίως αναφέροµαι σε αυτά του Υπουργείου Οικο-
νοµικών. Και τα άλλα είναι σηµαντικά αλλά του Υπουργείου Οι-
κονοµικών τα ξέρω περισσότερο και τις ηλεκτρονικές συναλλα-
γές.

Είναι ένα νοµοσχέδιο πολυαναµενόµενο, το οποίο έχει καταρ-
τιστεί από τον Γενάρη - Φλεβάρη του 2016. Είναι ουσιαστικό ερ-
γαλείο για την αύξηση των εσόδων του κρατικού προϋπολο-
γισµού, αλλά και του κτυπήµατος της φοροδιαφυγής.

Η καθυστέρησή του, προφανώς, είναι καθυστέρηση που έρχε-
ται από τους θεσµούς, οι οποίοι συνεχώς ήγειραν και νέες απαι-
τήσεις. Έτσι φθάσαµε σ’ ένα νοµοσχέδιο σαφώς θετικό, αλλά
άτολµο, προσωπικά για µένα, σε σχέση µε ορισµένα ζητήµατα.
Παραδείγµατος χάριν, γιατί θα έπρεπε να είναι υποχρεωτικές οι
ηλεκτρονικές συναλλαγές µόνο για 500 ευρώ και πάνω και δεν
είναι από 50 ευρώ και πάνω;

Κατά διαβολική σύµπτωση, λοιπόν, οι δανειστές και τα τεχνικά
κλιµάκια είναι αυτοί που εµπόδισαν να κατατεθεί αυτό το νοµο-
σχέδιο νωρίτερα και έχασε την ορµή και τον αρχικό σχεδιασµό
του. 

Κατά διαβολική σύµπτωση πάλι οι ίδιοι οι δανειστές είναι αυτοί
που ψαλίδισαν αποτελεσµατικά το µέτρο των εκατό δόσεων απο-
πληρωµής των χρεών προς το δηµόσιο και τα ασφαλιστικά τα-
µεία. 

Επίσης, κατά διαβολική σύµπτωση ήταν αυτοί πάλι και κάποιοι
εγχώριοι εκπρόσωποί τους, µε την προτροπή των οποίων µπήκε
το θέµα, ότι κάνουµε µονοµερείς ενέργειες σε ό,τι αφορά το βοή-
θηµα προς τους χαµηλοσυνταξιούχους κάτω των 850 ευρώ και
το θέµα της αναστολής αύξησης των µειωµένων συντελεστών
ΦΠΑ στα νησιά του βορειοανατολικού Αιγαίου. 

Βέβαια, ήταν οι ίδιοι που πέρυσι, αυτή την εποχή, καθυστέρη-
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σαν το παράλληλο πρόγραµµα για την υγεία για δύο µήνες, τέ-
τοιες ακριβώς µέρες. Θυµάµαι τις κραυγές στελεχών της Αντι-
πολίτευσης, ιδιαίτερα της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ,
που µας έλεγαν: «Μα, έχετε έκθεση από το Γενικό Λογιστήριο
του Κράτους; Μα, ρωτήσατε τους θεσµούς για να προχωρήσε-
τε;»

Δυστυχώς φαίνεται ότι οι µεν θεσµοί όχι µόνο δεν βοηθούν στη
σταθεροποίηση και στην αύξηση των δηµοσιονοµικών εσόδων,
αλλά εµποδίζουν όλα τα θετικά µέτρα αυξηµένης είσπραξης δια-
φυγόντων φόρων και χρεών και, ταυτόχρονα, εµποδίζουν ή προ-
σπαθούν να εµποδίσουν κάθε θετικό βήµα κοινωνικής πολιτικής
και ανακούφισης ευπαθών και ευάλωτων στρωµάτων.

Σε σχέση µε τους δανειστές το καταλαβαίνουµε, αλλά σε
σχέση µε τη δική µας Αντιπολίτευση, αγαπητοί συνάδελφοι, απο-
καλυφθήκατε πλήρως. Με το «παρών» και την αποχή που επιλέ-
ξατε ορισµένοι από εσάς -η Νέα Δηµοκρατία και ορισµένα άλλα
κόµµατα- εκτεθήκατε ανεπανόρθωτα µπροστά στον ελληνικό λαό
και µπροστά στα πιο αδύναµα στρώµατα.

Σε ό,τι αφορά τώρα την αλλαγή της στάσης σας για την ανα-
στολή της αύξησης του ΦΠΑ -της Νέας Δηµοκρατίας εννοώ, που
τάσσεται υπέρ- στα νησιά του βορειοανατολικού Αιγαίου προφα-
νώς εισπράξατε την κατακραυγή και αλλάξατε στάση.

Βεβαίως, η υπόθεση της αύξησης του ΦΠΑ στο Αιγαίο δεν
πρέπει να παραµείνει στη σηµερινή αναστολή, αλλά θα πρέπει
να διεκδικηθεί η συνολική επαναφορά στους µειωµένους συντε-
λεστές σε όλο το Αιγαίο και στις Κυκλάδες και στις Σποράδες
και στα υπόλοιπα µικρά νησιά, όπως η Γαύδος, τα Κύθηρα, τα
Αντικύθηρα και λοιπά.

Πράγµατι, τι έσοδα µπορεί να αποφέρει το 24%, παραδείγµα-
τος χάριν, κυρία Υφυπουργέ και αγαπητοί συνάδελφοι,  της Κυ-
βέρνησης, από την Ανάφη, τη Θηρασιά, τη Σίκινο, τη Σέριφο, την
Κύθνο, τη Δονούσα και τα άλλα µικρά Κυκλαδονήσια, που στους
κατοίκους τους όχι µόνο δεν πρέπει να τους αυξάνουµε τον ΦΠΑ,
αλλά πρέπει να τους δίνουµε και επίδοµα, για να µείνουν τους
χειµερινούς µήνες εκεί;

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Σωστό.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Συµφωνούµε. Σωστό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελείωσε ο χρόνος

σας. Βάζουµε και τη Δονούσα µέσα που δεν είπατε και τελείωσε
ο χρόνος σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε µια
φράση.

Ευελπιστούµε, λοιπόν, ότι η πολύ καλή δουλειά, που έγινε από
τους νησιώτες Βουλευτές, µαζί µε τη διυπουργική οµάδα της Κυ-
βέρνησης υπό τον Αντιπρόεδρο της Κυβέρνησης Γιάννη Δραγα-
σάκη θα έχει άµεσα ορατά αποτελέσµατα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελείωσε ο χρόνος
σας, κύριε Συρµαλένιε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: …τόσο µετά τις εξαγγελίες του
Πρωθυπουργού στη Νίσυρο, όσο και µε τη διατύπωση στις
αρχές του χρόνου ευεργετικών διατάξεων, που είναι έτοιµες για
τους µόνιµους κατοίκους των νησιών που βρίσκονται σε ανα-
µονή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελείωσε ο χρόνος
σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι της Αντι-
πολίτευσης, τις εκλογές να τις περιµένετε για το 2019. Μην ευελ-
πιστείτε νωρίτερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, το είδαµε σήµερα. Το ει-

σπράξαµε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ακολουθούν οι εξής

συνάδελφοι και κλείνουµε µε τον κατάλογο: Για τέσσερα λεπτά
θα µιλήσουν η κ. Αντωνίου, ο κ. Τζαµακλής, ο κ. Χρήστος Αντω-
νίου, ο κ. Σαχινίδης και ο κ. Κεγκέρογλου. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Γιατί από µένα τα τέσσερα λεπτά, κύριε

Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βάλαµε όριο χρονικό.

Παρακαλώ, κυρία Αντωνίου, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Αγαπητοί συνάδελφοι, τώρα καθυστερού-

µε και είναι περασµένη η ώρα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Εµείς, η Χρυσή Αυγή, έχουµε µόνο

τρεις οµιλητές!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Στις δύο µετά τα µεσάνυχτα δεν είχαµε

πει, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν είστε οι µόνοι.

Βάλαµε χρονικό όριο. Είχαµε πει για τις δώδεκα τα µεσάνυχτα
και το αλλάξαµε για τις δωδεκάµισι. Μετά τις δωδεκάµισι θα τε-
λειώσουµε!

Κυρία Αντωνίου, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούγον-

τας τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ θυµήθηκα εκείνη την εποχή
της «υπερήφανης διαπραγµάτευσης» Βαρουφάκη - Τσίπρα. Να
σας πω πόσο µας κόστισε; Μας κόστισε 86 δισεκατοµµύρια και
ένα τρίτο µνηµόνιο.

Αρχίσατε πάλι να λέτε τα περί Σόιµπλε, περί «υπερήφανης δια-
πραγµάτευσης» και απ’ ό,τι φαίνεται, αγαπητοί συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ, µάλλον µας ετοιµάζετε το τέταρτο µνηµόνιο ή προσπα-
θείτε να αποδράσετε, γιατί η ανικανότητά σας άρχισε να σας δη-
µιουργεί προβλήµατα. 

Συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύ-
νης και Διαφάνειας, το οποίο, όπως και τα περισσότερα νοµο-
σχέδια της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, περιλαµβάνει πέντε απο-
σπασµατικά µέρη µε διαφορετικές ρυθµίσεις µεταξύ τους και
πλήθος τροπολογιών, όπως ακούστηκε από όλους τους εισηγη-
τές των Κοινοβουλευτικών Οµάδων.

Στο πρώτο περιλαµβάνει τροποποιήσεις επί της πτωχευτικής
διαδικασίας, οι οποίες χαρακτηρίζονται από ατολµία, αποσπα-
σµατικότητα, ενώ τα επόµενα δύο µέρη αφορούν µέτρα επιτά-
χυνσης και εξορθολογισµού της διοικητικής δίκης και αποτελούν
µνηµονιακές δεσµεύσεις που έπρεπε ήδη να έχουν ψηφιστεί. 

Το ίδιο ισχύει και για το πέµπτο µέρος του νοµοσχεδίου, το
οποίο, όµως, επικεντρώνεται στις διατάξεις του Υπουργείο Οικο-
νοµικών, µε κυριότερες αυτές της εθελοντικής αποκάλυψης αδή-
λωτων εισοδηµάτων και πλαστικού χρήµατος. Αυτές οι διατάξεις,
φυσικά, είχαν εξαγγελθεί από τον κ. Αλεξιάδη έναν χρόνο πριν.
Έρχονται, όµως, στο παρά ένα µε προχειρότητα και χωρίς ου-
σιαστικά να δίνουν λύσεις στα υπαρκτά προβλήµατα που αντιµε-
τωπίζουν χιλιάδες πολίτες. 

Αρχικά, οι διατάξεις για την οικειοθελή δήλωση εισοδηµάτων
φαίνεται πως εξυπηρετούν περισσότερο όσους βρίσκονται ήδη
σε καθεστώς ελέγχου. Αλλά, δεν µπορούν, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, αυτές οι διατάξεις να αποδώσουν τα αναµενόµενα οφέλη,
κυρίως εξαιτίας των πολύ υψηλών φορολογικών συντελεστών, οι
οποίοι λειτουργούν αποθαρρυντικά, ως αντικίνητρο. 

Αντικίνητρο, επίσης, είναι η απώλεια όλων των ευνοϊκών δια-
τάξεων, στην περίπτωση που κάποιος δεν καταβάλει τις δόσεις
και χάσει τη ρύθµιση, σύµφωνα µε το άρθρο 61.

Παράλληλα, δεν έχει καµµία λογική η ρύθµιση του άρθρου 57,
σύµφωνα µε την οποία κάποιος που θα ενταχθεί σε µια ρύθµιση,
όπως ειπώθηκε από πολλούς, πληρώνει πρόσθετο φόρο 8%, ενώ
από αρχές Απριλίου ο φόρος πάει στο 10%. 

Σχετικά µε τις διατάξεις για το πλαστικό χρήµα, η επέκταση
της χρήσης του πλαστικού χρήµατος θα µπορούσε, υπό προϋπο-
θέσεις, να συνεισφέρει αποφασιστικά στην καταπολέµηση της
φοροδιαφυγής και στην αύξηση των δηµοσίων εσόδων, λειτουρ-
γώντας προς όφελος των επιχειρήσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε τον επιπλέον χρόνο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ, κυρία

Αντωνίου, διευκολύνετε τη διαδικασία!
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Πρέπει να πούµε κάποια πράγµατα, πώς

θα γίνει;
Κάτι τέτοιο, όµως, δεν φαίνεται να επιτυγχάνεται, γιατί δεν

υπάρχουν κίνητρα, ούτε για τους πολίτες ούτε για τις επιχειρή-
σεις. Να µην µιλήσω για το ακατάσχετο του επαγγελµατικού λο-
γαριασµού, το οποίο δεν προβλέπεται, ενώ είχε εξαγγελθεί από
τον Πρωθυπουργό. Εξάλλου δεν είναι το µοναδικό. Περιµένουµε
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και εκείνη την τροπολογία που έχει εξαγγείλει ο Πρωθυπουργός
και πολλά άλλα πράγµατα.

Όµως, αυτό για το οποίο θέλω να επιµείνω, γιατί όντως συν-
τόµευσε ο χρόνος και πρέπει να αναφερθώ σε αυτό, είναι ότι οι
εµπνευστές των συγκεκριµένων διατάξεων για το πλαστικό
χρήµα δεν φαίνεται να έχουν λάβει υπ’ όψιν τους τις ιδιαιτερό-
τητες του κάθε επιχειρηµατικού κλάδου, καθώς και την ανάγκη
διαφοροποίησης και θέσπισης εξαιρέσεων ανάλογα µε την περί-
πτωση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτελεί ο κλάδος της ελληνικής
γουνοποιίας, από τους κυριότερους εξαγωγικούς κλάδους της
χώρας µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τον κλάδο της
γουνοποιίας να τελειώσετε. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Θα ήθελα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να πω
ότι επειδή η γουνοποιία γίνεται κυρίως σε πωλήσεις από Ρώσους
αγοραστές, οι οποίες λόγω του χρηµατοοικονοµικού εµπάργκου
της Δύσης δεν µπορούν να κάνουν χρήση, θα έπρεπε να σκεφθεί
ο Υπουργός να υπάρχουν οι ανάλογες εξαιρέσεις για αυτόν τον
σηµαντικό εξαγωγικό κλάδο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, κυρία Αντω-
νίου, σας ευχαριστώ. 

Ο κ. Τζαµακλής έχει τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, το ξέρω ότι δεν ενδιαφέ-

ρεστε για τα θέµατα της γουνοποιίας, αλλά θα πρέπει να ξέρετε
ότι η γουνοποιία συνεισφέρει ιδιαίτερα και συνεισέφερε πάντα
στην ελληνική οικονοµία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Να σας πω, όποιος
προσπαθεί να επιβάλλει τη διαδικασία δεν είναι εχθρός της γού-
νας.

ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το
υπό συζήτηση νοµοσχέδιο εισάγονται ρυθµίσεις νοµικού και οι-
κονοµικού περιεχοµένου.

Χωρίς να παραγνωρίζω τη σηµασία των ρυθµίσεων οικονοµι-
κού περιεχοµένου και ιδίως εκείνων που αφορούν την οικειοθελή
αποκάλυψη φορολογητέας ύλης παρελθόντων ετών και την προ-
ώθηση των ηλεκτρονικών συναλλαγών, η τοποθέτησή µου επι-
κεντρώνεται στις ρυθµίσεις νοµικού περιεχοµένου. 

Η προτεινόµενη µε το άρθρο 33 του σχεδίου νόµου κατάργηση
του δικαστικού ενσήµου στις αναγνωριστικές αγωγές, που είχε
εισαχθεί µε ρυθµίσεις των ετών 2011 και 2012, συνιστά υλοποί-
ηση δέσµευσης της Κυβέρνησης και είναι επιβεβληµένη, αφού
αίρει τον προβληµατισµό σε σχέση µε τη συνταγµατικότητά της. 

Όπως δικαίως αναγνωρίζεται και από την αιτιολογική έκθεση,
αξιοποιήθηκε ιδιαιτέρως η ενδελεχής µελέτη του ζητήµατος από
την Επιτροπή Διεκδίκησης των Γερµανικών Οφειλών προς την
Ελλάδα. Αυτή η µελέτη συναρτήθηκε µε την ανάγκη να καταστεί
ευκολότερη η πρόσβαση στα δικαστήρια των δικαιούχων αποζη-
µίωσης εν ζωή θυµάτων ή συγγενών θανόντων θυµάτων της να-
ζιστικής θηριωδίας κατά τη διάρκεια της Κατοχής. Στον προ-
βληµατισµό της Επιτροπής Διεκδίκησης των Γερµανικών Οφει-
λών συνέβαλε τα µέγιστα η Πανελλήνια Ένωση Δικηγόρων,
καθώς και άλλες ενώσεις προσώπων, όπως η ΕΣΔΟΓΕ, το Δίκτυο
Μαρτυρικών Πόλεων και Χωριών και άλλες. Πλέον σε όλους αυ-
τούς τους δικαιούχους ανοίγει ο δρόµος για άσκηση αγωγών. 

Ευνοϊκή είναι και η συναφής ρύθµιση για µείωση κατά το ήµισυ
του δικαστικού ενσήµου στις περιπτώσεις εργατικών διαφορών,
για τις οποίες προβλέπεται η υποχρέωση αυτή. 

Οι προτεινόµενες ρυθµίσεις για τη διοικητική δίκη είναι ανα-
γκαίες και κάποιες εξ αυτών συνιστούν καινοτοµίες, όπως η ει-
σαγωγή του εκτάκτου ενδίκου βοηθήµατος της αίτησης επανά-
ληψης της διαδικασίας µετά από καταδικαστική απόφαση του
Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, η εισα-
γωγή του θεσµού του εισηγητή δικαστή στις διοικητικές διαφο-
ρές ουσίας και η υποχρεωτική δέσµευση του εξετάζοντος προ-
σφυγή δικαστηρίου από την απαλλακτική απόφαση ποινικού δι-
καστηρίου, κατ’ εφαρµογή της αρχής «ne bis in idem». 

Σε ό,τι αφορά το τελευταίο, είναι γνωστό ότι η Ελλάδα έχει
πολλές φορές καταδικαστεί από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου για παραβιάσεις της αρχής αυτής, γε-
γονός που δεν περιποιεί τιµή υπό το πρίσµα του σεβασµού του
νοµικού πολιτισµού µας. 

Οι προτεινόµενες ρυθµίσεις για την επιτάχυνση και τον εξορ-
θολογισµό της διοικητικής δίκης, όπως η ελαστικοποίηση για την
άσκηση έφεσης και αίτησης αναίρεσης, οι αλλαγές στη διαδικα-
σία αναστολής εκτέλεσης, η ευχερέστερη και ταχύτερη χορή-
γηση του ευεργετήµατος πενίας, έχω τη γνώµη ότι θα επιτύχουν
τους σκοπούς τους. 

Μια από τις συνέπειες στα χρόνια των µνηµονίων είναι ο πε-
ριορισµός ή και η αδυναµία των πολιτών να προσφύγουν στα δι-
καστήρια εξαιτίας των κατά καιρούς αυξανόµενων τελών και πα-
ραβόλων. Με το σχέδιο νόµου επιχειρείται µια κατά κλίµακα µεί-
ωσή τους, που αποβλέπει στην άρση των περιορισµών ή και της
αδυναµίας πρόσβασης στη δικαιοσύνη, σύµφωνα και µε το
πνεύµα του Συντάγµατος. 

Σε ό,τι αφορά, τέλος, την προτεινόµενη ρύθµιση για τον ορι-
σµό δικηγόρων αντί δικαστικών λειτουργών στις εκλογές για την
ανάδειξη διοικήσεων στα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, η
παράθεση επιχειρηµάτων από την Ένωση Δικαστών και Εισαγ-
γελέων κατά την ακρόαση των φορέων ευλόγως προκάλεσε τις
αντιδράσεις όχι µόνο των δικηγόρων Βουλευτών, αλλά και όλων
των δικηγόρων της χώρας, δεδοµένου ότι είναι προσβλητικό και
απαράδεκτο να προβάλλεται ως επιχείρηµα ότι ο ορισµός δικα-
στικών λειτουργών διασφαλίζει το αδιάβλητο των αρχαιρεσιών,
διότι περιέχει την έµµεση, αλλά σαφή κρίση ότι ο ορισµός δικη-
γόρων για το ίδιο έργο δεν διασφαλίζει το αδιάβλητο. 

Είναι υποχρέωσή µου και από το Βήµα αυτό να υπενθυµίσω
ότι οι δικηγόροι κατά την κείµενη νοµοθεσία είναι ισότιµοι παρά-
γοντες της ορθής απονοµής της δικαιοσύνης. Υπό τον χαρακτη-
ρισµό αυτό παρέχουν τα ίδια εχέγγυα διαβλητότητας µε τους
λοιπούς παράγοντες της απονοµής δικαιοσύνης, τίποτα λιγότερο
και τίποτα περισσότερο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε για την τήρηση του χρόνου.
Ο κ. Χρήστος Αντωνίου έχει τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι βασικοί στόχοι του νοµοσχε-
δίου που συζητάµε σήµερα είναι:

Πρώτον, η αναθεώρηση του Πτωχευτικού Κώδικα προκειµένου
να ανακοπούν ή τουλάχιστον να περιοριστούν οι δραµατικές συ-
νέπειες της κρίσης χρέους που είχε άµεσες και πολύ οδυνηρές
επιπτώσεις στους πολίτες της χώρας µας, στην απασχόληση και
στις επιχειρήσεις.

Δεύτερον, η εφαρµογή του προγράµµατος οικειοθελούς γνω-
στοποίησης φορολογητέας ύλης που δεν είχε δηλωθεί κατά τα
παρελθόντα έτη, το οποίο θα συµβάλει στην αύξηση των δηµο-
σίων εσόδων, χωρίς να επιβραβεύει ή να ενθαρρύνει την παρα-
βατική συµπεριφορά των φορολογουµένων και χωρίς να παρέχει
φορολογική αµνηστία. 

Τρίτον, η δηµιουργία µιας συγκροτηµένης δέσµης υποχρεώ-
σεων και δικαιωµάτων µεταξύ πολιτών και επιχειρήσεων αναφο-
ρικά µε τη διενέργεια ηλεκτρονικών συναλλαγών, ώστε η χώρα
και οι πολίτες να ωφεληθούν από τις ευρωπαϊκές τεχνολογικές
και κανονιστικές εξελίξεις στον τοµέα των ηλεκτρονικών πληρω-
µών και να ανακτηθεί το χαµένο έδαφος των προηγούµενων
ετών.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα αναµορφώνει τον Πτω-
χευτικό Κώδικα και ρυθµίζει όχι µόνο την ορθή έξοδο από την
αγορά των επιχειρήσεων που επλήγησαν από την οικονοµική
κρίση των τελευταίων ετών, αλλά προσφέρει και µια ευκαιρία για
την οικονοµική αναδιάρθρωσή τους.

Το νοµοσχέδιο, επίσης, ρυθµίζει θέµατα που αφορούν την εθε-
λοντική αποκάλυψη αδήλωτων εισοδηµάτων και τις ηλεκτρονικές
συναλλαγές. 

Η οικονοµική κρίση και οι λανθασµένες στρατηγικές αντιµετώ-
πισής τους από τις προηγούµενες κυβερνήσεις οδήγησε σε δρα-
µατική αύξηση του αριθµού των προβληµατικών επιχειρήσεων.

3688 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Η αναζήτηση ισχυρών θεσµικών αναχωµάτων είναι η πρόταση
της σηµερινής Κυβέρνησης, ώστε να εξασφαλιστεί επιτέλους η
δίκαιη εξισορρόπηση των συµφερόντων, η προστασία των αδυ-
νάτων και η αποκατάσταση της κοινωνικής ειρήνης.

Πιο συγκεκριµένα, η αναθεώρηση του Πτωχευτικού Κώδικα και
οι προτεινόµενες ρυθµίσεις από το άρθρο 1 έως το άρθρο 56 κι-
νούνται πάνω σε τρεις βασικούς άξονες: κατ’ αρχάς στην παροχή
ουσιαστικής δυνατότητας επαναδραστηριοποίησης –fresh start-
του έντιµου επιχειρηµατία που ατύχησε παρ’ όλες τις καλόπιστες
προσπάθειές τους, στην ενίσχυση της αποτελεσµατικότητας και
τη συντόµευση της πτωχευτικής διαδικασίας, ώστε για τις µη
βιώσιµες επιχειρήσεις η πτώχευση να ολοκληρώνεται σε εύλογο
χρονικό διάστηµα, ενώ για τις βιώσιµες επιχειρήσεις να τίθενται
άµεσα σε εφαρµογή µηχανισµοί διάσωσης. 

Τα άρθρα 57 έως 61 του σχεδίου νόµου αφορούν την οικειο-
θελή αποκάλυψη φορολογητέας ύλης, η οποία θα συµβάλει στην
αύξηση των εσόδων και θα δώσει τη δυνατότητα στους φορολο-
γούµενους να συµπεριλάβουν τα πραγµατικά τους εισοδήµατα
σε δήλωση Περιουσιολογίου, στην οποία θα συγκεντρώνεται το
σύνολο των πληροφοριών για κάθε φορολογούµενο. Με τον
τρόπο αυτόν επιχειρείται η αντιµετώπιση διαπιστωµένων φαινο-
µένων παραοικονοµίας, που δεν κατάφεραν να πατάξουν οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις και εξασφαλίζει τη συνεισφορά όλων
των φορολογουµένων στα δηµόσια βάρη ανάλογα µε τη φορο-
δοτική τους ικανότητα. 

Τέλος, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει µέτρα για την προώθηση
των ηλεκτρονικών συναλλαγών και την καταπολέµηση της από-
κρυψης εσόδων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση φέρνει σήµερα
στη Βουλή για νοµοθέτηση το δεύτερο µέρος των εξαγγελιών
του Πρωθυπουργού, εκτός του έκτακτου εφάπαξ βοηθήµατος
στους χαµηλοσυνταξιούχους της χώρας µας, και τη ρύθµιση της
αναστολής αύξησης του ΦΠΑ στα νησιά του βορείου και ανατο-
λικού Αιγαίου. 

Είναι ένα δίκαιο µέτρο για τα νησιά αυτά που σηκώνουν το
κύριο βάρος της αντιµετώπισης των προσφυγικών ροών προς τη
χώρα µας και την Ευρώπη. Είναι το λιγότερο που µπορούµε να
κάνουµε αυτή τη στιγµή και το οφείλουµε στους κατοίκους
αυτών των περιοχών. 

Στο πλαίσιο αυτό ζητούµε να συνταχθείτε και να υπερψηφί-
σετε τη συγκεκριµένη ρύθµιση, ώστε να ενισχύσουµε και να θω-
ρακίσουµε την εθνική προσπάθεια και τη µάχη που δίνει η Κυ-
βέρνηση για λογαριασµό της χώρας στις διαπραγµατεύσεις µε
τους θεσµούς. Στόχος της Κυβέρνησής µας είναι να κλείσει µε
επιτυχία η δεύτερη αξιολόγηση του προγράµµατος, µε βάση τις
θέσεις που έχουµε αναπτύξει για την επαναφορά της κανονικό-
τητας στα εργασιακά και χωρίς νέα µέτρα µετά το τέλος του
προγράµµατος. Γι’ αυτό ελπίζουµε να µην εξακολουθείτε να ταυ-
τίζεστε, κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, µε τους ακραί-
ους κύκλους των δανειστών και της εργοδοσίας και να συνταχ-
θείτε µε την εθνική προσπάθεια.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Εµµανουηλίδης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, είναι γεγονός ότι οι τροπολογίες, µε τον ρυθµό που έρχον-
ται, δηµιουργούν ένα πρόβληµα κανονικότητας στην κοινοβου-
λευτική νοµοθετική λειτουργία. Είναι µια παθογένεια, η οποία έρ-
χεται από πολύ παλιά και δυστυχώς συνεχίζεται και στις µέρες
µας.

Ο παρονοµαστής, όσον αφορά την ποσότητα των τροπολο-
γιών και τότε και τώρα, θα είναι ο ίδιος, υποθέτω. Ωστόσο δια-
φέρει ο αριθµητής, κύριε συνάδελφε, γιατί οι τροπολογίες του
χθες, της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, ήταν για χρήση
εξυπηρέτησης στοχευµένων «ηµετέρων» φίλων. Νύχτα ήταν
αυτές οι τροπολογίες που µε φωτογραφική καθαρά διάταξη ει-
σέρχονταν …

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Μην λέτε πράγµατα που….
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Γνωρίζουµε πάρα πολύ

καλά, κύριε συνάδελφε. Αυτή ήταν η πρακτική, αυτήν ακολου-

θούσατε.
Οι σηµερινές τροπολογίες έρχονται ως ένα βαθµό να θερα-

πεύσουν αρρυθµίες και την έλλειψη κανονικότητας από όλα τα
νοµοθετήµατα που είχαν προηγηθεί. Σε ένα δεύτερο επίπεδο
είναι αποτέλεσµα της ανάγκης εκπλήρωσης µνηµονιακών υπο-
χρεώσεων. Άρα θα πρέπει να τελειώνουµε επιτέλους µε αυτό το
παραµύθι. Υπάρχει διαφορά και αυτή πρέπει να την αποδεχθείτε.

Έρχοµαι στις δύο επίµαχες τροπολογίες. Η πρώτη ήταν αυτή
που δηµιούργησε πολιτικό vertigo στον χώρο της Νέας Δηµοκρα-
τίας και αυτό γιατί; Με την τροπολογία για την οικονοµική ενί-
σχυση στους χαµηλοσυνταξιούχους, το πλήρωµα της Νέας
Δηµοκρατίας δυσοδοµεί εναντίον του Αρχηγού της, που µε το
ανεκδιήγητο «παρών» δηµιούργησε πολιτικό σάλο στο χώρο της
Αντιπολίτευσης. Παροικούµε την Ιερουσαλήµ και ξέρουµε πάρα
πολύ καλά πως αυτό ήταν µια αυτοκαταστροφική συνέπεια για
τον χώρο της Νέας Δηµοκρατίας. Δικό της πρόβληµα!

Όµως, το πρόβληµα είναι ότι µε το «παρών» που έδωσε, πιστο-
ποίησε την παντελή έλλειψη υπευθυνότητας, καθώς αποκαλύ-
φθηκε από τη µια η έλλειψη κοινωνικής ευαισθησίας και από την
άλλη -και το χειρότερο- επέδωσε τα διαπιστευτήρια στο µεγάλο
αφεντικό. 

Η σηµερινή τροπολογία που αφορά την απόσυρση ή πιο
σωστά την αποµείωση του ΦΠΑ στα νησιά της ανατολικής ακτο-
γραµµής είναι –νοµίζω- ένα νοµοθέτηµα για το οποίο κανείς δεν
έχει τη δυνατότητα να αντιλέξει. 

Κλείνοντας, εκείνο που έχω να πω είναι ότι µέρα µε τη µέρα
στοιχισµένοι σε αρχές που έχουν σχέση µε την κανονικότητα στη
λειτουργία της χώρας και κυρίως µε την προσπάθεια να βγει η
χώρα από το αδιέξοδο, καταθέτουµε νοµοθετήµατα και υλοποι-
ούµε υποσχέσεις, οι οποίες κάθε µέρα γίνονται πιο φανερές από
όλα τα κόµµατα, πολύ περισσότερο γίνονται αντιληπτές από την
κοινωνία. 

Κάθε µέρα που περνά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδραι-
ωνόµαστε µε ένα και µόνο στόχο, να βοηθήσουµε την κοινωνία
να βγει από τα αδιέξοδα στα οποία εσείς την έχετε ρίξει. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, να ανακοινώσω στο Σώµα ότι έχει κατατεθεί αίτηµα
ονοµαστικής ψηφοφορίας, η οποία θα διεξαχθεί την Τετάρτη
στις επτά. 

Ο κ. Σαχινίδης έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Την άλλη φορά να ξέρουµε και να καταθέτουµε απευθείας τα

χαρτιά µε αυτά που έχουµε να πούµε απευθείας στα Πρακτικά
και να µην µιλάµε καθόλου, γιατί από ό,τι βλέπω, από τους τρεις
οµιλητές µας που είναι εγγεγραµµένοι, µόνο εγώ θα προλάβω
να µιλήσω. Θα µπορούσατε να το ρυθµίσετε καλύτερα, κύριε
Πρόεδρε.

Αναγκαστικά θα αναφερθώ στην επικαιρότητα και όχι στα
άρθρα, επειδή έχουν αναλυθεί αρκετά. Ο κ. Μητσοτάκης κατά
την επίσκεψή του στις Βρυξέλλες δήλωσε, σύµφωνα µε κοινοτι-
κές πηγές, «δεν θα λαϊκίσουµε, δεν θα µείνω µεταρρυθµιστής
µόνο στα λόγια». Η δήλωση αυτή βέβαια ήχησε σαν µουσική στα
αυτιά των Γιούνκερ, Ντοµπρόφσκις και Μοσκοβισί µε τους οποί-
ους είχε και επαφές. 

Βέβαια µόνο τυχαία δεν θα µπορούσε να χαρακτηριστεί η δή-
λωση αυτή του Μητσοτάκη, καθώς χθες στην εφηµερίδα «ΚΑΘΗ-
ΜΕΡΙΝΗ», σε συνέντευξη που παραχώρησε ο κ. Ντοµπρόφσκις,
δήλωσε πως για να µπει η Ελλάδα σε τροχιά ανάπτυξης θα πρέ-
πει να εφαρµοστούν όσο πιο γρήγορα γίνεται τα µέτρα που
έχουν ψηφιστεί και φυσικά όσα θα ακολουθήσουν. Βρέθηκε πρό-
θυµος εθνοσωτήρας που δήλωσε ότι βιάζεται να τα εφαρµόσει
όλα. 

Την καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαχινίδης καταθέτει

για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα συνέντευξη, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και συνεχίζει την εθνικά επικίνδυνη πολιτική του ο Μητσοτά-
κης, λέγοντας στην πρόσφατη περιοδεία του στη Θράκη, ότι θα
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πρέπει να διδάσκεται η τουρκική γλώσσα στη Θράκη µας, παρα-
βλέποντας τη Συνθήκη της Λωζάνης, ενώ θα µπορούσε να ανα-
φέρει και να προτείνει να διδάσκεται ως δεύτερη γλώσσα στα
µειονοτικά χωριά των Ποµάκων το γλωσσικό τους ιδίωµα. Διότι
αυτοί οι άνθρωποι δηλώνουν περήφανα και περίτρανα ότι είναι
Έλληνες. 

Επίσης, αναφέρθηκε το ανύπαρκτο πρόβληµα ισονοµίας και
ισοπολιτείας για τη Θράκη, δίνοντας έτσι τα διαπιστευτήριά του
στον σουλτάνο Ερντογάν, ο οποίος δεν θα µπορούσε να ελπίζει
σε καλύτερο εκπρόσωπο και υποστηρικτή του στην Ελλάδα.
Είναι ένας Ερντογάν, όµως, ο οποίος έχει να αντιµετωπίσει πολλά
και µεγάλα προβλήµατα στο εσωτερικό της χώρας του, αλλά και
στην εξωτερική πολιτική που ασκεί. Καταφέρνει, όµως, παρά
ταύτα, να επιβάλλει τους όρους του και να ασκεί πίεση µε κάθε
τρόπο σε όλα τα µέτωπα, πετυχαίνοντας να είναι ρυθµιστής πολ-
λών καταστάσεων. 

Τελευταίο του επίτευγµα –το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά-
σε µια περίοδο που η τούρκικη λίρα πέφτει συνεχώς, είναι ότι ζή-
τησε από τους Τούρκους πολίτες να µετατρέψουν το ξένο συ-
νάλλαγµά τους σε χρυσό ή τούρκικες λίρες, σε µια προσπάθεια
να αντισταθµίσει την αύξηση του δολαρίου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαχινίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Προχωρώντας ακόµα ένα βήµα παραπέρα, έκανε προσφορά
και στον Πούτιν και τον Κινέζο οµόλογό του, η µεταξύ τους διε-
ξαγωγή εµπορίου να γίνεται σε τοπικό νόµισµα, δηλαδή ό,τι αγο-
ράζει από Ρωσία και Κίνα να το πληρώνει στο νόµισµά τους, σε
ρούβλια και γουάν, και αντίστοιχα, ό,τι αγοράζουν να το πληρώ-
νουν σε τουρκικές λίρες. 

Και είπε µάλιστα ότι αυτή η προσφορά θεωρήθηκε λογική και
από τις δύο χώρες. Και µάλιστα, τόνισε ότι έχει δώσει και τις απα-
ραίτητες συστάσεις στην Κεντρική Τράπεζα της Τουρκίας.
Υπήρξε και άµεση ανταπόκριση στην παρότρυνσή του για αλ-
λαγή του ξένου συναλλάγµατος σε τούρκικες λίρες από το κύριο
Χρηµατιστήριο της Τουρκίας, το Μπόρσα, το οποίο έχει έδρα
στην Κωνσταντινούπολη, µετατρέποντας το σύνολο των χρηµα-
τικών περιουσιακών του στοιχείων του ενεργητικού του σε τούρ-
κικες λίρες. 

Θα αναφερθώ µόνο στο άρθρο 110. Με τη χορήγηση ενός
ακόµα καζίνο στην Ελλάδα, η ελληνική Κυβέρνηση προχωρά τά-
χιστα στην κινεζοποίηση της Ελλάδος. Αφού έχουµε µισθούς και
θα έχουµε και συντάξεις της Κίνας, θα πρέπει να τους µιµηθούµε
και στον τζόγο. Αν δούµε την Κίνα πριν αρχίσει να εξάγει τα προ-
ϊόντα της στον υπόλοιπο κόσµο, αυτό που ανθούσε στην Κίνα
ήταν ο τζόγος. 

Μετά τον ΟΠΑΠ, ο οποίος θα εγκαταστήσει γι’ αυτούς χιλιάδες
µηχανάκια, συνεχίζεται η άθλια πολιτική της συγκυβέρνησης που
θέλει να καταστήσει την πατρίδα µας ένα απέραντο καζίνο. 

Και η νεολαία µας, και µάλιστα σχεδόν σε απόλυτη πλειοψη-
φία, θα έχει πρόσβαση στον τζόγο µέσα από τα διάφορα πρα-
κτορεία του ΟΠΑΠ, όπως και από το διαδίκτυο. Όταν, όµως,
διαπαιδαγωγείς τη νεολαία σου, βλέποντας σε κάθε γειτονιά
πλέον να έχει πρόσβαση, στο να ελπίζει σε ένα εύκολο κέρδος,
χωρίς πλέον να σκέφτεται την ποιότητα ζωής που του αξίζει,
ώστε και να τη διεκδικήσει, δεν µπορείς να καταφέρεις και να ελ-
πίζεις πάρα πολλά. 

Η Χρυσή Αυγή έχει δηλώσει ότι όσα νοµοθετείτε θα τα καταρ-
γήσει µε ένα άρθρο και µε έναν νόµο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Κεγκέρογλου
έχει τον λόγο. Κύριε Κεγκέρογλου από τη θέση σας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Το ξέρετε. Γι’ αυτό µου το λέτε.
Ευχαριστώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι τε-
λευταίος ο κ. Κεγκέρογλου; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τι τελευταίος; Είναι δυνατόν να
µε λες τελευταίο; Τελευταίος οµιλητής είµαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι έσχατος, τελευ-

ταίος. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, τρέχει και ο χρό-

νος. 
Απ’ ό,τι βλέπω, ετούτο εδώ είναι το σπλάχνο, βάσει του οποίου

θα γίνει η ψηφοφορία, που σηµαίνει ότι έχει λήξει επί της ουσίας
η διαδικασία, κύριε Πρόεδρε. Δηλαδή, και να θέλει τώρα ο
Υπουργός να κάνει δεκτή την τροπολογία που θα του υπενθυ-
µίσω, δεν µπορεί. 

Εν πάση περιπτώσει, πριν αναφερθώ στα θέµατα της τροπο-
λογίας, θέλω να πω στον συνάδελφο, που µιλούσε προηγουµέ-
νως για τροπολογίες της νύχτας, ότι ετούτη εδώ η µε αριθµό
849/81 κατατέθηκε µέρα –γιατί της νύχτας δικαιολογούνται αυτοί
που θα τις δούνε- η οποία χαρίζει, λέει, για ζηµιές που προκύ-
πτουν στην αλλοδαπή από την άσκηση επιχειρηµατικής δραστη-
ριότητας και µπλα µπλα. Γιατί την ψηφίζει; Αυτή εδώ τι είναι; Δεν
είναι φωτογραφική ρύθµιση για συγκεκριµένους, εις βάρος του
δηµοσίου συµφέροντος; Γιατί την ψηφίζει; Μέρα κατατέθηκε. 

Δεύτερον, δεν θυµάται την ΠΝΠ που για διακόσιους εβδο-
µήντα µεγαλοφειλέτες χαρίστηκαν 880 εκατοµµύρια, που αρνή-
θηκε το Υπουργείο Οικονοµικών να µας δώσει τα στοιχεία αυτών
των ανθρώπων, είτε ήταν επιχειρήσεις είτε άτοµα, καλυπτόµενο
πίσω, λέει, από το απόρρητο και δεν ξέρω τι άλλο;

Δηλαδή, µπορεί να χαρίζει εκατοµµύρια το Υπουργείο Οικονο-
µικών, να µη δίνει τα στοιχεία, άρα να µη µπορεί να γίνει έλεγχος
από πουθενά. Από πού µπορεί να γίνει έλεγχος σε αυτή την ΠΝΠ,
επιτέλους, των διακοσίων εβδοµήντα µεγαλοοφειλετών µε τα 880
εκατοµµύρια, ένα δισεκατοµµύριο περίπου που χαρίστηκαν;
Μπορείτε να µας πείτε; Διότι έρχεστε εδώ και κάνετε τους τιµη-
τές. Δεν ξέρετε τι ψηφίζετε;

Απολογηθείτε για αυτά, κύριοι, άµα δεν ξέρετε και προλάβετε
άλλο ένα, που είναι η τροπολογία 849 και µην την ψηφίσετε. Μπο-
ρείτε να µην την ψηφίσετε; Μπορείτε;

Δεν µιλάτε, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ.
Έχουµε καταθέσει, λοιπόν, µια τροπολογία για τον ειδικό ακα-

τάσχετο επαγγελµατικό λογαριασµό για επαγγελµατίες, αγρό-
τες, για όλες τις επιχειρήσεις, νοµικά ή φυσικά πρόσωπα, προ-
κειµένου να µπορούν να κάνουν τη διαχείριση από τη στιγµή που
επιβάλλονται υποχρεωτικά οι ηλεκτρονικές συναλλαγές και πρέ-
πει να την κάνετε αποδεκτή. Είπα ξανά ότι δεν έρχεται σε αντί-
θεση µε καµµία διαπραγµάτευση, διότι παραπέµπει σε εξουσιο-
δοτική ΚΥΑ, της οποίας το περιεχόµενο µπορεί να είναι αντικεί-
µενο της διαπραγµάτευσης.

Καταθέσαµε, επίσης, τροπολογία για τον ΦΠΑ στα νησιά να
επαναφερθεί επί τη βάσει της συνταγµατικής επιταγής για τη νη-
σιωτικότητα και όχι για τις ψευτοδικαιολογίες τις οποίες επικα-
λείστε, µε τις οποίες εξαιρούνται νησιά ανάλογα µε το µέγεθος.
Είναι, λέει, ανατολικά, η Κάσος είναι προς τα δυτικά και η Κάρ-
παθος είναι πιο ανατολικά και εξαιρείται. Αυτή την γεωγραφία
δεν την καταλάβαµε.

Έρχοµαι εν τάχει, γιατί θα µε κόψει ο κύριος Πρόεδρος, στην
άλλη τροπολογία που αφορά όσους έχουν ενταχθεί στη ρύθµιση
των εκατό δόσεων. Με βάση διάταξη η οποία υπάρχει, είναι στην
ευχέρεια του προϊσταµένου της ΔΟΥ να αφήσει να εισπράξει
λεφτά ο ενταγµένος στη ρύθµιση, αλλά που τηρεί τη ρύθµιση και
αυτό, όπως καταλαβαίνετε, δεν είναι αντικειµενικό. Είναι στην ευ-
χέρεια. Έχει πολλά εποµένως να πει αυτή η λέξη «ευχέρεια».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Γι’ αυτό ζητούµε όσοι έχουν τηρήσει τη ρύθµιση για είκοσι του-
λάχιστον δόσεις να µπορούν να εισπράξουν χωρίς παρακρατή-
σεις τα χρήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και µε αυτό να τελει-
ώνουµε, κύριε Κεγκέρογλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τελειώνω µε δύο ακόµη τροπο-
λογίες, αναφερόµενος επιγραµµατικά. Η µια αφορά στη διευκό-
λυνση των ατόµων µε αναπηρία για τις ηλεκτρονικές συναλλα-
γές. Αν είναι δυνατόν ούτε αυτή να µην την κάνετε δεκτή! Αν είναι
δυνατόν! Δηλαδή, αυτό θα είναι το έσχατο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελειώσαµε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν έγινε δεκτή, αλλά θέλουµε

να την κάνει δεκτή η Υπουργός.

3690 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Και τελειώνω µε µια τροπολογία για τους αµβυκούχους. Όταν
αντικαθίσταται το καζάνι δηλαδή -µπορεί να µην είναι γνωστή µια
έκφραση, να καλύψουµε µε την άλλη- το αντικαθιστώµενο, που
είναι ουσιαστικά έργο τέχνης και αποτελεί οικογενειακό κειµήλιο,
να µην καταστρέφεται, αλλά να δίνεται η δυνατότητα να διατη-
ρηθεί.

Επίσης, στο άρθρο 108 ψηφίζουµε «παρών».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελειώσαµε, κύριε

Κεγκέρογλου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα και εγώ

τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, όλη η

Δωδεκάνησος ξέρει ότι ο κ. Γάκης και ο κ. Κόνσολας είναι υπέρ
της µείωσης του ΦΠΑ στα νησιά. Σας παρακαλώ, δεν έχετε τον
λόγο.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κυρία Υφυ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κάποιες διευκρινήσεις θα ήθελα να δώσω για τον κ. Κεγκέρο-
γλου. Στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που έχουµε καταθέσει ανα-
φέρουµε ότι τα άτοµα ΑΜΕΑ εξαιρούνται από το πλαστικό χρή-
µα.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Άλλο σας λέει ο κ. Κεγκέρογλου,
άλλο καταλαβαίνετε. Σας λέει για την πρόσβαση.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Για την πρόσβαση…

Δεν ολοκλήρωσα, αφήστε µε λίγο.
Τους εξαιρούµε, γιατί αυτό έχουµε αυτή τη στιγµή να κάνουµε

και τους δίνουµε τη δυνατότητα να έχουν ή το ένα ή το άλλο. Δεν
τους επιβάλλουµε να έχουν το αφορολόγητο µε βάση το πλα-
στικό χρήµα.

Από εκεί και µετά, όσον αφορά την πρόσβαση των ΑΜΕΑ είναι
ένα θέµα που δεν αφορά το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Σε επό-
µενο νοµοσχέδιο, που θα δούµε συνολικά ζητήµατα, όπως και
προµήθειες των τραπεζών και όλες τις συναλλαγές, θα δούµε
και το κοµµάτι που αφορά τα ΑΜΕΑ και µάλιστα και συγκεκρι-
µένα άτοµα, µε την τυφλότητα και λοιπά.

Επειδή πήρα τον λόγο τώρα, να πω δυο πραγµατάκια ακόµη. 
Στο άρθρο 106: Ο δικηγόρος που θεωρούν ότι είναι «φωτο-

γραφηµένος». Δεν υπάρχει κανένας δικηγόρος «φωτογραφηµέ-
νος» από το Υπουργείο. Είναι της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων
Εσόδων. Είναι η ανεξάρτητη αρχή που θέλει έναν δικηγόρο στην
υπηρεσία της. Δεν είναι θέµα του Υπουργείου. Το διευκρινίζουµε
τόσες µέρες.

Πάµε στο επίµαχο, στην τροπολογία 849. Όσοι γνωρίζουν από
εταιρείες, ξέρουν ότι τα αποτελέσµατα µιας εταιρείας είναι
κέρδη ή ζηµιές. Στο συγκεκριµένο άρθρο αναφέρεται ότι: «Ζη-
µιές που προκύπτουν στην αλλοδαπή από την άσκηση επιχειρη-
µατικής δραστηριότητας µέσω µόνιµης εγκατάστασης δεν
δύνανται να χρησιµοποιηθούν για τον υπολογισµό των κερδών
του ίδιου φορολογικού έτους ούτε να συµψηφιστούν µε µελλον-
τικά κέρδη, µε εξαίρεση τις ζηµιές από επιχειρηµατική δραστη-
ριότητα µέσω µόνιµης εγκατάστασης που προκύπτουν σε άλλη
χώρα». 

Αυτό έρχεται να αντικαταστήσει αυτό που λέει «µε µελλοντικά
κέρδη, µε εξαίρεση το εισόδηµα που προκύπτει από άλλα
κράτη». Δεν µπορεί να προκύπτει εισόδηµα. Θα προκύπτει ή κέρ-
δος ή ζηµιά. Είναι µια διόρθωση που έχει γίνει από τη Διεύθυνση
Εισοδήµατος.

Αναφέροµαι σε εσάς που ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι. Ζήτησαν
διόρθωση οι υπηρεσίες γιατί δεν µπορούσαν να κάνουν εφαρ-
µογή της συγκεκριµένης διάταξης. Ήταν λίγο δύσκολο. Είχαν
λάθος ερµηνεία. Τίποτα παραπάνω δεν κρύβεται. Είναι καθαρά
νοµοτεχνική βελτίωση.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λό-
γο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, να δώσετε τον λόγο
για ένα λεπτό στον κύριο συνάδελφο να κάνει µια δήλωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Φέρτε τη στο Προ-
εδρείο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων: «Πτωχευτικός Κώδικας, Διοικητική Δικαιοσύνη, Τέλη
- Παράβολα, Οικειοθελής αποκάλυψη φορολογητέας ύλης πα-
ρελθόντων ετών, Ηλεκτρονικές συναλλαγές, Τροποποιήσεις του
ν.4270/2014 και λοιπές διατάξεις» και η ψήφισή τους θα γίνει χω-
ριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
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ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ναι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο
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18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

22 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

23 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

24 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

25 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

26 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

27 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

28 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

29 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

30 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ν’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3693



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο
31 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

32 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ναι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

33 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ναι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

34 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

35 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 36 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

36 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

37 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,

κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 38 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

38 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

39 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 40, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

40 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 41 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

41 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 42 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

42 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 43 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

43 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 44 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
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ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

44 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 45 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

45 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 46 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

46 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 47 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

47 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 48 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

48 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 49 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

49 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 50 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

50 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 51, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

51 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 52 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ναι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

52 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 53 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

53 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 54 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

54 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 55 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

55 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 56 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο
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56 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 57, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

57 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 58 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

58 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 59 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

59 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 60, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

60 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 61, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

61 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 62 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο
62 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 63 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

63 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 64 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

64 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 65 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

65 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 66, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

66 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 67 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

67 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 68, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

68 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
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κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 69 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

69 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 70 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

70 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 71, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

71 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 72, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

72 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 73 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

73 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 74 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

74 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 

Το άρθρο 75 διαγράφηκε και τα υπόλοιπα αναριθµούνται. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το παλαιό άρθρο 76, νέο 75,

ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

75 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 76 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

76 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 77 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

77 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 78 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

78 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 79 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

79 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 80 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

80 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 81 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
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ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

81 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 82 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

82 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 83 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

83 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 84 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

84 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 85 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

85 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 86 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

86 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 87 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

87 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 88 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

88 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 89 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

89 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 90 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

90 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 91 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

91 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 92, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

92 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 93 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

93 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
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Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 94 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

94 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 95 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

95 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 96 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

96 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 97 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

97 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 98, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

98 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 99 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

99 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 100 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

100 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 101 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

101 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 102, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

102 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 103 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

103 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 104 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

104 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 105, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

105 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 106 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
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ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

106 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 107 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

107 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 108, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

108 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 109 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

109 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 110 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

110 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 111 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

111 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 112 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

112 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 113 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.  
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

113 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 114, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.  
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

114 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 827 και ειδικό 66 ως έχει;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ να το-

ποθετηθώ λίγο για τις τροπολογίες, για ένα λεπτό, επειδή δεν
τοποθετήθηκα στη διάρκεια της συζήτησης. Για όλες αυτές, η
Κυβέρνηση ξεπέρασε τον εαυτό της…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ε, τώρα, δεν µπο-
ρείτε να…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ένα λεπτό θα µου δώσετε,
γιατί δεν τοποθετήθηκα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μα, θα κάνετε µετα-
µεσονύχτια τοποθέτηση; 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω µε
όλες µαζί, µε µία φράση. 

Η Κυβέρνηση ξεπέρασε τον εαυτό της σε ό,τι αφορά την υπο-
βάθµιση του ρόλου του Κοινοβουλίου. Αναφέροµαι στις τροπο-
λογίες –τις έχω εδώ µπροστά µου- και βλέπουµε ότι οι υπουργι-
κές τροπολογίες είναι δεκαπέντε και από τις δεκαπέντε, οι δέκα
κατατέθηκαν σήµερα, σωρηδόν, από το µεσηµέρι και µέχρι πριν
από λίγες ώρες. Βιώνουµε τον απόλυτο εξευτελισµό της κοινο-
βουλευτικής διαδικασίας. Υπήρχε χρόνος να έρθουν σε νοµοσχέ-
δια το προηγούµενο χρονικό διάστηµα και να συζητηθούν µε την
κανονική διαδικασία. Έχει αύριο και µεθαύριο νοµοσχέδιο –το
χωροταξικό- αλλά δεν το φέρνετε εδώ µε την κανονική διαδικα-
σία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Άρα, λοιπόν…
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Εµείς θα ψηφίσουµε σε όλες

αυτές «όχι», ενώ υπήρχαν κάποιες θετικές διατάξεις τις οποίες
θα µπορούσαµε να ψηφίσουµε. Η Νέα Δηµοκρατία θα ψηφίσει
µόνο την τροπολογία για την αναστολή της κατάργησης των µει-
ωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά την Τετάρτη στις 19.00’ η
ώρα, που τέθηκε σε ονοµαστική ψηφοφορία, για την οποία έχει
καταθέσει και τις θέσεις της.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία.
Συνεχίζουµε την ψηφοφορία.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-
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γία µε γενικό αριθµό 827 και ειδικό 66 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 829 και ειδικό 68 ως έχει;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.  
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 829 και ειδικό 68 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 836 και ειδικό 70 ως έχει;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.  
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ναι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 836 και ειδικό 70 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 840 και ειδικό 72 ως έχει;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.  
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 840 και ειδικό 72 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 841 και ειδικό 73 ως έχει;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.  
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 841 και ειδικό 73 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 844 και ειδικό 76 ως έχει;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.  
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 844 και ειδικό 76 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 846 και ειδικό 78 ως έχει;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.  

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 846 και ειδικό 78 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 847 και ειδικό 79 ως έχει;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 847 και ειδικό 79 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 848 και ειδικό 80 ως έχει;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 848 και ειδικό 80 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο άρθρο 6 του νοµοσχεδίου. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 849 και ειδικό 81 ως έχει;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 849 και ειδικό 81 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 850 και ειδικό 82, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 850 και ειδικό 82 έγινε δεκτή, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εντάσ-
σεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 845 και ειδικό 77 ως έχει;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 845 και ειδικό 77 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 837 και ειδικό 71 έχει
υποβληθεί αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας από Βουλευτές της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, η οποία, όπως προείπαµε, θα διε-
ξαχθεί την Τετάρτη 21 Δεκεµβρίου 2016 και ώρα 19.00’.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 1.32’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα, Τρίτη
20 Δεκεµβρίου 2016 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος νοµοθετική εργασία: µόνη συζήτηση και ψήφιση επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Χωρικός σχεδιασµός
- βιώσιµη ανάπτυξη», σύµφωνα µε τη ηµερήσια διάταξη που έχει
διανεµηθεί.
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